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Název práce: Autorský postoj jako účinný faktor v příbězích uţivatelů pervitinu. 

 

Abstrakt: Ve předkládané práci se pokouším prostřednictvím narativních rozhovorů 

zachytit zkušenosti jedinců, kteří uţívali tvrdé drogy (především pak pervitin). Na 

období uţívání drog nahlíţím jako na část ţivota, která u těchto jedinců specifickým 

způsobem vedla k určitým změnám. Zachycením těchto subjektivních zkušeností se 

snaţím zohlednit jednotlivé faktory a situace vedoucí k ukončení uţívání drog. 

Prostřednictvím kvalitativního přístupu analyzuji čtyři rozhovory (3 muţi, 1 ţena) a 

na základě výsledů této analýzy konstruuji dva modely. Jedním je schematický 

model zobecněného scénáře, který vyzdvihuje podobnosti napříč zkoumaným 

vzorkem. Druhým je model autorského postoje, který je v povaze ke zkoumaným 

datům povaţován za centrální a účinný faktor. Na závěr se pokouším o 

kontextualizaci výsledků ve vztahu k odborné literatuře. Rovněţ se pozastavuji nad 

moţností dalšího sběru dat a převedení výzkumu do longitudinálního designu. 

 

Klíčová slova: pervitin, autorství, odpovědnost, narativní přístup 

 

 

Title: Authorship as an effective factor in the stories of methamphetamine users. 

 

Abstract: Submitted thesis tries to show experience of ex-users of drugs (mainly 

methamphetamine) thru narrative interview. Period of drug using is shown as a part 

of life, which led to specific changes in life of these people. Thru focusing on these 

subjective changes author tries to take into account factors and situations leading to 

quit the drug using. Four interviews (3 male, 1 female) are analyzed thru qualitative 

approach. This constructs two models. First is schematic model of generalized 

scenario, which emphasize similarities across interviewed sample. Second is model 

of authorship attitude, which is, according to analyzed data, accounted for central and 

effective factor. At the end, author tries to contextualize results according to related 

research literature. Author also contemplate on future data collection and conversion 

of research design into longitudinal. 

 

Keywords: methamphetamine, authorship, responsibility, narrative approach 
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1. Úvod 
 

 K napsání tohoto textu mě vedlo několik okolností. Jedna z nich je, ţe 

tématika drog a závislostí je pro mě osobně nosné téma a společně s nabytými 

poznatky (nejen ze svých praxí, ale i z prostředí kolem mě samotného) mě tyto 

skutečnosti vedly k zaobírání se tématem na akademičtější rovině. 

 Dále mě zaujala idea, ţe v psychologickém odvětví existuje moţnost přímého 

sdělení zkušenosti respondentem, v čemţ spatřuji nenahraditelnou ryzost 

a individualitu jedince. V tomto směru mě primárně ovlivnila výzkumná práce 

zabývající se ţenami se zkušeností s rakovinou prsu (viz. Chrz, Čermák, 

Plachá, 2006), dále publikace zabývající se narativním přístupem v psychologických 

výzkumech (Chrz, 2007), a nakonec určitá kombinace „narativního“ 

a „medicínského“ v podobě tzv. příběhů nemoci (Adámková, 2010). Postupně jsem 

začal nad tímto přístupem uvaţovat také jako nad moţností dát někomu (uţivateli 

drog) moţnost seznámit nás (třeba akademické prostředí) s jeho vlastní zkušeností 

a pohledem. Do jisté míry se tak vzdát „expertnosti“ a předat jí „obyčejným“ lidem, 

zaměřit se na jedince, jeho svět, jeho příběh a „dát mu hlas“.  

 Tento moţná aţ naivní přístup se ukázal jako velmi pozitivně přijímaný 

oslovenými jedinci. Přestoţe s nimi třeba nakonec rozhovor nebyl uskutečněn, téměř 

vţdy děkovali, či se nadále v pozitivním smyslu slova podivovali, ţe jsem chtěl 

slyšet jejich názor a úvahy. Bylo by proto asi vhodné začít citátem od samotných 

informantů, citátem, ve kterém je obsaţeno vše, co bude v následujícím textu 

uvedeno: 

 

„Pro ty, co přemejšlej, jestli brát drogy nebo ne, tak říkám: Berte je. 

Narazte a ponaučte se z toho.“ 

 

2. Fenomén pervitin 
 

 Uţívání látek zapříčiňujících změny vědomí je s lidstvem spjato snad od 

samého počátku, především prostřednictvím šamanských rituálů a iniciačních 

procesů, kde docházelo ke změně vědomí na bázi drogové i nedrogové (Kudrle, 

2003). Přesto, ţe rostlina Ephedra vulgaris (Chvojník obecný) byla uţívána v Číně 

před 5000 lety při léčbě astmatu, historie budivých drog je daleko mladší a jejich 

zneuţívání rovněţ. Amfetamin byl poprvé syntetizován v roce 1887 chemikem 
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Edeleanu a zmínky o prvním zneuţívání skupiny těchto látek se objevily v roce 

1937, kdy jej vyuţívali studenti proti ospalosti (Urban, 1973; Kudrle, 2003). Další 

zdroje uvádějí, ţe čistý efedrin se povedlo syntetizovat jiţ v roce 1885 z chvojníku 

obecného a první syntéza metamfetaminu z efedrinu byla provedena v roce 1893 

(viz. Gabrhelík, 2010).  

Obecná charakteristika stimulancií spočívá v budivém efektu organismu 

a CNS, kde dochází k vysoké koncentraci monoaminů v synaptické štěrbině a 

inhibici MAO, coţ neumoţňuje jejich biotransformaci (Minařík, 2003, 2008). 

Specifickou charakteristikou je pak označení pervitinu (jako derivát amfetaminu) za 

českou drogu číslo jedna (viz. Presl, 1995), coţ se postupujícím časem nemění, v 

budoucnu asi ani nezmění a o své jedinečné postavení na české drogové scéně 

pravděpodobně nepřijde (Gabrhelík, 2010). Změnou, resp. neustálou aktivitou a 

bujením však oplývají jednotlivé přístupy k problematice uţívání drog, potaţmo 

pervitinu, a ty se pokusím ve stručnosti představit. 

 

2.1.  Medicínsko-adiktologická perspektiva 

 

 Medicínské paradigma k léčbě, ať běţných zdravotních komplikací nebo 

závislosti na návykových látkách, je jasně dominantním přístupem. Tento přístup 

v sobě osahuje několik modelů, např. biomedicínský či model komorbidity, jejichţ 

hlavními nástroji jsou farmakologické intervence nebo například substituční 

programy (viz. Hartnoll, 2005). Substituční léčba, přestoţe je povaţována za nejlépe 

vyuţitelnou při léčbě závislosti na opiátech, je v posledních několika letech 

diskutována i v souvislosti s pervitinem (metamfetaminem). V této souvislosti se 

zvaţuje vyuţití různých preparátů, jako např. metylfenidát hydrochlorid, modafinil, 

dexamfetamin nebo čisté formy amfetaminu, coţ by mělo přinést výsledky v podobě 

sníţení rizikovosti uţívání drog intravenózně, sníţení kriminality, přenosu infekčních 

nemocí atd. (Gabrhelík, 2010). V českém prostředí zatím neexistuje schválený 

způsob léčby závislosti na metamfetaminu a důvod je spatřován v nedostatečném 

mnoţství provedených studií, které jsou převáţně retrospektivní, a ne např. dvojitě 

slepé (Gabrhelík, 2010). Rovněţ zde vyvstává otázka rizika, které ukazují opiátové 

substituce, a to je především prodej „náhradní“ látky na černém trhu (viz. Gabrhelík, 

2010). 
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 I přes výše uvedenou angaţovanost se projevuje místy silná kritika daného 

přístupu. Konkrétně jde o neschopnost přístupu odpovědět na otázky typu „proč“ a 

„jak“, nezohledňování uţívání drog jako „sociálního fenoménu“ a povaţování 

medicínského paradigmatu jako „jediného správného“ (Hartnoll, 2005). Dalším 

aspektem kritiky je konstatování, ţe do léčebných zařízení se dostávají lidé ze 

„špičky ledovce“ (Nepustil, 2008). Dochází tak k opomíjení jedinců z řad skryté 

populace nebo rekreačních uţivatelů, o nichţ není dostatek potřebných údajů a 

znalostí (např. Miovský, 2001). Tato místy oprávněná kritika vyústila v otevření 

moţnosti přispět sociologickým pohledem (s vyuţitím převáţně kvalitativních 

metod) na tématiku uţívání a závislosti na drogách, a přispěla tak k narušení řady 

„medicínských mýtů“ (viz. Nepustil, 2008, 2009). 

 

2.2.  Sociální a existenciální perspektiva 

 

Sociálně orientovaný přístup v posledních několika letech vypracoval 

zajímavé koncepty s potenciálem, jeţ by jednou mohl nahradit, či alespoň vyrovnat 

převaţující medicínské paradigma v léčbě závislostí. Základnu tvoří výzkumy 

zaměřené na jedince, kteří přestali uţívat drogy bez vyuţití odborných institucí. Jiţ 

na počátku 80. let v zahraničí vzbudilo velký zájem mnoţství studií o veteránech z 

Vietnamu. V těchto studiích byli předmětem zájmu ti, kteří během ní uţívali drogy 

na bázi opiátů, ale po návratu od jejich uţívání upustili, aniţ by vyhledali odbornou 

pomoc (Robins, 1993). Docházelo ke vzniku dalších výzkumů (např. Biernacki, 

1986), k postupnému odklonu od medicínského paradigmatu, k podpoření 

subjektivity jedince, nebo také k uvedení termínů „natural recovery“ či „self-change“ 

(např. Nepustil, 2009). 

V českém prostředí tento přístup zaţívá zatím pozvolný vzestup a zdá se, ţe 

na svoji „pravou“ chvíli stále čeká. Nejvíce se o to svými pracemi zasluhuje patrně 

Nepustil (2008, 2009, 2011, 2013). Ten se nechal inspirovat výše zmíněnými a 

dalšími studiemi podobného přístupu, a ve svých výzkumech zaujímá k fenoménu 

uţívání drog sociálně psychologický postoj a přístup sociálního konstrukcionismu. 

Jako první začal v České republice zkoumat procesy sebe-změny („self-change“), 

utváření jednotlivých strategií při tomto procesu a vytvoření nové identity u bývalých 

uţivatelů drog. V podobném duchu se ubírají výzkumy kontrolovaného uţívání drog, 

kde se uvaţuje o několika faktorech (farmakologické účinky, set, setting atp.), které 
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ovlivňují míru kontroly uţivatele nad vzorci uţívání drog a jejich nepříznivými 

důsledky (viz. Morávek, 2007). 

Jakýsi most mezi sociálně orientovaným a existenciálním je moţné spatřit ve 

studii, která se zabývala rozdíly v úzkostnosti, míře depresivity, chování a 

v neposlední řadě utvářením „smyslu ţivota“ mezi vězni bez terapeutické intervence 

– tzv. „natural recovery“ (Chen, 2006). Zkoumání vztahu smyslu ţivota 

(smysluplnosti) a inklinace k návykovým látkám je zmíněna jiţ Franklem (1994), 

který upozorňoval na frustraci z nenaplněnosti a zaţívání trýzně z bezúčelnosti ţivota 

u mladých lidí, u nichţ se po uţití drogy můţe projevená „bohatost“ látky (v tomto 

případě uváděl LSD) stát jistým únikem a ţitím „mimo“. Vyjadřování prázdnoty, 

apatie a souvislost mezi nízkou mírou smysluplnosti a řešením obtíţných událostí 

pomocí drog se jeví jako časté projevy (viz. Halama, 2007). Z českého prostředí je 

pak zajímavý výzkum Kavenské (2009), která pomocí Logo-testu zjišťovala, jakou 

míru smysluplnosti ţivota proţívají lidé závislí na alkoholu a zda dochází ke 

kvantitativním posunům míry smysluplnosti během ústavní léčby. Podobný výzkum 

realizoval také Slabý (2013), který ovšem vyuţíval polostrukturovaný rozhovor, 

dotazník závislosti AUDIT a Langleho existenciální škály, čímţ poskytl širší náhled 

do subjektivního pojetí a zachytil tak uvaţování o závislosti na alkoholu u 

jednotlivých respondentů. 

Zajímavé je také pojetí „utrpení“ jako faktoru ovlivňujícího uţívání drog. 

Obecně se existenciální přístupy k tomuto fenoménu staví tak, ţe je třeba utrpení 

přetvořit ve výkon, aby mělo nějaký smysl, protoţe bez něj vede utrpení k zoufalství 

(Frankl, 1994). Ve vztahu k závislosti na drogách je tedy třeba, aby toto utrpení, jeţ 

postupně způsobují, někam vedlo, změnilo směřování jedince a tím se z něj nestala 

marnotratnost. Na utrpení se tedy lze dívat optikou destruktivní, tj. utrpení je tu od 

toho, aby jedince zničilo, nebo optikou pozitivní a uváţit utrpení jako příleţitost ke 

změně (viz. Chen, 2010). 

  

3. Výzkumné otázky a předmět zájmu 
 

● Nakolik je z rozhovoru moţné zkonstruovat proces změny, případě zachytit 

podobné znaky? 

● Je moţné ve vyprávění zohlednit i pozitivní výstupy po období uţívání 

drog jako celku? 
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● Lze zachytit tendence, které by v budoucnu mohly vést k navrácení se 

k uţívání drog, případně naopak povedou k tzv. „self-change“? 

● Nakolik se v příběhu dá zohlednit subjektivita jedince v jednotlivých fázích 

uţívání drogy? 

 

4. Metody sběru dat 
 

Předmětem zkoumání je vnitřní svět jedince, jeho postoje, názory a 

strukturace zkušenosti vztahující se k tématice uţívání drog. Dále popsání způsobu, 

jak se od uţívání drog nakonec oprostil. Kvalitativní přístup v tomto případě 

uplatňuje svoji povahu, umoţňuje jít za „co“ a „kolik“, a postihnout otázky „proč“ a 

„jak“ (Hendl, 2008).  Zájem tak směřoval k tomu, jak se jedinec o dané zkušenosti 

vyjadřuje, jak sám sebe ve vztahu k ní zpětně hodnotí, za koho se povaţuje 

v současné době a jak se promítá do budoucnosti. Apel spočíval také v tom, aby 

sdělení vycházelo od informátora, tj. z povahy jeho vnitřní reality, jde tedy o značně 

individualisticky a ideograficky pojatý výzkum. 

 V návaznosti na předmět zkoumání se jako nejvíce vhodná metoda jeví 

narativní rozhovor. Narativní rozhovor spočívá v přenechání většinové inciativy 

vypravěči a výzkumníkova úloha je spíše „udrţovací“ a „podněcující“. Výsledným 

produktem by měl být rozhovor utvořený co nejvíce autentickým způsobem, přičemţ 

důleţité je, jak jedinec vyprávění strukturoval, jaké části vyzdvihl a které spíš 

upozadil, coţ v sobě obsahuje důleţité informace o jeho ţivotě a zkušenostech (viz. 

Miovský, 2006). Podobně Hendl (2008) uvádí, ţe existuje předpoklad subjektivně 

významných struktur o událostech, které se projeví právě (a moţná i jenom) při 

volném vyprávění. Narativní rozhovor našel rovněţ svoji modifikaci v tzv. 

epizodickém rozhovoru (viz. Hendl, 2008), jehoţ smysl spočívá v předpokladu, ţe 1) 

ţe lidé uchovávají své zkušenosti v narativní podobě („průběh ţivotní události“) a 2) 

stejně tak je uchovávají ve formě sémantických znalostí („abstrahovaná subjektivní 

teorie“). V centru zájmu tak stojí jen „část“ ţivota a ne ţivot jako celek, coţ 

koresponduje se zaměřením tohoto výzkumu, kde na období uţívání drog pohlíţím 

jako na „ţivotní axiom“, který se „prostě udál“ a mým bodem zájmu je jak jedinec 

pojímá, co v něm dané období zanechalo a co změnilo. 

 V některých případech jsem také vyuţíval neformálního rozhovoru jako 

způsobu dalšího zjišťování informací na základě spontánně se vynořujících témat 



11 

 

(Hendl, 2008), a to např. při pilotním rozhovoru (Jonáš), kdy jsem mapoval počátky 

rozsahu potencionálních témat. Umoţnil mi s respondenty navázat bliţší kontakt, 

přátelštější atmosféru, zbavil jsem je i sebe pocitu, ţe je jdu čistě jen „okrást“ o jejich 

příběh a navázal jsem s nimi debatu i o věcech a tématech, jeţ s výzkumnou otázkou 

nesouvisely. V pilotním rozhovoru jsem tak učinil na konci sběru dat, kdy jsem 

s Jonášem zůstal nadále diskutovat nad neustále nahrávajícím diktafonem. Tento 

průběh rozhovoru jsem zvolil ještě v případě Kamily. Ve zbylých dvou případech 

jsem tuto neformálnost vyuţíval při pauze na kávu či cigaretu. Během toho jsem sice 

nebyl schopen náš rozhovor nahrávat, ale po návratu do místnosti jsem si udělal 

několik rychlých poznámek a postřehů. Ty mi nakonec dopomohly utvořit 

komplexnější obraz o daném člověku. 

 Během rozhovoru jsem se snaţil navodit otevřenou a příjemnou atmosféru. 

Výběr prostředí, kde se rozhovor uskuteční, jsem nechával na respondentech a pouze 

jsem zohledňoval, aby nás nikdo nerušil a byl dostatek času. Pokud nepřišli se svým 

vlastním návrhem, vyuţil jsem pracovny Katedry psychologie na Pedagogické 

fakultě Karlovy Univerzity. Na počátku rozhovoru jsem jim „laicky“ vysvětlil, co po 

nich poţaduji, upřesnil jsem jim, jak přibliţně bude náš rozhovor vypadat („opravdu 

chci, abys mi jen vyprávěl“), ujistil jsem se, zda jim je vše jasné, zda jsou dobře 

slyšet na audiozáznamu, zeptal jsem se, zda mají nějaké otázky směrem ke mně, 

k mému výzkumu (atp.). Na počátku vyprávění jsem vţdy pouţíval formulaci ve 

znění: „Já ti předem děkuji, že sis na mě našel čas. Jak už víš, tak studuji psychologii 

a v rámci své bakalářské práce zpracovávám téma, kde mě zajímají lidi, kteří si 

prošli drogovou závislostí. Já bych po tobě chtěl, jestli bys mi tak nějak povyprávěl o 

tomhle životním období a poskytl mi tak takovej pomyslnej klíč k tvé životní 

zkušenosti“. Po tomto uvedení se inciativy chopil samotný respondent. Během 

rozhovoru jsem se snaţil poskytnout opravdu maximální prostor a pouze dohlíţel na 

to, abychom se drţeli nastíněného tématu. Po skončení rozhovoru jsem si udělal do 

bloku několik poznámek, ihned jsem z diktafonu překopíroval data do počítače, 

vymazal jeho paměť a sloţku v počítači jsem zabezpečil heslem. 

 

5. Výzkumný soubor 
 

V práci jsou analyzovány tři rozhovory s muţi ve věku 23, 25 a 32 let a jeden 

rozhovor s ţenou ve věku 24 let. Respondenti jsou různého věku, sociálního 
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postavení, pracovního i zájmového zaměření. Nejsou si blízcí po stránce přátelské, 

příbuzenské ani geografické (především z hlediska místa narození). Lišili se stupněm 

dosaţeného vzdělání, zaměřením jednotlivých škol a také dobou uţívání drog. Stejně 

tak velmi pozitivně hodnotím, ţe se zapojením do výzkumu souhlasila i jedna ţena, 

čímţ se pestrost vzorku (vzhledem k specifičnosti ţen-uţivatelek) opět o něco 

rozšířila (Vobořil, 2003; Preslová, Maxová, 2009). Pro potřeby této práce bylo 

dosaţení této „různosti“ jedním ze záměrů, který vyplýval ze snahy zabránit 

chudému, resp. „nepestrému“ výběrovému vzorku (Miovský, 2006). S tím také 

souviselo vyuţití jednotlivých nepravděpodobnostních metod výběru výzkumného 

souboru, kdy jsem k získávání kontaktů vyuţíval především metodu sněhové koule, 

metodu příleţitostného a účelového výběru (Hartnoll, 2003; Miovský, 2006). 

Základy k tomu, abych s potencionálními respondenty navázal první kontakt, byly 

tedy primárně stavěny na vlastních sociálních sítích. K výběru vhodného účastníka 

jsem vyuţíval hrubého kvalifikovaného odhadu, zohlednění základních kritérií 

výzkumu, ale třeba také schopnost improvizace (Charvát, 2004; Miovský, 2006). 

O jednotlivých úskalích při sběru dat v rámci tohoto výzkumu bylo více pojednáno 

na mezinárodní konferenci zabývající se kvalitativním výzkumem (Krejčí, 2013). 

Nejvíce zohledňovaným kritériem byl současný status jedince, který měl 

naplňovat, ţe jiţ drogy aktivně neuţívá („je čistý“) a sám se tak označuje, tj. není ve 

fázi „přestávání“. Dále jsem zohledňoval primárně uţívanou drogu. Následující 

selekce spočívala v odmítnutí jedinců, kteří uţívali jinou drogu a pervitin jen 

příleţitostně. Další okolností, kterou jsem zohledňoval, bylo zastoupení institucí 

v procesu „dostávání se“ od uţívání drog. Primárně jsem se zaměřoval na ty jedince, 

kteří s uţíváním drog přestali sami od sebe (Jonáš, Kamila), resp. nevyuţili 

odborného poradenství, terapie, léčby v komunitě (atd.). Karlovi a Jarmilovi se 

jistých odborných intervencí dostalo, avšak způsob, jakým jim ve svém ţivotě 

přikládali úlohu, mi přišel vhodný k vyuţití jako jistého kontrastu a rozhodl jsem se 

jej z tohoto důvodu do analýzy zařadit. Celkově jsem ke kritériím výzkumu zaujal 

spíše „sociologicko-existenciální“ perspektivu, kdy jsem tendenci označovat braní 

drog za nemoc („závislost“), kterou je třeba nějak klasifikovat, upozadil. Důleţité 

jsem spatřoval v tom, ţe se jedinec rozhodl pro změnu a hlavně bylo ochoten se o 

tuto zkušenost podělit (Hartnoll, 2003; Nepustil, 2009).  

Všichni oslovení jedinci souhlasili s provedením rozhovoru, s jeho 

nahráváním na diktafon, stejně tak s tím, ţe je v případě potřeby mohu v budoucnosti 
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kontaktovat. Tento zájem se projevil i z jejich strany, především ve vztahu 

k výsledkům mého výzkumu. Byl jsem si vědom, ţe vyprávění takto intimního a 

osobního tématu můţe v jedincích vyvolávat nepříjemné reakce (např. craving). 

Samozřejmostí tedy byla nabídka, ţe mě v případě jakýkoliv „nepříjemností“ mohou 

kdykoliv kontaktovat. Většinou však odmítli s odůvodněním, ţe není třeba. 

Participantům za svoji účast ve výzkumu nebyla poskytnuta ţádná finanční 

kompenzace (aţ na drobné občerstvení). Všechna níţe uvedená jména, druhy škol, 

prací, případně jiná označení a názvy jsou pro potřeby výzkumu změněny. 

 

Tabulka základních údajů o respondentech. 

Jméno Věk Vzdělání Doba užívání (přibližná) Délka rozhovoru 

Jonáš 24 let SŠ Mírně přes 1 rok Necelé 3h 

Karel 23 let ZŠ 4 roky 1h 

Jarmil 32 let SŠ Přes 6 let 2h 30min 

Kamila 24 let VŠ 4 roky 1h 15min 

 

5.1.  Představení Jonáše 

 

Jonášovi v době rozhovoru bylo 24 let. Pochází z města, které má necelých 

dvacet tisíc obyvatel a v současné době kvůli práci bydlí v Praze. Jonášovo dosaţené 

vzdělání je střední s maturitou s tím, ţe nějaký čas studoval vysokou školu. Pervitin 

poprvé okusil na „sebepoznávacím“ výletě, kdyţ mu bylo devatenáct let. O pervitin 

nejevil zájem do té doby, neţ nastal rozchod s dlouholetou přítelkyní. 

K Jonášovi se mi podařilo dostat prostřednictvím známého, který pracuje 

v oblasti zdravotnictví. Po seznámení se a po bliţším objasnění, co by naše setkání 

obsahovalo, s rozhovorem souhlasil. Rozhovor proběhl 28. listopadu 2011 

v prostorách jeho bytu. Je prvním rozhovorem, který byl v rámci tohoto výzkumu 

proveden a trval přibliţně tři hodiny. V průběhu rozhovoru byl velice otevřený, 

nezdráhal se sdělovat své pocity, uvědomění i současné „chutě“. Velmi otevřeně 

promluvil o lhostejnosti vůči zálibám, kamarádům či partnerkám v době uţívání 

drog. Bylo znát, ţe se na rozhovor připravil, myšlenky se zdály utříděné, přesto mě 

během rozhovoru zaujaly některé Jonášovy „přeřeky“ (např. „kamarádi mi byli 

šoufl“;  „tak si dej, budeš zase fér“; „dva dny jsme byli v opiovim ovaru“), během 

nichţ jsem měl pocit, ţe se do vědomí dere určitá „nevědomá nefalšovanost“ sdělení 
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(např. ţádný „opar“, ale pořádné „vyvaření se“ v tom, zpocení se u toho, pocítit na 

vlastní kůţi). 

 

5.2.  Představení Karla 

 

Karlovi je 23 let, v současné době bydlí a pracuje v Praze, kde se také narodil. 

Jeho dosaţené vzdělání je základní, střední školu se mu nepovedlo dokončit (odešel 

během třetího ročníku). K prvnímu kontaktu s pervitinem došlo mezi osmnáctým a 

devatenáctým rokem. Pervitin uţíval přibliţně po dobu čtyř let. Během této doby 

udrţoval poměrně intenzivní kamarádský vztah s vařičem pervitinu a také se jeden 

čas prodejem drog ţivil. 

Kontakt na Karla se mi povedlo získat skrze prostřednici, kterou jsem potkal 

na jedné výstavě v galerii. Rozhovor proběhl na katedře psychologie dne 4. 4. 2012. 

Rozhovor trval necelých 60 minut. Přibliţně do sedmi minut shrnul veškeré 

vyprávění a následně mě postavil před to, abych mu pokládal nějaké otázky. Snaţil 

jsem se ho tedy podněcovat k hlubšímu vyprávění, coţ se nakonec zdařilo. Přibliţně 

po půlhodině vyprávění mě poţádal, zda by si mohl dojít na cigaretu. Během 

rozhovoru byl otevřený, velice stručný, nebál se říkat pravdu, ani se nezdráhal mluvit 

o tématech intimnější povahy. I přesto mi však přišel poněkud nesvůj, přišlo mi, ţe 

ještě nedokončil myšlenku a uţ jí „obhajoval“. Vyprávění mělo jakýsi „exkurzně-

informační“ nádech, kdy mi sděloval, jak všechno v drogovém prostředí funguje, co 

se v tomhle světě děje a ţe „to není tak jak nás učili“. Moje pocity během rozhovoru 

byly lehce nevyrovnané. Měl jsem pocit, ţe mě neustále pozoruje nebo zkouší, zda 

ho vnímám. V průběhu rozhovoru mi mojí domněnku nepřímo potvrdil, kdy mi 

sdělil, ţe se v lidech snaţí číst. 

 

5.3.  Představení Jarmila 

 

Jarmilovi je 32 let, je svobodný a je majitelem poměrně velké firmy. Ţije 

v Praze, ale pochází z města, které má přibliţně 25 tisíc obyvatel. Jeho dosaţeným 

vzděláním je střední škola. K pervitinu se poprvé dostal během roku 2001, po 

návratu ze zahraničí. U Jarmila je patrná poměrně dlouhá doba rekreačního uţívání 

drogy. Měl tedy v době před pervitinem jiţ zkušenost s jinými stimulancii, převáţně 

s extází. 
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 Cesta k Jarmilovi vedla přes několikero lidí, z nichţ nejstěţejnější byla sestra 

jedné mé kamarádky, která ho oslovila a po jeho souhlasu mi na něj předala kontakt. 

Po několika emailech a telefonické domluvě jsme se s Jarmilem sešli 3. 3. 2012 na 

katedře psychologie, kde následně proběhl i rozhovor. Ten trval skoro dvě a půl 

hodiny, během kterých Jarmil prošel celou svou pestrou drogovou minulost. 

Jednotlivými body svého ţivota se zabýval opravdu do hloubky, často všelijak 

přemítal, filozofoval a doplňoval o příklady dialogů, které vedl s různými lidmi, a 

celkově v průběhu vyprávění např. dělal grimasy, různě měnil barvu a výšku hlasu. 

Rozhovor byl přibliţně po hodině přerušen, kdy mně Jarmil poţádal, jestli by si mohl 

jít zakouřit a zda bych mu udělal další kávu. Rozhovor byl veden v příjemné, 

otevřené a „hloubavé“ atmosféře. 

 

5.4.  Představení Kamily 

 

 Kamile je 24 let, v současné době má přítele a ţije ve městě, které má kolem 

20 tisíc obyvatel. V době rozhovoru měla ukončené vysokoškolské studium. První 

kontakt s pervitinem uvádí přibliţně, kdyţ jí bylo patnáct let. Jako jediná 

z vyprávějících se zmiňuje i o tom, ţe pervitin nějaký čas uţívala intravenózně. 

 Kontaktování Kamily bylo poměrně zdlouhavé. Jiţ při mé první nabídce se 

do rozhovoru příliš nehrnula. Domluvili jsme se, ţe tedy počkáme nějaký čas a 

předal jsem jí na sebe kontakt. Po čase jsem ji opět potkal a připomněl mojí nabídku. 

Odpověděla, ţe na ní zcela zapomněla, ale ţe se mi stejně chtěla ozvat, ţe by se 

nakonec ráda účastnila, ale pod několika podmínkami. Tyto podmínky (např. u místa 

kde se měl provést rozhovor, se musíme náhodou sejít nebo během samotného 

rozhovoru, tj. zároveň pořizování audiozáznamu, jsem ji musel oslovovat 

vymyšleným jménem) jsem do jedné splnil a rozhovor se nakonec 24. února 

uskutečnil. Během rozhovoru (přibliţně hodinu a půl), převyprávěla všechny 

podstatné události v tomto období ţivota, vzpomínala, s jakými lidmi drogy uţívala, 

jaké v té době měla kamarádky, atp. V průběhu rozhovoru jsem nabýval dojmu, 

jakoby se mi o některých věcech bála vyprávět, o tématech, které jsou aţ příliš.  

Během volného rozhovoru jsem jí svoji domněnku vyjádřil a zeptal jsem se, zda je 

můj dojem správný. Odpověděla, ţe jí nic nenapadá, coţ jsme oba s upřímným 

úsměvem přijali a rozhovor dovedli ke konci. 
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6. Přístup k analýze dat 
 

K analýze dat jsem se snaţil v co největší míře přistupovat idiograficky, 

jedinečně, nezaujatě a s citem pro hledání nevyřčeného a specifického. Nechal jsem 

se v tomto směru vést „klasickým“ titulem o základech kvalitativního výzkumu a 

zakotvené teorii od Strausse a Corbinové (1999). Tento přístup k datům mi umoţnil 

nechat vystávat stěţejní témata v rozsáhlých rozhovorech, postupně si je třídit, klást 

si otázky a být tím současné kritický ke svým zjištěním. Autoři ve své publikaci 

hovoří o několika typech kódování (otevřeném, axiálním a selektivním) jejichţ 

principy práce s daty jsem se nechal vést. V této části jsem čerpal poznatky i z jiných 

metodologických prací (např. Miovský, 2006; Hendl, 2008), které mi 

prostřednictvím autorova výkladu této metody pomohly k vytvoření komplexnějšího 

přístupu k vlastní analýze a přispěly k omezení „metodologické zkostnatělosti“ 

(Straus, Corbinová, 1999). 

Proces analýzy získaných dat v mém případě započal jiţ při tvorbě 

transkriptů. Při jednotlivých přepisech jsem si postupně začal vybavovat, ţe jsem 

něco podobného jiţ přepisoval. Někdy jsem otevřel přepis rozhovoru s předešlým 

respondentem a podíval jsem se, jakým způsobem je u něj dané téma zastoupeno. 

Také jsem během samotného přepisování na několika místech pouţil menší „lsti“, 

kdyţ např. respondent vedl dlouhý a obsáhlý monolog, kde uvaţoval a přemítal o 

různých okolnostech („skákal mezi tématy“). Pro budoucí přehlednost v rámci čtení 

jsem z plynulé řeči udělal odstavce v textu, čímţ jsem, i kdyţ podstatně hrubým 

způsobem, kategorizoval. 

Po přepsání a úpravě textu pro moţnost zapisování poznámek jsem přešel 

k prvnímu čtení. Rozhovory jsem začal číst, bez toho aniţ bych v nich něco hledal. 

Snaţil jsem se pečlivě pročítat jednotlivé pasáţe a podtrhával jsem specifické výrazy 

vyznačující téma, o němţ respondent referoval. Průběţně jsem si po okrajích archu 

zaznamenával myšlenky a souvislosti, které mě s daným tématem napadaly. 

Postupně jsem tak dosáhl jistého prohlédnutí do jednotlivých rozhovorů a utvořil 

jsem si základní tematickou kostru příběhu. 

V další fázi čtení jsem k textu přistupoval skrze přibliţně utvořené kategorie 

(„mluvení o“) a jejich vzájemné kauzalitě, překryvu nebo také „bezvýznamnosti“. 

Např. v případě rozhovoru s Jonášem nebo Kamilou byla tato část analýzy velmi 

jednoduchá. Rozhovory byly strukturované do navazujících sekvencí, kdy víceméně 
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plynule přecházely z jednoho tématu k druhému. Oproti tomu u Karla, který během 

sedmi minut obsáhl vše podstatné, byla následná práce s kategoriemi obtíţnější, 

protoţe jsem musel související části rozhovoru dodatečně přiřazovat. Krajní případ 

pro mě představovala analýza Jarmilova rozhovoru, který uprostřed jednoho tématu 

začal mluvit o jiném. V těchto částech mi pomohla jistá „vizualizace“ 

prostřednictvím náčrtů a schémat. Na archy papíru jsem si kreslil jednotlivé 

„pohyby“ respondentů a zároveň jsem si při tom kladl otázky. Např.: zde stál Jonáš 

na počátku – nakreslil jsem kolečko s jeho jménem a kolem něj psal „hesla“ – „byl 

zhrzený láskou“; „chtěl se trhnout“; „přemýšlel“; „tápal“. K tomu jsem se 

k jednotlivým souvislostem ptal – bezhlavost ho zároveň někam vedla, kam? Jaké 

přičinění na tom měl? Jak se stavěl ke starým kamarádům? Jak nahlíţel na nové? – to 

ho dovádí sem (překreslil jsem šipku na druhou stranu papíru) atd. Takový postup 

jsem opakoval, jen jsem třeba změnil grafickou podobu „schématu“ nebo si jiţ začal 

uvaţovat o podobnostech mezi jednotlivými náčrty. I před zdánlivou náročnost se 

však jednalo o podstatné zpřehlednění, vedoucí především k ucelenosti jednotlivých 

oblastí. Variací jsem provedl několik, jejichţ výsledek prezentuji v končených částí 

analýzy (viz. dále). 

Úkolem posledního čtení bylo stanovit, najít a upřesnit povahu centrální 

kategorie („linie“). V rámci jejího určení jsem si pokládal otázky, co dané kategorie 

spojuje? Co je v nich přítomno? Co činí danou podobu jejich obsahu? K čemu 

odkazují? Co je jejich pojidlem? V této části analýzy jsem se snaţil dosáhnout 

teoretické saturace, kdy jsem jednotlivá zjištění vztahoval k centrální linii. V jistou 

chvíli se zdála naplněna, ale svoji povahou neodpovídala předkládanému konceptu. 

Navrátil jsem se v této části k datům, snaţil jsem se k jistým částím rozhovoru 

přijmout nový náhled a pokusit se o jejich reinterpretaci. Během tohoto procesu jsem 

nalezl chybějící „dílek“ analýzy a rozpracovávám jej v kapitole souhrnná 

interpretace. Výsledným produktem bylo sestavení modelu, jeţ staví uvedené 

aspekty analýzy do vztahu k interpretaci prostřednictvím centrální kategorie. 

 

6.1.  Dílčí poznámky k analýze rozhovorů 

 

● V rámci jednotlivých rozhovorů jsem se snaţil udrţovat dialog mezi 

různými částmi vyprávění, ve smyslu např.: Odkazuje tohle tvrzení na to, co říkal na 

začátku? K jakému posunu zde došlo? Co to znamená ve vztahu k ostatním částem? 
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Tuto dialogickou povahu jsem se následně snaţil aplikovat mezi rozhovory navzájem 

a vypozorovat podobnosti a odlišnosti. 

● Fáze analýzy, její další postupy a moje úvahy jsem se v průběhu času snaţil 

konzultovat s dalšími kolegy a odborníky, coţ zahrnovalo např. i účasti na 

vědeckých konferencích. 

● Od počátečního mapování předmětu zkoumání jsem si vedl deník, kam 

jsem si zapisoval své úvahy a myšlenky spojené s tématem. Také jsem si 

zaznamenával postřehy z částí analýzy a poznámky z výše zmíněných dialogů 

s odborníky. 

● I přes časovou náročnost jsem se pokusil o opětovnou analýzu rozhovorů, 

tzn., opakoval jsem jednotlivé kroky analýzy a následně jsem se snaţil jednotlivé 

výsledky mezi sebou porovnávat. Snaţil jsem se vypozorovat a případně najít 

odpověď na to, proč jsem si dříve nevšiml určité části nebo proč jsem upřednostňoval 

jinou. 

● A v poslední řadě jsem se snaţil, aby vše vycházelo od respondentů, tj. ze 

získaných dat. Upřednostňoval jsem tak maximální zachování autenticity projevu a 

osobitého sdělení. Prezentování výsledků prokládám přímými ukázkami z rozhovorů 

a vyuţívám také tzv. „in vivo“ kódů (viz. Straus, Corbinová, 1999; Švaříček, 

Šeďová, 2007). 

 

7. Analýza rozhovorů jako „profilace specifického výzkumného 

vzorku“ 
  

Na základě kombinace jednotlivých poznatků jsem dospěl ke konstrukci 

profilace výzkumného vzorku. V rámci této profilace se snaţím vyuţít prostoru k co 

nejširšímu zachycení aspektů analýzy dat. Snaţím se postihnout přímost a tím 

určitou „surovost“ vyprávění respondentů společně v kombinaci s interpretačním 

rámcem, z čehoţ nakonec vyplývá určitý scénář, model a souhrnná interpretace. 

 

7.1.  „Co se vyskytovalo okolo mě, bylo nedostačující (nenaplňující)“ 

 

Před počátkem období uţívání tvrdých drog se někteří jedinci můţou zdát 

jako obyčejní lidé, kteří studují, mají vztah, chodí na brigády, maximálně popíjí 

alkohol nebo kouří marihuanu. To samé platí i pro v tomto výzkumu představené 



19 

 

respondenty a především pak to platí o marihuaně. Kaţdý s ní měl zkušenost ještě 

před prvním uţitím pervitinu a je tak společnou základnou mezi nimi. Kromě kouření 

marihuany si pak kaţdý ţil svůj ţivot, který jim jakoby v jistou chvíli přestal stačit – 

nedostatečně uspokojoval jejich poptávku. Projev jakéhosi iracionálního nutkání chtít 

poznat a zaţít něco víc, a vlastně ani nevědět co. Nejlépe by to asi vystihovala 

metafora v podobě člověka pospíchajícího na metro, který ale neví, jestli ho stihne, 

dokonce ani neví, v jaký čas souprava odjíţdí, přesto ho stále neopouští nutkání běţet 

v domnění, ţe se „něco“ stane a ţe to má „smysl“. 

Jonáš se před rozhodnutím experimentovat s pervitinem nacházel v situaci po 

rozchodu s přítelkyní. Neměl myšlenky na školu ani kamarády, kteří se s jeho 

bývalou přítelkyní stále vídali. Jonáš se označuje za toho, který jde „do všeho po 

hlavě“ a spolu s výše popsanými událostmi se rozhodl, ţe se chce „trošku odtrhnout“. 

Díky před lety získané zkušenosti („úlet, který by ani nezmiňoval“) se šňupáním 

pervitinu se dostal do kontaktu s lidmi, se kterými se domluvil, ţe „něco podniknou“. 

Jonášovi se tak začala otevírat zcela nová zkušenost v podobě nových identit a 

moţností s tím spojených. 

 

Jonáš: … prostě naprosto bezvadný. Já jsem se cítil jako největší 

frajer na světě úplně, na všechno jsem měl odpovědi, mozek mi 

fungoval na sto procent, před holkama jsem byl úplnej štramák. Dřív 

jsem byl prostě nějakej prostě stydlín, tak tady to vůbec nebylo, nic 

takovýho jsem nepociťoval. 

 

V Karlově případě byl postoj ke šňupání pervitinu striktně negativní („měl 

jsem k tomu odpor“). Do doby neţ si poprvé dal pervitin, chodil do školy, do 

posilovny, měl přítelkyni, a styku s „rádoby nejlepším kamarádem“, který ho tahal 

do „špatných věcí“ se vyhýbal. V tomto poměrně jasném způsobu ţivota, kdy bylo 

všechno „supr“ přišla „dlouhá chvíle“, kdy si jakoby z ničeho nic Karel pervitin vzal. 

Zdá se, ţe v tu chvíli zůstal „rozum stát“. V Karlově případě se však spíše rozeběhl a 

začal „strašně přemýšlet“ a všechno se mu začalo „otáčet“. 

 

Karel: Tak jsem si to dal no a je pravda, že pak se to člověku všecko 

otočí, jo … nevím, jestli to je dobrý vůbec uvádět, ale to co to semnou 

udělalo, tak jako já jsem se jel sám projet na dlouhej výlet v autě a 

strašně jsem přemejšlel o všem. 
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Přestoţe Jarmil věděl, co chce v ţivotě dělat, na jakou střední školu jít a 

označuje se v tomto směru za „šťastné dítě“, setkávám se u něj s postojem, kdy ho 

drogy a lidé uţívající drogy „přitahovali“ a byl jimi téměř fascinován. Poněkud 

netypicky se poprvé s pervitinem setkal aţ přibliţně dva roky po střední škole. Za tu 

dobu ji Jarmil stihl úspěšně dokončit, cestovat a pracovat převáţně v praţských 

barech. Paralelně s tím se však pojilo chození na párty a víkendová konzumace drog, 

hlavně pak extáze (která mu otevřela brány konzumace drog) či kokainu („patřilo to 

k ţivotnímu stylu tý doby“). U Jarmila shledávám dlouhou dobu experimentování a 

víkendového uţívání, ale to vše do doby, neţ ho kamarád ze střední školy postavil 

před pervitin. Pervitin pro něj začal představovat nezastupitelnou a ojedinělou drogu, 

která teprve nastartovala „divokou jízdu“. 

 

Jarmil: To bylo fakt šílený jako, protože to si vydržel víkend, den, dva 

a furt prostě ďů, ďů, ďů, jako, jo. To je prostě, to je prostě jako fakt 

šílený. No a já jsem pak samozřejmě, jsem to začal směle brát. 

 

Kamiliny počátky drogového příběhu jsou spjaty „s kluky“. První ji uţ 

v osmé třídě naučil kouřit marihuanu. Další ji v rámci bliţšího seznámení vzal na byt 

za svými kamarády, kteří vařili pervitin. Popisuje, jak byla postavena před 

rozhodnutí „dej si“ a nevěděla, jak se k nabídce nové zkušenosti postavit („drogy 

jsou špatný, se říkalo, ale nikdo ti nic nevysvětlil“). Díky poněkud nadsazenému 

předpokladu („kdyţ rodiče nepoznali, ţe kouříš trávu, nepoznají, ţe jsi měla i 

pervitin“) se rozhodla, ţe drogu vyzkouší. Zatímco předešlí respondenti mě 

seznamovali s pervitinovou hypománií a suprovostí, Kamila tuto chvíli ve vyprávění 

nijak neproţívala, přesto se k uţívání pervitinu rozhodla uchýlit a to především kvůli 

stavu uvolnění, kterému se jí dostávalo. 

 

Kamila: Jsem si říkala, takový hezký uvolnění, tak paráda, že jo. 

Dobrej stav to byl, tak proč ne. 

 

Jak je výše ilustrováno, kaţdý si našel na pervitinu „to svoje“ – Jonáše 

uhranuly „nové identity“, Karla „otáčející přemýšlení“, Jarmila „nonstop energie“ a 

Kamilu „parádní stav“. Evidentně je zde pervitin situován do pozice něčeho, v čem 

se participanti našli a poskytlo jim to něco, čeho se jim z různých důvodů nedostalo v 

obyčejném světě. Zajímavým způsobem je v rozhovorech zachycena různá míra 
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vlastní inciativy a „chtění“ této zkušenosti dosáhnout, případně jí prohloubit. Míra 

této intencionality by mohla být vyjádřena pomyslnou škálou, kde jeden pól tvoří 

striktně stanovená „naprostá cílenost“ (Jarmil) a na opačné straně je Karlovo 

jednohlasé vyjádření protichůdných intencí, které působí dojmem, ţe přesně nevěděl, 

co ho „v tom“ drţí dál. 

 

Jarmil: … jak říkám, tam nebylo nějaký, že by mi to někdo vnutil, 

nebo že by to byla náhoda, tam to bylo naprosto cílený. 

 

Kamila: No s tím, že já jsem samozřejmě chtěla. Kdybych nechtěla 

tak si to nedám. 

 

Jonáš: No spíš jsem tomu trošku pomoh, trošku jsem to vyhledal. Už 

jsem tušil, spíš jsem věděl … 

 

Karel: Já jsem ji [přítelkyni] měl hodně rád a dost mi na tom 

záleželo-tak jsem začal trávit čas s těma jinejma lidma. 

 

U respondentů začalo postupně docházet k opouštění dosavadního 

(zaběhnutého) způsobu ţití a přeorientovali se na svět drogový, více iracionální, 

s jiným způsobem komunikace, hodnot a vztahů. V jistém ohledu můţe být jedno, 

nakolik jim droga byla „podstrčena“ a nakolik do ní „šli po hlavě“. Pointou, ke které 

mě to přivádí je, ţe nevýraznost okolí byla najednou přerušena aktivitou bující 

substancí, která paralelně se svými účinky zprostředkovala nové záţitky a jiný 

pohled na sebe i své okolí. Začala zde být mazána různorodost, bylo jedno, co 

všechno měli za sebou, co (ne)dokázali, co (ne)dělali, co se (ne)stalo. Důleţitost, zdá 

se, tkvěla v tom, co je v této zkušenosti čeká. 

 

7.2.  „Deformuje tě to, ale zároveň i formuje“ 

 

U jedinců uţívající drogy je vidět postupný propad jejich osoby po stránce 

psychické, fyzické, sociální (atd.) a dochází k ústupu dosavadních osobnostních 

projevů. Tato fáze je v jednotlivých rozhovorech respondenty popsána uváděním 

příkladů, kdy viděli ostatní uţivatele, jak se ničí a jaké následky na nich drogy 

zanechaly, aţ k popsání destruktivních projevů drogy na sobě samotných. Přesto 

spatřuji jistou obezřetnost a tendenci k uchránění se před celkovým obklopením a 

přijetím drogové identity. Abych byl více konkrétní, ve vyprávění spatřuji tendenci 
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dvojího zaměření, které funguje na protichůdném principu: 1) k uchování svojí 

subjektivity a ne plnému oddání se droze a zároveň 2) ke snaze co nejvíce se drogou 

nechat táhnout a smýkat. Spojením se nám dostává změť pro a proti, kdy se v jednu 

chvíli zdá, ţe vše spělo k nejhoršímu a chvíli zase, ţe vše bylo v rámci mezí. Kdyţ 

jsem se ptal, zda by mi popsali, co všechno se s nimi na pervitinu dělo (např.: jak by 

mi popsali pervitinové tahy), dostalo se mi aţ překvapivě nezáţivných odpovědí. Ty 

obsahovaly vesměs podobný rutinní vzorec – sehnat, dát si, něco dělat, zvládnout 

dojezd. Na druhou stranu se nejednalo pouze o „odosobnění“ a „samopohyb drogy“, 

ale také vymezení prostoru, ve kterém se hodlali pohybovat. 

 

7.2.1. „Já jsem nechtěl ulítnout“ 

 

V rozhovorech je věnován určitý prostor tomu, co respondenti dělali, aby se 

při uţívání drog nedostali aţ „přespříliš daleko“. Vytyčili si tedy jisté hranice, které 

se rozhodli dodrţet, pravděpodobně v domnění, ţe jim přinesou jistou ochranu a 

nemoţnost „ztracení se“. Jako jedna z nejdůleţitějších hranic se jeví určení způsobu 

uţívání drog a toho co pro to (ne)chtěli obětovat. 

 

Jonáš: [jiţ při našem zcela prvním setkání mi sdělil, ţe drogy buď 

šňupal, nebo kouřil] To jsem jako nic neprodal, ani rodiče jsem 

neokrad nic…Říkal jsem si, že snad ještě nějakou čest ještě mám nebo 

nějakej charakter alespoň. 

 

Karel: Já jsem si v životě nepích. Nikdy bych to neudělal, ale šňupal 

jsem to jo. 

 

Jarmil: … samozřejmě jsem to začal směle brát, naštěstí jenom 

šňupat. To jako mám v hlavě aspoň, tak trochu že / My jsme to, jak 

říkám, šňupali. To jako ne-nepíchali. 

 

Kamila: ale já jsem teda fakt do toho nosu, to já jsem nechtěla 

ulítnout na jehly – to ne. Jsem řekla fakt ne. 

 

Přes poměrně pevně stanovený způsob uţívání („jen nosem, nepíchat si“) se 

ve vyprávění vyskytly momenty, kde bylo k překročení hranice blízko, nebo k němu 

nakonec došlo. Tyto momenty jsou konfrontačně-sebereflexivní povahy, např. u 
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Kamily, která v době „kdy to bylo hodně“ nějaký čas uţívala pervitin intravenózně, 

ale řekla si, ţe za to jí to nestojí. 

Nebo u Jonáše, který mi přece jen nakonec sdělil, ţe jednou v baru okradl 

opilého člověka, coţ v něm nakonec probudilo hlas svědomí („jsem byl jak nějaká 

čórka“). 

V Karlově případě se jednalo o chvíli, kdy se ţivil prodejem drog a měl jasně 

stanovené, ţe je nebude prodávat „starším feťákům“, ze kterých měl respekt a 

spatřoval v nich riziko („chtěli to, co jsem měl“). 

U Jarmila se paradoxně setkávám s kompletním odmítnutím nálepky „feťák“. 

Při otázce na vztah závislosti k svojí osobě reagoval odměřeným způsobem ve 

smyslu, ţe se za závislého nikdy nepovaţoval a s tímto označením se neidentifikoval 

(„asi jsem se přiblíţil“). 

Přivádí mě to k dalšímu důleţitému aspektu při tvorbě hranic. Aspektu, jehoţ 

smysl spočívá v jakési osobnostní (niterné) distanci od těţkých uţivatelů drog, s níţ 

jsem se na různých místech v rozhovoru setkal. Fakticky se zde jedná o podobu 

(sebe)obrazu („trosky“), který oproti jiným (např.: „frajer“) zůstal nenaplněn a 

nedovedl tak respondenty k celkovému existenčnímu propadu. 

 

Jonáš: To je pak až ta druhá část lidí. Jedni jsou rozumní, který ty 

drogy berou a druhý jsou naprostý feťáci no. 

 

Karel: … protože ty lidi co jsou už v tom dýl, tak jsou většinou špatný. 

 

Jarmil: … to vidíš na ulici, někde u toho Muzea nebo na tom Pavláku, 

že jo, kdy ty lidi už asi nemaj ani moc cesty zpátky. 

 

Kamila: … ten člověk, co si střílí denně, několik let, tak už je docela 

vymletej. 

 

Ve výše zmíněném je zachyceno přesvědčení o tom, ţe takhle hluboce 

proniknout do zkušenosti s pervitinem nechtějí, tzn. i přesto, ţe se ve společnosti 

„špatných“ uţivatelů vyskytovali a byli v úzkém
1
 kontaktu, drţeli si od nich určitou 

míru odstupu. Konfrontace s takovými jedinci mohla být povaţována za „něco 

špatného a nepřitaţlivého“, a slouţit jako varovně zdviţený prst. Ze zcela opačného 

                                                 
1
 Např. i v tak úzkém, jako v Karlově případě, kdy po většinu času drogového období trávil na bytě 

s homosexuálním vařičem pervitinu. 
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úhlu pohledu se ale zároveň vymezovali vůči většinové společnosti, vůči 

kamarádům, rodině, resp. všem, kteří drogy neuţívají. Zdá se tedy, ţe v rámci svojí 

„sebe-determinace“ uvízli někde uprostřed („na půli cesty“), jako ti co oproti většině 

pervitin uţívají, ale na druhou stranu k němu nepřistupují zcela totoţně jako 

„regulérní feťáci“. Také se zdá, ţe princip této determinace („někde mezi“) je pro 

jedince v určité míře stále aktuální. 

 

7.2.2. „Z lidí se stávaj fakt debilové“ 

 

Přes výše popsané hranice a rozumný přístup je z rozhovorů s respondenty 

patrná inklinace k „ničení se“. Destruktivních aspektů pervitinu, případně 

v kombinaci s dalšími látkami vyuţívali v nejvíc moţném rozsahu a snaha „mít stav“ 

zde značně vystupuje do popředí. Ve chvílích nejintenzivnějšího uţívání tato snaha 

patrně hrála podstatnou roli a „taţení“ drogou pro ně představoval důleţitý prvek 

„nikam nesměřování“. Nacházeli se v situaci, kdy droga byla jejich středobodem 

dění, od něhoţ se odvíjelo jejich další fungování. Zdá se, ţe v té době respondenti 

dospěli k určitému ţivotnímu řádu („nalajnovaný ţivot“), fungujícího na nijak 

sloţitých a náročných standardech. S tím se rovněţ pojila tendence ztratit se nejen 

„z dosahu“ okolního světa, ale i „v prostředí“ drog. Usuzuji na to např. z různých 

částí rozhovorů, kde popisují své excesy, nebo pouţiji-li Jarmilovo vkusné označení 

„numera“
2
. 

Na vyprávění těchto krátkých příběhů nahlíţím jako na odlehčený
3
 způsob 

jak demonstrovat dopady uţívání drog. V rozhovorech se mi ho dostalo jako 

převyprávění své vlastní zkušenosti (např.: kouření opia a následné „fascinační 

zaseknutí“ ve výtahu), nebo z pozice svědka toho, co se stalo jiným (např.: holce 

„ruplo“ a šla na křiţovatku řídit provoz). Krátké příběhy na mě působily jednak 

1) konfrontačním dojmem – člověk pod vlivem drogy vstupuje do společnosti 

stanovených pravidel a nestačí se divit. Ve společenském kontextu situace nevídané 

a nenormální oproti kontextu drogovému, kde je situace povaţována za všední a 

úctyhodnou. A jednak jako 2) způsob, jak prezentovat to, ţe do uţívání drog šli 

                                                 
2
 Výraz označující situaci, kdy člověk po vlivem drog udělal nějaký průšvih – lidově řečeno, kdyţ 

něco zkonil. 
3
 Při vyprávění jsem si všiml, ţe je většinou podávají jakýmsi fantaskním tónem hlasu. 
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opravdu a poctivě. Nezůstali u jakéhosi snění, ale chtěli ten „drogový mazec“ 

opravdu proţít a nic při tom nezanedbat. 

Oproti tomu se v méně úsměvném tónu nesou vyprávění situací reflektujících 

„blázinec v hlavě“, kdy šli někdy aţ s překvapující mírou vědomí naproti dnu („z lidí 

se po tom stávaj fakt debilové“). 

 

Jonáš: Protože bejt zmatlanej, zhulenej, sjetej, tak je to prostě 

naprostá pecka. Do toho občas něco prostě pijete a vzhledem k tomu, 

že se cejtíte jako tanker, vejde se toho do vás hrozně moc. Neopije vás 

to moc, dělá vám to dobře, tak prostě – jste prostě takovej obrovkej 

pytel sraček prostě hulení tyvé, drog, alkoholu. 

 

Karel: … druhej den se stalo to samý [hádka s vařičem], v podstatě, 

jo. Dá se to říct, že to bylo opravdu jako splachovací jsem tam byli 

oba, jak blbci někdy. 

 

Jarmil: … já o tom mluvím z toho titulu, že lidi vymejšlej různý věci 

prostě po čem se, po čem se prostě sjet a říkám co tenkrát jakoby tady 

bylo, tak asi, asi mi prošlo pod ručičkama, noo. 

 

Kamila: … vždycky když jsem byla s nima, tak jsem se vždycky 

přepálila, protože toho bylo moc / prostě si toho vemeš víc, než 

uneseš. 

 

Patrně v tom tkví „smysl“ vyprávění a ukázání těchto situací – nehledat ţádné 

sloţitosti, nic neřešit a „být easy“. Jak se říká, v jednoduchosti je síla, a to pervitin 

svými charakteristikami splňuje („za málo peněz, hodně muziky“). Na tom, ţe 

nabrali směr dolů, si jedinci nesou svůj podíl a prostřednictvím drogy vzniká 

kooperace, kterou je moţné označit jako „nikam nesměrující“ („bylo mi to fuk“). Ta 

svojí povahou někoho semele dřív, někoho později, někoho méně nebo více. Pervitin 

je jednoduchá droga s jasným vzorcem fungování – „dáš si a jedeš na sto procent“. 

Tato jasnost byla pro respondenty okouzlující a zároveň nebezpečná, tolik chtěná a 

současně vyvolávající obavy a nakonec také deformující, stejně tak jako formující. 

 

7.3.  „Tohle asi nebude ta správná cesta“ 

 

Pro období uţívání drog se jako jedno z vhodných označení dá uţít „chaos“. 

I přes tuto okolnost se v něm respondenti dobře zorientovali a nějaký čas fungovali, 
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tzn., ţe přes stagnační povahu drog se v různé míře aktivně podíleli na jeho podobě. 

Projevovalo se to např. tím, ţe poznávali nové lidi („našla jsem si kamarádky“), 

situace („párty“), místa („výletování“) nebo i své, do té doby skryté dovednosti (to 

platí především u Karla, který začal zpívat). Toto poznávání následně vztahovali ke 

své osobě, tj. skrze pohyb v tomto typu kultury poznat sebe a něco o sobě zjistit. 

Od chaosu se tedy dostáváme spíše k něčemu, co by bylo vhodné označit za 

„hledání“. Hledání (na rozdíl od chaosu) v sobě můţe obsahovat náznaky řádu, resp. 

jistého zaměření na cíl. Z pohledu participantů je výsledná podoba cíle dvojího druhu 

- buď se člověk ztratí, utopí se v hledání („vymletej feťák“), nebo dojde k jistému 

druhu uvědomění. Prostřednictvím tohoto úhlu pohledu se dá usuzovat na to, ţe u 

daných respondentů nedošlo k úplnému naplnění obrazu „trosky“ tj. neztratili se, ale 

místo toho se začali vydávat k opačnému pólu – „poznali, narazili a pochopili, o co 

tu jde“. 

 

Jonáš: … litoval jsem se, říkal jsem si, nikdo mě nechápe, prostě já 

beru drogy – někdo mě musí litovat…a teď jsem si uvědomil, že si to 

všechno dělám sám, že jsem si takhle sám sral na hlavu. 

 

Karel: Pak jsem teda si samozřejmě časem nějak uvědomil, že to asi 

nebude nejlepší cesta, že tudy jako ne / Ten fet bych k tomu opravdu 

nepotřeboval. Vlastně jsem zjistil, že jsem dělal něco co je celkem 

navíc, že to je opravdu dá se říct zbytečnost. 

 

Jarmil: … jsem se tomu snažil přijít na kloub. Furt si ten život jako 

vychutnávat v největší možný míře. Dneska už na to seru, 

s odpuštěním, že prostě to beru tak, že to co se mě dotýká je takhle 

úplně v kroužku kolem mě a snažím se prostě jakoby makat na tom 

abych měl nějakej řád a režim úplně obyčejnýho, podělanýho prostě, 

průměrnýho člověka. 

 

Kamila: … vlastně byla maturita a to pro mě bylo takový jako, že 

jsem si řekla, že teda jsem ji zvládla, tak, že teda ještě asi něco mám 

dokázat, jako že ještě mám na něco…neskončit támhle někde pod 

mostem. 

 

Postupem času respondenti dochází k procesu „uvědomění“, společně 

s nabývajícím přesvědčením, ţe takhle skončit nechtějí, ţe tohle není ta cesta, kterou 

chtějí jít. Tuto dobu popisují jako chvíli, kdy začali přemýšlet, co by chtěli od ţivota 
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a co by v něm chtěli dokázat. Zjistili, ţe „střízlivej ţivot“ nemusí být zas tak špatný a 

metaforicky (nebo doslovně?) řečeno, začali se z velké párty vracet zpět k 

„normálu“. Otázkami pro ně ale bylo: Jak na to? Jak to dokázat? Co je pro to třeba? 

Dá se to nějak zvládnout? 

V rozhovorech jsou často vyprávěny situace různého ţánru. Tento repertoár je 

rozšířen o ty, které by se s přihlédnutím k současnému působení a statusu daly nazvat 

jako nejdůleţitější, s velkým „S“ nebo také zlomové („nastal zlom“). Ve vyprávění 

jsou to chvíle, ve kterých je popsáno, jak se z fungování na drogách snaţili dostat 

ven, jak opouštěli známé z řad uţivatelů a jak (místy) zevrubně „lezli nahoru“. 

Jonášovou výraznou nadějí bylo období návratu jeho bývalé přítelkyně ze 

zahraničí, která mu chtěla pomoci („bylo jí to vidět na očích“). U bývalé přítelkyně 

se s chtěním „pomoc Jonášovi“ zároveň pojilo i „mít vztah“. Věděl však, ţe jí takový 

závazek poskytnout nemůţe, ţe potřebuje „jen“ pomoc, ale skrze vidinu „zbavení se 

závislosti“ o svých citech zalhal. 

 

Jonáš: … takže nalhal jsem ji nějaký věci jako, že s ní klidně budu …a 

jenomže jsem věděl, že když ona mi dá lásku tak že se já alespoň 

trošku zbavím té drogové závislosti 

 

Jonášovi se po „terapii láskou“ povedlo sníţit mnoţství a frekvenci uţívání 

pervitinu, coţ „byla výhra“. Potřeboval však další změnu, „vypadnout“ z rodného 

města, kde o něm všichni věděli, ţe bere drogy a spolu s tím si chtěl uvědomit 

moţnost bytí a důleţitost ţivota. Odjel do Prahy, kde si našel práci asistenta 

v nemocničním prostředí. Paralelně s tím se však pojil nový „praţský“ způsob ţivota, 

poznání nových lidí a opětovné experimentování s drogami („doplňování 

zkušeností“). Tato část Jonášova přestávání byla završena propuštěním z práce za 

uţívání drog a hrubé chování na pracovišti. 

 

Jonáš: Mě po třech měsících za mé hrubé chování vyhodili…no abych 

byl upřímnej, tak já nebyl zrovna nejhodnější, už před tím jsem měl 

dvě důtky za užívání drog v práci a tak. 

 

Za to, ţe se vývoj drogového bytí dal do pohybu u Karla, můţe situace, kdy 

ho pod vlivem drog a alkoholu zadrţela policejní hlídka. Následkem řešení této 

situace se Karlův otec dozvěděl, ţe uţívá drogy. Začal s otcem chodit k terapeutům, 
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coţ mělo vliv spíše na vztah „Karel a otec“ neţ „Karel a drogy“. Karel měl v sobě 

potřebu sdělit otci věci, které on „nevidí“, jak to dneska chodí, ţe se na školách kouří 

marihuana atp. Setkal se však s nepochopením („proč musíš být mezi nima?“). 

Nepochopení z otcovy strany se vystupňovalo ve chvíli, kdy otevřeně promluvil o 

svém poměrně intimním vztahu s vařičem. 

 

Karel: Já jsem mu to řek jak to bylo, že jsem chodil k vařiči a že jsem 

si tam zpíval a on, on z toho vyvodil, že se nechám za to píchat do 

zadku, což mě teda strašně se mě to dotklo, jo, urazilo mě to a zjistil 

jsem tím, že prostě všecko je to na mně, jo. Nikdo jinej mi s tím 

nepomůže, když ani neví, o co vlastně jde, jo. 

 

Po tomto nepochopení Karel přišel na to, ţe má kolem sebe lidi, kteří mu 

pomůţou, ţe má muziku, která ho baví a ţe uţívání pervitinu uţ nemá zapotřebí. 

Sám za zlom povaţuje chvíli, kdy začal pracovat v supermarketu. Přesto, ţe ho 

štvalo, ţe dělá „vocase“, rozhodl se nadále setrvat a hlavně nepřestal uvaţovat nad 

tím, čeho a jak chce v ţivotě dosáhnout. 

 

Karel: … dělat někde vocase to sem nikdy nechtěl, ale nechtěl jsem 

odejít s tím, že prostě nebudu dělat vocase a nebudu radši dělat vůbec, 

to zas, to bych nebyl já. 

 

Jarmil v průběhu rozhovoru přiznává, ţe přibliţně po dvou letech měl z 

uţívání pervitinu „dost staţenou prdel“ a to především ve chvíli „prvního 

probuzení“, kdy málem nepřeţil nabourání autem do domu, coţ mu v jeho ţivotě 

dalo prvotní impulz k zamyšlení („kámo, asi fakt zpomal“). Jarmil na mě působil 

jako člověk, který umí mluvit s lidmi, přemýšlet nad souvislostmi a velmi rozvinutě 

filozofovat nad tím, co bylo a mohlo být. Přesto však drogou kariéru „valil a mydlil“, 

jak to jen bylo moţné. Světlou chvilkou proto bylo, kdyţ se rozhodl přestěhovat, 

nezvedat telefony, začít běhat, chodit na vysokou školu a zcela tak za tímto obdobím 

„zabouchnout dveře“. 

 

Jarmil: A na chvilku jsem se z toho jakoby dostal, že jsem vedl takovej 

opravdu ukázkovej život. Lidi ze mě měli radost. K tomu jenom 

podotýkám, taková odvěká pravda, že to bylo dost přes zuby… 
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Štěstí v neštěstí měl nakonec Jarmil aţ v psychiatrických hospitalizacích. 

První z nich měla spojitost s „dostihnutím“ následků spojených s uţíváním drog, kdy 

se Jarmilovi v době ukázkového ţivota „probudila“ schizofrenie
4
. Tuto zkušenost 

hodnotí jako „hluboký reset“ ve svém ţivotě. Vše se mu otočilo vzhůru nohama a 

zařekl se, ţe uţ nikdy nic podobného nechce zaţít („surovej blázinec“). Nabyté 

odhodlání mu nevydrţelo na dlouho, a tak se kapitola uţívání drog ve své podstatě 

zopakovala. Tyto psychiatrické hospitalizace i přes jejich nezáviděníhodnost nakonec 

prezentuje jako něco potřebného, na co spoléhal, a hlavně předpokládal, ţe ho 

vţdycky zastaví („záchranná brzda“). 

 

Jarmil: Ale myslím, že tohleto mi svým způsobem, to byla taková 

dycky ta záchranná brzda, že jsem to jakoby valil, valil a pak jsem se 

dostal do bodu, že se to prostě urvalo, posralo a já jsem byl nucenej, 

protože jsem tam byl prostě přivázanej. Vymejvali mi ten mozek…že 

vopravdu prostě mě, vyresetovali. 

 

Podobně jako v příběhu Karla, i u Kamily se její drogová epizoda váţe 

k několika blízkým kamarádům, zcela výrazně pak k jednomu vařiči. Za důleţitou a 

stěţejní chvíli zde povaţuje, kdyţ vařiče na několik let zavřeli do vězení. Kamile tím 

z dosahu odebrali jak přímý přísun drogy, tak i značně silnou „figuru“ v jejím ţivotě 

a nastala otázka „co teď?“. 

 

Kamila: jooo! Vlastně, taky co bylo důležitý. Oni zavřeli toho vařiče, 

toho mýho kamaráda, noo. Toho zavřeli, dostal čtyři roky / tak to už 

bylo první jako „co teď?“ protože jsem znala, nebo bavila jsem se 

převážně jen s nima, s tou Lídou. 

 

Kamila se v této části vyprávění sice staví do pozice postupně „vypadávající“ 

z drogové subkultury, ale zároveň i „zapadající“ mezi nové lidi, které poznala. Těmi 

nejdůleţitějšími byly nové kamarádky, které drogy nikdy nebraly, ale „nebály se“ 

vzít jí mezi sebe („neřekly, ty jsi hnusná feťačka“). Kamile tím zprostředkovaly 

jakousi „zhmotněnou“ představu, ţe se dá bavit i bez pervitinu („uţ jsem ty drogy 

nepotřebovala“). To se Kamile zalíbilo, chtěla se s nimi více bavit, poznat je, a 

                                                 
4
 Dle mé úvahy můţe být konečná diagnóza schizofrenie poněkud mylná a jednalo se spíše o toxickou 

psychózu. 
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jelikoţ jí nepřišlo správné chodit mezi ně pod vlivem pervitinu, začala postupem 

času omezovat své náhodné drogové „úlety“, a tím i známosti s dalšími uţivateli. 

 

Kamila: Já jsem si nedokázala přestavit jako nedát si a někam jít, to 

ne. Jako když jsem to viděla na nich, tak jsem si říkala, že na tom něco 

bude, že třeba to není zas tak špatný bejt střízlivej. 

 

V konečné sumarizaci se na zlomové situace snaţím nahlíţet z několika úhlů. 

Jednak jako na něco odkazující k tomu, kde člověk narazil, a to ho přivedlo alespoň 

k částečnému přehodnocení stávající situace („zlomil se“). Dále jako „rozcestník“, 

kdy se od nějaké chvíle jejich cesta začala ubírat jiným (novým) směrem a začali se o 

ní zajímat. To je dobře ilustrováno v místech vyprávění, kde např. přes občasné 

„úlety“ v době „snaţení“ je jejich postoj k droze daleko více jednoznačný a 

upevněný. V poslední řadě také jako na projev vlastní inciativy a postupného sycení 

vlastní subjektivity, která do té doby byla spíše v ústraní. V tomto „znovunabývání“ 

jsou zachyceny počátky úsilí nalézt „to svoje“ a diferencovat se oproti předešlé 

„drogové rovnosti“. Komplexně se tedy jedná o „bod obratu“, kde ať díky vnitřním, 

vnějším činitelům, nebo jejich vzájemné interakci dochází k posunu chování od „mít 

stav“ k „mít snahu“. 

Vyplývající uvědomění je pak navázáno (nebo je alespoň patrná zaměřenost) 

na nějakou akci. U značné většiny uţivatelů drog
5
 jsem měl moţnost setkat se pouze 

s fází „řečí“. Od činů ale bylo opuštěno a tak slova zůstala bez znatelné odezvy ve 

vnějším světě. U uvedených respondentů spatřuji o něco víc, především pak drive 

nezůstat „jen u řečí“, ale přejít k činům. V duchu analýzy těchto dat jsem se snaţil na 

podobném principu zevrubnosti a zároveň úmyslnosti vyuţívat ilustrace, ve kterých 

se respondenti snaţili se sebou něco dělat, i kdyţ ne zcela úspěšně. Domnívám se, ţe 

zmapování tohoto „heroického přerodu“ by sama o sobě měla být věnována 

pozornost, především pak z důvodu poskytnutí odpovědí na otázky: Proč se to událo 

zrovna takhle a jak to, ţe neskončili jako ostatní? (viz. souhrnná interpretace). Stejně 

tomu je pak v případě vyústění celého dění, kde fokus dopadá především na části 

objasňující kroky k nalezení normálnosti, odhodlanosti a pravosti. 

  

                                                 
5
 A nemusíme zde zůstávat pouze u skupiny uţivatelů drog, ale porozhlédnout se po podobných 

příkladech ve většinové společnosti, ve svém okolí nebo i u sebe samotných. 
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7.4.  „To je ono, najít si to svoje“ 

 

Jak bylo částečně nastíněno v předešlém textu, v tomto bodu analýzy se 

pokusím zaměřit na „výsledek“ celého procesu („tahu“) drogou a okolností s ním 

spojených. Jedná se o tu část, ve které respondenti vypráví o získávání zájmu 

spočívajícího mimo rámec drog. S tím se mimo jiné pojí také obnovení rodinných 

vazeb („s rodičema jsem byl zase v pohodě“), kamarádských vztahů („našla jsem si 

nový kamarádky“), opětovně nabytí zájmu o své koníčky („vrátil jsem se k filmům“) 

atp. Daleko více se zde ale snaţím zaměřit a nalézat to, čeho se uchytili, resp. jak si 

„našli to svoje“ a jaký význam to pro ně samotné nese. 

 

Jonáš se nacházel ve chvíli „zatěţkávací zkoušky“, kdy se po neúspěšném 

pracovním uplatnění v nemocnici vrací zpátky do rizikového prostředí. Mohlo se 

zdát, ţe tento pokus skončí neúspěšně a jak přiznává, sám se obával, aby do toho 

zase „nespadnul“. Byl v pozici, kdy potřeboval „vzpruţit“, a jeho „hnací“ povaha zde 

sehrála důleţitou roli, resp. intenzita („extrémnost“) činnosti a princip „kdyţ 

nezabralo tohle nemocniční oddělení, třeba zabere neurologie“. 

 

Jonáš: … jsem potřeboval nějak vzpružit. A strejda jak mě viděl, 

poslouchal, tak nebylo nic vhodnějšího než, že mě dal na neurologii, 

kam jsem nastoupil v květnu. Tam jsem vydržel celý rok a třičtvrtě. A 

během prvních dvou měsíců jsem o drogy ztratil úplně zájem. 

 

Karel byl poháněn myšlenkou, ţe celý ţivot na sobě musí nějak pracovat, a ţe 

v období kdy bral pervitin, vlastně nikam nesměřoval. Začali mu být sympatičtí lidé, 

kteří něčeho dosáhli (např. jeho děda) a s touto vizí („něco dokázat“, „nějak na sobě 

pracovat“) se rozhodl „sebrat“ a jít pracovat do dílny svého otce. 

 

Karel: V tu dobu, když jsem jako z nejhoršího se dostával, tak jsem si 

řekl: „hele musíš se sebrat, jít do tý firmy toho táty“ / ještě teda, ne 

jen půjdu zkusit, tak si to půjdu zkusit, jestli zvládnu se to naučit. A 

v tý dílně se naučit všechno co je potřeba abych z ní pak mohl odejít a 

kontrolovat ty lidi tam. 

 

Jarmil jako nejstarší z výzkumného vzorku se začal po několika relapsech, 

pobytech na psychiatrických léčebnách a zaplacení dluhů opět dostávat na vrchol. Ze 



32 

 

všech předešlých událostí a peripetií se stalo něco, co ho donutilo někam „se 

posouvat“, něco dělat, a nakonec došel k razantnímu rozhodnutí – zaloţil si vlastní 

firmu („nese to mojí stopu“) a začal podnikat v technologickém odvětví. 

 

Jarmil: Já jsem ještě pro ten nápad ještě jako zblbnul další lidi, tak 

mi to dost zasáhlo v tom, ve slova smyslu, že jsem najednou zjistil, že 

jsou za mnou nějaký lidi, který tomu třeba jakoby prostě věřej… něco 

bych to přirovnal k tomu, když se z tebe prostě stane taťka. 

 

Kamilina zainteresovanost („čeho se chytit“) byla pro změnu spjata se 

studiem oboru sociálního a humanistického zaměření. V něm spatřila šanci, jak se 

„zbavit“ drog, kompletně změnila prostředí, lidi kolem sebe a nakonec v kruhu 

blízkých zbyly jen ty kamarádky, které jí podporovaly a věřily. 

 

Kamila: Já jsem pak vlastně dělala ty přijímačky, do Prahy na tu 

vejšku, nebo vyšší a tam prostě jsem se nevím jak, prostě jsem se tam 

dostala, přes ty všechny drogy a průsery… No, tak jsem šla do Prahy, 

studovat… No, pak vlastně to [uţívání pervitinu] vymizelo úplně, tak, 

že jsem se bavila jenom s těma holkama. 

 

Zatímco v předešlých částech analýzy se respondenti mohli zdát jako tápající, 

hledající a zevrubní ve svém počínání, v této části jsou daleko zřetelnější, skoro se aţ 

vkrádá označení jako „vyspělejší“ a „rozumnější“. Šli si za tím, co si stanovili, co je 

oslovilo, co se dá označit za jejich počin. Droga přestala být středobodem denních 

činností, pozornost začali směřovat více k sobě samým a myšlenkám, ţe ta droga je 

asi opravdu jen něco na víc. Aby k tomuto posunu došlo, bylo zapotřebí nějaké 

intrapsychické, téměř hlubinné přeměny, týkající se intencionality, chování a 

uvaţování („začít fakt chtít“). 

 

Jonáš: To mi postupně vyplývalo no a člověk …asi každej by k tomu 

měl dojít, pokud není úplně blbej. Prostě takhle to nejde dál. 

 

Karel: Jestli bylo potřeba nějaký, nějaký, nějaká odvykací kúra – 

vůbec ne, vůbec jsem nebyl nikde. Nikde zavřenej – věděl jsem, že to 

nepotřebuju, jako člověk si dát nemusí, když nechce, jo…Ale 

samozřejmě nesmí ten člověk v tom chtít zůstat, no…pak je to, pak je 

to napořád takovej kolotoč. 
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Jarmil: Nějak se s tím poprat, ale jak říkám – pravda je zase v tom, já 

nevim no, já si myslím, že nezměníš svět to asi ne, ale sebe, do jistý 

míry, prostě změnit můžeš, jako. 

 

Kamila: Proč přestávat nebo čeho se chytit, to prostě nemáš, nemáš 

se čeho chytit, když se bavíš jenom s narkomanama…to je na tom 

nejhorší si myslím. Pak musíš mít vůli a musíš fakt chtít…Musíš bejt 

prostě fakt rozhodlej. 

 

Situací vyzývajících ke změně bylo ilustrováno několik a z jednotlivých 

rozhovorů je patrné, ţe kaţdého oslovuje něco jiného. Podstatu tak kormě 

odhodlanosti spatřuji i v „pravosti“ a „nestrojenosti“. 

Kdyţ bylo např. Jarmilovi doporučováno, aby zkusil jistý druh humanitní a 

charitativní činnosti, z části to na něj fungovalo, ale nemělo to takový katarzní efekt 

a hodnotu, jako u Jonáše či Kamily. Kamila dále zmiňuje, ţe šancí na to přestat bylo 

několik, ale aţ přijetí na školu bylo to důleţité a záchytné. Dále je také velice 

zajímavé zastoupení institucí v tomto procesu „zdola nahoru“. Jonášovi a Kamile se 

tento prvek vyhnul a šli „sami na sebe“. Karlovi pomohl spíše ve vztahu k otci a 

paradoxně k uvědomění, ţe je stejně na všechno sám, ţe nikdo (ani terapie) za něj nic 

neudělá. Jarmil z této oblasti i přes trpké zkušenosti měl spíše „legraci“ („prášky jím 

a nejím“) a terapeutický efekt vydrţel vţdy jen krátkou dobu. Stěţejním se najednou 

stalo, kdyţ se k řešení problému („uţívám drogy, ale nechci“) pevně rozhodli oni 

sami, začali „fakt chtít“ a najednou nebylo třeba terapií ani léčeben. Jádro všeho se 

najednou ukázalo v tom zcela lidském a docela prostém způsobu – mít vůli a chtít. 

Kaţdému k tomuto posunu stačilo něco jiného, např. Karlovi sebrání řidičského 

průkazu, Jonášovi zase na psychiku silně náročné prostředí neurologického oddělení. 

V některých příkladech byl patrný větší či menší vliv nahodilosti, resp. vlastního 

přičinění, např. zavření vařiče („nedostupnost kontaktů“) kontra zatínání zubů 

(„odstup od kontaktů“). 

Tato různorodost podtrhuje znovunavrácení k obyčejnému, opouštění 

pervitinové stejnosti a vydání se svým vlastním směrem. Sumarizujícím výrokem 

můţe být poměrně simplicitní konstatování, ţe se jedná o člověka, který neţ přišel 

k drogám, byl nějak nespokojený, nabídky v jeho okolí nedostatečně saturovaly jeho 

poptávku, proţíval nějakou nenaplněnost. Následovalo nikam nesměřující období 

uţívání drog, kdy se jedinec převáţně nechával táhnout jejich účinky 
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(„samopohyb“). Uvědoměním si „nepravosti cesty“, která byla rovněţ spjata 

s rutinou a stejností, se následně snaţí dostat do širší („průměrné a normální“) 

společnosti. Rozdílem je, ţe se nevrací k tomu předešlému, ale k něčemu novému, 

všestranně oslovujícímu, a především k tomu, co se dá označit za „moje“. Zkušenost 

s uţíváním pervitinu je tak „přetavena“ do něčeho, co má odkaz do budoucna, je 

„komplexní“ a „smysluplné“. 

Jonáš jako původně vystudovaný manaţer obchodu (SŠ) se rozhodl pro 

kariéru pracovníka ve zdravotnictví. Přesto, jak sám popisuje, si nikdy nedokázal 

představit, ţe by sáhl např. na zakrváceného člověka. 

Karel se základní vzděláním a „nikam nesměrováním“ došel k tomu, ţe začal 

pracovat ve firmě svého otce, i kdyţ si to nikdy nedokázal představit a měl k tomuto 

druhu práce (v dílně) odpor. 

Jarmil vystudoval střední školu se zaměřením na cestovní ruch. Tuto práci 

vykonával jen v mládí, jinak pracoval jako realitní agent nebo ve „skleněných 

králíkárnách“. Nakonec začal sám podnikat a zaloţil si firmu s technologickým 

zaměřením. 

Kamila vystudovala střední školu se zaměřením na ekonomická studia a 

analýzu. I přesto si podala přihlášku na školu s humanitním zaměřením. Nyní pracuje 

se znevýhodněnými dětmi. 

 

8. Souhrnná interpretace – Analýza fokusovaná na autorský 

postoj k životu a tendenci k protipohybu 
 

U analyzovaného vzorku v tomto výzkumu nejvíce emergovala témata 

ukazující na přetvoření drivu „pro-drogového“ na „pro-společenský“, obsahující v 

sobě poznání, pochopení a přijímání odpovědnosti. Linie vyprávění zachycující 

epizodu uţívání drog se dle mého uváţení podobá té „typické feťácké“
6
 – nějak se 

dostali k droze, řekli si, ţe to jen zkusí, spadli do toho, bylo jim všechno fuk, 

způsobilo jim to určité mnoţství problémů atp. Hlavní rozdíl spatřuji ve 

„vyvrcholení“ toho všeho. Místo toho, aby po pádu na dno v něm zabředli a začali ho 

např. pouţívat jako odůvodnění pro všechny nezdary a nečinnosti, něco v nich 

samých je dovedlo k tomu, aby se k dané zkušenosti postavili „racionálně“ a 

                                                 
6
 Aplikací poznatků o jednotlivých typech skupin uţivatelů tak vykazovali rysy spadající do kategorie 

„problémových“ a „závislých“ uţivatelů (Simon, 1997; Miovský, Urbánek, 2002). 
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„přetavili“ ji do pozitivního, smysluplného, a třeba i společensky široce uznávaného 

úkonu či práce. V souhrnné interpretaci se pokouším zachytit, nakolik byl u 

respondentů tento drive od počátku přítomen, nakolik zkonstruován a vytvořen 

během uţívání drog a nakolik uvědoměn a „probuzen“ aţ prostřednictvím celé 

zkušenosti. Zdá se totiţ, jakoby ve vyprávění zaznamenaný destruktivní kontext drog 

postupně nabyl opačné účinnosti, tedy kontextu konstruktivního a místo zmíněného 

zabřednutí je daná zkušenost dovedla k uvědomění. Fokus analýzy se pak vztahuje k 

projevům rozumnosti, sebereflexe a uvědomění, přičemţ tyto elementy jsou 

vztahovány ke konceptu autorského postoje k životu a tendenci k protipohybu, jako 

jakýchsi faktorů v pozadí daných projevů. Tento koncept bych dle metodologické 

terminologie označil za centrální kategorii, ba lépe řečeno za centrální linii, vinoucí 

se celým vyprávěním. 

Úkolem této kapitoly je definovat a popsat centrální dějovou linii, která se 

vyskytuje v průběhu celého rozhovoru. Vztahuji se zde jiţ k odborným publikacím, 

které pomáhají dané koncepty ohraničit. Na výše předloţenou analýzu dále nahlíţím 

prostřednictvím daných konceptů autorství a protipohybu. Výsledkem jsou návrhy 

dvou „modelů“ odráţející a zpřehledňující uvedenou problematiku 

 

8.1.  Teoretické uvedení autorského postoje k životu 

 

Koncept autorského postoje k životu pojímám jako způsob, jak dělat nějakou 

činnost tak, ţe „vychází ze mě“. Dále jako způsob, jak aktivně ovlivňovat svůj ţivot, 

podílet se na jeho podobě, být jeho „tvůrcem“, a v poslední řadě také dosahovat jisté 

odpovědnosti. Při vymezení tohoto konceptu mi vhodně poslouţila práce Chrze 

(2010), v níţ popisuje několik aspektů, kterými autorství oplývá a jeţ mi poskytla 

„osnovu“ k následujícímu textu. 

Jedním z popsaných aspektů je „původnost“ ve smyslu něčeho, co „vychází 

z jedince“ (Chrz, 2010). Jedná se tedy o něco, v čem je znát moje přičinění, 

zanechává to mojí stopu, tzn. nejen, ţe přijímám, ale také se nějak projevuji. To se 

můţe odrazit v utváření podoby vlastního ţivota, kde míra autorského postoje 

ovlivňuje „stupeň“ schopnosti zapříčinit změny v ţivotě, zasahovat do svého okolí, 

atp. (McAdams, McLean, 2013). Poukazuje to tedy směrem k tomu, ţe člověk jako 

bytost nemá jen akceptovat, ale aktivním způsobem se projevovat. V tomto duchu 

uvaţuje i existenciální přístup, který na člověka nahlíţí jako na někoho, kdo můţe 
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být aktivní, má moţnost změny a především přechází ze stavu moţností do stavu 

aktuálnosti a existenciální skutečnosti (Frankl, 1990, 1994). 

Dalším aspektem je autorství jako „přijímání odpovědnosti“. Chrz (2010) na 

tento aspekt nahlíţí jako na druhou stránku toho, ţe jde něco „od jedince“. Vztahuje 

se tedy k druhým a stejně tak jako stát za svým názorem před ostatními – „moje 

jednání, moje vina“. Problematika odpovědnosti je nosným tématem existenciálních 

psychologů, kde je stavěna do souvislosti se svobodou. Ve vztahu k předkládanému 

konceptu je pak odpovědnost pojímána především jako odpověď na něco, co po mně 

nevyţaduje nikdo jiný, jako angaţovanost za vlastní hodnoty, jako schopnost 

zodpovědět „otázky ţivota“, jako ţít a nejen proţívat ţivot, a nakonec odpovědnost 

jako něco, co „zůstává“ na jedinci samotném (viz. Langle, 2002). Člověk je 

odpovědný nejen za to, co dělá, ale také za to, kdo, kým a čím je, tj. stává se tím, co 

ze sebe „utvořil“ (Frankl, 1990). V tomto duchu pak můţe být odpovědnost vztaţena 

k tomu, aby člověk (znovu) nalezl autorství svého příběhu, resp. znovu se na něm 

začal aktivně podílet. To odkazuje k uvědomení, ţe ţijeme příběhy, ţe se na nich 

můţeme účastnit a třeba si i vybrat (Chrz, 2010). Téma „znovunalezení autorství“ 

zohledňují některé psychoterapeutické přístupy (např. Epston, 1992) a poukazují na 

něj i narativní psychologové, jeţ si ve vyprávěních všímají jakéhosi zlomu, bodu 

obratu, kdy se člověk zaměří na nějaký cíl (McAdams, McLean, 2013). 

Třetím aspektem, který zmíním, je „alternativa“ (Chrz, 2010). Autorství jako 

alternativa v mé práci odpovídá tendenci k protipohybu. Tento protipohyb lze chápat 

jako jakousi hybnou sílu mnou předkládaného konceptu autorského postoje. Chrz 

(2010) v tomto případě pouţívá pojem „denaturalizace“, jako tendence k pohybu 

proti obvyklému a banálnímu, jako smysl pro vytváření alternativ, či také jako cosi 

vedoucí k individualitě a jedinečnosti. Tento prvek nebýt „taţen“, nebýt „ve vleku“ 

s ostatními, je patrný například v dílech Nietzscheho, kde je zohledňována ne-

reaktivnost člověka (Deleuze, 2002) nebo také v pracích Junga, kde se zabývá 

individuací, na kterou je moţné nahlíţet jako na „pohyb proti samozřejmosti“ (Chrz, 

2010). V názorné podobě pojímám tendenci k protipohybu jako „extrémní“ 

projev autorství se smyslem „být svůj, aţ být/jít proti“. 
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8.2.  Profilace zobecněného scénáře 

 

 Profilací zobecněného scénáře se pokusím „převyprávět“ výsledky analýzy a 

následně je vyobrazit v jakémsi schematickém modelu. Pro vyobrazení se budu 

orientovat dle stěţejních bodů, které označuji jako zlomy, přechody či „převisy“, na 

něţ pohlíţím jako na „příběh utvářející“. Jsou tedy charakteristické tím, ţe se začalo 

něco měnit, byla patrná nějaká akce či změna uvaţování (viz. dále). Svojí povahou 

„jdu do toho“ a „vycházím z toho ven“ poskytují základní „kostru“ pro profilaci 

zobecněného scénáře. Tato „kostra“ emerguje ze získaných dat a je tedy v určité míře 

„zobecnitelná“ v kontextu tohoto výzkumného vzorku. 

 

Návrh schematického modelu zobecněného scénáře: 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Prvním momentem je doba kdy se jedinci dostali ke svému „poprvé“, kdy se 

všechno „otočilo“ a nastartovalo ţivot zaměřený na drogy a věci s tím spojené. Před 

tímto přechodem ţádné drogy (kromě marihuany) neuţívají, nejeví o ně zájem či 

k nim mají vyloţené odpor. Je to období, kdy chodí do školy, do práce, na brigády, 

mají partnery a tak nějak „konstantně“ plynou. To, co podněcuje k vyprávění 

příběhů, je zápletka, zlom, stav, kdy se něco začne dít a dávat do pohybu. Ten pro 

jedince přichází ve chvílích prvního kontaktu – nabídnutí drogy. Přesto, ţe se místy 

odkazují na „osudovost“, je tento iniciační proces, toto „poprvé“ podníceno 

svobodným vědomím a rozhodnutím („kdybych nechtěl tak si nedám“). Jedincům to 

nebylo nijak násilně vnuceno, ani se nenacházeli ve stavu „mimo“, ale daleko víc 

byli postaveni před otázky typu „dáš si?“, „jdeš do toho?“. Je zde demonstrováno 

vlastní přičinění, intencionalita i jistá část odpovědnosti za rozhodnutí „jdu“. 

„Konvence“ 

 

„Taţení“ 

 

„Moje“ 

„Hranice“ „Zlomy“ 
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Jedinci zde začínají vystupovat z konstantního a rutinního dění a dostávají se 

do situace, kdy se všechno „otočilo“. Překročili jistou hranici společenské 

konvenčnosti a stejnosti. Naplnili tak tíhnutí k tomu „trhnout se“, poznat něco jiného, 

nahlédnout pod roušku tajemna. To je ilustrováno jako „překvapení“ toho, co s nimi 

pervitin začal dělat – poskytl jim nové identity, jako „frajer“, „znalec“, „pán 

tvorstva“, „cestovatel“. Nebo příjemné stavy, aktivitu, perfektní přemýšlení a 

poznávání toho, ţe i takovým způsobem tělo (mozek) dokáţe pracovat. Silně se 

projevující tendence k protipohybu začala jedince odvádět od zaběhnutého, nudného 

dění a postavila je proti main-streamu. Jedinci začali přijímat pravidla a normy 

drogového světa, začali ohraničovat konečně něco svého (od jiných uţivatelů, od 

rodiny, od kamarádů, od školy) co dělají oni sami z vlastního rozhodnutí. Postupně 

gradující destrukční tahy se tak v daných chvílích stávají „nástrojem“ protipohybu. 

S tím související manifestace drogových raušů, je ve vyprávění zachycena 

konfrontační povahou krátkých příběhů, kterými jakoby nám (potaţmo mě jako 

výzkumníkovi) chtěli říct: „vypadá to, ţe jsme padlí na hlavu, ale podívejte se na 

sebe, za čím vlastně jdete?“. 

Přesto, ţe zde vzniká prostor pro otázku fenomenologického typu – nakolik to 

všechno bylo „opravdové“ a jak moc „falešné“, nelze prostřednictvím rozhovorů 

odpovědět jinak neţ, ţe proţitek byl v danou chvíli vskutku reálný, procítěný a 

patrně dostatečně silný natolik, ţe se zasluhuje o to, ţe v jedincích zanechává do 

současné doby určitou podobu závaznosti („jsem proto takový, jaký jsem“). Dalo by 

se uvaţovat také nad tím, ţe aktivizační účinky drogy dovedly jedince k takové 

jistotě, nezdolnosti a perfektnosti, ţe začali být autorští „aţ dokonale moc“, coţ spolu 

s absencí odpovědnosti a dalších podobných aspektů vede k jakémusi nevlastnímu, 

falešnému „pseudo-autorství“, které je mimo jedince podmíněno účinnou substancí. 

Druhý přechod je pak vymezen významnými sebe-reflexivními situacemi a 

chvílemi zamyšlení nad tím, zda je tohle ten směr, kterým chtějí pokračovat. 

Postupujícím časem začali respondenti docházet k jistému uvědomění, chtění navrátit 

se k normálu ve chvíli, kdy jim sféra drog začala (lidově řečeno) přerůstat přes hlavu. 

Uvědomění se vztahovalo buď k intrapsychické povaze jedinců, kdy uvaţovali nad 

správností zvoleného směru („tohle asi nebude ta správná cesta“). Značně 

podněcující byly také vnější situace, např. vařiče zavřeli do vězení, dopravní nehoda, 

chycení policejní hlídkou, případně viděné „trosky“ ve svém okolí. Kaţdý 

z respondentů ve vyprávění uvádí několik takových případů, u nichţ podstatou je, ţe 
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k nim nezůstali lhostejní a začali si skrze ně uvědomovat stav svojí situace. Přesto, ţe 

třeba nevedl hned ke konkrétním úkonům, jejich zaregistrování povaţuji za důleţitý 

bod odrazu vedoucí k dalšímu „otočení“. 

V představených zlomových bodech zřetelně vystupuje povaha autorského 

postoje jako smyslu pro alternativu a proti-hybnost. Jedinci v prvním případě skrze 

drogovou perspektivu vystoupili proti konvenčnosti, nenaplněnosti a rutinně. 

Postupně se však i z drogového stavu, začalo stávat něco opakovaného – rutinního. 

Začali se tedy různými strategiemi pokoušet navrátit k tomu obyčejnému. Pojem 

obyčejný však nenesl význam „vrátit se tam kde jsem skončil“, ale daleko více 

tíhnutí k tomu, zkusit najít v tom celospolečenském něco pro mě, tj. nevracet se, ale 

jít stále kupředu. Do jisté míry je moţné na období uţívání drog nahlíţet jako na 

proces zapříčiňující změnu. Jisté paralely zde lze spatřit v tom, ţe podobným 

způsobem, jako si vybudovali svůj prostor v prostředí drogy („hranice“ či „sebe-

determinace“), se jim zdařilo aplikovat v „normálním“ prostředí a projevit se 

v nějaké smysluplné aktivitě, a to třeba i přes nedůvěřivost jedincova okolí („postavit 

si hlavu“). 

  

8.3.  Autorský postoj jako účinný faktor 

 

 Zde se pokusím autorský postoj jako centrální kategorii, postavit 

k jednotlivým projevům ve vyprávění a zhodnotit jeho přičinění k daným aspektům. 

Výsledkem je zkonstruování modelu autorského postoje. Ten je primárně staven do 

role účinného a tvůrčího faktoru, který se v určité míře angaţuje a „pohybuje“ 

v jednotlivých aspektech analýzy. Při zaměření na výsledek vyprávění se epizoda 

uţívání drog zdá zakončena šťastně – člověk vystupující ze stínu drog a ohroţující 

závislosti, vracející se do plnohodnotného a spořádaného ţivota. Toto vyvrcholení 

(moţná lépe řečeno prozatímní cíl), se zdá jistou měrou určené samotným účinkem 

psychoaktivních látek a drogovou kariérou jedince, kdy mu zkrátka nic nezbývalo 

nebo se mu to „náhodou povedlo“. Ona tendence k protipohybu, k autorskému 

postoji, k tomu nebýt reaktivní a „dělat si věci po svém“, je však nitka vinoucí se 

průběţně celým vyprávěním. Je to prvek, který naše respondenty „zavedl dolů“, tj. 

k destrukční povaze, a následně zase „vytáhl zpět“, tj. dovedl k heroickému výkonu. 

Spatřit tedy hlavní sdělení v tom, ţe nakonec našli něco smysluplného, by nebylo 

úplné, protoţe to, ţe se vydali tímto směrem, má v příběhu rovněţ svoje 
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opodstatnění. Autorství a protipohyb jsou ve vyprávěních pojímány způsobem, kdy 

se nejedná o něco, co se z ničeho nic utvořilo, ale spíše bylo po celou dobu 

v různorodých variacích v jedinci obsaţeno či „tušeno“. 

 

 Co, či lépe kdo stál na počátku? Jonáš tíhnoucí k trhnutí se od kamarádů 

s chutí zahnat chmurné myšlenky na rozchod s přítelkyní. Karel, který měl přítelkyni 

a chodil do posilovny. Jarmil, který se vrátil z cesty, nevěděl kam dál a tak začal na 

doporučení kamaráda dělat realitního agenta. Kamila, u níţ je v mírně nadneseném 

tónu patrné „navázání“ na muţe a vztahy s nimi. V těchto pozicích začal u někoho 

méně a u někoho více „krystalizovat“ pocit jakéhosi „chybění“, nedostatečné 

saturace „potřeb“ okolím, coţ označuji zastřešujícím termínem nenaplněnost. Jak si 

jinak vysvětlit jejich vědomé chtění jít, zkusit a třeba něco najít v drogách? Jonáš 

jako strůjce „špatností“, Karel, který se dobrovolně rozhodl, ţe opustí přítelkyni, 

Jarmil byl zase hnaný fascinací drogovým opojením a Kamila, která chtěla příjemné 

uvolnění. O čem je tady řeč? Mluvíme zde o pocitech prázdnoty a nenaplnění? Nebo 

snad o „rozmazlenosti“? Nebo o naivní potřebě zaţít dobrodruţství? Je vůbec třeba 

těchto otázek a hledání odůvodnění, kdyţ je to ve své podstatě jasné. Z normálnosti a 

obyčejnosti se prostřednictvím drogy, s přihlédnutí k tomu, ţe pervitin je droga 

budivá („aktivizační“), se dostavilo nové, zábavné, neutuchající a doslova „oči 

otevírající“. Velmi silně zde také dochází k nalezení nových „identit“. Droga zde 

velice dobře zapůsobila jako nástroj k „většímu“ bytí, kdy si kaţdý v ní našel to 

„svoje“ – Jonáš a jeho „štramák“, Karel se učil „číst v lidech“, ale třeba také v sobě 

objevil nadání pro zpěv, Jarmil vyuţíval „omnipotentní“ aspekty a Kamila si našla 

„nejlepší stav“. Svým způsobem ji nadále zakomponovali do své identity a obrazu o 

sobě samém (např. nejzřetelněji je síla této kompozice ilustrována v případě Karla, 

který se zpěvu věnuje do dnes). Autorský postoj k ţivotu zde vystupuje lehce 

„nemotorně“ a u jedinců v daleko více implicitní podobě, neţ je tomu v dalších 

částech. Chuť něco změnit, udělat jinak, jedince uvedla v rozhodnutí „jít do toho“ a 

tak trochu ty drogy „risknout“. Projevující se tendence „proti“ uvádí respondenty 

k poněkud „bezmyšlenkovitému“ rozhodnutí. Moţná, ţe právě tahle 

bezmyšlenkovitost, která se nadále větví do formy „nikam nesměřování“ a postoji „je 

mi to fuk“, byla zapotřebí k tomu, aby si jedinci v nadcházejícím čase uvědomili, ţe 

v úplně míře „zástupnosti“ a „odosobnění“ není moţné existovat. 
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Dostávám se tak k fázi „taţení drogou“. Slovo taţení pojímám duálně – 

jednak jako něco, co jedince táhne, cloumá s nimi a nemají to tak moc pod kontrolou 

(„destruuje“). A z druhé strany jako na cestu, pouť či průchod drogovým prostředím, 

při kterém se něco děje („rekonstruuje“). Shledávám v tom tedy jistou aktivizační 

podstatu a dvojakost, kterou asi nejlépe vyjádřím podle metafory „architekta“ – ten 

musí zničit starou budovu, aby mohl postavit novou a jinačí. Tato dvojznačnost mě 

přivedla k postulování myšlenky o subjektivním dnu. V rozhovorech jsou evidentní 

dvě tendence, které jsou téměř protichůdné, stejně tak jako navazující – „valil jsem 

to, co to šlo, ale ulítnout jsem nechtěl“. Přestoţe je na uţívání drog povětšinou 

nahlíţeno jako na zástupný stav, kdy člověk jedná pod vlivem a ve stavu zastřeného 

vědomí, ve vyprávění je místy aţ překvapivě promítnuta aktivní přičinění 

jednotlivých participantů. Přičinění je patrné při vymezování si prostoru a 

stanovování si hranic během uţívání drog. Jedinci si drogu nechtěli aplikovat 

nitroţilně, na coţ nahlíţí jako na způsob jak „ulítnout“, tj. upadnout do spárů 

závislosti. Kladou značný důraz na vnitřní distanc od dlouhodobých a těţce závislých 

uţivatelů, a to přesto, ţe s nimi byli v častém (třeba i denním) kontaktu. Evidentně si 

tímto způsobem přizpůsobili drogovou subkulturu, nějak se do ní promítli, coţ jim 

umoţnilo nechat se „bezpečněji táhnout“. Rovněţ tedy v tendenci „jít proti dnu“, 

nechat působit mechaničnost drog („pořád dokola“), o nic se nestarat a dostávat se na 

hranu fatality, jsou vlastní projevy participantů zřetelné, např. vyhledávali, čím vším 

si ještě navodit stav, úmyslně přeháněli dávky drogy, atp. Výše zmíněné pak 

odkazuje k formě sebe-determinace, to jest k vyznačení svého postavení ve vztahu k 

subkultuře drog (tj. ve vztahu „k těm vymletejm“, kteří berou drogy intravenózně). A 

rovněţ ke kultuře „mainstreamové“, tj. od těch, které drogy nezajímají, nemají s nimi 

zkušenost, dále od rodičů, sourozenců, vrstevníků (atp.). Je opravdu s podivem, ţe 

přesto, jaký svérázný postoj k uţívání zaujali (to ţe se třeba i několik let vyskytovali 

mezi lidmi, kteří si drogu aplikují nitroţilně), dokázali se podle stanovených pravidel 

řídit. A kdyţ uţ došlo k jejich porušení, nebylo to klasifikováno jako „budu to dělat 

pořád“, ale naopak to jedince vedlo k zamyšlení a jistému „stop-stavu“ (viz. dále). 

Koncept subjektivního dna proto stavím na dvou základních kamenech. Jeden 

(subjektivní) reprezentuje něco z nich („hranice“) v mechanickém prostředí drog a 

druhý (dno), jako něco mechanického („ničit se“) v nich, do čeho chtěli jít, nevěděli 

proč, moţná z důvodu proţívání pocitu jisté svobody. Také ho pojímám 

z perspektivy individuality jedince, kdy kaţdý má hranici „uţ je to moc“ nastavenou 
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jinak, coţ přeneseně řečeno znamená – někomu jako dostatečně silný impulz stačilo 

zastavení policejní hlídkou, jinému nestačila ani autonehoda. Z dalšího úhlu pohledu 

je moţné na povahu subjektivity nahlíţet jako na projev „dělání si svého“ bez 

přičinění druhých (kamarádů, rodiny, školy), stejně tak dno nemusí být nutně 

pejorativního zabarvení, jako spíš aby bylo více povaţováno za něco, od čeho se dá 

také odrazit. 

K tomu, aby se jedinec zastavil, přemýšlel nad svojí současnou situací či 

nakonec našel tu správnou chvíli k odraţení se, bylo ovlivněno impulzy z vnějšího 

prostředí, stejně tak jedincovou reflexivitou ke zlomovým situacím. Jednalo se o 

různorodé situace, které byly jedincům často předkládány konfrontačním způsobem. 

Jonáš a návrat jeho ex-přítelkyně, Karlovi interakce s homosexuálním vařičem, který 

se neustále snaţil „o něco víc“, Jarmil si prošel „dost šerednou“ autonehodou, kterou 

málem nepřeţil a Kamilu v drogovém směru silně ovlivňoval vařič, takţe v situaci, 

kdy ho zavřeli, vznikla otázka „Co dál?“. Samotné zaregistrování těchto situací 

představuje důleţitý prvek, který postupně začal jedince navádět jiným směrem 

uvaţování („hele, asi zpomal“). Nebyli k nim lhostejní, brali je daleko spíš jako 

podnět k zamyšlení a povahově na ně nahlíţeli jako na signál či „znamení“, 

odkazující k reflexivním aspektům, a ne fatalistickým. Jejich jaderný účel je tedy 

spjat s „usazením“ jedince, přitáhnutím blíţ k realitě. Místo vyuţití „principu 

racionalizace“ pro odůvodnění toho, proč se to stalo a proč je teda nakonec třeba dál 

pokračovat v uţívání drog, u jedinců se začal více projevovat autorský postoj – „to ţe 

se mi tohle děje, k tomu nějak přispívám“. Sami v jádru začali hodnotit postoj 

k droze a docházejí k uvědomění, ţe dělají něco navíc, ţe uţ to není o tom „hledání“, 

ale je to jen mít stav a to „není ono“. 

Tyto vnější podněty jsou rovněţ v interakci s vnitřním světem jedince, kdy ho 

po této intrapsychické stránce nenechávají „neposkvrněného“. Kromě faktu, ţe se do 

pohybu uvedlo uváţení a zhodnocení situace, postupem času se z pouhého 

pozastavení začalo stávat uvědomění („tohle není ta cesta“). Toto uvědomění 

přecházelo v aktivní snahu jedince uţívání drog ukončit, stejně tak v neustálé sycení 

odhodlanosti, ţe to i přes značnou „bezzubost“ dokáţí. Do této doby spíše 

inhibovaný autorský postoj se začíná projevovat, coţ je dokumentováno skrze 

výroky typu „ještě mám něco dokázat“, „musím na sobě pracovat“ atp. Podstatně 

nezanedbatelnou roli, zde také sehrává faktor „načasování“ („situací bylo několik, 

ale v tu chvíli mi to bylo fuk“) spjatý s rozhodnutím pro změnu a faktor „intenzity“ 
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okolností („situací bylo několik, ale tohle byla ta pravá“) se kterou se pojí vnitřní 

zaujetí pro danou věc. Autorský postoj je vyjádřen skrze reflexivní povahu jedince, 

coţ se dá pojmout i jako druh vědomí, tj. nepadnutí v totální zastřenost, oproštění se 

od „je mi to jedno“ a v prohlédnutí „pravosti“. 

Vyvrcholením se tedy stává jedincovo vlastní uplatnění v „obyčejném“ ţití a 

paralelně s tím související přijetí odpovědnosti. Ta se nejsilněji projevuje ve vztahu 

k sobě samému, kdy si ustanovili, co chtějí v ţivotě dokázat, co chtějí dělat, v jakých 

činnostech se angaţovat. Jonáš začíná kariéru zdravotního asistenta, Karel začíná 

pracovat v automobilové dílně, Jarmil zakládá svoji vlastní firmu a Kamila začíná 

studovat vysokou školu. Spolu s odpovědností se projevuje také určitá „extrémnost“ 

jedinců, kdy nedochází pouze k minimální stabilizaci svojí osoby, ale veškerá 

energie je nasměrovaná k vytčenému cíli. Nejde o to být jen zdravotní asistent, ale 

dělat něco smysluplného, pomáhat lidem s opravdovými (závaţnými) problémy na 

„pořádném“ oddělení (neurologie); nejde jen o práci v autodílně, ale o to se tam 

všechno řádně naučit aby tam jednou mohl dělat vedoucího; nejde jen o to, dělat ve 

firmě a být jeden z miliónu, jde o to, aby to neslo jeho „stopu“; nejde jen o to 

studovat, ale studovat to co jí opravdu baví a zajímá, i kdyţ je to odlišné od 

dosavadního zaměření. Nešlo tedy o pouhé „vzpamatování se“, ale o vědomí toho, ţe 

dokáţe daný člověk něco dělat s upřením všech svých sil. Tím navazuji také na 

převzetí odpovědnosti za ostatní lidi kolem nich, coţ jsou pro Jonáše pacienti, pro 

Karla automechanici v dílně, pro Jarmila pracovníci v jeho firmě a pro Kamilu 

znevýhodněné děti, se kterými současné době pracuje. Tím, ţe do svého ţivota 

absorbovali odpovědnost, dosáhli i jisté svobody, zřetelnosti ve svém očekávání a 

uvedli autorský postoj „k ţivotu“. 

 Přes všechno výše zmíněné se zdá, ţe konzumace drog je pro dané jedince 

uzavřenou kapitolou. Vše by se dalo shrnout do krátké formulace „narazili a 

ponaučili se“. Na základě počátečních informací o respondentech a také z osobního 

hlediska jsem tento „vzorec“ předpokládal, a proto kdyţ jsem se při prvním 

rozhovoru (Jonáš) zeptal na otázku, kdy měl nějakou tvrdou drogu naposledy, nějak 

„logicky“ jsem očekával odpověď, ţe je tomu hodně dávno (alespoň rok). Odpověď 

však zněla „měsíc a půl dozadu“. Z počátku jsem tento fakt nijak výrazně 

nezohledňoval. Fakt, ţe se tento „ale“ jev („jednou za čas“) a spolu sním další, 

objevují v kaţdém rozhovoru, mě postupem času a během opětovného návratu 

k datům, přiměl k zamyšlení. Začal jsem mu tedy věnovat podstatně větší pozornost, 
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vrátil jsem se k datům a poznámkám z jednotlivých fází analýzy, a přes jeho 

„neperfektnost“ se nakonec stal posledním „dílkem“ předkládaného konceptu 

autorství („jenţe víš, ţe tohle okolo ti bude pořád málo“). 

„Nikdy neříkej nikdy“. Při pokusu o zachycení tohoto „ale-fenoménu“, jsem 

se drţel několika hledisek. Jedním z nich je jiţ výše zmíněný aspekt, kdy měli drogu 

naposledy. Jaký je jejich postoj k pravidlu trvalé, doţivotní abstinence, tj. „nikdy uţ 

nebrat“?. Mimo to jsem se zaměřil také na ty části rozhovoru, kde hovořili o 

znovunavrácení k časově delšímu „aktivnímu“ uţívání, kdy je jakoby „dostihla 

minulost“ („flashback“). 

 Jak jiţ bylo uvedeno, Jonáš mi na otázku „na tělo“ („kdy jsi měl 

naposledy?“), odpověděl, ţe je tomu přibliţně měsíc a půl. Z širšího hlediska je toto 

chování u Jonáše patrné i z předchozího textu analýzy, např. „doplňování 

zkušeností“. Nyní k drogám přistupuje s vědomím, ţe díky práci ve zdravotnictví 

zjistil, co drogy s lidským tělem dělají, a ţe je důleţité „nehuntovat se“, ale „kdyţ je 

dobrá příleţitost, proč si nedat?“. 

 

Jonáš: …jednou za čas si dám jako zábava, jako úlet, ale to je 

všechno, ale taky to nemusí být často…jednou za půl roku? Nebo ani 

si to neplánuju, když to přijde, tak to přijde. 

 

 Karel vypovídá podobným způsobem jako Jonáš. Uvádí, ţe je důleţité, aby 

situace, kdy se pervitin kolem něj „ochomýtne“, zapadala do jeho „plánu“. Má tedy 

jasně předsevzaté, ţe by si pervitin nikdy nedal v týdnu, kdy má práci nebo o 

víkendu, kdy hraje fotbal. Uvádí tedy, ţe mu to za to nestojí, ţe tyhle věci nejdou 

dohromady („kdyţ jdu po pervitinu běhat, tak pšíkám“), ale jednou za čtvrt, půl roku 

ano. 

 

Karel: prostě je to spíš tím, že se s nějakejma lidma sejdu. Ani teď 

konkrétně mě nenapadá s kým. Možná s těma holkama, co jsem dřív to 

takhle bral, takže se občas sejdem a takhle si to, to. 

 

Jarmil sám sebe v době rozhovoru označuje za „relativně abstinujícího“ s tím, 

ţe za poslední tři roky měl přibliţně pět extází a asi tři gramy kokainu. 

S přihlédnutím k tomu, ţe má za sebou několik hospitalizací na psychiatrickém 

oddělení, moţnost, ţe by se k uţívání drog navrátil, nevylučuje („jednou jsi hold 
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sklouznul“). Tohle navrácení prezentuje, jako něco, čeho se uţ nezbaví a ţe mu 

zbývá nadále jen odříkávat („v tý palici to s tebou ţije“). 

 

Jarmil: …ale že by ses úplně zbavil toho, že se ti někdy jako 

nevyhrabe z jedný tý buněčky, nějaký, nebo prostě toho neuronu 

nějakýho, prostě tam zase někde, proběhne prostě, tak že by tam 

nevyběhla nějaká „tak co si dát jen tak jako čáru, jo?“ z legrace. To 

už nejsem naivní. 

 

Kamila po „vypadnutí“ byla aţ do konce druhého ročníku, tedy přibliţně rok 

a půl, čistá. Po jednom příjezdu do rodného města se jí však ozval vařič, kterého 

propustili z vězení. Kamila se mu rozhodla odpovědět a sešli se. Nezůstalo však jen u 

jednoho setkání a následovalo další, kde při jednom z nich byla Kamila opilá a 

„nějak podvědomě“ věděla, ţe si drogu dá. Navrátila se tedy na nějaký čas (asi 

třičtvrtě roku) zpět k uţívání drog a popisuje, ţe to byl pro ní „takovej flashback“. 

Uvádí však, ţe uţ to viděla jinak, droga pro ní nebyla primární („nebylo to dám si a 

je mi všechno jedno“), uţívala ji hlavně k „studijním účelům“, a i kdyţ disponovala 

jejím velkým mnoţstvím, „dát si nemusela“. 

Tímto kratším „entrée“ bych rád navázal v rozhovoru na chvíli, kdy se 

prezentuje jiţ jako vyspělejší a rozumnější co se týče postoje k drogám, stejně tak se 

i na dění kolem sebe dívá jinak, ale „nikdy neříkej nikdy“. 

 

Kamila: …seš starší a už vidíš to zase jinak a tak já říkám, nikdy 

neříkej nikdy, nebudu říkat, že si to nikdy nedám, ale doufám, že ne. 

 

Na začátku této kapitoly jsem uvedl, ţe jsem byl tímto „ale“ překvapen. Toto 

překvapení bylo dle mého názoru podmíněno několika faktory. Jedním z nich byla 

komunikace s respondenty před provedením rozhovoru (elektronická komunikace, 

telefonáty či osobní kontakt) nebo s lidmi z jejich okolí („prostředníků“), kdy se mi 

dostalo informací, ţe jsou „čistí“ či, ţe mají za sebou několik let „nebraní“. 

Nezjišťoval jsem však, jaká je přesně doba „abstinence“ a nechal jsem toto kritérium 

(na rozdíl od jiných výzkumů) poněkud volnější, protoţe podstatné pro mě bylo, ţe 

se z toho „nějak dostali“. 

Faktorem stojícím za zohledněním této „ale-skutečnosti“, jsou samotné 

interakce s respondenty. Usuzuji na to, ţe otázka poloţená přímo v samotném 
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rozhovoru („tváří v tvář“) participanty lépe „nastimulovala“ k reflexivnější a 

„upřímnější“ odpovědi, vyplývající nakonec v konstatování: „to je druhá věc“. 

 Dalším by mohla být samotná podstata narativních (epizodických) 

rozhovorů, jako potenciálu poskytujícího smysl pro moţné, budoucí či otevřené. 

Respondenti tak měli moţnost sebe-prezentace, nějakým způsobem se projevit a vést 

dějovou linii, tj. měli moţnost uzavřít vyprávění „jako dobrý příběh“. Rozhodli se 

však ponechat si v tomto směru prvek neukončení či „nedořčení“. 

„Neměnil bych, nechal bych to takhle“. Další výraznou charakteristikou 

poskytující jinačí perspektivu na danou tématiku bylo zhodnocení drogového období. 

Zaměřil jsem se na ty části rozhovoru, kde participanti mluví o tom, zda je mrzí a 

litují toho, ţe drogy uţívali, jestli by tuto ţivotní etapu chtěli „vzít zpět“, nebo jestli 

by jí chtěli nějak změnit. Toto zhodnocení jsem nechával primárně na respondentech, 

čekal jsem, zda se o něm sami zmíní, případně jsem se doptával otázkami v podobě 

„lituješ toho?“, „vrátil/a bys to?“ nebo jsem vyuţíval hříčku „kdybys měl/a stroj času 

a mohl/a bys něco změnit –“. Podstatné ovšem je, ţe nikdo z nich této zkušenosti 

nelituje a nic by nevracel/a. 

 

Jonáš: Já tady zkušenosti jako nelituju, vím, že zbabrala pár věcí, ale 

nelituju toho / poznal jsem pár dobrejch lidí, pár dobrejch situací, 

takže bych neměnil. Nechal bych to takhle. 

 

Karel: Prostě bylo to tak, ničeho nelituju, co jsem v životě udělal 

nebo, nebo dělal, ale vím, že to nebylo správně třeba, dejme tomu. 

 

Jarmil: : Když o tom tak uvažuju tak když by se tohle nestalo, že bych 

nedělal, ten bordel a nedofetoval do takový prostě míry, tak bych 

třeba možná dneska byl furt v těch KLRs / Že všechno má rub a líc a 

má to prostě … mince má taky dvě strany … to asi nevymyslíš no … 

takže ne, neměnil bych (smích). 

 

Kamila: Já jsem si vždycky říkala, že to, že kdybych věděla, jak 

dopadnu, tak to udělám všechno úplně jinak, ale, ale ne. Teď jsem 

rozhodlá, že ne. Jsem ráda, že jsem si prošla tím, čím jsem si prošla. 

Jsem proto takovej člověk jak jsem, a asi bych neměnila, no. 

 

Kromě sdělení, ţe této zkušenosti nelitují, je patrné vědomí, ţe toto období 

mělo i slabé stránky („pár věcí zbabralo“). To je v rozhovorech zachyceno také 
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v případě popisování „pocitů lítosti“ a „špatného svědomí“. Jejich projevy jsou 

směřovány různým osobám, situacím či k sobě samému. 

 

Jonáš: Toho lituju, jak jsem třeba v různých stavech, jsem byl doma, 

prostě před rodičema a že mi to nebylo prostě blbý se takhle ukazovat, 

když jsem byl vyjetej úplně nejvíc. 

 

Karel: Možná, že v průběhu času toho až začnu litovat. Prostě když 

vidím spoustu těch lidí schopnejch kolem sebe, který mi sou jako 

sympatický a který vůbec tohle v životě zapotřebí neměli, tak to potom 

trošičku snižuje jako, prostě tu mojí cestu i když ne jako, pořád si to 

vysvětluju tak, že i tak prostě můžu dosáhnout, toho čeho chci 

dosáhnout. 

 

Jarmil: To byla hrozná jakoby taková depresivní a vyčítavá nálada 

ode všeho kolem. Hlavně z tvojí rodiny – tam ses cejtil jako největší, 

největší prostě fakt zmrd. Když to takhle řeknu. Tam si fakt všem 

ublížil, všechny si zklamal. 

 

Kamila: Akorát mě mrzí, že jsem třeba určitě ublížila nějakejm lidem. 

Rodičům jsem ublížila … No a určitě jsem ještě někomu ublížila, teď si 

třeba fakt nevzpomenu konkrétně komu, ale když seš feťák tak to se 

stává, že prostě ubližuješ lidem. 

 

To, ţe jedinci litují, ţe nějakým lidem ublíţili, se dá shrnout do formulace „to 

se stává“. Je to něco, s čím se musí v tomhle prostředí počítat, co k tomu patří a 

jedinec to musí přijmout a vyjádřená lítost můţe podtrhovat sebe-reflexní povahu 

jedinců a dodatečné přijetí odpovědnosti. Stejně tak se na „ubliţování lidem“ dá 

nahlíţet jako na něco, co je sekundární, nechtěný doprovodný projev při uţívání drog 

a můţe hrát roli v případě rozhodování mezi dalším (ne)uţíváním. I přes vědomí 

těchto aspektů nejsou jedinci přehnaně zahlceni výčitkami a celé období je zakotveno 

v pozitivním světle „dobré zkušenosti“. Stejně také jako něco „závazného“, co jim 

pomohlo do dalšího ţivota, nějak je utvořilo, dovedlo k uvědomění a „svým 

způsobem“ usměrnilo. 

„Jak vidíš svoji budoucnost?“. Proto jsem se u jednotlivých respondentů 

zaměřil také na aspekty jejich budoucího fungování v ţivotě. Jonáš svoji budoucnost 

moc neplánuje, uvádí, ţe to u něj nemá „moc cenu“. V době rozhovoru dělal krátce 

v nové práci („kancelářská krysa“), k čemuţ uvedl, ţe je to způsob „odpočinku“ od 
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náročné práce na neurologii. Své budoucí snaţení by rád upřel k cestování a 

„fenomenálnímu návratu“ k práci ve zdravotnictví. 

Karel je v procesu učení se v autodílně svého otce, těsně před jeho koncem a 

uvaţuje tak, ţe uţ umí téměř vše potřebné a veškeré síly směřuje k tomu, aby mohl 

dělat vedoucího. Mimo to se navrátil ke sportování (fotbal), chce se znovu navrátit k 

psaní recenzních článků na automobily a nadále se věnovat zpěvu („celej ţivot 

musím na sobě pracovat“). 

Jarmil se nachází ve fázi, kdy rozmýšlí, o tom jakým směrem by se měl jeho 

ţivot ubírat dál a jednoznačná odpověď tedy neexistuje. Přicházejí mu na mysl dva 

scénáře: 1) buď si bude dalších deset let uţívat stylem „rockový hvězdy“ („mydlit 

to“), nebo: 2) se bude snaţit najít radost v „obyčejných věcech“ a dostat tak status 

„průměrného člověka“ („laťkovej plot“). 

Kamila se jeví oproti ostatním ve svém pohledu do budoucna jako 

nejpřímější. V době rozhovoru měla přítele a uvádí, ţe by jednou chtěla pomáhat 

lidem v takové situaci, jako se ocitla ona sama („jednou pracovat v terapeutické 

komunitě“). 

Obecně tématika budoucnosti a toho, kde se jedinci, kterým nějakým 

způsobem zasáhlo do ţivota uţívání drog, vidí za nějaký čas, můţe být značně 

důleţitá. Přivedlo mě to k poloţení si dalších otázek, hlubšího uvaţování a 

především k vyuţití jiného úhlu pohledu na „ale“. Informanti nepochybně určitou 

mírou perspektivy disponují, ale zpětně se ptám, nakolik to koresponduje s tvrzením 

„nikdy neříkej nikdy“? Nakolik jsou schopni potencionální rozpornost ustát? 

Ve vyprávění je tak kromě perspektivy „šťastné budoucnosti“, zachycena i 

její pesimistická paralela. Respondenti ve vyprávěních často usuzují na 

nepředvídatelnost, nahodilost či „osudovost“ svého bytí v prostředí drog. Stejný 

princip „drogové osudovosti“ se však promítá i do budoucností jedinců, coţ v sobě 

nese značnou míru rizikovosti. 

Jonášova „cesta za oduševněním“ (čímţ popisuje svoji „ţivotní pouť“) se 

nezdá být u konce. V současné době plánuje vrhnout se do dalšího „extrému“, kdy 

chce cestovat do zemí třetího světa a dále „poznávat ţivot“. Stejně tak nyní nepracuje 

jako zdravotník, ale jako „kancelářská krysa“. Na otázku, nakolik se daná práce 

slučuje s jeho „filozofií“, mi odpověděl, ţe vůbec. Stejně tak dodává, ţe mu dělá 

problém vidět drogu nebo „sjetý lidi“, a ţe to v něm spouští nostalgii a 

zavzpomínání. I kdyţ si je vědom, ţe to musí zvládnout („být silnej“), při otázce, zda 
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by mohl popsat, co to v něm spouští, odpověděl zcela jednoznačně – „jak to saju do 

nosu“. 

Karel referoval o svém vztahu s vařičem, kterého několikrát navštívil po tom, 

co s uţíváním drog „skončil“. Přesto, ţe se ho několikrát odmítnul, vařič je ve snaze 

opět Karla kontaktovat velmi vytrvalý. Kromě zarputilého odmítání kontaktu se ale 

vyskytla situace, kterou „vůlí“ Karel neovlivní. Popisoval mi situaci, kdy čekal 

v autě na kamaráda a mezitím potkal „známého“ z minulosti, který se ho pokusil 

napadnout („mám tě vytáhnout?“). Karel situaci popisuje velmi ţivě a také čerstvě, 

jelikoţ se stala asi týden před naším rozhovorem. Tuto mstu ze strany „známého“ 

označuje za něco, co ho utvrdilo v tom, ţe to nemá cenu, ale zároveň také za 

„nepříjemný flashback“ („ví, kde bydlím“). 

Jarmil závěrečné části rozhovoru nese primárně v rozkolísaném a rozváţném 

duchu, kdy jakoby neví, „k čemu to povede“. Tento „momentální boj“ svádí i ve 

chvíli, kde se jeho firmě daří, ale naopak jemu samotnému jakoby něco chybělo. 

Snaţí se nějak naučit radovat z obyčejných, primitivních věcí, coţ podle něj „není 

jen tak“. Staví se zde do role, kdy neví nakolik „obelhává sám sebe“ a místo toho, 

aby se např. více angaţoval ve firmě, tak to „fláká“. Jarmil zde prostřednictvím 

„souboje“ ilustruje konflikt mezi „přízemnosti“ obyčejného ţití a ţivostí „drogového 

taţení“. 

Kamila i přes svou přímou vizi budoucího ţití nechává prostor k tomu, ţe se 

jednou můţe k uţívání drog vrátit („nikdy neříkej nikdy“). Podobně jako v Karlově 

příběhu, podstatnou roli, zde sehrává vařič. Ten jiţ jednou svým ţivotním postojem 

„feťák zůstává feťákem“ Kamile opět přístup k drogám umoţnil a nepřímo tím dané 

tvrzení potvrdil. Kamila by jednou chtěla pracovat s lidmi, kteří mají podobné 

problémy, jako měla ona. Otázkou zůstává, jaká cesta k tomu povede a nakolik se na 

tento způsob „vyrovnání se“ dá nahlíţet jako na „neuzavřenost“ zastoupení drog 

v jejím ţivotě. 

Ke Kamile bych rád uvedl ještě jeden příběh, který se odehrál po několika 

měsících po provedení rozhovoru. Neočekávaně jsem jí potkal při jedné galerijní 

výstavě, po které následovala společenská akce. Na té si mě Kamila vyhledala a 

svěřila se mi, ţe to teď je v práci špatné, ţe od úřadů nedostávají dostatečné dotace a 

ţe jí z práce museli podmínečně propustit. Dodala, ţe od té doby má všeho „po krk“, 

ţe neví, co bude dál a ţe má „hrozný chutě na fet“. Na Kamilinu „smysluplnost“ bylo 
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tedy „sáhnuto“ zvenčí, vznikla nejistota, napětí a nepřehlednost dalšího „bytí“ a 

jednou ze strategií, jak s tím naloţit, bylo „vyjet se“. 

Jaká je tedy pointa těchto sdělení? Co nám říkají? O čem vypovídají? 

Stěţejním se zdá, ţe tato nepřestávající váhavost drţí jedince svým způsobem stále 

v nejistotě, „jak to ten osud uvaří“. Z více klinického hlediska se jedinci mohou jevit 

jako rizikoví, projevující inklinaci k opětovnému uţívání drog. Strategie 

„vyrovnávání se“ (např. s ţivotními úkony), či nalézaní „nenudných“ hodnot, jsou 

v jedinci stále převaţovány drogovou „suprovostí“ a „bezstarostností“. Respondenti 

se ponaučili a vědí, co od drog můţou očekávat. Naučili se, ţe to nemusí být vţdy 

jen to „špatné“, ale můţe se rovněţ jednat o moţnost volby. Volby, která je ve 

většině svých aspektů jednoduchá, dostupná a předvídatelná. 

 

Tyto části v sobě obnáší velké mnoţství otázek, nejasností a nevyřčených 

odpovědí. Nakolik se z jednoho uklouznutí můţe stát znovunavrácení k uţívání drog, 

tedy nakolik je jedno „uklouznutí“ můţe přivést k relapsu? Zda „smysluplnost“ 

prováděné činnosti vydrţí? Jaké strategie vyuţijí k vyrovnání vnějších a vnitřních 

motivů? Nakolik je jejich vůle silná? Je jejich vůle to jediné, co mají? Nakolik budou 

schopni nepříznivé okolnosti přijímat a vyrovnávat se s nimi? Nakolik tedy budou 

schopni udělat z povahy „flashbacku“ (navrácení se) pouhý „back“ (je to za mnou). 

Co kdyţ je z práce vyhodí? Co kdyţ ho ten fotbal přestane bavit? Co kdyţ jeho firma 

půjde do mínusu? Co kdyţ se (zase) vrátí vařič? Co pro sebe chtějí v danou chvíli 

udělat? Jak v nastávajících ţivotních krocích zvládnout rozkol mezi chtít a muset? 

Nakolik riskuji tím, ţe si zkušenost ponechávají jako něco „dobrého“? A nakonec 

moţná sami sebe trošku obelhávají, ne? 

To všechno jsou otázky, úvahy a předpoklady, jeţ přesahují rámec této 

analýzy a tohoto výzkumu. V tuto chvíli je jejich projev těţko postihnutelný a více 

fabulativní neţ zaloţený na získaných datech. S určitou mírou jistoty si, ale troufám 

usoudit, ţe jejich budoucímu řešení se daní jedinci „prostě“ nevyhnou. 

V rozhovorech jsou tyto „obavy“ jimi samotnými uvedeny, předpokládám tedy, ţe 

participanti s nimi ve svém dalším ţivotě nějak kalkulují. Přestoţe se můţe jevit, ţe 

touto částí analýzy docházím k jistému „nedokončení“, její zohlednění povaţuji za 

nezbytné. Za nezbytné z toho důvodu, ţe bych tím neumoţnil pohled na jedince jako 

na „aktivní“, „do budoucna uvaţující“, reflexe schopné a především jako na ty, kteří 
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vědí, ţe mají ve svém okolí několik variant, z nichţ jedna z nich je „prostě uţívat 

drogy“. 

 

Návrh modelu autorského postoje k životu: 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

9. Diskuze 
 

 V uvedeném výzkumu se silnou měrou promítá polarita dvou světů. Jeden, 

který se dá označit za „obyčejný“, obnášející v sobě aspekty normálnosti, racionality 

a konvenčnosti. A druhý svět, jemuţ označení „drogový“ sedí pravděpodobně 

nejvíce. Ve vyprávění jsou pak tyto světy a intence v nich zakořeněné postaveny 

takřka vedle sebe, přičemţ znázorňují jistý dialog „dát si – nedát si“. Tuto povahu 

zajímavým způsobem vystihuje Huk (2005), který svět racionálního člověka nazývá 

jako „logos“ a svět člověka uţívajícího drogy jako „mythos“. Jejich vzájemná 

interakce je konfliktní povahy. Tuto konfliktnost pak povaţuje za prvek, který 

jedince abstinujícího od drog velmi často zbavuje jisté „kompetence“ ţít 

v obyčejném světě a vrací ho i přes zdánlivě úspěšnou terapii zpět k uţívání.  

Ve vlastním výzkumu se uvedení respondenti dokázali s touto 

„nekompetentností“ poměrně zdatně vypořádat a „socializovat se“, a s velkou 

pravděpodobností v tom sehrála roli míra projevené subjektivity v době uţívání. Tato 

okolnost přispěla k faktu, ţe jedinec primárně uţíval drogy intranazálně, rovněţ je 

třeba zohlednit, ţe se měl kam vrátit a k čemu vztahovat (rodina, kamarádi). Touto 

podstatou se odlišil od injekčních uţivatelů a oprostil se od rizikovosti s tím 
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související (např. Domier, Simon, Rawson, 2000). Nedošlo tedy ke kompletnímu 

zpřetrhání vztahů k „logickému“ světu a tím ani k pádu na úplné společenské a 

existenční dno. Tím vzniká otázka – nakolik se tedy jednalo o jedince závislého na 

drogách? A nakolik zde dochází ke zpochybnění „mýtu“, ţe k tomu, aby se člověk 

rozhodl pro změnu, „musí“ nejdříve zaţít pád na úplné dno (viz. Nepustil, 2009). 

V pozadí těchto otázek stojí konfliktnost medicínského a sociologického přístupu, 

kdy kaţdý z nich na fenomén uţívání drog nahlíţí z jiného úhlu. Ve svém výzkumu 

„míru závislosti“ u jednotlivých participantů nezohledňuji. Kloním se tedy více 

k existenciálnímu pojetí a povaţuji za důleţitější, ţe člověk se pro změnu rozhodl. Je 

tedy do jisté míry irelevantní, zda drogy uţíval dva, pět nebo deset let. Ostatně jsem 

se tento aspekt snaţil podchytit rozmanitostí zkoumaného vzorku, kde např. Jonáš, 

který drogy uţíval přibliţně rok, na několika místech mluví o „závislosti“ a potřebě 

se jí zbavit. Naproti tomu Jarmil, který drogy uţíval přes šest let, při otázce 

„závislosti“ sám sebe za závislého nepovaţuje, nepovaţoval, dokonce o tom i 

v některých částech pochybuje, a to přes to, ţe jako jediný byl hospitalizovaný na 

psychiatrickém oddělení (má to tedy „lékařsky potvrzené“). 

Daleko více se tedy o této ţivotní etapě dá uvaţovat jako o něčem, co mělo 

nějaký význam a mělo jedince od něčeho odvést a přivést k něčemu novému. Jistý 

model předkládá ve své práci Chen (2010), kde je představen konceptuální model 

sebezměny („self-change“). Model je tvořen počátečním utrpením („primary 

suffernig“), které je charakterizováno jako soubor nedostatků (Frankl by mluvil o 

existenciálním vakuu) vedoucí jedince k uţívání drog jako formě „samo léčby“ 

(„self-treatment“). Sekundární utrpení je výsledkem uţívání drog, tj. pád na dno. Na 

jedince je pak jistým způsobem vyvíjen nátlak, dochází k „přetočení“ („zlomu“) a 

celkové změně (viz. Chen, 2010). Tento model svoji povahou koresponduje s 

podobou scénářů v mém výzkumu. Hlavní podstatou je tedy dojít k tomu aby se 

jedincovo uvaţování „otočilo“, pokračoval dál a dokázal se uplatnit v okolním světě. 

Respondenti ve vyprávěních však zachycují i „pesimističtější“ verzi modelu (tj. 

nepokračující dál), kdy dochází k navrácení, relapsu či „zacyklení“ (Huk, 2005). 

Takový způsob můţe nastat ve chvílích přehlcení „obyčejným“ světem, coţ můţe 

spustit „zastesknutí“ („nebylo to před tím jednodušší?, teď řeším tohle, tohle, tohle, 

tohle a předtím jsem řešil to jediné“). Obdobně v rozhovorech vyzdvihované 

pozitivní účinky drogy, jeţ se respondenti snaţí „dodatečně“ a „jednou za čas“ 

vyuţívat, které vedou k uvolnění, dobrému stavu, k moţnosti učit se nebo být na 
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párty. Tyto „dobré“ charakteristiky ve velmi podobném duchu prezentuje jiţ Urban 

(1973), v podobě „člověk se potřebuje učit, ale chce se mu spát“. 

V dané chvíli záleţí na jedinci samotném, jak se k takové situaci postaví a 

způsoby jsou převáţně dva 1) „buď to ustojím“ nebo 2) „kdyţ je dobrá příleţitost“. 

Je pak otázkou, nakolik je moţné (a zda vůbec) jedince ovlivnit v osvojení účinnější 

strategie, aby nedocházelo k těmto selháváním. Ty v sobě totiţ stále obnáší riziko 

relapsu a tím i potencionální riziko pro osoby v jedincově okolí, tj. koho „stáhne“ 

s sebou. Jedinci jsou však svojí „nedostupnou povahou“ (skrytost, bezinstitučnost, 

neakceptovatelnost terapeutických intervencí atp.) prakticky nezachytitelní. V tomto 

směru se tak dá pouze polemizovat s případy Jarmila a Karla, kteří nějakým 

způsobem k poradenské intervenci byli dovedeni. I kdyţ se zdá, ţe ani u jednoho 

z nich nedošlo k přijmutí tohoto „zásahu“, můţe to vést k zamyšlení nad pouţitými 

přístupy, které nemusely korespondovat s jejich povahou a osobností. Přes v 

adiktologii jasně dominující terapie „tvarující chování“ (Kalina, Miovský 2008; 

Kalina, 2013) se nabízí zamyšlení nad vhodností vyuţití existenciálních přístupů 

nebo logoterapie a jejich technik (Halama, 2003; Kalina, 2013), které by svým 

přístupem a filozofií mohly být „šité na míru“ jedincům podobného smýšlení jako 

respondenti tohoto výzkumu. Zajímavým způsobem se ke sdělení respondentů staví 

Nepustil (2013), který v závěrečných pasáţích své práce uvádí několik příkladů, 

které ho v rozhovorech překvapily a k nimţ se ze své pozice poradenského 

pracovníka snaţí přistoupit jako k něčemu, co ho po jisté stránce můţe obohatit. 

 

10. Závěr 
 

 Uvedený koncept autorského postoje jsem se snaţil prezentovat jako 

nejjasněji vystupující téma z rozhovorů. V porovnání s jinými výzkumy (např. 

Bartošková, 2012; Onder, 2013), kde se autorství podrobuje na úkor fatalismu 

(„nedůvěra“ v autorství) nebo dochází k jeho absenci („deficit autorství“) zde 

dochází k jeho „nabytí“. Můţe být povaţováno za jistou část lidské povahy, která se 

v kaţdém nějak projevuje. Rozhodně to ale neznamená „jsem autor, můţu si dělat, co 

chci“ jako daleko spíš „jsem autor a nesu tím jistou odpovědnost“. 

Vzhledem k otevřenosti konce se jako další počínaní „logicky“ jeví znovu-

kontaktování respondentů s návrhem provedení dalšího rozhovoru. To by mohlo vést 

k mnoţství nových dat a ke zjištění typu: zachycení probíhajícího vývoje člověka, 
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retrospektivní vyjádření k názorům uvedeným v prvním rozhovoru, moţnost 

srovnání „posunu“ a v neposlední řadě zohlednění neuzavřenosti této ţivotní 

kapitoly. Předloţené závěry jsou tedy „nedotaţené“, ale zároveň díky tomu stále 

„ţivé“ a přímo se nabízející k dalšímu rozpracování. 

Řekne se: „Autor svého ţivota, to jsme kaţdý ne?“. Do jisté míry ano i ne, 

stejně tak, jako nakolik člověku při psaní ţivotního příběhu vede ruku někdo jiný, 

nakolik opisuje, nakolik neví, zda uţ začít novou kapitolu a nakolik si můţe dovolit 

psát něco jiného, neţ je mu předtištěno. 
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12. Přílohy 
 

12.1. Rozhovor s Jonášem 
Jonáš: jo, tak, mohu? 

Já: hmm, prosím 

Jonáš: jednoho krásného dne, bylo to nějak léto 2008, 

bylo to krátce po rozchodu s mou dlouholetou 

přítelkyní, tak jsem prostě nějak prostě nevěděl co 

mám dělat, chvilkami – pár dnů jsem tápal, tápal a 

tápal. Přemýšlel jsem co prostě s holkama co s volným 

časem. Na školu sem nějak neměl myšlenky na 

kamarády jsem taky neměl myšlenky – protoţe 

kamarádi se scházeli s mou bývalou přítelkyní a já 

jsem si říkal, ţe se prostě chci od nich jakoby trošku 

odtrhnout. 

Já: hm (přitakávám) 

Jonáš: tak jsem jezdil za různejma jinýma známejma, 

který jsem měl v okolí Lipnice. Ať uţ prostě ze škol a 

nebo z různejch brigád. No a jeden kamarád na 

kterého jsem natrefil v Brtníku – byl moc hodně 

dobrej kamarád, ale neměl ţádný zkušenosti s drogami 

to měli spíš aţ ty jeho známí. No a jednou večer jsme 

se krásně setkali, kecli jsme, kecli jsme o všem. Já 

jsem byl vţdycky takovej, ţe jsem vţdycky šel do 

všeho po hlavě, nic jsem neřešil – prostě. 

Já: jo, jo 

Jonáš: no a nějak jsme se s těma známejma dostali na 

téma drogy – co jsi vyzkoušel co ne. 

Já: hmm 

Jonáš: no já jsem řekl, ţe jsem vyzkoušel jenom 

marihuanu a jednou, ţe jsem měl takovej ten bílej 

prášíček co se nazývá metamfetamin nebo-li pervitin 

Já: jasně 

Jonáš: noo a tak jsme se nějak dohodli, ţe třeba příští 

týden, jestli budu mít volnej víkend coţ já jsem měl 

vţdycky volnej víkend, ţe jsme se dohodli ţe něco 

podniknem. Oni seţenou a já je to naučím jak to brát – 

protoţe,uţ jsem to měl asi jednou nebo dvakrát coţ 

bylo asi před nějákejma třema rokama jsem to jednou 

vyzkoušel. 

Já: jo,jo … 

Jonáš: no 

Já: takţe před tím si to jenom jako si to jenom tak 

zkusil 

Jonáš: no dvakrát no 

Já: jo,jo,jo 

Jonáš: no jen tak 

Já: a to je teda dýl 

Jonáš: hm 

Já: jo,jo. Takţe to byl jenom takovej úlet? 

Jonáš: no,no to byl jenom úlet, to bych nějak 

nezmiňoval ani 

Já: jo, dobře 

Jonáš: no, a scházeli jsme se v krásném městě 

Kmínovice, jelikoţ oni byli z Kmínovic. 

Já: hm 

Jonáš: tak jsem tam jednoho krásného dne přijel, oni 

měli zrovna uţ koupený to zboţí – myslím, ţe to bylo 

asi za jeden tisíc korun – takţe to bylo dost hodně pro 

tři lidi navíc jsme v tom byli zelenáči takţe to bylo aţ 

moc hodně … pro nás 

Já: to bylo hodně no 

Jonáš: tak jsme v tom nějak asi … říkali jsme si 

experimentátoři – ţe si jenom občas dáme a pak se na 

to zase vykašlem 

Já: hm 

Jonáš: tak jsem  si to zkusili, bylo to bezvadný jako – 

poprvé – prostě naprosto bezvadný. Já jsem se cítil 

jako největší frajer na světě úplně, na všechno jsem 

měl odpovědi, mozek mi fungoval na sto procent, před 

holkama jsem byl úplnej štramák, dřív jsem byl prostě 

nějakej prostě stydlín, tak tady to vůbec nebylo nic 

takovýho jsem nepociťoval. Fakt jsem si připadal, 

jako ţe všechno vyřeším, vţdycky mám já pravdu, ţe 

jsem frajer největší, ţe jsem toho dokázal hrozně moc 

… no a pak to opadlo – po dvou dnech. 

Já: hm 

Jonáš: Já jsem odjel zase nazpátek z Kmínovic do 

Lipnice. Tam jsme pět dní byl zase nějak tak – chodil 

jsem do školy a tak, ale pořád jsem měl v hlavě tu 

myšlenku – prostě pořád jsem to měl v hlavě nějak 

jsem se toho nemohl zbavit, toho – takový tý chutě a 

prostě takovýho toho, jako ţe jsi pán světa - víš co. 

Já: jo, takový to nutkání 

Jonáš: takový to nutkání no 

Já: jasně 

Jonáš: a tak jsme se zase dohodli – jelikoţ jsme na 

sebe měli čísla, ţe tam přijedu další víkend. 

Já: hm 

Jonáš: další víkend jsem přijel, měli jsme zase 

objednáno za tisíc korun coţ bylo opravdu hodně no a 

zase jsme to ve třech během toho víkendu zdělali. 

Pocity byli pořád stejný jako při tom prvním uţívání – 

naprosto dokonalý, super to bylo prostě jo. Občas 

jsme to ještě střídali s alkoholem a marihuanou coţ 

z nás dělalo ještě větší šílence, ale v tu chvíli nám to 

bylo prostě jedno. 

Já: hm, hm 

Jonáš: no pak jsem zase odjel domu. Tří, teda pět dní 

jsem zase doma - chodil do školy, na brigády, víkend 

jsem strávil s mejma kamarádama, ale já uţ jsem měl 

prostě v hlavě to, ţe tam s nima prostě bejt nechci, ţe 

bych zase nejradši odejel do Kmínovic – tam by mě o 

bavilo víc, protoţe mí kamarádi nemaj to co měli 

v těch Kmínovicích. 

Já: aha, jasně, jasně 

Jonáš: no. Tak čtrnáct dní jsem nějak doma přečkal, 

otrávenej … no, znuděnej, protoţe bez toho, uţ mě 

nějak nic nebavilo a potřetí jsem zase odjel do těch 

Kmínovic. To jsou takový ty úplný začátky jo, pak to 

nějak … zrychlím. 

Já: jo v pohodě, povídej, vyprávěj 

Jonáš: zase za litr to bylo, za tisíc korun teda plus 

nějaká marihuana a alkohol. No, jenomţe nejhorší 

bylo to, ţe nám to uţ po třetí, uţ v sobotu. uţ nám 

došel. Coţ bylo pro nás překvapující – jak to? Prostě, 

jak to, ţe nám to došlo, vţdycky nám to vystačilo aţ 

do neděle … tak jsme si objednali další za pětikilo. No 

a to uţ jsem moţná měl tušení, ţe to není tak 

v pořádku, ale pořád mi to bylo jedno, pořád jsem si 
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říkal „ tak co … vţdycky se dá z toho nějak vycouvat 

prostě“. 

Já: hm, hm 

Jonáš: no tak jsem tam pak, tak nějak jezdil čtvrtej 

den, pátej den – teda čtvrtej víkend, pátej měsíc no a 

nějak po tom pátým měsíci prostě … ty kamarádi byli 

holka a kluk a poznali jsme ještě další nějaký lidi, 

který taky v tom jeli, to uţ byli regulérní feťáci, ty uţ 

v tom prostě jeli dlouho, tak jsme se nima nějak 

seznámili. Jedna ta kamarádka se do mě zakoukala, 

tak jsme něco spolu jakoby měli. Jelikoţ jsme byli 

zfetovaný a kdyţ jste zfetovaný pervitinem, tak váš 

sexuální chtíč narůstá – hodně narůstá a je vám to 

jedno jelikoţ jste frajeři, tak není ţádnej problém 

přeci, ţe jo … no 

Já: hm 

Jonáš: po sedmý návštěvě, uţ mi to asi nějak začalo 

lézt na palici, jelikoţ jsem tam potřeboval pořád jezdit 

do Kmínovic, vlastní kamarádi mi byli šoufl, tak jsem 

tam prostě pořád jezdil no. 

Já: hm 

Jonáš: zlom přišel aţ na podzim 

Já: jenom – tohle období bylo teda jak dlouho, tak půl 

roku? 

Jonáš: tady to období trvalo, tak 4-5 měsíců 

Já: 4-5 měsíců a jako kaţdej víkend? 

Jonáš: ob čtrnáct dní no 

Já: ob čtrnáct dní jo,jo 

Jonáš: aby to zase nebylo divný pro moje kamarády 

kam furt jezdím 

Já: takţe ty sis to takhle … 

Jonáš: ano, ano. I kdyţ to bylo jako těţký vydrţet, 

protoţe to těšení do těch Kmínovic furt narůstalo jo 

Já: jo,jo 

Jonáš: jak se před nima zase vytáhnu, jakej budu frajer 

a tak, víš co 

Já: hm,hm 

Jonáš: no aţ nějak po těch čtyřech měsících, uţ to bylo 

kritický, protoţe oni do toho docela spadli trošku i já 

jsem do toho zároveň spadnul. Coţ bylo takový 

smutný, protoţe neţ poznali mně tak s drogami taky 

neměli ţádnou to …zkušenost, já jsem taky neměl 

zkušenost. Takţe to byla taková věc nás tří, ţe jsem do 

toho spadli všichni tři stejně, no,no 

Já: jo 

Jonáš: a pak jsem prostě jednoho dne, to bylo po tom 

půl roku řekl, ţe uţ nepřijedu, ţe uţ na to nemám – 

tak oni se začali bavit s těma Kmínovnickejma 

feťákama, od kterejch dostávali ty TY - ty drogy a já 

jsem tam přestal jezdit. 

Já: jo, hm 

Jonáš: říkal jsem si „bude to v pohodě“ – poznal jsem? 

„poznal jsem“ – přestanu. Jenomţe nejhorší bylo to, 

ţe mí Lipnický kamarádi –jsem se dozvěděl – ţe taky 

občas v něčem lítali. 

Já: aha 

Jonáš: nejhorší věc přišla v tom, ţe jsme ty drogy začli 

uţívat všichni společně – s Lipnickejma kamarádama. 

Já: aha 

Jonáš: a to byl začátek mé nové, hrůzo strašné etapy 

ze který jsem nemohl jen tak vylízt. To uţ nebylo ani 

tak fetování jednou za 14 dní, ale bylo to pomalu 

fetování kaţdej den nebo tak průměrně 4 aţ 5 dnů 

v tejdnu coţ uţ bylo na psychiku !příšerný! – měnilo 

se mi chování, školy jsem nechal jelikoţ jsem si řikal, 

prostě „ je mi to fuk“ – nepotřebuju se, nedokáţu se to 

prostě naučit, nezvládal jsem se soustředit – 

zapamatovat si nějakej text nebo cokoliv no a hlavně 

mi to bylo fuk. 

Já: jasně, jasně 

Jonáš: našel jsem si práci v knihovně, která byla 

taková … no, uvolňující moc tam ţádná pracovní doba 

nebyla, takţe dalo se to zvládnout i s těma všema 

koníčkama jako jsou třeba drogy no. 

Já: jo,jo 

Jonáš: no a tady v tom, prostě, tady v tom uţívaní 

jsem jel tak asi třičtvrtě roku? 

Já: třičtvrtě roku? 

Jonáš: třičtvrtě roku, no. Neţ se mi začala příšerně 

měnit psychika, uţ i – jako musím zdůraznit – coţ 

bylo pro mě nejhorší, ţe i rodiče si toho začli všímat, 

ţe jednou jsem byl vysmátej, po druhý naštvanej pak 

prostě strašně naštvanej s prvkama agresivity pak 

úplně bez nálady, ţe se semnou nedalo ani mluvit, 

nebo spíš jsem ani mluvit nechtěl. Nedokázal jsem se 

na nic soustředit, nic mě nebavilo,ven jsem taky 

nemohl jít, za svýma kámošema jsem taky nemohl jít i 

ty taky tušili, ţe něco beru spíš to věděli teda, ţe něco 

beru … určitě. Do toho mě nechala ještě druhá holka, 

kvůli těmhle tvrdejm drogám. No a v tomhle krásně 

nalajnovaným ţivotě jsem si jel dál … dál, dál, dál… 

hubnul jsem, stával se ze mě čím dál tím víc divnější 

člověk. Lipnice odkud pocházím, to uţ vědělo pomalu 

celý město to o mě vědělo. Dealeři na ulice se mně 

ptali jestli chci, nechci nebo spíš, uţ mi rovnou 

nabízeli, protoţe nechci jsem nikdy neřekl. 

Já: jo 

Jonáš: nejhorší na tom bylo, asi to, ţe jsem si prostě 

dával drogy klidně i doma, pak jsem mluvil s rodičem. 

Jeli jsem na rodinou oslavu a já abych nebyl skleslej , 

tak jsem si dal drogy  abych fungoval. 

Já: hm, takţe se to tak nějak stávalo čím tím víc 

jakoby součástí  tvého ţivota, tak jako kdyţ člověk 

ráno vstane, vyčistí si zuby nebo vstane,nají se 

Jonáš: no, přesně tak. Já jsem třeba nemohl vyjít ven 

aniţ bych si to dal. Někam prostě do společnosti, za 

kamarádama nebo takhle kdyţ se něco slavilo, tak 

jsem nemohl jít bez toho – vůbec to bylo 

nepřestavitelný, ţe bych bez toho šel. 

Já: noo 

Jonáš: tím pádem to byla i dost finanční potíţ, kde 

shánět dvě kila na kaţdý psaníčko jo. Takţe to jsem 

jako … já jsem byl vášnivej filmař a čtenář, takţe 

kníţky a tady to všechno – má sbírka dvdíčková šla 

stranou abych měl prostě na ten bílej prášek. 

Já: a jako stranou, ţe si to prodával nebo? 

Jonáš: ţe jsem si to nekupoval. Prodávat to ne, na to 

bych nesáhl, to ne 

Já: jo 

Jonáš: to jsem jako nic neprodal ani rodiče jsem 

neokrad nic … to mi jako … i kdyţ jsem byl feťák, 

tak tady to mi to ještě nedovolilo. Říkal jsem si, ţe 

snad ještě nějakou čest ještě mám nebo nějakej 

charakter alespoň. 
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Já: jo,jo. Takţe si teda pracoval v tý knihovně a 

Jonáš: á převáţná vejplata šla prostě na fet 

Já: jo, takhle 

Jonáš: noo a asi po půl roce tohohle braní přijela moje 

dlouholetá kamarádka ze Ameriky – mimochodem 

moje bejvalá – která mi chtěla pomoc, bylo jí to vidět 

na očích, ţe mi chce prostě pomoc a spíš taky po mě 

chtěla taky něco víc neţ jen pomoc… chtěla ode mne 

vztah a já potřeboval spíš pomoc … takţe nalhal jsem 

ji nějaký věci jako, ţe s ní klidně budu …a jenomţe 

jsem věděl, ţe kdyţ ona mi dá lásku tak ţe se já 

alespoň trošku zbavím té drogové závislosti … coţ mi 

jako trošku pomohlo – měsíc jsme spolu byli neţ 

odjela. Já jí nasliboval hory doly, ţe aţ se vrátí po těch 

třech měsících, ţe se k ní vrátím … jenomţe to 

bylo…to byla leţ. Já jsem věděl, ţe se k ní nevrátím, 

věděl jsem jen to, ţe se potřebuju zbavit tý drogový 

závislosti. 

Já: jo,jo 

Jonáš: coţ mi ona umoţnila. Za ten měsíc co tam byla 

mi dala krásnou lásku, prostě byla furt semnou, já byl 

u ní a ani jsem na to nemyslel, ne! Vlastně asi 

čtyřikrát jsem měl během toho měsíce,noo, ale to bylo 

jen čtyřikrát 

Já: jako ţe jsi měl? 

Jonáš: no, no 

Já: ale jako, uţ si hodně poklesl  

Jonáš: no,no,no poklesl sem … z pěti dnů v tejdnu na 

čtyřikrát za měsíc to bylo pro mě jako vítězství. Noo a 

jelikoţ jsem potřeboval další změnu –potřeboval jsem 

vypadnout z Lipnice, jelikoţ jsem tam znal všechny 

drogový dealery a všechny feťáky, tak jsem 

potřeboval vyadnout a potřeboval jsem si uvědomit 

prostě moţnost bytí a důleţitost ţivota. Tak jsem se 

rozhodl, ţe budu pracovat v nemocnici jako 

sanitář/ošetřovatel. Věděl jsem, ţe mám prostě větší 

vzdělání, ţe dělat něco takovýhle ho…ţe jsem nebyl 

jen tak někým vyučenej, ţe v ţivotě bych si neřekl, ţe 

bych dělal v nemocnici nebo spíš mě to ani nenapadlo. 

Nedokázal bych se prostě starat o nějakého člověka, 

v ţivotě mě to nenapadlo noo. Dřív jsem si řikal, ţe 

bych nesáhl na zakrváceného člověka nebo na 

posranýho - to bych vůbec. Jsem si řikal, ţe bych u 

toho omdlel. 

Já: jo, jo 

Jonáš: no a udělal jsem si kurz, jednoměsíční, ten jsem 

dodělal no a pak jsem nastoupil do Prahy do 

nemocnice, kde jsem pracoval tři měsíce. Bydlel jsem 

zároveň poprvé v ţivotě v Praze, pryč od rodičů. 

Poznal jsem další nový lidi – samozřejmě nebyl jsem 

nejčistší,tak stoprocentně, byl jsem čistej, tak padesát 

na padesát – nový lidi, nový drogy joo 

Já: joo? Jak to teďko myslíš? 

Jonáš: poznal jsem zase něco jiného neţ pervitin 

Já: jo takhle. A co to bylo, jak si se k tomu dostal? 

Jonáš: můj suprovej spolubydlící, jeho jméno nebudu 

zmiňovat, byl taky … to je vţdycky náhoda, ţe se 

sejde jeden feťák s druhým feťákem na pokoji joo. 

Takţe druhej den co jsme spolu byli, tak jsme se na 

sebe dozvěděli, ţe jsme měli zkušenost s drogami. Tak 

kamarád se mě hned zeptal „měl jsi tady to a támhle 

to“ říkám „ne, ne, ne, ale zase sem měl taj to a taj to“ a 

tak co si ty zkušenosti nedoplnit … říkám: Jasně! No 

ţádnej problém, samozřejmě, ţe klidně jo jako… tak 

jsem poznal další drogy jako je třeba opium, speedball 

- coţ byla naprostá šílenost speedball 

Já: to je co prosím tě ten speedball, co to je přesně… 

Jonáš: ach, ano je to míchanice kokain, 

metamfetaminu, heroinu a MDMA coţ je naprostá 

sebevraţda, rok braní rovná se čistá smrt 

Já: to zní jako dost šílená kombinace 

Jonáš: hele, je to hrozně šílená kombinace noo. Kdyţ 

si to dáš, tak nejseš vůbec ty ale seš někdo(nikdo) 

jinej. Sám se nepoznáváš, kdyţ se koukáš do zrcadla 

tak sám sebe vůbec nepoznáváš prostě 

Já: to je zajímavý 

Jonáš: nejhorší na tom bylo, ţe pak kdyţ asi po třech 

den,  kdy jsem se z toho dostal, tak jsem byl zhnusenej 

tím mím chování jak jsem se prostě choval ty tři dny 

před tím, protoţe já jsem většinou na těch drogách byl 

zlej, hnusnej a taky jsem byl lhář ale hroznej lhář. 

Celý vlastně moje spíš drogový období bylo to, ţe 

jsem byl největší lhář. A to tak vetšinou patří, 

k feťákum lhaní prostě patří, feťáci to uměj moc 

dobře. 

Já: ono to je s tím dost spojený co 

Jonáš: jsou v tom dost naučený hodně, je to jejich 

součást. „Bereš drogy?“ „ne,ne já uţ jsem čistej, ne, 

ne,ne“ noo, kde jsme skončili? Praha…takţe moje 

první práce v Praze byla v Motole, kde mě po třech 

měsících za mé hrubé chování vyhodili – byl to trošku 

problém můj a trošku i nadřízených – no abych byl 

upřimnej, tak já nebyl zrovna nejhodnější, uţ před tím 

jsem měl dvě dudky za uţívání drog v práci a tak 

Já: ty jsi uţíval drogy v práci? 

Jonáš: no to byla taková jedna historka s výtahem 

Já: já myslím, ţe to klidně můţeš říct (smích) j: 

(smích) 

Jonáš: dobře, kdybych nebyl feťák, tak tady to je 

nádherná věc kterou prostě doporučuju, ano. Takţe 

bylo to 19. ledna, slavil jsem dvacáté-první narozeniny 

slavil jsem je poprvý v Praze … teda co to kecám – 

dvacáté-třetí narozeniny (smích) (já:smích) no a 

kamarád, jelikoţ na ty ubytovně byli samí zajímaví 

lidi prostě anoo. Tak spolubydlícímu jsem řekl „hele 

já mám narozeniny“ a on na mě „no tak to musíme 

náleţitě oslavit,prostě něčím výjmečným“. No a 

soused prostě přitáh opium. Ano, to opium jak kouřili 

indiáni, jak v těch westernech to bylo takový 

romantický jak maj ty obrovský dýmky a kouřej 

z toho to nádherný opium. Jsem si řikal „joo!já budu 

něco jako ten indián“ prostě dýmka míru. Nejdříve mi 

ukázali takovej balíček, balíček byl o velikosti asi 

krabičky od sirek. Řikám si „to nám nic neudělá“ – no 

ale skutek utek – dva dny jsme byli opiovim ovaru 

(oparu) prostě schovaný u nás na ubytovně na pokoji, 

kde nás tam bylo asi … čtyři kluci a tři holky a byla to 

taková dvou denní pářka. Řikal jsem si v pohodě, za 

tři dny půjdu do práce, tak si můţu dělat co chci. A 

my jsme neustále hulili to opium, krásně jsem si tam 

rozuměli, byla sranda, pohoda – opravdu pak jsme 

byli jak ty indiáni, v pohodě na tý louce, tak jsme měli 

takový ty blaţený pocity. Všechno je cajk, všechno 

bylo v pohodě, v klídku. Holky tam byli nádherný 
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dokonce jsem se tam i s jednou vyspal, coţ bylo 

dokonalý. 

Já: to si jako ty celý dva dny … 

Jonáš: ano, kouřil opium, ano. No a jak to uteklo 

protoţe ty dva dny utekly neuvěřitelně rychle, tak mi 

můj spolubydlící Jonáš řekl „Jonáši máš jít do práce“ 

no a jak já jsem byl v tom dvoudenním opiovim oparu 

tak si říkám „dyt já jdu teda“. A jelikoţ byl venku 

leden a já jsem šel jen v mikině – nevzal jsem si nic 

nevzal jsem si klíče prostě nic – zvednul jsem se a šel 

jsem. Šel jsem na metro, venku bylo mínus deset já si 

šel v mikince, vysmátej nic mi nebylo, zima, nic mi 

nevadilo. No a dojel jsem do práce a první věc na 

kterou v práci narazíte je výtah kam musíte dát svůj 

osobní klíč aby se ten výtah sám rozjel do toho 

oddělení. Jelikoţ já jsem neměl ţádnej klíč, protoţe 

jsem na něj zapomněl, tak jsem tam v tom výtahu jen 

tak tupě stál a koukal a přemýšlel jsem nad věcma a 

koukal jsem prostě po tom krásným výtahu, který mi 

v tu chvíli připadal úplně nadpozemskej. Tak jsem tam 

asi ještě pár minut stál – nevim jak dlouho. Přišla tam 

jedna nadřízená, moje vrchní. Vrchní sestra kdyţ me 

v tu chvíli viděla, tak se ji zhrozil pohled na mně 

jelikoţ mé oči byli jak roztáhnuté slunečníky a moje 

mastná pleť byla vidět na metry daleko, tak mě ihned 

poslala k zrcadlu, a potom mě ihned poslala k sobě do 

kabinetu a potom mě ihned poslala hezky nazpátek 

domu. To byla krásná druhá dudka. 

Já: tak já bych řekl, ţe to je moc hezkej příběh 

Jonáš: ano. Tak, abychom pokračovali dále. Takţe pak 

jsem o měsíc později dostal výpověď. Na měsíc jsem 

se vrátil nazpátek do Lipnice, kde jsem uţ 

mimochodem během toho měsíce …sem měl asi 

třikrát metamfetamin. Coţ byl pro mě prostě naprostej 

úspěch pro mě – jelikoţ jsem začal uţ ztrácet tu 

závislost trošku. Pak jsem si našel – moje teta mi 

dohodla práci – chtěl jsem se něco dozvědět o ţivotě, 

chtěl jsem prostě pomáhat lidem s opravdovejma 

problémama. Jelikoţ já jsem byl zklamanej a 

povaţoval jsem se za chudinku, tak jsem potřeboval 

nějak vzpruţit. A teta jak mě viděla, poslouchala tak 

nebylo nic vhodnějšího neţ, ţe mě dala na neurologii,, 

kam jsem nastoupil v květnu roku 2010. tam jsem 

vydrţel celý rok a třičtvrtě, ano. A během prvních 

dvou měsíců jsem o drogy ztratil úplně zájem. 

Maximálne jako, nebudu lhát, kdyţ je dobrá příleţitost 

a dobrá šance a dobrý lidi, tak jen tak z prdele proč si 

nedát? Jednou za půl roku, ale vím, ţe bych se k tomu, 

uţ nikdy nevrátil. Jelikoţ ta neurologie mi otevřela oči 

a vím co ty drogy v tom těla s těma orgánama dělaj. 

Uvědomil jsem si, ţe ţijem jenom jednou a orgány 

máme jenom jedny, tak se nehuntovat. 

Já: hezký, řekl bych velice vyčerpávající, krásně si se 

toho ujal. Jen jsem se chtěl zeptat mezi tou první 

nemocnicí a neurologií, jaký bylo to období?  

Jonáš: no to jsem byl měsíc v Lipnici. Ano, bál jsem 

se toho kdyţ jsem jel nazpátek do Lipnice. Říkal jsem 

si „měsíc, co budu dělat? Měsíc!“ jenomţe, uţ během 

těch třech měsíců, kdyţ jsem si od toho pervitinu 

jakoby odvykl, tak uţ jsem neměl takový to nutkání 

běhat v noci za dealerama jestli něco nemaj a tak. 

Takţe jsem přijel jakoby, uţ zase normální člověk 

před tou drogovou závislostí. Začal jsem se věnovat 

svým kamarádům, našel jsem si novej vztah, navrátil 

jsem se ke koníčkům, zájem o brigády a … doma uţ 

jsem byl v pohodě 

Já: jo, jo 

Jonáš: no a pak tou neurologií se to úplně zpravilo 

Já: takţe si tu neurologii vyuţil jako takovou svoji 

terapii? 

Jonáš: ano, ano to jsem přesně potřeboval. Já jsem byl 

děsná chudinka, litoval jsem se, říkal jsem si nikdo mě 

nechápe, prostě já beru drogy – někdo mě musí 

litovat…a ted jsem si uvědomil, ţe si to všechno 

dělám sám, ţe jsem si takhle sám sral na hlavu… tam 

mě to pěkne vzpruţilo 

Já: a jak jsi k tomu došel k tomu uvědomování si? To 

ti postupně vyplývalo? 

Jonáš: to mi postupně vyplývalo no a člověk …asi 

kaţdej by k tomu měl dojít pokud není úplně blbej. 

Prostě takhle to nejde dál. Musím říct, ţe mi to taky 

krásně ničilo tělo co se týče zubů a drolení se různě 

zubního plaku a zubního kamene a pálení očí protoţe 

furt jste, furt fungujete a ty oči máte prostě … nechce 

se vám spát a ty oči furt fungujou, takţe pak máte po 

třech dnech takové pálení očí. Nefunguje vám čich, 

sliznice je prolezlá krví prostě různejma záděrkami, 

strupama …afty v puse. 

Já: jo,jo 

Jonáš: nejhorší asi byla ta psychika no. To bylo to 

nejhorší, to vracení se k tomu normálu, protoţe člověk 

si říká … někdy nemáte náladu, nechce se vám bavit a 

pořád máte v hlavě tu myšlenku tak si dej budeš zase 

fér, budeš fajn, všechno budeš zvládat a zase si 

řeknete, ale to bych nebyl já, prostě nemůţu, nesmím 

bejt takhle slabej 

Já: takţe si měl v sobě takovou rozmluvu… 

Jonáš: ano. Měl jsem pro a proti. Měl jsem pro i proti 

dát si drogu a měl jsem pro a proti nedát si drogu. 

Většinou vyhrávalo to, ţe si ji nedám. Občas se to 

nepovedlo, ano … 

Já: a na tý neurologii si se teda uklidnil jako úplně? 

Jonáš: ano, jednou za čas si dám jako zábava, jako 

úlet, ale to je všechno, ale taky to nemusí být často… 

jednou za půl roku? Nebo ani si to neplánuju, kdyţ to 

přijde tak to přijde. Ale ţe bych byl závislej, ţe bych 

to ládoval do sebe abych oddaloval ten dojezd – to uţ 

ne, to uţ nehrozí 

Já: jo, jasně, jasně. 

Jonáš: a jsem navíc rád, ţe uţ je to pryč (klepe do 

stolu) 

Já: tyjo, to je hezký, fakt hezký … takţe vţdycky, jen 

kdyţ byla příleţitost 

Jonáš: a většinou taky o jaký se jedná lidi no, podle 

toho řeknu jestli jo nebo ne 

Já: dobře, dobře 

Jonáš: jako na těch prvních zkušenostech, na tom 

pervitinu, poznáte krásně to, ten váš vlastní mozek, 

takový, prostě si odpovíte na plno osobních otázek, 

dumáte, přemýšlíte, všechno vám funguje no, ale 

takhle to není furt ţe jo, to je po prvních třech dávkách 

a pak uţ spíš ty vědomosti a různý zamyšlení spíš 

ubývá no 

Já: jo, jo, jasně 
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Jonáš: já jsem třeba před tím nemohl dát dohromady 

souvislí text, jsem nemohl dát dohromady 

Já: počkej, kdy jako před tím? 

Jonáš: nebo, spíš po tom půl roku braní, kdy jsem byl 

uţ spadlej, prostě můj slovník obsahoval tak padesát 

slov, který jsem prostě pořád dokolečka pouţíval, noo 

– lajna, psaníčko, dvoukilo, plech 

Já: jasně, jasně 

Jonáš: jako musím říct, ţe ten metamfetamin, prostě, 

ve mně zanechal prostě na doţivotní důsledky no .. 

Já: jo? V čem myslíš? 

Jonáš: hmm, pokaţdý kdyţ uvidím nějakou prostě 

drogu nebo obal od drogy nebo sjetý lidi, tak prostě ve 

mně secvakne prostě taková nostalgie, no ne spíš 

taková nostalgie, spíš takový zavzpomínání 

Já: na co tak zavzpomínáš? Co ti proběhne hlavou? 

Jonáš: popravdě – jak to saju do nosu 

Já: jo? 

Jonáš: přesně to, ta síla kdyţ si to dáš, jak úplně ááh 

víš co. Se ti úplně jeţej vlasy na hlavě a pak asi tak o 

dvě minuty pozdějš uţ takový to fungování 

Já: jo, takţe tohle ti proběhne takhle hlavou 

Jonáš: ano, ale to je všechno, pak to zase zmizí 

Já: takţe zaţiješ takovou tu ataku vzpomínky a pak to 

vyšumí, takţe to ustát ..? 

Jonáš: ano, ano, jenom to ustát, bejt silnej a ustát to, 

coţ jako uţ je to v pohodě, většinou to ustojím 

Já: tak uţ asi víš co máš od sebe čekat, co? 

Jonáš: hm, hm … já tady zkušenosti jako nelituju, vím 

ţe zbabrala pár věcí, ale nelituju toho 

Já: nelituješ toho? 

Jonáš: ee, nelituj. Jako mohl jsem to brát aspoň tak vo 

tři-čtvrtě roku míň jo, aléé (uchechtne se) co se dá 

dělat no 

Já: jo, jo .. takţe kdyby ses chtěl třeba nějak vrátit 

nazpátek v tom čase, tak změnil bys něco? 

Jonáš: hele ty jo, asi ne, poznal jsem pár dobrejch lidí, 

pár dobrejch situací, takţe bych neměnil .. nechal bych 

to takhle .. a musím taky zmínit, ţe ty lidi z těch 

Kmínovic se z toho taky vyléčili, to bylo za důsledek 

aţ to kdyţ jsme se nescházeli, protoţe kdyţ jsme byli 

my tři spolu, tak jsme se většinou ničili 

Já: jo? Takţe kdyţ si tam nebyl, tak oni nebrali? 

Jonáš: nebrali 

Já: takţe si byl takovej hnací motor? 

Jonáš: ano, já byl vţdycky ve všem hnací motor, 

vţdycky kaţdá špatnost byla vţdycky moje, takţe 

kdyţ jsem přijel já, tak semnou přijeli i drogy 

Já: no jo zajímavý, to by moţná stálo za to napsat si to 

do ţivotopisu (smích) 

Jonáš: to jo no! (smích) vyhýbejte se mu! 

Já: no, no … a co děláš, jak ţiješ teď? 

Jonáš: teďkon? Úplně v klídku .. mám super 

přítelkyni, mám sice novou práci, která mě moc 

nebaví, ale coo, obchodní asistent – takzvaně 

kancelářská krysa .. mám podnájem 

Já: ta práce se asi moc neslučuje s tvým ţivotním 

přístupem … 

Jonáš: néé,  neslučuje neslučuje …navíc já jsem si 

potřeboval po roce a půl odpočinout po tý neurologii, 

no jelikoţ jsem tam furt dělal se smrtí, tak uţ jsem 

potřeboval trošku vychladnout … samozřejmě plánuju 

fenomenální návrat do zdravotnictví jako vynikající 

zdravotnický záchranář, ale to je všechno ve hvězdách 

Já: jojo, to určitě je .. a co sis vlastně tak od tý 

neurologie představoval? 

Jonáš: pomáhat lidem a uvědomit si prostě jaký je 

ţivot .. chtěl jsem vědět jaký prostě .. já jsem neměl 

ţádný problémy, ale říkal jsem si pořád já mám nějaký 

problémy, já prostě potřebuju s něčím poradit, pomoc 

– aţ ta neurologie mi otevřela oči, ţe já nemám ţádný 

problémy, vůbec nic, nemám si na nic stěţovat, prostě 

měl jsem bejt šťastnej a ne hrát si na nějakou 

chudinku, ale aţ tam jsem si uvědomil, ţe zdraví je 

prostě v ţivotě nejdůleţitější a všechno je prostě 

vedlejší 

Já: takţe tak nějak ti ta neurologie otevřela ty oči 

Jonáš: noo, hodně mi otevřela, no 

Já: mě to přijde jako takovej skok z extrému do 

extrému …  

Jonáš: no a ještě kaţdýmu feťákovi, kdo se chce 

prostě odnaučit fetovat bych doporučil práci 

v nemocnici 

Já: takhle jo? 

Jonáš: no takouvou terapii … samozřejmě by tam 

nesměl krást a tak a chovat se tam slušně a pomáhat 

lidem 

Já: takţe tohle si chtěl všechno ty, ţádný tlaky z okolí, 

rodiče 

Jonáš: ne, ne, ne … ty mi spíš říkali ať tam nejdu, 

protoţe já jsem vystudovanej ekonom, manager 

obchodu, takţe jsem se jakoby sníţil, hodně jsem se 

sníţil noo. Jak kariérově tak finančně, ale mě to bylo 

fuk. Prachy mi byly vţdycky většinou kradený, co 

dostanu, prostě se vším se dá vyţít 

Já: dobře, dobře, to je zajímavý .. napadá mě jaký to 

bylo pro tebe koukat na lidi okolo tebe a vidět jak se 

třeba huntujou .. měls mezi těma lidma někoho, 

kamaráda, ale nebo tak u koho tě to štvalo 

Jonáš: měl jsem, měl jsem takovýho kamaráda, ale byl 

rozumnej jako já ale jak jsem se toho zbavil já, zbavil 

se toho i on, ale to uţ byl na léčení, bohuţel 

Já: takţe on šel na léčení a ty si šel do Prahy 

Jonáš: hm 

Já: a to léčení mu pomohlo? 

Jonáš: pomohlo, no 

Já: jo, jo a teď uţ nebere ten kamarád? 

Jonáš: teď uţ ne, co jsem s ním mluvil čtyři měsíce 

dozadu, tak uţ je čistej … dokonce má přítelkyni, snad 

čekaj dítě nebo co … takţe musí bejt čistej 

Já: no a takhle kdyţ se vrací do Lipnice nebo potkáš 

v Praze nějaký, tak pořád odoláváš? 

Jonáš: pořád odolávám, vyjma jednoho člověka pořád 

odolávám 

Já: nějakej kamarád jo? 

Jonáš: no, no 

(myšky si otevřeli dvířka od klece a vyskočili ven) 

Já: ouu, koukám vyskočili obě ven co? 

Jonáš: no,no 

 

Já: tak doufám, ţe na ně aţ půjdu na záchod nešlápnu 

Jonáš: no to jo …. No tak dobrý ne? 

Já: dobrý, dobrý 
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Jonáš: já jsem si říkal, jestli si to nemám připravit líp, 

dělat nějaký zápisky, ale říkám si né, budu mluvit 

normálně 

Já: no jasně, jasně, to je to důleţitý, aby to vycházelo 

spontánně … já taky nemám nic připravenýho 

Jonáš: no, no 

Já: vidíš, mě tak napadá proč si přestal s těma lidma 

z těch Kmínovic? Jako tak nějak omezovat ty kontakty  

Jonáš: protoţe my jsme to omezili v tom, v tom 

největším takovým boomu, tom drogovým. Protoţe já 

jsem ještě neznal ty lidi z Lipnice, který brali, odkud 

teda pocházím já, takţe fetovat jsem jezdil do těch 

Kmínovic, protoţe tam jsem nikoho neznal. 

Já: jo takhle, takţe kdyby si znal lidi z Lipnicie uţ 

před tím, tak do těch Kmínovic vůbec nejezdíš? 

Jonáš: myslím si, ţe ne 

Já: takţe ty Kmínovice byla čistě taková drogová .. 

Jonáš: ano, drogová zábava 

Já: někdo prostě jezdí na diskotéku .. 

Jonáš: a někdo se jezdí vyfetovat do Kmínovic 

Já: jasný, jasný 

Jonáš: kaţdej máme jiný zájmy 

Já: jasně … hele a kdy si třeba začal poznávat, nebo ti 

začalo připadat jako a kurva 

Jonáš: ano! To je důleţitý. Většinou se tomu říká 

dojezd. Po prvních dávkách jsem ho neměl, říkal jsem 

si „tyjo v pohodě, v pohodě“. Kaţdej mi říkal co měl 

za zkušenosti – ale víš o tom, ţe ty nikdy nejsi nad 

drogou, ale ţe droga má prostě nad tebou tu moc. 

Jsem si říkal, to je kec, to je kec, vţdycky to dokáţu 

vošéfovat, vţdycky to dokáţu vohlídat. Jenomţe po 

nějakém tom uţ asi druhém měsíci braní uţ … si 

prostě ta droga ze mě něco brala. Ty dojezdy pro mě, 

spíš u mě byli specifický, ţe jsem měl nějakej ten 

takovej chorobný smutek aţ deprese. Vím ţe mě nic 

netrápilo, ale chvíli jsem měl chorobnej smutek a nic 

mě nedokázalo rozesmát. Byl jsem otrávenj nic mě 

nebavilo, prostě jsem měl takovej ten dvou denní 

chorobný smutek, no. 

Já: jo, jo 

Jonáš: byl jsem prostě smutnej, votrávenej, mdlej, 

přešlej … potřeboval jsem aby mě prostě někdo 

vyslechnul, litoval mě a tak .. 

Já: a to jsi třeba i nějak vyhledával? 

Jonáš: u některých lidí, ano, ano, hmm 

Já: jako, ţe jsi za někým šel .. 

Jonáš: ano, chtěl jsem aby mě prostě poslouchal, řekl 

mi nějakou radu, aby mě prostě litoval. Chtěl jsem bejt 

střed pozornosti, ţe mám já nějaký problémy, jelikoţ 

jsem ani neměl ţádný problémy .. 

Já: jo, jo, ale v tu chvíli ti jako nepřišlo, ţe ty nemáš 

problémy 

Jonáš: ne 

Já: tam prostě si měl problémy a zpětně uvědomoval 

na tý neurologii 

Jonáš: ano, vůbec neuvědomoval, no … prostě můj 

největší problém jsem byl já sám a drogy. To byl můj 

největší problém. 

Já: jo, jo. A kdy asi tak přišlo nějaký to .. 

Jonáš: uvědomování? No to mi trvalo dlouho, hodně 

dlouho, coţ mě aţ, kdyţ mi potom napomenulo pár 

kamarádů, ţe uţ jsem fakt v prdeli, tak aţ nějak potom 

a aţ mi zhoršování psychických nálad, uţ mě k tomu 

nějak vedly abych se nad sebou nějak zamyslel, 

nějakou takzvanou sebereflexi 

Já: jo, jasně … a co ti kamarádi? Ty jsi říkal, ţe to 

teda asi věděli, nevěděli 

Jonáš: ale mě to bylo jedno, já je ignoroval. Oni si o 

mě mysleli ty nejhorší věci a já jsem myslel, ţe to 

nevědí, jelikoţ mi nikdo neřekl pravdu do očí. Oni to 

tušili, ale většinou se bavili za mýma zádama, ţe 

semnou něco je – nikdo mi to nikdy neřekl do očí, no. 

aţ kdyţ potom přijela ta Jana [kamarádka z Ameriky]. 

Ta mi dala, no. tak aţ po chvíli co odjela, tak jsem si 

to začal uvědomovat. 

Já: to bylo teda nějak v tom létě 2009, ţe jo 

Jonáš: ehm 

Já: takţe do těch Kmínovic si  teda přestal jezdit .. 

Jonáš: … aţ kdyţ jsem poznal drogy v Lipnici 

Já: aţ kdyţ jsi poznal drogy v Lipnici – a tam si 

k tomu přišel jak pořádně? 

Jonáš: skrz kamarády. Ukázali mi prostě chlapa, co 

prodával pervitin a to mi stačilo na to, abych se 

zabavil na další půl rok 

Já: jo, takhle, jasně .. a tos vyhledat nebo to přišlo 

samo? 

Jonáš: no spíš jsem tomu trošku pomoh, trošku jsem to 

vyhledal. Uţ jsem tušil, spíš jsem věděl … 

Já: jasně, jasně  a pak teda v tý Lipnici 

Jonáš: coţ byl konec úplnej no 

Já: to bylo ještě teda takový, ţes to schovával aspoň 

před těma kamarádama trošku .. 

Jonáš: ale oni uţ viděli, ţe se měním, ţe váha mi 

ubývá, kila mi mizej a ţe se ze mě stává čím dál tím 

víc zvláštnější člověk … 

Já: hm, hm 

Jonáš: zajímaví no, ale uţ bych se k tomu nikdy 

nevrátil no, uţ ne. Protoţe těch půl roku v tý Lipnici to 

bylo pro mě nejhorší období no 

Já: jo? 

Jonáš: hmm, do teď toho lituju jak jsem třeba 

v různých stavech jsem byl doma, prostě před 

rodičema a ţe mi to nebylo prostě blbý se takhle 

ukazovat kdyţ jsem byl vyjetej úplně nejvíc, tak teďka 

jako mi to je líto, takţe se to snaţím nějak napravovat. 

Já: jakoby to nějak vynahradit rodičům 

Jonáš: hm 

Já: a rodiče o tom vědí? 

Jonáš: ne, ty o tom nevěděli, nikdy. 

Já: takţe rodiče o tom nevědí? 

Jonáš: ne, snad nikdy nedozvědí 

Já: aha, takţe to je čistě všechno v tobě tady to tak 

nějak 

Jonáš: ano 

Já: hm, hm, takţe to vynahrazuješ rodičům, třeba 

Kamarádům, jakoby tak nějak tě tíţí svědomí …? 

Jonáš: hmm, tíţilo mě hodně svědomí no .. spíš k těm 

rodičům no 

Já: jo, tak to je takový chytrý zase na druhou stranu 

Jonáš: no 

Já: kdyţ se podíváš na některý, to dokáţou být dobrý 

kreténi 
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Jonáš: no to je pak aţ ta druhá část lidí. Jedny jsou 

rozumní, který ty drogy berou a druhý jsou naprostý 

feťáci no 

Já: jo, jo, to je fakt, to je pravda 

Jonáš: prostě, nevím, je to můj  názor ale myslím si, ţe 

tak po pěti letech braní drog, prostě  budete mít po 

čtyřicítce zdravotní problémy (naklání se k diktafonu) 

nejvíc z těch orgánu to odnášejí játra, játra … ať 

alkoholem, tak drogama tak všechno se to na těch 

játrech krásně podepíše. Po ročním braní uţ prostě 

nejsou játra v pořádku a po šesti letech braní uţ játra 

prostě budou mít nějakej problém joo a po čtyřicítce 

nějaká ta nemoc… 

Já: pokud se jí člověk doţije 

Jonáš: no ono to fakt není sranda, protoţe ten 

metamfetamin vám z toho těla dělá úplnej holubník. 

Co se týče ledvin, jater, různých sliznic, slinivky 

všeho moţnýho a hlavně mozku! 

Já: jo, jo určitě 

Jonáš: kdyţ to vezmu třeba, je to blbost, třeba takový 

srovnání s marihuanou. Mám rád marihuanu, 

marihuanu jsem kouřil i před pervitinem a kdyţ jsem 

si dřív zahulil marihuanu, tak jsem byl v pohodě, 

vysmátej. Musím říct, ţe mi to i trošku myslelo po tý 

marihuaně a kdyţ si dám teďko marihuanu, jako pořád 

mám rád marihuanu, tak jako uţ moc nejsem 

v pohodě, vysmátej, ale jsem spíš takovej zadumanej a 

furt nad něčím přemýšlím a spíš přemejšlím nad sebou 

jak bych se schazoval a tak, ţe nejsem naprosto 

dokonalej 

Já: joo, a proč, proč to hulíš? 

Jonáš: protoţe mě to furt baví (směje se) 

Já: jako schazovat se a takhle jo? 

Jonáš: no, a nebo prostě to je asi, nevím no, ale je to 

divný no. před tím to bylo pohodovější, teďko takový, 

takový citlivejší to je teďko no. po tý marihuaně jsem 

takovej strašně citlivej. Někdo řekne nějakou blbost a 

já nad tím hodinu přemejšlím jak to myslel, jestli mě 

chtěl nějak urazit nebo ne 

Já: takţe se tak schízuejš? 

Jonáš: hmm, přesně tak schízuju se, no. stal se ze mě 

takovej schizoid no (smích) 

Já: a hulíš teďko víc neţ před perníkem nebo míň 

Jonáš: na stejno 

Já: nastejno? 

Jonáš: pořád na stejno … ale jsem rád, ţe to mám za 

sebou, jsem hodně rád, ţe to mám za sebou 

Já: jo? 

Jonáš: no, kdyţ si na to vzpomenu, tak mám ještě 

občas někdy husí kůţi na těle ty jo, z toho … no byla 

to příšernost! ty vole, jako strašný to bylo ty vole … 

vem si ty stavy třeba, ale naštěstí jsem si uvědomil kde 

je konec no, někdo si to uvědomí dřív někdo pozdějš  

Já: jo, jo … to jsi odešel do tý Prahy? 

Jonáš: no, no, v lednu dva tisíce-deset 

Já: jo, jo, takţe pekelnost to byla 

Jonáš: no, pekelnost ty vole, fff .. to nebylo pojď ven, 

dáme vínko, dáme Marihuanu, to bylo pojď zavolej 

Trubce – Trubka je u nás drogovej dealer, noo … 

Já: noo 

Jonáš: a uţ to schází prostě spíš, nebo bylo to 

kamarádský, ale spíš to bylo pod záminkou se sjet no 

Já: takţe tam šlo trošku to kamarádství do ústraní? 

Jonáš: hmm, spíš to byla otázka toho perníku, no. po 

perníku jsme byli hodně velký kamarádi 

Já: jak jako? 

Jonáš: jako s těma lidma s tý Lipnice, jako, ţe jsme 

byli známí z jedný party, ţe jo a pak nás ty drogy jako 

to nás hodně přiblíţilo, hodně nás to sblíţilo, no. 

Já: jo, jasně 

Jonáš: a pak to jelo, no 

Já: no, no .. ještě mě tak zajímaj ty kamarádi, jak to ţe 

nic jako ne to  

Jonáš: ano, báli se, nevím … většinou se neříká přece 

pravda do očí, ţe jo 

Já: no, ale na kolik je to teda kamarád 

Jonáš: tak kamarádi to neznali, tak nevěděli jak mi 

maj pomoct, no, nevěděli no. věděli jenom, ţe seš 

v nějaký drogový závislosti, ale vůbec nevěděli co maj 

s tebou dělat, no 

Já: tak mohli mít nějakou takovou tu obyčejnou starost 

Jonáš: mohli, no. oni třeba měli, no, ale nikdy mi to 

neřekli, no 

Já: jasně, jasně 

Jonáš: tak jsem se s tím vypořádal sám, nic jinýho mi 

nezbylo viď .. sem se s tím šel vypořádat do 

nemocnice no … uţ to dál nešlo, bych se dostal do 

sraček úplně. To muselo skončit. Hlavně ţe jsem si to 

uvědomil no, to je to nejhlavnější  

Já: jo, jo určitě 

Jonáš: a je to dobře, ţe jsem z toho pryč 

Já: hele a jak si třeba představuješ svoji budoucnost? 

Jonáš: a jako třeba za hodně dlouho budoucnost? 

Já: třeba 

Jonáš: já nevím, no jako joo, to vidím tak maximálně 

do dvou, třech let dopředu dýl fakt ne, no pro mě 

teďkon je to motivace prostě našetřit si nějaký peníze, 

mít něco našetříno a prostě na rok, na rok a půl 

maximálně na dva roky prostě zmizet do světa a teď 

jsem v období, plánování kam … nejvíc mě laká spíš 

jako do světa jako do takzvanýho třetího světa ať uţ to 

jsou africký státy nebo jihovýchodní státy protoţe chci 

prostě porovnat ten rozdíl. Jakej je rozdíl tady, kde 

prostě jako jsme přesyceni prostě konzumní 

společností, kdy jenom prostě vyděláváme a kupujeme 

a tak, a tak dál, takovej ten koloběh a jakej je prostě 

ţivot tam co jde prostě o ţivot jakoby. Tam maj prostě 

– my tady máme věci z čeho si prostě vyberem a tam 

maj prostě věci, co jsou prostě dostupný. 

Já: jasně 

Jonáš: tak taj to mě právě zajímá, tajten ţivot no. tady 

ty společnosti 

Já: takţe takhle se  

Jonáš: zašít, jo. Třeba ta afrika, nebo saudská arábie. 

Tajty dva státy. 

Já: hezky 

Jonáš: je to takový hezký porovnání, dá mi to spoustu 

odpovědí na spoustu otázek. Moje celoţivotní pouť 

vlastně za otázkou co je smysl ţivota vlastně a tajto mi 

jako si myslím zase trošku odpoví. Protoţe tam maj 

asi zase jiný měřítka, a já chci zjistit jaký právě maj 

měřítka. Co je pro ně důleţitý. Jestli je pro ně důleţitý 

plánovat si budoucnost nebo ne. Jestli mají nějaký 

plány, nějaký sny. To bych chtěl zjistit. Jaký oni maj 
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problémy. Jaký jsou jejich problémy a jaký jsou naše 

problémy. 

Já: ale tak to by stačilo si koupit nějakou kníţku, ne? 

Jonáš: jo, ale já to chci slyšet od nich a zaţít to na 

vlastní kůţi právě, no 

Já: jasně, jasně. Takţe si prostě zaţít tu zkušenost. 

Jonáš: prostě se zase na rok a půl hodit do extrému 

nějakýho… jinak plánovat budoucnost, tu já moc 

neplánuju, no. protoţe se mi pak vţdycky v hlavě 

vyskytne nějaký nová myšlenka, jdu si zase za tím. 

Pak přijde zase něco jinýho a jdu si zase za tím. 

Já: takovej trošičku nepředvídatelnej, ne? 

Jonáš: no, no, no. plánovat si něco dlouhodobýho, to 

je nebezpečný u mě, to bych třeba nedodělal … no 

uvidím, zatím mi nějakej kariérní výstup nehrozí, to je 

moc nadlouho (smích) to se musím nejdřív oholit, 

přestat kouřit ty vole. Tajto sem zaţil poprvý v ţivotě 

nějaký takový nařízení … nikde nebyl problém ale 

děláš u nějaký zkurvený firmy a tam v tom prostě 

viděj takovej debilní problém … to je úplně na palici 

ty vole jako … 

Já: hm, hm 

Jonáš: jak jim mam vysvětlit prostě, ţe je mi 

příjemnější mít prostě nějaký vousy prostě víš co, 

aspoň to debilní strniště ty vole, ale na hladko 

oholenej, ty vole, to mi víš co … jo občas se oholím, 

ale není mi to příjemný ty vole 

Já: anebo víš jak to zkus, kolega má taky vousy, ale 

jako upravuje si je, ţe má sholený tváře, ţe to nemá 

úplně volně bující a ještě má oholenej krk, takhle to 

jako má (ukazuju) kdybys moţná trošičku oholil ten 

krk, ty tváře, tak, ţe to vypadá zase nějak jinak 

Jonáš: nooo, to by se mi asi nelíbilo … zkusím spíš to, 

udělat to krátký strniště, no 

Já: jo, nebo se nech bradku 

Jonáš: a nebo jenom knírek, viď? (smích) 

Já: no (smích) 

Jonáš: to ne, to ne 

Já: no jo, takhle to holt někde maj … ale ještě mě tak 

napadá, kdyţ se tak vrátíme do tvojí minulosti – jak si 

k tomu přišel u těch, jak sis to dal dvakrát 

Jonáš: no, hele to je taky zajímavá historka, to ti řeknu 

jo … to bylo, to mi bylo devatenáct let, bylo to o 

vánočních prázdninách a jeli jsme já a ještě pár 

známejch do města, do města na tejden prostě, prostě 

tam na prázdniny, jen tak. A my jsme se pak vraceli, 

tak jsem byl takovej posmutnělej, mě se nechtělo, 

jsem prostě rebeloval, byl jsem začátečník pankáč a 

proti všemu, anarchie, síla ţivotáá a  všechno taj to. 

No a jak jsem se vraceli domu seděli jsme prostě ve 

vlaku, čekali jsme neţ se prostě rozjede domu a já 

jsem se v tu chvíli zvedl, řekl jsem za chvilku příjdu a 

odešel jsem a uţ jsem prostě, věděl jsem, ţe uţ se 

nevrátím, ţe chci někam prostě projít. Tak oni odjeli, 

mi volali, já to nebral, vypnul jsem si telefon a prostě 

putoval jsem poměstě, tam jsem si prošel okolí, jo. 

V městě jsem pak procházel na večer, jsem se 

procházel a našli mě tam, potkali mě tam nějaký 

pankáči, jo – „hej nechceš tady přespat, co?“, viděli, 

ţe mám krosnu – „nechceš u nás přepsat? Máme tady 

squat“ říkám no jasněéé, proč ne tyjo. Tak u nich jsem 

pak přespal a tam jsem potkal poprvý právě tajto… 

Já: oni to měli u sebe jako ty pankáči jo? 

Jonáš: no, no. takţe jsem si dal nějaký dvě malinkatý 

čárečky víš co. No pak druhej den jsem vypadnul do 

jinýho města, tam jsem taky strávil noc, tam jsem 

chodil prostě po ulicích jo, taky jsem si tam pak 

procházel okolí, jako druhej den ááá … pak byla zima, 

byl leden víš co a jako jsem pak uţ neměl kde přespat. 

Tak jsem chodil po tom městě, bylo po desátý večer a 

ptal jsem se lidí jestli bych u nich nemoch přepsat. 

Říkal jsem jim, ţe prostě jedu s čundru, vokradli mě, 

nemám prostě klíče, telefon ani peněţenku a jestli 

bych u nich nemohl přespat a všichni mi řekl prostě 

ne, ne, nejde to. Tak jako kdo by to udělal viď. 

Já: jasně, jasně 

Jonáš: tak jsem se prostě v tom městě šel spát, vyhlédl 

nejbezpečnější místo – vylez jsem na střechu garáţe a 

tam jsem spal tyjo. Tam jsem si prostě rozvalil 

karimatku, dal jsem si tam spacák, lehl jsem si a tam 

jsem spal. Ale ve tři hodiny ráno nebo ve čtyři, mě 

prostě probudil déšť, začalo pršet, víš co, byl leden, 

víš co hrozná zima. Tak jsem se vzbudil – znáš 

takovej ten pocit kdyţ se vzbudíš a nemůţeš vstát a 

tady si prostě musel. Jsem se sbalil, oblíknul jsem se, 

všechno jsem sbalil a šel jsem prostě. Nějak za hoďku 

jsem došel prostě tam na hlavák a tam jsem prostě 

strávil asi dvě hodiny s bezdomovcema ty vole, jo 

(smích) mě to přislo, strašně hustý, víš co ten můj 

výlet, tyjo. Co jsem si říkal? Taková nějaká, nevím, 

nějaká cesta za oduševněním jsem mu říkal, no. 

A pak jsem strávil ještě jednu noc někde a pak jsem se 

vrátil domu, no, nějak po třech, čtyřech dnech. 

Já: hustý 

Jonáš: no, jsem pak zapnul telefon asi dvacet 

zmeškaných hovorů prostě od kámošů, třicet od 

mámy, dvacet od táty, ty vole … prostě strašně moc 

zmeškanejch hovorů. Víš co jsem zmizel v městě a 

vrátil jsme se o čtyři dny pozdějc. 

Já: to je docela hustý, se divím, ţe po tobě nevyhlásili 

pátrání nebo tak něco. 

Jonáš: no já byl blázen takovejhle, jsem si uţíval ty 

vole 

Já: a co to bylo za rok? 

Jonáš: tyve, to bylo asi dvatisíce šest, to mi bylo 

osmnáct, devatenáct, dvacet 

Já: hodně zajímavý, hodně zajímavý Jonáši 

Jonáš: no, mám plno zajímavých věcí, víš co 

Já: hm, hm a pak si takhle navázal na to, ţe se s tebou 

teda rozešla přítelkyně, ty jsi potkal omylem toho 

kamaráda z Kmínovic 

Jonáš: no, to byl pak ještě jeden známej, kterýho jsem 

tam potkal víš co. Já ho tam taky viděl poprvé, nějak 

jsme se tam seznámili no … víš co někde v hospodě 

jsme kalili, já jsem vůbec neplánoval, ţe je tam 

uvidím, víš co, já jsem je tam potkal prostě 

Já: jo, jo. A o nich si věděl, ţe berou? 

Jonáš: to jsem – nevěděl no  

Já: a oni jako nebrali 

Jonáš: ne, ne, ne, to byla úplná náhoda 

Já: takţe tys tam jel .. 

Jonáš: no a potkal jsem tam náhodou tajty dva lidi ty 

vole (smích) 

Já: ahá, takţe aţ takhle 
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Jonáš: nějak jsem si padli do oka, potom jsme se 

začali bavit tyjo víš co, v hospodě, byli jsme tam opilí 

všichni pomalu, tak já jsem tam narazil na ně 

Já: začali jste teda kecat 

Jonáš: no, no a pak k drogám jsme se dostali. Jsme se 

nějak shodli, dohodli jsem se, dali jsme si čísla, ţe se 

prostě někdy ozvem … no a oni se pak ozvali 

Já: oni se teda ozvali a do tý doby nebrali 

Jonáš: ne, ne, říkali, ţe to chtěj zkusit prostě a já jím 

prostě říkal „do to děte“ víš co, doporučoval jsem jim 

to, dělal jsem chytrýho ţe tomu rozumím ty vole 

Já: jasně 

Jonáš: tak se pak ozvali, ţe sehnali 

Já: a kdyţ to někde sehnali, tak asi věděli za kým jít 

ne? 

Jonáš: hmm, asi jo no, vidíš to, asi jo 

Já: takţe moţná uţ měli nějakou zkušenost? Jako 

sháněli to oni .. 

Jonáš: sehnali to oni no, od nějakýho kámoše 

Já: a sháněl jsi to někdy ty? 

Jonáš: taky no 

Já: taky, jo? 

Jonáš: no, kdyţ jsem přijel do těch Kmínovic, tam 

jsem něco koupil a pak jsem šel za nima, víš co, 

protoţe jsem tam v Kmínovicích měl kam jít. 

Já: jasný … hele a teď kdyţ o tom mluvíme, máš na to 

chuť? 

Jonáš: noo, né teďko ani né 

Já: ne? 

Jonáš: no samozřejmě, ţe jsem si vzpomněl ty vole 

Já: no proto .. 

Jonáš: ale to uţ je jako ta normální chuť, víš co, to uţ 

jako  ani nevnímám víš co, tam prostě někde je, 

ale uţ to ani nevnímám .. někdy teda 

Já: jasně, jasně. Hm, a zkusil bys mi teďko popsat 

třeba nějakej ten tah? S lidma, nějakej takovej prostě 

tah.. 

Jonáš: dáte jednu lajnu, melete, melete, melete. Děsně 

si rozumíte, dáte další lajnu, další lajnu. Občas sem 

tam si třeba dáte brčko, to vás naladí zase na jinou 

vlnu, vás dá. Protoţe bejt zmatlanej, zhulenej, sjetej, 

tak je to prostě naprostá pecka. Do toho občas něco 

prostě pijete a vzhledem k tomu, ţe se cejtíte jako 

tanker, vedje se toho do vás hrozně moc. Neopije vás 

to moc, dělá vám to dobře – tak prostě, jste prostě 

takovej obrovkej pytel sraček prostě hulení tyvé, drog, 

alkoholu. Tak to většinou bejvá. 

Já: jasně, to je pravda, no … ono to je vlastně úplně 

jednoduchý co? Brát ty drogy 

Jonáš: je to hrozně jednoduchý, to byla nejjednodušší 

činnost co jsem se naučil, no 

Já: hm 

Jonáš: pak to odříkávání bylo trošku teţší 

Já: od-, co? 

Jonáš: odříkávání 

Já no, to věřím 

Jonáš: to byl jinej level 

Já: ale jinak tam panuje docela pohoda mezi těma 

lidma, ne? 

Jonáš: přesně tak no. neţ to vopadne, no. pak uţ to 

není moc pohoda asi 

Já: hele a třeba neštvalo tě ţe jsi ztrácel ty kamarády, 

ty kontakty  

Jonáš: ty vole, v tu chvíli zrovna ne, noo. 

Já: v tu chvíli ne 

Jonáš: ee, mě to bylo jedno viď. Hlavně ţe jsem byl 

sjetej a byl jsem v cajku. Kecal jsem a byl jsem mistr 

světa. To mi stačilo v tu chvíli. Moţná pak kdyţ jsem 

se vrátil, jsem si říkal „vţdyť já jsem neviděl dlouho 

toho a toho“ 

Já: takhle, jo jasně 

Jonáš: no 

Já: zvládnul bys mi zkusit třeba popsat nějak ty stavy 

na tom dojezdu, třeba nějakej vnitřní pocit. Jak, jak, co 

se ti třeba honilo hlavou, třeba to zkus i metaforou.  

Jonáš: tyve, to je těţký právě … no třeba problémy, 

nebo kaţdodenní úkoly, který jsem měl, tak se mi taky 

v jednu chvíli prostě nahromadily, ţe jsem to začal 

v tu chvíli řešit a kaţdý to moţný východisko bylo 

takový nějaký negativní. Tak uţ tím, tu pochroumanou 

náladu. 

Já: jo 

Jonáš: pak, prostě tak přemýšlíš nad vším no, ale 

většinou to všechno mělo takovej negativní nádech, no 

Já: nádech, jo. A konkrétnějš třeba? 

Jonáš: třeba mě nebavil ten čas strávenej na tom 

dojezdu, protoţe to bylo strašně dlouhý potom. To 

bylo třeba osm hodin jo a to uţ já jsem pak nevěděl co 

sám se sebou, co teď protoţe jsem na nic nebyl, na nic 

většinou nemám chuť. Jako něco si číst, jako vůbec, 

nedokáţu se do ničeho zabrat. 

Já: jo 

Jonáš: tak je to spíš taková otrávenost z toho. Třeba 

procházka nějaká, to mi taky nepomůţe 

Já: jasně, jasně 

Jonáš: nedokáţu se nad něčím zamyslet aby mě to 

bavilo víš co. Přemejšlet nad něčím, nemůţu prostě. 

Jsem otrávenej, negativní na všechno  

Já: jo, jasně, jasně … a hlavně si celkově vytrpět ten, 

ten dojezde ne. Trvá to dlouho, dlouho, leze ti to na 

nervy a pořád to trvá ne? 

Jonáš: to bylo nejhorší no. pak třeba druhej den prostě 

vstaneš, vzbudíš se, teď seš jako psychicky docela 

v pohodě, ale máš zase tu fyzickou únavu, jelikoţ si 

celej den nejed, ani na tom dojezdu si nejed. Teďkons 

trpí prostě zase to tělo jo. Věci prostě kaţdodenní 

činnosti, který jsou pro tebe maličkost, jako vyjít 

několik schodů nebo jít trošku rychlejš ti dělá 

najednou problémy 

Já: jo, jo 

Jonáš: třeba pak i ty tělesný jako afty, plnou hubu aftů 

tyjo a tak. To taky většinou přijde aţ druhej den nebo 

tak. Pot smrdí jako spálený listí, kdyţ sleduješ svoji 

moč si říkáš „boţe!“. To je ta špína víš co, ty 

chemikálie 

Já: jasně, no 

Jonáš: hm, hrůza no, tyve … občas si říkám jestli ti to 

stojí za těch dvanáct hodin tý pohody  

Já: tak asi to stálo? 

Jonáš: asi to stálno, no 

Já: tak ona v tom je taková ta zvědavost, ne? 

Jonáš: hodně zvědavost no, hodně. To si myslím, ţe 

kaţdej bral drogy kvůli zvědavosti, ale u všeho, po 
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prvním jsem si řek jednou, pak uţ nikdy. Jenom u 

toho pervitinu mi to nevyšlo, no 

Já: no, je to svinstvo … ale docela se mi líbí, kdyţ to 

tak řeknu, jak je tam symbolicky udělanej takovej 

jakoby útěk někam. Ty jsi utíkal do těch Kmínovic, 

teď ty drogy slouţej k tomu útěku, ţe jo a zároveň jsi 

utíkal jak fyzicky, tak psychicky a pak to dopadlo, ţe 

si to bral i doma, ţe uţ jsi vlastně ani nepotřeboval ani 

pořádně utíkat, ţe 

Jonáš: ne, uţ to byla moje kaţdodenní součást pomalu. 

Uţ to nebyl ţádnej ten útěk, ale takovej ten stereotyp 

Já: hm, hm. A jak by ses dneska nazval? 

Jonáš: narazil, ponaučil, nějak tak no. ještě ne moc 

v pohodě, občas trošku psychicky labilní 

Já: jo, jo a kdy jsi tak měl naposledy? 

Jonáš: nějak měsíc a půl dozadu, nějak koncem října 

to bylo 

Já: aha, takţe pořád takovej hodně občasnej uţivatel? 

Jonáš: ano, hodně no. spíš pro srandu neţ jako pro 

nějakou potřebu 

Já: Potřebu, jasně. Tak mě napadá, kdyţ jsi byl někde 

na nějakým tom tahu nebo tak udělal jsi třeba nějakou 

– kdyţ zkusíš sáhnout do svojí nějaký černý skříňky, 

co bys třeba moc nechtěl říct, tak udělal si něco co tě 

vysloveně uvnitř jakoby nějak jako štve, sere nebo 

říkáš jak jsem to mohl udělat? Víš jak to myslím? 

Jonáš: hm, hm. Ty vole jo, ty vole jo mám no 

Já: jo? 

Jonáš: no, ty jo. Nějakej chlápek se mě snaţil opít 

v baru někde a já jsem mu prostě, viděl jsem prostě, ţe 

má plnou peněţenku tyjo. Si jí dal do kapsy tu 

peněţenku a já jsem mu tu peněţenku pak aby si 

nevšimnul vytáh a vzal jsem mu litr ty jo. 

Já: hustý 

Jonáš: no to mě sere tyjo. Jsem si říkal „ty vole cos to 

udělal ty vole, dyť si ho vokrad vo prachy“ ty vole, 

jsem si pak říkal ty vole. Jsem mu vytáh peněţenku 

jak nějakej sráč, ty jo víš co, nějakej kapsář, čórka ty 

vole. (jakoby pochechtává se) 

Já: hm, hm hustý, no. Ale děkuju. No to asi bude 

všechno, ne? Nebo mě to stačí, pokud bys, no vidíš, 

pokud bys chtěl ty něco říct na závěr? 

Jonáš: tak jo, tak jo … pro ty co přemejšlej jestli brát 

drogy nebo ne, tak říkám berte je, naraţte a ponaučte 

se z toho. 

Já: a pro ty co je brát nechtěj? 

Jonáš: noo tak ať je jenom vyzkoušej a uviděj (smích) 

Já: jo, ať jenom vyzkooušej, narazej a ponaučej se 

z toho (smích) 

Jonáš: noo (smích) 

Já: dobře, dobře tak jo, to je teda všechno … já ti moc 

děkuju 

 

12.2. Rozhovor s Karlem 
Karel: takţe jako, můj příběh ten začal to je asi, no 

von jako příběh no, je to zhruba, no mě bylo osmnáct, 

kde vlastně já uţ jsem věděl o tomhle. Já jsem 

vţdycky se chytal tý party z těch horších většinou, 

takţe jsem na základce uţ, uţ měl zkušenosti s trávou, 

vlastně v šestý třídě. Coţ bylo i jako mezi mejma 

spoluţákama dost neobvyklý. Tak byl jsem tam 

v podstatě první, kdo začal. To mě nějak netrápilo – 

naopak jsem si přišel jako, jako ten drsňák, ţe jo a u 

toho jsem teda dlouho zůstal a měl jsem u toho 

v plánu zůstat, protoţe jako cokoliv šlo jako nosem 

nebo se má šňupat mi přišlo jako – měl jsem k tomu 

odpor. No a uţ i to hulení mě právě naučil jeden jako 

rádoby nejlepší kamarád, se kterým jsem se prostě 

vídal, trávili jsme čas a nějak jsme do toho spadli. 

Začli jsme teda hulit uţ na tý základce a protoţe jsem 

jako z rozvedený rodiny, tak máma, která mě měla 

v jako v péči, tak byla pořád v práci, ţe jo, docela 

vydělávala peníze, takţe mě dávala jenom kapesný a 

já jsem si vlastně mohl dělat co jsem chtěl. 

Já: hm, jo, jo 

Karel: a jelikoţ uţ jsem měl slečnu, teda asi od šestý 

třídy a měli jsme jako docela váţnej vztah – coţ zní 

asi celkem vtipně, byli jsme spolu kaţdej den, tak 

jsem se jako vyhejbal jakýmukoliv styku s tím 

kamarádem, kterej uţ to zkusil právě dřív. Ten to 

zkusil třeba uţ v sedmnácti, myslím, ţe s tím měl 

zkušenost. A já jsem si poprvý dal v devatenácti, kdyţ 

prostě jsem měl nějakou dlouhou chvíli, tam přijeli 

dva kamarádi. Autama jsem se scházeli na brka, ţe jo, 

dřív to šlo hulit v autě. Á chodil jsem do posilovny – 

to všecko bylo supr a tak jsem si to dal no a je pravda, 

ţe pak to člověku všecko votočí, jo. Měl jsem to 

kvalitní prostě nešetřili na mě. To se tak dělá, kdyţ, 

kdyţ se to někomu dává. No a teď nevím jestli to tam 

je dobrý vůbec uvádět, ale co to se mnou udělalo, tak 

jako já jsem se jel sám projet na dlouhej výlet v autě a 

strašně jsem přemejšlel o všem. Tak kdyţ člověk 

přemejšlí a byl jsem jako, všecko ... znáš určitě ten 

graf toho co ta droga dá na poprvý. Jde to zhruba 

takhle, ţe jo. Po druhý uţ je to míň. Po třetí zas míň a 

pak to klesá. Takţe ty začátky jako na to si člověk i 

pamatuje, vzpomíná na to jako zajímaví období. 

Nemůţu říct jako hezký nebo – prostě bylo to tak, 

ničeho nelituju co jsem v ţivotě udělal nebo, nebo 

dělal, ale vím, ţe to nebylo správně třeba, dejme tomu. 

Já: jo, jo, jasně 

Karel: takţe takhle pro ten začátek – ideální? 

Já: úplná pohoda 

Karel: dál to teda pokračovalo tak, ţe  coţ jediný mě 

dneska jako mrzí jo, coţ je mi takový, ale prostě to tak 

bylo. A chtěl jsem, myslel jsem si, ţe to co mám – měl 

jsem jako tu holku s kterou, kterou jsem měl fakt 

strašně rád a já jsem se tak trochu bál, ţe o ní přijdu a 

teď jsem, nevím proč, měl jsem, to je takový jako, měl 

jsem to vsugerovaný asi, prostě stát se to můţe. Já 

jsem ji měl hodně rád a dost mi na tom záleţelo, tak 

jsem začal trávit čas s těma jinejma lidma, který byli 

fakt jako špatný. Ty byli většinou, právě z důvodu, ţe 

člověk od koho si to kupuješ, tak většinou uţ je v tom 

spadlej jo. Člověk co to prodává, málo kdy se stane, ţe 

ţije normálním ţivotem a zároveň, zároveň to zvládá, 

ale taky takový jsou, to zase ne, ţe ne, ale tyhle nebyli. 

Já: jasně, jasně 

Karel: no a s těma jsme strávili spoustu času, ţe jsme 

prostě – den strávenej, tím ţe se jede někam, třeba i za 

Prahu, jo, do Ústí jsme pro to jeli. Čekali na to tři 

hodiny, teďkom konečně si to dali a mezi tím něco 

bylo, prostě zabitej čas – dneska kdyţ se nad tím 

pozastavím, ale v tu chvíli mě to nenapadlo. No a 
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během toho času, tak jsem si nějak říkal, ţe tu, ţe tu 

holku zvládnu opustit, ţe to prostě nebude aţ takovej 

problém, ţe jsem měl jako spousty jinejch moţností 

jako co se holek týkalo, ještě v tomhle právě odvětví, 

ţe to jsem se nebál. No a pak jsem se seznámil s těma 

úplně nejhoršíma lidma, coţ byli prostě vařiči tohodle.  

Já: jo,jo 

Karel:A ten vlastně největší, jako nejvíc klíčový, 

klíčovej moment asi byl ten, ţe sme někam přijeli, kde 

právě ten vařič byl a on se na mě tak podíval a 

problém byl v tom, ţe on byl, on byl teplej, on byl 

gay. A já samozřejmě ne, ale já jsem se, neve, nevěděl 

jsem hned, ţe on je gay a tak nějak jsem ho 

kontaktoval, samozřejmě ve smyslu, ţe bych chtěl to 

co on vyrábí. A on ţe takový lidi za ním lezou furt, a 

ţe tohle pro něj není zajímaví. Tak říkám ţe jako bych 

ho jako rád poznal jako člověk, coţ on asi chtěl, ţe jo, 

ten impuls k tomu vydal. No a tím začal příběh, kterej 

se vlek zhruba čtyři roky, kdy já jsem docházel vlastně 

pořád k němu na byt a na něm bylo strašně zajímavý, 

ţe byl prostě – měl doma pořádek, měl to doma hezký, 

ţádnej squat, jo. Nic takovýho. Kdybys, kdybys 

k němu přišel řekl bys, ţe to je nějakej – kdyby ses na 

něj nepodíval jako na toho člověk, ale jenom na ten 

byt – tak by si řek, ţe to je, no moţná nějaký takový ... 

dítě, jako přerostlý, jo, protoţe to měl v různejch 

barvách, ale člověk co můţe dělat cokoliv, slušnou 

práci, tam nebylo kde co by bylo podezřelýho, jo. Na 

něm bylo zajímavý, ţe on to dělá asi uţ deset let. 

V ţivotě ho nechytli, nikdy neseděl ve vězení, má 

známý na policajtech, coţ je teda – je to nechutný mi 

to přijde, protoţe, prostě má moţnosti, který jiný lidi 

nemaj, kvůli tomu co, co vlastně vyrábí a dá se za to 

kupovat všechno. Je hrozný, ţe prostě, je to v podstatě 

měnová jednotka, dá se říct. Ne kaţdýho za to si 

koupíš, ale lidi co si za to koupíš, tak pak daj cokoliv 

... to je na tom, taky docela, jako ... drsný no. 

Já: hm, jasně, jasně 

Karel: pak jsem teda si samozřejmě časem nějak 

uvědomil, ţe to asi nebude nejlepší cesta, ţe tudy jako 

ne á při těch dlouhejch dnech i nocích, večerech, 

prostě strávenejch s člověkem, kterej je jinak 

orientovanej a ačkoliv často na mě nic nezkoušel, teda 

... většinu času na mě nic nezkoušel. Tak občas prostě 

nějaký slovní naráţky i se za tu dobu stalo, ţe na mě 

párkrát šáhnul, coţ je prostě nepříjemný a člověku to 

v tý hlavě vyvolá prostě ten, tu potřebu přemejšlet 

potom, jo. 

Já: hm, jo 

Karel: tak jsem si vytvořil takovou představu co bych 

vlastně v ţivotě asi chtěl. No a pak mi to přišlo, ţe uţ 

je to úplně takovej příklad toho standartního ţivota, jo. 

Chtěl bych si najít holku s kterou bych trávil ten čas. 

Ten fet bych k tomu opravdu nepotřeboval. Vlastně 

jsem zjistil, ţe jsem dělal něco co je celkem navíc, ţe 

to je opravdu dá se říct zbytečnost, jo. 

Já: jo,jo 

Karel: takţe takhle. Já jsem se z toho dostal, no. 

Kdybych měl říct jestli, jestli bylo potřeba nějaký, 

nějaký, nějaká odvykací kúra – vůbec ne, vůbec jsem 

nebyl nikde. Nikde zavřenej – věděl jsem, ţe to 

nepotřebuju, jako člověk si dát nemusí, kdyţ nechce, 

jo. Není problém přestat, není to o moc menší problém 

neţ, neţ s tím začít. Ale samozřejmě nesmí ten člověk 

v tom chtít zůstat, no ... pak je to, pak je to napořád 

takovej kolotoč. 

Já: jo, to jo. 

Karel: no, tak jsem to shrnul celkem rychle, no, tak mi 

nějaký otázky, dáš mi třeba? 

Já: hm, hm, to máš pravdu. No dobře – co si dělal 

v tom rozmezí, tys říkal od tý šestý třídy, ţe si tak 

nějak hulil, ţe sis poprvý dal v devatenácti. 

Karel: jo, jo, to rozmezí. Tak to jsem teda byl na 

základce a potom základku jsem dokončil – úspěšně, 

coţ je teda bohuţel poslední moje škola, kterou jsem 

zvlád. Pak jsem šel na střední. Tam uţ jsem začal 

právě tuhlectu jako ... mi tomu říkáme aţ ligu jo, 

protoţe to jsme byli ty nejhorší tam, v podstatě. I kdyţ 

začátky byli dobrý. Prvák, druhák nebo prvák to jsem 

nebral vůbec, ten jsem dokončil. V druháku jsem s tím 

začal jako to, ale dokončil jsem ho. Třeťák jsem 

neudělal kvůli němčině. To prostě mi nešlo a uţ jsem 

tam chodil míň, jo, uţ jsem víc času trávil u toho 

vařiče, neţ, neţ ve škole. 

Já: jo, jo 

Karel: a protoţe, prostě jako druhodenní, jak se tak 

říká, nebo nevyspalej jít do školy, šlo ze začátku. 

Potom uţ ne. Potom uţ ten člověk byl tak unavenej, 

vopadlej – jak říkám, to ustupuje to, ta výkonnost toho 

člověka na tom a přestane tam chodit, prostě jo. Tak to 

je. A chtěl jsem si to potom i dodělat, ale uţ potom 

nebyl čas kvůli práci, takţe pak jsem odešel. Šel jsem 

pracovat. Pracoval jsem nejdřív ... někde v mekáči, to 

byl měsíc, to ani, to nepočítám. Dělal jsem u pošty – 

asi rok. Pošta byla super. Tam mi sehnal děda místo 

řidiče, coţ není jednoduchý si sehnat bez praxe. Jezdil 

jsem s dodávkou á taky bohuţel jsem byl jako kvůli 

těm drogám o to připravenej, protoţe mě 

v soukromým, jako v soukromí mě chytli v mým autě, 

kdyţ jsem jel ve čtyři hodiny od kamaráda a měl jsem 

teda v sobě všechno moţný. Tak mě zavřeli do cely na 

sedm hodin a vzali mi vlastně práci i hračku, jak jsem 

říkal auto, ţe jo. Nemůţeš, nemůţeš jezdit, prostě, 

jako, to člověk pak taky hodně přemejšlí, určitě no. 

Já: ty jsi říkal, ţe jsi to poprvý měl v devatenácti 

Karel: asi tak nějak 

Já: a to jsi byl ve druháku? Nebo ve třeťáku? 

Karel: hmm, počkej odpovídá to? nebo? Myslím, ţe 

jo, ţe by mohlo. To byl zhruba ten druhák, no. Já byl 

vţdycky o rok starší neţ to. Takţe v šestnácti na, na, 

do prváku. V sedmnácti druhák. Tak asi aţ v tom 

třeťáku no, jsem to zkusil. 

Já: jo,jo 

Karel: je to moţný, protoţe i ten druhák jsem ukončil 

a pak aţ třeťák byl problém a nechodil jsem tam, no. 

Já: jo, jo, jo. Dobře a jak, jak teda s tou přítelkyní? 

Karel: byl jsem s ní asi pět let. Od těch, od těch 

šestnácti, ne teda kecám. Šestá třída, takţe to je třináct 

aţ čtrnáct. Ona jak je v tý písničce do třinácti nevinná, 

tak to nám přesně sedělo. My jsme začli takhle brzo, 

no. Mě bylo čtrnáct, jí třináct a rozešli jsme se zhruba 

v těch dvaceti, mejch, jo. Nebo v devatenácti, no, pak 

uţ to nebylo ono. A tenhle vztah ten asi mi ztroskotal 

kvůli drogám no. Protoţe, ale já jsem byl srab, já jsem 
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celkově asi tak trochu srab, protoţe stejně bych se 

toho bál. Já jsem se ji bál někam pouštět, nechtěl jsem 

to, byl jsem hodně ţárlivej a štvalo mě to. Rači jsem si 

říkal, ţe, ţe bude lepší nic neţ mí vlastně všechno ... je 

to zvláštní, no ... 

Já: hm, hm a takţe jsme kolem těch osmnácti, 

devatenácti, tak zkus trošku popsat jak to třeba 

probíhalo, zkus to trošičku do hloubky. 

Karel: jasně. No, potom vlastně ... jo člověk byl 

upovídanej. Chtěl si povídat s lidma, hodně řešil jako 

problémy různý, jako, který se jemu zdáli podstatný a 

mě pak jako vyjímce, jako snad jedinýmu co jsem kdy 

poznal lidi co to, jako s tím měli zkušenost – mě se 

potom chtělo zpívat. Mě strašně bavilo zpívat si, takţe 

jsem jako si u toho vařiče hodně častu trávil s tím, ţe 

jsem si něco cvičil nebo prostě nějakej zpěv, 

jakejkoliv vokálovej. Takţe rockový písničky a to 

jsem vlastně vyměnil za tu přítelkyni, dá se to tak říct. 

Tohlecto bylo to co, čím jsem trávil čas. Spousta lidí 

jak si říkal, ţe jsi tu měl asi pět lidí, tak ti dost moţná 

řekli, ţe se na něčem zasekali, jak se tak říká. Buď si 

něco kreslili, lepili nebo na počítači programovali, jo – 

nějakou činnost ten člověk vykonával. Vţdycky je 

trochu jiná, ale většinou to není aţ tak extrémní, ţe 

člověk jako zpívá. I kdyţ zpěv je supr samozřejmě. 

Já: týjo, já to taky slyším poprvý. Je to dobrý. 

Karel: mě to taky, taky – divil jsem se tomu, ţe 

vlastně to dělá se mnou tohle. No, takţe spoustu času 

jsem trávil takhle. Pak jsem to taky prodával, jelikoţ 

jsem měl právě ten kontakt toho, ţe jsem u něj trávil 

ten čas. On byl spokojenej, ţe mu tam chodí někdo 

mladej. On byl na takový mladý. Byl to celkem 

nepřitaţlivej, třiceti letej, plešatej chlapík, kterej 

prostě ničím není zajímavej, trošku seschlej. 

Vzhledem k tomu, ţe si někdy ve dvaceti nebo v 

třiadvaceti poslal zlatou – coţ nevím jestli víš co 

znamená. 

Já: jo, jo, vím. 

Karel: přeţil to a prostě na tom člověku to pak je 

vidět, no. Má na hlavě nějakou skvrnu nebo tohle, 

prostě ty orgány jak jsou zevnitř zničený, tak se to pak 

navenek projeví, no. 

Já: jo, jasně 

Karel: á proto on jako kolem sebe měl spoustu lidí, ale 

nikdo nebyl jako já v tom smyslu, ţe mě uţ potom o 

ten fet tolik nešlo, jo. Já jsem byl schopnej ho odříct i 

jako za cenu, ţe si nedám s tím, ţe prostě mi nestojí za 

to, ţe po mě bude chtít nějaký, prostě, ţe bude na mě 

vůbec povídat nějaký nesmysly, který nechci slyšet. 

Na to on nebyl zvyklej. Většina lidí nebo všichni lidi, 

který za ním chodili byli schopný pře-, prostě přetrpět 

cokoliv pro to, jo. Proto vlastně on ke mě získal 

takovej ten vztah, ţe si mě oblíbil nebo spíš něco víc 

neţ, neţ jako to.  

Já: jo,jo 

Karel: protoţe takový lidi nikoho nemaj, jakoby se 

kterejma je jako upřímnej vztah. Nemaj prostě. Takţe 

tak, no. 

Já: jasně, takţe to nebylo takový jdu za tebou – 

potřebuju drogu, ale byli jste víc kamarádi? 

Karel: víceméně ano. Já jsem s tím za ním chodil, ale 

on to tak neviděl a prostě časem mi začal říkát, ţe jako 

kamarád to ne, ţe to nechce a ţe chce aby jsme byli 

něco víc. No a teď, v tu chvíli to ve mě začlo ... jako 

vřít protoţe jsem nevěděl, tak tyo – vím, ţe správný je 

mu prostě poskytnout kamaráda, kdyţ jako ta tam 

moţnost byla. Já bych se s ním rád bavil jako 

s kamarádem, mě by to nevadilo, ale on o to asi nestál, 

očividně, coţ mě přišlo právě hrozně divný, jelikoţ 

ţádný takový lidi neměl podle mě, no, ale neřešil jsem 

to. Jako víc jsem mu nabídnout nemoh a ... ale taky se 

stalo, ţe jsem za ním přišel s tím, ţe, ţe to chci a ţe 

tam s ním budu jako pak nějak čas. On si dělal pořád 

něco na počítači, já jsem si pustil muziku, zpíval jsem 

si a byl jsem spokojenej. To jako ne, ţe ne. 

Já: jo, jo 

Karel: pak kdyţ uţ prostě toho bylo dost, šel jsem 

domu spát, no. 

Já: a jak si k tady tomu člověku přišel? 

Karel: jak uţ jsem mluvil o tom kamarádovi, kterej 

právě mě vţdycky tahal do toho špatnýho – ten uţ mě 

naučil kdysi hulit, no a ten si právě vyhledával tyhle 

kontakty a vůbec netuším jak se k němu dostal. Přes 

nějaký špatný lidi, ale rozhodně mě postavil před to, 

ţe tohle je nejlepší vařič v Praze a respektive teda 

teoreticky dá se říct, ţe to tak i bylo, protoţe jako 

jeden prostě z iks vopravdu neseděl ve vězení, tudíţ 

fakt měl ty moţnosti. Furt to má doma, pořád, jo a 

doma to nedělá. Nikdy na něj nepřišli, fakt jezdí 

někam, dává si na to pozor, takţe k tomu on se snaţil 

dostat a dostal se k němu jenom přes tu jako, přes ten 

obchod, jo a nedostal se k němu jako do soukromí – 

kam jsem se dostal já. O coţ jsem původně nestál, ale 

nevadilo mi to jako. Já jsem k němu šel taky za 

obchodem, jako původně, ale skončilo to tak, ţe prostě 

jsme se tak nějak vídali dost často, no. 

Já: a jak to tam proběhlo, to, ţe jste se nakonec vídali 

často? 

Karel: no nějakej takovej rozhovor, protoţe jsem si 

někde našel ve volanejch číslech od nějakýho 

kamaráda telefon, tam jsem si ho vycvakal a ještě 

s jedním jsem mu napsal a to se prostě nedělá, takový 

to obcházení lidí, jo. Ty lidi to nemaj rádi nějak, ale 

on napsal, ţe ví o koho jde a ţe jako ... a pak na mě 

zkoušel, ţe se chce zabít v podstatě, jo, něco ve 

smyslu takovymhle a já jsem mu dvě hodiny, někde 

v praku, rozmlouval ať to nedělá, kdyţ jsem se viděli 

poprvý. Tímhle vlastně začal náš vztah. Takţe to byla 

celý manipulace. Ten člověk byl obrovskej 

manipulátor, největší, ze všech lidí, který znám. Coţ 

taky není správný. Nebo manipulátoři mi nevaděj, 

pokud to má nějakej smysl, jo. Kdyţ někde někoho 

učíš něco co má význam, tak je to správný. Kdyţ 

manipuluješ, já nevím otravuju bráchu – mi děláme 

internetovej časopis o autech – takţe kdyţ ho jako 

otravuju s tím aby uţ něco udělal, tak je to dobrý, ale 

kdyţ manipulujete s lidma a tenhle říkal tohle a ten 

zas tohle a všechny špiníte za zády a vlastně nikdo vás 

kvůli tomu nemá rád, nebo o mě říkal věci těm lidem, 

kdyţ jsem tam nebyl a kdyţ jsem tam přišel, tak řikal 

zase, ţe ty lidi říkali o mě špatný věci, ale nikdy se 

nestalo, ţe by se, si nás tam jako pozval najednou, to 

ne. Mě tam vţdycky chtěl mít samotnýho ... coţ mě 

taky štvalo pěkně. 
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Já: aha, aha, dobře. A jak to třeba vypadalo, zkus třeba 

pospat nějakej, nějakou párty nebo třeba nějakej svůj 

tejden ... 

Karel: párty ... toho bylo strašně moc, samozřejmě. To 

bylo období – tak jak říkám, tak jsem to i prodával a 

měl jsem toho spoustu a ještě jsem říkal, ţe ty lidi se 

za to daj kupovat. Oni se vám ozívaj i kdyţ nemaj 

peníze, coţ strašně zvláštní jako. Takţe vy si můţete 

po nich říct nějakou věc, kterou chcete udělat a za to 

jim něco dáte malýho. Tak třeba dojdi mi támhle nebo 

tohle – je to hrozný jo, ale je to tak a vesměs kdybys 

měl peníze a pouţíval je na to, tak se to dá udělat 

úplně stejně. Pak samozřejmě do toho byli lidi, který 

chtěli se dostat jako k tomu, takţe jako, který mě 

chtěli v podstatě vokrádat o to. Jenţe na druhou stranu 

zase on byl schopnej mě dát ochrannou ruku, coţ je 

teda ... no tak to asi chodí, takţe ty grázlové ze 

sídliště, kde jsem bydlel, tak ty po mě šli a jenom 

chvlikama protoţe se to vţdycky vyřešilo jako, přes 

něj, jo. Někdo na ně udělal bububu u čehoţ jsem taky 

nebyl a prostě vím, ţe s těma lidma jsem pak 

problémy neměl, jenom občas se naskyt nějakej 

problém, ţe se mnou lidi měli. 

Já: jo,jo a takţe si měl to období čtyři roky, kdy jsi 

bral a byl jsi u něj? 

Karel: bral, prodával, byl jsem u něj a v podstatě 

nikam jsem se nesměřoval, coţ bylo asi nejhorší. 

Krom zpěvu jsem vlastně nedělal nic, kde bych na 

sobě pracoval a já vlastně celej ţivot na sobě musím 

nějak pracovat, jo. A to i kdyţ jsem to bral, tak jsem 

něco dělal. Prostě v tom zpěvu jsem se vyvíjel – to je 

pro mě podstatná věc, je to můj koníček, takţe jako 

kdyby si někdo řek: „jo, ten, nikam to nevede“ nebo 

tohle – to mě nezajímá, jo. Pro mě je důleţitý, ţe jsem 

nějaký pokroky dělal jako ... prostě podlě mě no, takţe 

tak. 

Já: jo, jo, jasně. 

Karel: no a kdyţ uţ jsem si říkal, ţe to dál tak aţ 

nikam nevede a ţe kolem sebe mám spoustu jinejch 

moţností, tak jsem se jich chytnul a nějak to vymizelo 

tohlec to, z mího ţivota, no. Á proto říkám, jako 

všecko bylo zajímaví, čím jsem si prošel, úplně, tak 

asi nějak jak jsem to chtěl zjistit, no – ten ţivot vidět. 

Je to zvláštní, noo, tobě to určitě moc nesedí, ale 

Já: co myslíš? co všechno nebo čim vším sis prošel ... 

Karel: ţe vím, ţe tenhle svět není jenom to co je na 

pohled vidět, jo. Je to spousta špíny a spousta prostě 

nekalejch praktik různejch lidí a tohle do toho patří. Je 

to asi to na tý nejniţší jako, na tý nejniţší ééé teď mi 

vypad úplně, to slovo – jsem trošku nervózní, nevím 

proč 

Já: úrovni...? 

Karel: táák, je to na nejniţší úrovni, ale prostě chtěl 

jsem to poznat, dá se říct podsvětí, tak trochu, jo. Á 

dost věcí jsem viděl. I věci, který jako s kterejch běhá 

mráz po zádech nebo zůstává rozum stát člověku, jo. 

To se prostě ... 

Já: co třeba? 

Karel: třeba, tak teď něco aby to jako stálo za to ... 

noo, co, co ty lidi dělali. Já jsem – povídali mi příběh 

co dělala holka, která si dala perník a pak si na to 

zahulila a ruplo jí v hlavě, jo a šla na křiţovatku a 

řídila provoz – například. To je prostě extrém, kterej 

jako člověk normální asi nepochopí, jo. Ale spoustu 

jako, jako v menšim, tak tohle ty lidi kolem vás dělali 

běţně, jako. Určitým způsobem podobný věci, jo, a 

řešili ty svoje nesmyslný záseky, jo, pořád kaţdej, 

kdyţ se někde v nějakým bytě pět lidí vyndalo, tak 

prostě kaţdej v tu chvíli kdy se vyndal začal – ten co 

si kreslil říkal: „Péťo puč mi papír, puč mi tuţku já si 

potřebuju něco“ a votravoval a ten co seděl u počítače 

říká: „teď nemůţu“ něco hraju, jo. Někdo si právě 

pouštěl písničky. Tohle na tom bylo zajímaví, to se 

nedá říct, ţe ne, prostě ... nemůţu říct stojí to za to 

vyzkoušet, to se prostě říct nedá, to se nesmí, to je na 

kaţdym, ále, ale je to zkušenost a prostě ... poznal 

jsem hodně věcí, no ... i tím si myslím a hlavně jsem 

taky poznal, ţe lidi si jdou opravdu jenom za svým, 

ţe, ţe málo lidem vlastně záleţí na tom coţ řikáš ač se 

tak netvářej a to je na tom nejhorší. Lidi se tvářej 

jakoţe je to pro ně důleţitý do tý doby, ale já strašně 

poznám na výrazu, na výrazu člověka kdyţ mu říkám 

něco co ho nezajímá a to jsem se naučil, taky tam, 

taky tam protoţe tam kdyţ do někoho něco hučí, tak 

kdo je na tom svym, tak ho to nezajímá, ale někdo 

dělá, ţe jo a je to prostě hned prokouklý a to mi 

zůstalo jako a pouţívám to v praxi docela běţně, baví 

mě to, ale bohuţel má to i svou stinnou stránku – 

z málokerým si vopravdu popovídám, co jako mě, co 

mě trápí nebo co mě se honí hlavou. O to cennější ten 

člověk potom je. 

Já: jasně, jasně. Já ještě přemýšlím na co bych se tě 

tak nějak jako zeptal. Třeba na nějakou situaci, 

zajímavou která se během těch čtyř let stala 

Karel: tak samozřejmě vozili mě, vozili mě lidi autem, 

byli to kamarádky. Byl jsem obklopenej spoustu 

hezkejma holkama, přestoţe jsem s nima ani kolikrát 

nepotřeboval mít sex a to bylo to, ţe éé ten fet vás 

vlastně jako ... vy víte ţe to můţete, ţe tam nějaká 

moţnost je a teď prostě jedete si to svoje – chcete, jo, 

já jsem si vopravdu jsem se  snaţil si najít nějakou 

kapelu, zazpívat si někde s někym, furt. Kdyţ mě 

vozila kamarádka, tak jsem většinou jezdil za 

kytaristou třeba, jo, nebo tak. . Zamával jsem jim, 

snad myslím ještě. Jsem byl takovej provokatér. A 

bylo jich tam dost, takţe tohle je taková jako zvláštní 

extrémní příhoda. Jinak spousta krát se stane, ţe, ţe 

někdo vás chce jako vobrat, ţe jo, o to. Takţe, to je 

jednoduchý, ty lidi prostě nemůţete přijmout všechny, 

no – jako komu prodáte, komu ne. Většinou to u mě 

byli lidi mýho věku a říkal jsem si, jako měl jsem 

respekt nebo spíš viděl jsem riziko kdyţ by to byl 

někdo starší, protoţe ty lidi co jsou uţ v tom dýl, tak 

jsou většinou špatný. Samozřejmě vobrali mě párkrát, 

ale zas aţ mockrát to nebylo ... tomu jsem se snaţil 

předejít, no. 

Já: jo, jo 

Karel: jinak co se třeba financí týče, tak jako dealer 

nic zajímavího, pokud to ještě ten člověk bere, tak je 

kolikrát tak na svým, maximálně, jo. Člověk kterej to 

vyrábí a má ty moţnosti, tady jak jsem mluvil třeba o 

tam tom, tak tam uţ jsou ty peníze zase, zase jiný, ale 
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to riziko, samozřejmě, si myslím, ţe za to nestojí ... je 

obrovský, no. 

Já: jo, jo. A on bral, ten ... 

Karel: ten vařič? bral no. ale taky byl jeden z mála 

kterej dokázal si to potom nestřílet, teď si to nepíchá, 

myslím, ţe uţ třeba pět let, coţ, coţ je taky velkej 

krok. Já jsem si v ţivotě nepích. Nikdy bych to 

neudělal, ale šňupal jsem to jo, no. párkrát kapsli, coţ 

má potom hodně podobnej nájezd, jak se říká, jako, 

jako ... 

Já: éčko, ne? 

Karel: ne, ne, ne. Myslím, kdyţ si dáš do kapsle a 

hodíš si to jakoby do ţaludku, zapiješ, tak to tam 

prostě se uvolní, tak to udělá ten nákop jako, jako dělá 

právě jehla, jo ... nebo ne takovej samozřejmě, jo, ale 

je to k tomu přirovnatelný, no. 

Já: jasně, jasně. No a jak jsi se z toho potom dostával 

ven? 

Karel: éé takţe potom přišlo to, ţe mi vzali ten 

řidičák. Já jsem tátovi řek, protoţe na mě doma nikdy 

nic nepoznali. Člověk se dokáţe na tom ovládat nebo 

myslím si, ţe by měl. Jsou lidi, co to nezvládaj, 

samozřejmě, ale jako ovládat se dokáţu, no a, tak jsem 

tátovi řek, ţe jsem se vybodoval. A on šel za svým 

známým, aby mi s tim pomoh, no a ten mu sdělil, ţe to 

nebylo jako bodama, ale ţe to bylo drogama. Čímţ 

teda táta obrovská jako rána pro něj a začli jsme 

chodit k terapeutům, coţ eé myslím si ţe pomohlo spíš 

ve vztahu já a táta neţ já-drogy, jo, ţe jsem tátovi 

potřeboval sdělit spoustu věcí, který on jaksi neviděl. 

On nevím jak to chodí dneska na středních školách, ţe 

lidi choděj o velkejch přestávkách hulit a on nechápal 

proč zrovna já musím bejt mezi těma lidma, ale 

jelikoţ to byla i – nebyla to polovina těch lidí, to ne. 

Dejme tomu dvacet, deset procent,jo, ale byli to 

vţdycky takový ty ééé jako, takový ty typy lidí jako 

já, dá se říct, jo. Tomu se těţko, těţko dá vyhnout, 

nebo já jsem to prostě nedokázal, no. Moţná, ţe 

v průběhu času toho aţ začnu litovat. Prostě kdyţ 

vidím spoustu těch lidí schopnejch kolem sebe, který 

mi sou jako sympatický a který vůbec tohle v ţivotě 

za potřebí neměli, tak to potom trošičku sniţuje jako, 

prostě tu mojí cestu i kdyţ ne jako, pořád si to 

vysvětluju tak, ţe i tak prostě můţu dosáhnout, toho 

čeho chci dosáhnout, prostě v ţivotě... 

Já: jo, jo. No a kdyţ táta na to přišel a teď prostě ste 

chodili k tomu terapeutovi ... 

Karel: ... nejdřív, nejdřív táta přišel s tím, teďkon to 

řeknu otevřeně, ţe se nechám – já jsem mu to řek jak 

to bylo, ţe jsem chodil k vařiči a ţe jsem si tam zpíval 

a on, on z toho vyvodil, ţe se nechám za to píchat do 

zadku, coţ mě teda strašně se mě to dotklo, jo, urazilo 

mě to a zjistil jsem tím, ţe prostě všecko je to na mě, 

jo. Nikdo jinej mi s tím nepomůţe, kdyţ ani neví o co 

vlastně jde, jo. Takţe tohle mě od táty – dost, dost se 

mě to dotklo, no, ale to je zase ten vztah táty ke mě ... 

ale věděl jsem, ţe jako to nepotřebuju, ţe lidi kolem 

mě mi pomůţou, ţe mám tu muziku, kterou, která mě 

baví, takţe to za potřebí nemám á na to jsem přišel 

během prostě pár měsíců, kdy jsem si to nedal, jo. 

Trávu jsem měl – já teda hulim do dnes a snaţím se 

jako to nějak omezit, i kdyţ nevidím jako zase nějakej 

exrémní důvod, mimo to, ţe bych moh přijít o řidičák 

kvůli tomu, takţe asi tak, no. 

Já: jo, jo. Takţe pak nastal ... 

Karel: pak nastal ten zlom a já jsem vlastně začal 

pracovat v supermarketu, nejdřív. Tam mě to teda 

strašně štvalo, protoţe tam bych si to představoval tak 

na vedoucí pozici moţná, ale dělat někde vocase to 

sem nikdy nechtěl, ale nechtěl jsem odejít s tím, ţe 

prostě nebudu dělat vocase a nebudu radši dělat vůbec, 

to zas, to bych nebyl já. A tak jsem si sehnal to místo 

u táty a nejdřív to bylo prostě za pár, za pár šušňů a 

učil jsem se v dílně. To je firma, která prostě je, má 

základ v dílně a řek jsem si v tu dobu, kdyţ jsem jako 

z nejhoršího se dostával, tak jsem si řekl – hele musíš 

se sebrat, jít do tý firmy toho táty, coţ jsem si nikdy, 

přišlo mi nepředstavitelný jít a dělat v dilně. Já jsem 

k tomu měl odpor á tohle mi došlo. Myslím si ţe to 

byl velkej jako pokrok u mě. Řek jsem si – tyve dyť to 

není zas aţ tak poniţující a přeci jenom můj táta, 

kterej – bych to moh mít i v genech jo, tak on tim ţije, 

tak to půjdu zkusit, joo á ještě teda, ne jen půjdu 

zkusit, tak si to půjdu zkusti jestli zvládnu se to naučit 

a v tý dílně se naučit všechno co je potřeba abych z ní 

pak mohl odejít a kontrolovat ty lidi tam, aby vlastně 

... teď jsem v nějakým tom procesu uţ dá se říct, řekl 

bych, nechci se jako nějak, jako fandit, ale před 

koncem. Uţ umím v podstatě témeř vše. 

Já: jo, jo, jo 

Karel: takţe to co jsem vlastně řek, ţe udělám, tak 

jsem téměř dokázal, takţe si myslím, ţe se to dá ... 

určitě. 

Já: á kdys měl teda naposled? 

Karel: naposled? Noo, to je další věc, jako člověk si 

můţe říct, ţe si to nedá uţ nikdy (šibalsky se 

pousměje) a nebo si řekne, ţe prostě i kdyţ se to u něj 

jako vochomejtne a musí to samozřejmě zapadat do, 

do nějakýho mýho plánu jo. Nedal bych si to nikdy 

prostě v tejdnu kdy mám práci a zároveň si to 

nedávám o víkendu protoţe chodím kaţdou neděli hrát 

fotbal a tyhle věci nejdou dohromady – já pak pšíkám. 

Je to zvláštní, ale já kdyţ si to dám, a nespím a pak jdu 

běhat, tak pšíkám. Takţe za tohle mi to nestojí. Takţe, 

ţe si dám ve chvíli kdy nemusím do práce, jo v tom 

tejdnu aáá prostě vím, ţe nemám ţádný povinnosti, 

tak třeba jednou záá čtvrt roku ... Za půl, jo. 

Já: joo, takţe hodně rekreačně 

Karel: hodně rekreačně, no  ... jako nic uţ v tom 

nehledám a prostě je to spíš tím, ţe se z nějakejma 

lidma sejdu. Ani teď konkrétně mě nenapadá s kým. 

Moţná s těma holkama co jsem dřív to takhle bral, 

takţe se občas sejdem a takhle si to, to. 

Já. A co třeba kdyţ jsi teda, tak nějak začal pracovat 

jinde, přestal si prodávat. Vozíval se ti třeba ten 

chlápek? 

Karel: určitě, určitě. Spoustu hovorů – mi volal, ještě 

půl roku po tom. Já jsem vlastně zvedal telefony a 

říkal- já uţ ne, já uţ ne – jako klasika. Ten člověk se 

mi ozívá do dnes a snaţí se mě kontaktovat. Byl jsem 

tam asi za, za uplynulejch půl roku, moţná rok, jednou 

nebo dvakrát, jo. Ţe jsem tam přišel, snad i jsem s ním 

něco málo dal. Pokecali jsme, viděl jsem, ţe to tam se 

moc nemění, ţe jo, coţ uţ se ani nedá čekat. Svěřil 
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jsem se mu s tím co jsem všechno dokázal, ţe jo a šel 

jsem. Taky jsem měl pocit, ţe ho to vůbec nezajímá. 

Ještě jsem tam přijel testovacím autem – to je prostě 

taky záliba, obrovská. Protoţe brácha zaloţil web, kde 

právě testujem auta a dycky nám na tejden pučej 

nějakej nejnovější model s plnou nádrţí. Člověk to 

projede, pak o tom píše. 

Já: jo, jo. To znám. 

Karel: áá takţe tohle teďko ještě dělám á to je asi 

všechno ... teď se mi to moc nedaří protoţe, protoţe ty 

články dokáţu napsat o tom autě coţ je dost dlouhý. Je 

to fakt ... jak pro koho teda. Já se s tím dost patlám – 

třeba dvě aţ čtyři hodiny píšu jenom ten článek aby to 

mělo hlavu a patu a pak mi to stejně brácha pozmění, 

ale s čím jsem měl problém – vloţit to na web, jo. Coţ 

asi zní komicky, ne v dnešním jako moderním světě – 

já se to naučím jako, já s počítačem umím uţ dlouho, 

ale tohle mi přišlo takový sloţitý a nemám myš, jo – 

jsou to prkotiny, ale prostě na touchpadu a házet to 

tam, takţe teď jsem měl nějakej konflikt s bráchou, 

takţe teď netestuju, ale jinak, jinak mě to baví strašně 

a je to si myslím lepší neţ někde 

Já: jojo, já s tímhle taky mám problémy. 

Karel: a můţu ještě poprosit jenom o tu šťávu nebo .. 

Já: hele jasně. Počkej, já to stopnu. 

Odešel jsem udělat informadovi šťávu a dali si 

ještě cigaretku. Pauza mohal být cca 8-10 minut. 

Já: napadlo mě, třeba ty tam máš podle mě hrozně 

zajímavej ten vztah s tím chlápkem. 

Karel: určitě, určitě, to jsem si říkal, ţe by ti mohlo 

přijít v tom zajímaví  

Já: no, no a co tam teda jako – na čem to stálo? Jak tys 

to cejtil? 

Karel: jak já jsem to cejtil. Já jsem to cejtil tak, ţe jak 

jsem říkal byl jsem, chytil jsem, dostal jsem takový 

přesvědčení, ţe lidi jsou špatný, zlý v podstatě a to mi 

celkem i trvá, ţe málo kdo, co ty vyjímky, který 

vlastně z tebe nic nechtěj mít, jo a těch je málo, prostě 

... já si myslím, ţe i takovej vztah kluka s holkou je 

v podstatě sobeckej ve smyslu, ţe ... ten kluk to dělá 

pro sebe, ne pro tu holku stejně tak jako opačně jo a 

prostě tohle je takový na tom, mi přišlo zajímavý, ţe 

vlastně všechno je tak pomíjivý, ţe si člověk můţe 

dělat vesměs co chce, jo a dá se to nějakým způsobem 

omluvit,no, ale ten vztah náš to je právě to, to sem 

myslel to pivo, protoţe já o tom kdyţ se opiju, tak o 

tom mluvím jako víc ee otevřeně. Ne ţe bych teď jako 

to neřek upřímně, otevřeně ale pak, pak jsem schopnej 

jako to podat si myslím přesnějc, jo. 

Já: jako víc do hloubky? 

Karel: hm, hm, přesně tu hloubku toho vztahu, ţe by 

jsi vycítil jako o co tam tak nějak šlo. Protoţe pak 

bych i jako mluvil o smskách který mi chodili, jo a 

prostě ... on opravdu se ve mě snaţil vyvolat to, to 

bylo strašně častou frázi mi řikal ee ... já nejsem tvůj 

kámoš já jsem něco víc, jako jo, prostě ve mě máš 

prostě víc nebo spolu to dotáhnem, jako spolu by jsme 

zvládli všechno, prostě beze mě neuděláš nic a to mě 

v podstatě i na druhou stranu motivovalo k němu 

klidně zase přijít a bejt splachovací, protoţe to, to co 

on za čím si jde, to prostě je pro mě nereálný jako jo. 

Stejně, tak asi jako pro něj je nereálný to, ţe já tam 

budu chodit jen tak a navíc přesto, ale já jsem byl na 

koni tím, ţe já jsem tam stejně přišel, stejně on neměl 

to co chtěl a já jsem to co jsem chtěl měl, jo á ten 

vztah právě hodně na tom byl protoţe on pak občas 

prostě měl záblesky v hlavě a chtěl se mi mstít. 

Chodili mi výhruţný zprávy, spousta lidí, který 

najímal jako, nebo má kolem sebe, který mi před tim 

občas třeba pomáhali, tak ty poštvával proti mě. Já 

jsem měl obrovskou výhodu, ţe jsem pak měl tři 

místa, kde můţu bydlet, jo – ve firmě máme barák, to 

je prostě u Slanýho, tam jsem se krásně moh uklidit, 

pak jsem bydlel v Kohlavech, chvíli s mámou a se 

psem coţ je Topolice, to je druhá strana Prahy a občas 

jsem se objevil doma. Bylo období, kdy jsem se bál, 

ţe na mě někdo bude číhat doma, od něj, coţ je 

opravdu nebezpečný, protoţe tam je moţný všechno, 

takţe, takţe jsem jednu dobu to hodně střídal, no, kde 

jsem a teď uţ v podstatě vůbec, vůbec nějak moc to, 

neřeším, no. 

Já: hm, jo,jo. 

Karel: i kdyţ jsem před hodně krátkou dobou narazil 

na člověka, kterej se mi taky chtěl pomstít a 

nepochopil jsem za co a on nebyl schopnej mi to 

prostě vysvětlit. Jediný k čemu jsme jako dospěli, 

takhle – on za mnou přišel, a já byl zamčenej v autě a 

čekal jsem na jinýho kamaráda, kterýho jsem tam 

přivez a tohodle člověka jsem třeba rok neviděl a dřív 

jsem si do něj kupoval hulení aá prostě jeden z mála, 

kterej fakt mi neseděl prostě tím, ţe nestál o to co mu 

na tom pivku povídám, nestál! A přitom mě zajímalo 

to co říká on, ale to komu to budu povídat, ţe jo, éé 

říkat mu hele mě to celkem jako zajímá co ty si 

myslíš, jo ... taky jsem mu to snad i řek – on: „no jo, 

no jo“ aá prostě mávnul nad tím rukou. Je zničenej tím 

ţivotem a on nemá ani kde bydlet pořádně a bude se, 

bude se prostě pouštět do někoho, udělá si konflikty – 

proč jako? Zbytečně. Takţe mě chtěl vytáhnout ven 

z auta. Já jediný co jsem byl jako schopnej s ním 

probrat jako proč? Za co? Coţ on mi řek: „mám tě 

vytáhnout?“ na to mi odpověděl – mám tě vytáhnout. 

Tak jsem mu odpověděl, ţe to nedokáţe, ţe na to 

nemá prostě, protoţe to auto bylo zamčený, jo. Tak se 

snaţil tou dírou v okně se kterou jsem s ním mluvil, 

ještě tam strčit ruku, tak jsem odjel áá ten člověk ví 

kde bydlím a v podstatě a docela je by mi to bylo 

nepříjemný, je to zhruba, se to stalo asi před tejdnem, 

takţe, takţe jakoby takovej flashback. Trošku se mi 

vrátilo to a taky mi to potvrdí jenom to, ţe to za to 

nestojí, prostě tyhlencty konflikty. Já mám práci, mám 

spoustu koníčků, prostě spoustu věcí co chci, co chci 

dosáhnout a rozhodně nemám prostě čas se někde 

s někým ztrácet ještě kvůli nesmyslnejm věcem, jako, 

jo. Takţe takovýhle lidi mě iritujou. Je mi jich na 

jednu stranu líto, ale na druhou ... jako rád bych je 

pochopil, rád bych je vyslech, ale oni tu, tu moţnost 

nedaj, jo.  

Já: jo, jo, jasně. 

Karel: takţé, tak, no. 

Já: jo, dobře, dobře. Já myslím, ţe jsem tam měl ještě 

něco na co jsem se chtěl zeptat, ale to se mi teď nějak 

vyčoudilo z hlavy. No dobře, já bych řek, ţe to tak 

nějak stačí. 
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Karel: stačí ... dejme tomu, ţe by jsme někdy ještě 

určitě doprobrali ten vztah, nebo aby ti tam do tý práce 

si myslím hodně přidalo jak to vlastně funguje ještě 

z tý strany, ţe bych ti mohl povědět něco o něm, jo. O 

tom nejvyšším, ten co to vaří a ty vztahy, který tam 

vznikaj a na základě čeho, co tam všechno rozhoduje, 

jo, nebo spíš jak to tam funguje ta hiearchie. On je 

prostě boss, jo, on je kápo 

Já: to můţem probrat teď ... 

Karel: a prostě tam ee je zajímaví to, ţe ten člověk 

nemusí mít v hlavě nic srovnaný. Kdyţ jsem se s ním 

bavil o politice, byl úplně mimo, prostě a dycky 

hlavně se teda kvůli tomu začal hádat, tak jsem na to 

kašlal. On nebyl moc chytrej ani nějak, jo, ale asi má 

nějakou tu intuici co jako jo a co ne. Je dobře, dobře si 

to všecko hlídá, to mě na něm strašně zaujím-, 

vţdycky jako se mi to i líbilo v podstatě, jo ... a za ním 

teda choděj ty lidi, maj k němu obrovskou úctu, nikdo 

si nedovolí říct něco co by bylo proti jemu, jeho – to 

co řekne on, to se mi stávalo, kdyţ jsem byl u svýho 

dědy. On má obrovskou firmu, strašně důleţitej člověk 

a všichni mu lezou do zadku ... a nestalo se, ţe by 

kdyţ tam někde něco řek, ţe by – a děda něco prones a 

všichni „jo, ano, no to si taky myslim, ano přesně, 

nebo máš pravdu“ – tohle to prostě je na světě to co 

mě fakt nejvíc štve, přetvářka, jo a ta byla, ta je 

normálně všude a samozřejmě i tady je a je jí strašně 

moc a to právě, to mě tam i drţelo, ţe jsem chtěl vidět 

tu přetvářku, tam, protoţe vím, ţe byla umocněná, jo, 

přetvářka v tomhle prostředí. No a právě na základě 

toho, ţe kaţdej mu všecko odkejval, vodpanáčkoval, 

tohle a já prostě takovej bych nedokázal bejt, já bych 

se cejtil jako, moţná jako, jako prostitutka, jo, 

kdybych něco takovýho měl dělat ... nebo v tom 

smyslu, jo. Takţe jsem mu vţdycky všechno řek 

upřímně a proto on si mě takhle oblíbil. Pořád chtěl 

jako bejt se mnou a ty lidi, který za ním jezdili kvůli 

tomu, ty to nechápali, on je vţdycky vyhodil, protoţe 

on s nima trávil čas pokud jsem, pokud neměl 

moţnost bejt se mnou, jo. To jsem zaregistroval, ţe 

třeba tam byl někdo celej den u něj, nějakej paťan, 

dejme tomu prostě týpek s kterým jsem si taky 

rozuměl, ale kdyţ jsem přišel já, tak paťan musel jet 

pryč. Nevěděl proč. A nebo se ten člověk, on měl 

maniodepresivní psychózu, nebo se prostě v noci 

z ničeho nic sebral a odešel vedle a začal prostě to – 

tak já jsem tam šel za ním – „Pájo co je?“ – „ale nic 

v pohodě, v pohodě“. Říkám: „co tě zase sere?“ a on 

začal, ţe prostě ... ţe tohle je na nic, ţe z toho nic 

nemá, ţe ho to akorát trápí a tak. Tak říkám – tak já 

teda pudu, on – asi to bude lepší a druhej den se to 

stalo to samý, v podstatě, jo. Dá se to říct, ţe to bylo 

opravdu jako splachovací jsem tam byli oba ... jak 

blbci někdy (uchechtne se) 

Já: jo,jo 

Karel: takţe, ták to je jedna, to je tahlecta věc a ještě 

jednu zajímavou věc bych chtěl říct, ţe jedinej, jeden 

člověk, kterýho jsem za tu dobu potkal a to ţe jsem 

jich potakal. Z mladejch lidí stovky, z části města 

chodli za mnou všichni ee, stovky mladejch lidí a 

spoustu jako starších, tak tenhle pětatřiceti letej kluk, 

tak do toho bych nikdy v ţivotě to neřek. Ten se uměl 

tak neuvěřitelně ovládat a chovat, jo. Jsou lidi který 

třeba kdyţ si daj tak jim zčervenaj ruce,jo, ţe, ţe je 

maj červený nebo maj modrou pusu, já nevím – 

rozjedou se jim oči. Tak tenhle, ten neměl nikdy nic, 

jo. Vţdycky prostě vypadal jako kdyby si nedal a i se 

choval – chodil do práce, pracoval taky teda ve firmě 

rodinný, v reklamce, ale tohle já jsem obdivoval na 

jednu stranu, ţe nedokázal jsem to takhle. Musel jsem 

si to prostě zařídit jinak ... ţe si to dám jindy, dám si 

toho míň nebo takhle, nebo tam nepudu, coţ to je to 

nejhorší, ale prostě nedokázal jsem aby to na mě 

takhle nebylo viděl. Takţe i tohle je moţný. Proto můj 

názor je, ţe, ţe spoustu lidí, nebo můţe bejt, spoustu 

lidí do kterej by to nikdy nikdo neřek a pokud to oni 

sami nepřiznaj, tak to nikdo, nikdy nezjistí, no. 

Jaá: jasně, jasně 

Karel: coţ ... coţ je takovej zajímavej dodatek, asi na 

konec. 

Já: dobře, dobře, tak jo. Tak moc děkuju 

 

12.3. Rozhovor s Jarmilem 
Jarmil: tak fajn, tak já nevim já jsem teda ročník 

osmdesát, narodil jsem se v květnu osmdesát ve 

znamení býka – to není důleţitý – ááá kdyţ mi bylo 

nějakejch šestnáct, asi tak patnáct, šestnáct – 95 aţ 96, 

tak to si myslím, ţe asi úplně byl můj první kontakt 

s nějakou psychoaktivní látkou, se tomu říká odborně. 

To teda nebylo nic moc. Já jsem narozenej na malým 

městě, a tam někde prostě na nějaký diskotéce 

s kámošem, prostě vytáhl jointa trávy, ţe jo, jsem si 

prostě dvakrát třikrát potáhl, hlavně abych byl 

zajímavej a uţ,uţ abych to zkusil, ţe jo. To si myslím, 

ţe asi nějaká společná základna všech těch co kdy 

v ţivotě nějaký drogy zkusili nebo v tom pak lítali 

nebo něco takovýho. Ţe asi máme takovou přesmyčku 

v hlavě, která tě nutí prostě dělat věci o kterejch víš, 

ţe bys třeba neměl, ale chceš si to proţít. Nevim 

k tomu se moţná, asi nějak doberem. 

Já: hm, hm 

Jarmil: v kaţdým případě prostě u mě to nebylo nějak 

jestli jako jo nebo néé nebo prostě jestli se to mám 

nebo nemá. U mě ta cesta, uţ byla fakt od brzký 

puberty úplně přímočará – prostě jo to musím zaţít, to 

musím prostě zkusit. Já jsem v porovnání, třeba, se 

svým starším bráškou – tak ten je takovej, a ted to 

nemyslím nějak aby to nevyznělo nějak prijorativně 

nebo ţe prostě nějak, někde víc někde míň, ale, to 

poznám u nás v rodině, ţe on je fakt ten typ člověka, 

ţe je zdrţenlivej, ţe prostě k věcem který apriori v tý 

společnosti jsou kategorizovaný jako třeba zakázaný 

nebo nejsou úplně košér, tak od nich si drţí odstup. 

Já: jo 

Jarmil: ale pak jsou typy lidí jako já, který prostě jako 

by … je to přitahuje nebo prostě jak se říká klasicky 

„nesahej na tu plotýnku nebo se spálíš“ a prostě to dítě 

si musí sáhnout aby se spálilo aby mělo tu reálnou 

zkušenost, ţe to fakticky pálí. Protoţe buď tomu 

nevěříš nebo si prostě chceš dokázat, ţe se dokáţeš 

spálit taky – nevim. 

Já: jasný 

Jarmil: takţe prostě jak říkám, tam nebylo nějaký, ţe 

by mi to někdo vnutil nebo, ţe by to byla náhoda, tam 
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to bylo naprosto cílený, ţe prostě jako si dáš pivo, pak 

si musíš dát trávu a pak, já nevim, zkusit všecko 

moţný noo.  

Já: hmm 

Jarmil: noo a pak jsem teda, já jsem teda studoval náá 

střední školu školu jsem byl odjetej z domova v městě 

na hotelovku, kde vlastně to bylo kouzelný v tom, ţe 

jsem byl totálně bez dozoru – uţ asi od patnácti. 

Prostě v neděli jsme odjeli a tam se teda jako bujaře, 

jak to říct slušně … - kalilo, prostě jako opravdu 

veselice. Škola sice byla jakoby rádoby výběrová, 

studenti byli chytrý, bla, bla, bla. Ale díky tomu, ţe 

jsem jezdili po světě a měli jsme přístup k tomu 

alkoholu a bylo to blízko k Praze, tak tam byli uţ ty 

drogy. Tam uţ začalo, si myslím, poměrně dost 

intenzivně dá se říct, uţ s tou trávou s různejma 

formama toho thc, at to byl hašiš nebo marihuana, 

nějaká skunky a todle. To byla střední škola a potom 

koncem tý střední školy, to uţ kdyţ jsem byl starší, to 

mi bylo,uţ těch sedmnáct, osmnáct. Tak uţ tam 

samozřejmě, to bylo nějakejch 98-99, tak uţ tam dost 

valili prostě ty taneční drogy a budivý amfetaminy. 

Dokonce tam byli prostě uţ spoluţáci, který byli na 

jehle, nebo jako si prostě píchali. Takţe uţ jako to 

bylo blízko, tak nějak jsem uţ věděl, ţe dřív nebo 

pozdějc k tomu dojde, protoţe jsem to měl ve svým 

okolí a přesně tenhle pocit – kdyţ se jako zkusím 

přenýst zpátky – tak eeeehm …. Zkusím uvést příklad 

jednoho člověka: on byl ze staršího ročníku a byl 

takovej – to je prostě jak příklad z učebnice – byl 

svým způsobem jakoby mimo. Mimo ty všechny 

ostatní, prostě něčím se vyznačoval, ţe byl prostě 

odlišnej. A bylo to samozřejmě zapříčiněný tím, ţe on 

byl takovej …. No prostě dost bral drogy, byl tím 

prostě pověstnej, všichni to věděli a samozřejmě táhla 

se za ním taková ta aura toho nějakýho prostě jinýho 

světa, nebo takovýho toho nějakého tajuplnýho, a 

takovýho ţe prostě – ne ţe by na něj uplně letěli holky 

nebo tohle, ale bylo z něj cejtit takový „já jsem jinde“ 

a „vy mě nezajímáte“ a  dost prostě vybočoval. A 

tajten člověk dost jakoby vesel ty drogy z tý prahy do 

tý školy tahal a kolem něj se vytvořila uţ taková parta 

samozřejmě a já jsem přesně věděl, ţe – třeba kdyţ si 

to vezmu na tom pitomým příkladě sebe a svýho 

bráchy, tak brácha by si ho prostě nevšímal řekl si „to 

je prostě nějakej kretén nebo tohle a on prostě bere 

drogy a prostě to mě nezajímá, takový lidi, ţe jo“. 

Jenţe já samozřejmě prostě jak jsem to viděl, spíš mě 

to jakoby přitahovalo, prostě jsem si říkal jaký to asi je 

nebo tohle – prostě úplně obrácenej postoj k tomu.  

Coţ samozřejmě zapříčinilo to, ţe já uţ si 

nevzpomenu ani kdy, ale uţ asi na tý škole jsem 

s nějakejma amfetaminama, nějakejma speedama nebo 

MDMA jsem přišel to vztyku to uţ si nepamatuju 

přesně, ale … NE! Prdalajs, pozor, pozor, pardon … 

to bylo jinak, na škole ještě ne, ale potom kdyţ jsem 

skončil tu střední školu, tak jsem nějak prostě – tě 

vykopnou ze střední, je ti devatenáct, nevíš co to, mě 

se nechtělo dál ještě prostě – takhle mě se nechtělo 

hlavně jakoby, ta hotelovka byla jakoby supr, říkám, 

docela jsme se někam podívali, tenkrát to zas nebyla 

úplně taková samozřejmost jako dneska, ţe jo, tak jak 

to maj mladý lidi. I kdyţ uţ to bylo jakoby lepší, ale 

nebylo tak úplně, ţe se sbalíš letíš to států, coţ je dnes 

úplně normální, ţe jo. 

Já: jasný, no. 

Jarmil: tak já jsem se po tý škole přestěhoval do 

Prahy, věděl jsem teda, ţe uţ jako nikdy nechci nějak 

v tý gastronomii, kdyţ to řeknu slušně. Protoţe oni nás 

vedli jakoby k nějaký ty vysoký gastronomii, ředitelé 

hotelů a bla bla bla. Coţ se jim jaksi nepodařilo, spíš 

jsme končili v nějakejch hospodách a to se mi jakoby 

nechtělo ááá na školu se mi taky nechtělo, jít na 

nějakou vejšku, to sem nevěděl na jakou a tak jsem 

tady někde pracoval v nějakým baru. Noo a 

samozřejmě prostě, to uţ byla jenom prostě otázka pár 

tejnů, měsíců co jsem kouzelně někam nastoupil a 

hnedka tam byla prostě prima party lidí v tý hospodě, 

v tý restauraci a hodně tady frčely takový ty párty, ţe 

jo. Od těch devadesátejch let.  

No to si pamatuju kdy jsem měl svoji první extázi 

z toho jsem byl docela fakt vyplesklej. Protoţe jsem 

šli někam po práci do nějakého, to bylo tenkrát – 

dneska uţ je to zavřený, ale to byl na náměstí, teda na 

náměstí jak je budova, tam byl takovej klub. Jmenoval 

se klub, ještě to je moţná otevřený … (?) a tam dole 

v přízemí prostě byl takovej skoro dá se říct soukromá 

místnost, nebo moc lidí tam nechodilo a tam se fakt 

jako tvrdě fetovalo. Prostě malý soukromý párty, lidi 

tam chodili a všichni tam prostě sjetý. Tak jsem tam 

šel, kolegyně z tý práce mi dala extázi, ţe jo. Nejdřív 

jakoţe půlku a jsem dal tu půlku. Ted to prostě najelo, 

a byl jsem z toho vedle totálně, totálně vedle, ţe jo. 

Já: jo, jasný 

Jarmil: no a pak mě to začalo hrozně bavit. Protoţe 

jednak samozřejmě poprvé kdyţ jsem zaţil ten stav, 

tak to ţe jo, jako … já to nechci nějak obhajovat nebo 

tohle, asi si o tom přečetl hodně kníţek 

Já: hmm (smích) 

Jarmil: je to prostě sprostá chémie a prostě to funguje, 

ţe se ti v tý hlavě nějaký ty dopaminy a serotoniny a 

já nevím co všechno prostě – adrenalin, prostě 

vyloučej a seš namydlenej prostě … to jako 

nevokecáš, ţe jo 

Já: hmm, jo 

Jarmil: no tak jsem samozřejmě ten stav vţdycky páf, 

lidi si z toho dělali legraci jako, ţe kdyţ přišel někdo 

novej nebo mladej do tý party a měl jako poprvý tu 

extošku, tak to bylo takový jako takový příjmání, jako 

ţe ho prostě přijmou do tý party a všichni se smáli 

z toho jak měl ten první pocit, kdyţ máš ten první 

nájezd. Já jsem si tím prošel taky a bylo to hrozně 

hezký. Samozřejmě se stalo i to jak jsem z toho byl 

paf, tak tam byla nějaká holka – úplně si nepamatuju - 

taková normálně bych se za ní asi dneska na ulici 

neohlíd, ale prostě jak mi najela ta extáze první tak 

samozřejmě hnedka velká láska a magická (!) úplně 

samozřejmě. spojili se vesmíry s všechno se dalo 

dohromady, všechno do sebe strašně zapadlo, dávalo 

vobrovskej, prostě, smysl a strašně prostě úplně jsem 

potkal „fan fatal“ jako jo. A to bylo dobrý, to byl fakt, 

ţe to bylo dobrý, ţe kdyţ ona relativně – teď o tom 

přemýšlím, to zas zbytečně filosofuju – ale jsou ještě 

typy lidí, kterých teda jako moc není, ale ty třeba ty 
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drogy zkusej a nevím proč, ale určitě, si myslím, se 

najde nějaký mizivý procento těch, který při tý první 

nějaký prostě aplikaci, uţití mají fakt špatnej, nějak to 

tělo to nepřijme, maj nějakej špatněj … nějakou 

špatnou látku prostě aáá nevyjde jim to a díky tomu to 

oni uţ nesnášej 

Já: jasný, vím co myslíš 

Jarmil: takţe je otázka, teďka kdyţ to teď říkám, jestli 

to bylo šťastný, ţe mi to udělalo tak dobře a ţe to 

všechno jakoby takzvaně feťácky vyšlo, ţe to byl 

prostě super trip a jako bylo do dobrý no…moţná 

kdyby tenkrát ale to nic k tomu se taky dostanem „co 

by kdyby“ hehe 

Já: jasně  

Jarmil: no v kaţdým případě dobrý, dobrý. Vobrovská 

láska, ţe jo holku sem potom uţ nikdy neviděl, někde 

jsme se potom flákali po Praze, ale nic.noo, tak jsem si 

říkal extáze, extáze to je super, to asi budu brát to je 

fakt dobrý. A stal se ze mě standardně prostě takovej 

ten ééé nejdřív víkendovej uţivatel, ţe teda jako 

v pátek vţdycky, ţe jo, po práci někam na nějakou 

párty a uţ sem do toho začal docela valit, ţe jo – 

půlky, celý pak dvě a pak jako začal bejt docela 

pyšnej, ţe vlastně jako uţ taky beru ty extáze, začal 

jsem chodit na ty taneční párty. Pak samozřejmě občas 

uţ přes tejden. Noo a pak to bylo tak, ţe já jsem ééé 

ooo pak pomalu … tam samozřejmě vedlě těch extází 

bylo naprosto běţný, já nevím – kouřit trávu, nebo 

nějaký prostě hašiše a tohle to… áá potom si 

pamatuju, ţe jsem udělal skvělou věc, ţe jsem, protoţe 

v tajtý praze mě to uţ nějak moc nebavilo nebo jsem 

chtěl někam nevim něco prostě … nějak v tom ţivotě 

kdyţ máš tu energii, kdyţ je ti prostě těch dvacet, 

někam vypadnout nebo něco dělat jinýho nebo tohle 

ţe jo v tý hospodě co jsem dělal to bylo jakoby fakt, to 

nikam nevedlo to jsem věděl, ţe to fakt dělat nechci, 

ţe jo. 

Já: jasně… 

Jarmil: tááák, kamarád jeden přišel s tím – říká: „hele“ 

,to byl rok myslím, ţe dvatisíce, „hele ibiza. Pojedem 

na ibizu to bude super. Jsem viděl, slyšel, ţe jo. Tam 

vodjedeš na léto budeš dělat na pláţi v nějakým baru, 

vyděláme spoustu peněz, holky super, všechno 

nádherný“. Já říkám: „jojo to zní dobře“. Jsme se 

domluvili, ţe pojedeme spolu jakoby prostě dva. 

sJsem del výpověď v tý práci jenţe on pak jakoby 

cuknul, ţe nikam nejede, ţe si to nějak rozmyslel. A já 

jsem říkal: „no hele, no tak jako kdyţ uţ prostě jsme 

se dohodli, nebo kdyţ jsme si řekli, já jsem se prostě 

těšim, já jedu prostě, já na to seru on tam určitě bude 

někdo bude shánět nějakou práci nebo to. Já tam jedu 

prostě na blint. Se zbalím, odjedu, nějak to dopadne. 

Já: hezky … 

Jarmil: noo, ááá, tak jsem prostě někdy z jara odletěl 

na tu ibizu. Jsem si fakt akorát koupil letenku. Letěl 

jsem tam. Vůbec nic, ţe jo. Jsem nevěděl, neznal. Áá 

samozřejmě, ibiza je nádherný místo, ale hlavně taky 

dost proslavený tím, ţe prostě tam ten proud, ta 

zábava jede ve velkým. Ve smyslu, ţe je to takový, já 

nevím, oni říkaj, ţe to má nějaký takový eéé nějakou 

takovou auru, takovou nějakou duši ten ostrov, ţe tam 

někde prostě v šedesátejch letech se tam někde 

schovali nějaký hipíci a od tý doby to tam má nějakou 

takovou slow. Jako, ţe tam ty lidi na tý pláţi a ty 

fiestas a tohle, ţe jo. Noo aáá trocha pravdy na tom 

určitě je, protoţe tem ostrov je malinkej, skoro nikdo 

tam není, ale co se týče tý taneční scény nebo těch 

klubů jako tak to jé, to je prostě nepředstavitelný. Tam 

je vobrovskejch ale strašně obrovskejch takovejch 

…noo, to se prostě musí asi vidět. Ale prostě jako ty 

diskotéky, ţe tam prostě navalej ty lidi, všichni 

sfetovaný, opravdu jako úplně ve velkým hrozně, 

hrzoně se tam kalí. 

Já: jojo 

Jarmil: no, jsem tam odjel. Já nebudu teda popisovat 

tu peripetii – to je pro někoho jinýho i kdyţ to bylo 

hrozně zábavný, tenkrát v tý době, ţe jo. Protoţe to 

byla fakt ještě jiná doba, ţe jo. Nějaký to, ţe mobil 

nebo internet to byl jako fakt v začátcích. Takţe to 

bylo takový jiný. Ještě jsme nebyli ani v Evropský 

unii, tenkrát, ţe jo. 

Jarmil: vrátil jsem se tady zpátky do Prahy. Bylo to 

tam jakoby dobrý, dobrý, ale pak nějak začal uţ ten 

podzim a já nevím proč, ale nějak jsem měl – asi jsem 

to viděl u těch lidí co to tam proháněli prostě v těch 

hezkejch autech áá co třeba tam měli ty domy – tak 

jsem si říkal, já taky chci něčeho dosáhnout a taky 

chci mít peníze a taky chci mít dům a kde si cosi. Tak 

mě jako napadlo, ţe se prostě vrátím. Protoţe tam 

jsem to moc neviděl, tam bylo jasný, ţe prostě přijde 

ta zima a nic se nebude dít a zase tam akorát budu 

další rok prostě kalit a tu zimu hlavně nějak jsem 

viděl, ţe tam jako moc nepřeţiju. 

Já: jasně, takţe jsi tam byl jako jen tu sezónu 

Jarmil: tu sezónu, třeba půl roku, pár měsíců 

v podstatě. Od jara do konce léta. 

Já: jasný 

Jarmil: no vrátil jsem se do čech a co teda budu jako 

dělat, ţe jo. Jsem se vrátil, takovej 70kilo, to bylo 

tenkrát hrozný, opáleném, plnej ţivota, plnej slunce 

hehe. A šel jsem takhle někde prostě kolem Karlovýho 

mostu a tam dole je taková hrozně luxusní restaurace, 

ještě pořád je a měl jsem poslední nějakou sto korunu 

a ţe si tam pudu dát drahý kafe a koho tam nepotkám! 

Seděl tam prostě můj spoluţák ze střední školy. 

Shodou náhod ten co na tu střední školu, co měl ten 

odér, tahal ty drogy. 

Já: jo, jo 

Jamil: a teď prostě já jsem tam přišel a to bylo, fakt si 

to pamatuju jakoby by to bylo dneska. Tam seděl, nám 

bylo nějakejch dvacet, dvacet jedna něco takovýho, ţe 

jo. Teďka tam sedel u toho stolu, měl prostě takovou 

kravatu, ten uzel, košili, sako, takový nějaký časopisy 

a takový a telefon a teďko tam prostě telefonoval, tam 

prostě hulákal. Jsem řikal, ty vole, víš co. Zamával, 

pojď si sednou, pojď si sednout, ţe jo. Jsem na sebe 

koukali, ţe jo. Jak se máš? Co děláš? Říkám, jsem se 

teďka vrátil prostě z Ibizi, ţe jo. Defakto slezl ze 

stromu, nevim, v pantoflích, ţe jo. Říká „dobrý, dobrý 

Ibiza, to jsem slyšel tam to valí co?“ říkám, noo valí, 

valí a říkám o děláš ty? A on „já jsem realitní agent“. 

Já říkám, ty vole, realitní agent to je něco ty vole. On 

říká: „to je dobrý, to je dobrý, pojď to dělat taky vole“. 

Teď já jsem se na něj podíval – on měl to sako, tu 
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kravatu říkám „no tak asi jo“. Domluvil mi nějakej 

pohovor ááá začal jsem bejt taky realitní agent. Jako 

pronajmu nějaký byty tady prostě v Praze. Najednou 

jsem měl taky sako, taky kravatu a auto jsem měl. No 

a tam uţ jsem jako, tam uţ jsem začal do toho fakt 

hodně šlapat teda. Protoţe samozřejmě tenhle ten 

kamarád ten v těch drogách furt prostě lítal, lítal v tom 

ještě víc. Měli jsme nějaký peníze, ţe jo. Tenkrát to 

bylo docela jakoby zaměstnání, ještě to moc nebylo v 

tý Praze. Dneska kdyţ řekneš, ţe jsi z nějaký realitky, 

tak jako se lidem vobrací kudla v kapse, ţe jo, ale dřív 

to bylo fakt ještě, ţe to nedělali všichni a my jsme 

měli štěstí, ţe jsme prodávali ty drahý, honosný byty 

no a to, tam to prostě začalo. To byla otázka chvíle, 

asi čtrnáct dní, tři tejdny. Si pamatuju – měli jsme 

nějakej víkendovej, firemní nevim něco, takovej 

sedánek no a tam přišel poprvý teda ten pervitin. Ták, 

teďka si to můţem konečně říct. Protoţe Pepča se 

menuje ten můj kamarád, ten teda v tom perníku lítal 

hodně aáá to si pamatuju, ţe jsme tenkrát někam jeli a 

zase úplně bez nějakejch, nevím – vytáh, nasypal 

hrozného toho perníku, takhle mi to dal prostě pod 

čumák šššš – okamţitě, bez nějakýho ptaní jsem to do 

sebe navalil a to teda si pamatuju, to bylo to, to bylo 

fakt, nevim noo, jako pchhhh … perník je fakt shit 

jako (smích) nebo já nevím jak to mám nazvat jako … 

Já: (smích) 

Jarmil: je to svým způsobem ……. Já jsem trochu 

v úzkejch joo … protoţe já furt … kdyţ k něčemu 

udělám nějaký stanovisko nebo nějakej názor, tak si 

furt říkám blbečku ono se ti to prostě vrátí, ţe jo, 

nevim jako … mám teď v hlavě spoustu myšlenek jak 

pokračovat dál, ale co se musí nechat, tak jako ten 

pervitin má určitě nějaký nezastupitelný místo jako 

v tý plejádě těch drog co tady jsou. Protoţe určitě jako 

je to droga, která je hodně jakoby, taková, jak to říct 

ééé svým způsobem prostě ojedinělá, v mnoha 

ohledech jo. 

Já: hmm 

Jarmil: co se teda taky musí říct, občas se na tom 

zaţije hodně velká legrace, ale je to takovej humor, 

kterej opravdu si jako myslím, ţe je dost drsnej a kdyţ 

o tom tak prostě přemejšlim, tak ééé no to se … já 

nevím, noo. Já si pamatuju stavy který jsou jakoby 

třeba relativně příjemný na tom jo. Éé tak jsou ty, 

kdyţ prostě to lidově řečeno přeţiješ a pak se o tom 

s někým, kdo ten perník prostě taky bral nebo ho bral 

prostě s tebou, tak se s odstupem času o tom třeba 

bavíš a zpětně se směješ tomu co si dělal jakoby my 

tomu říkám tak zvaně za numera, nebo co si prostě 

dělal za kokotiny, jo .. 

Já: jasně, jasně 

Jarmil: ţe se směješ jakoby těm průserům ve kterejch 

si byl, tak tě z toho příjemně mrazí, protoţe z lidí se 

stávaj fakt debilové, vopravdu jako debilové, jo, 

totální a směješ se tomu co sis dokázal prostě jakoby 

nadělat za problémy, kdyţ uţ k sobě nemáš jako 

nějakou úctu jo. Ale je to samozřejmě, asi to znáš, 

charakteristika týhle drogy, je spousta pověstí kde to 

vůbec vzniklo, docela nevím jestli si náhodou neviděl 

ten film českej – pervitin, perník nebo jak se to 

menuje? To bylo docela zajímaví … 

Já: piko 

Jarmil: jo, jo piko, to bylo docela zajímaví 

Já: to je o těch třech, ţe jo 

Jarmil: no, no, no je to fakt docela dobrý jako. Pravda 

tedy opravdu je, ţe prostě ten perník jako, nevím jak 

dneska, protoţe naštěstí to jako uţ nevyhledávám, 

konkrétně jakoby ten, tuhletu drogu, ale tenkrát ho 

tady bylo fakt hodně áá prostě charakteristika je 

jednoduchá – za relativně málo peněz, prostě hodně 

muziky, jo. 

Já: jasně, no 

Jarmil: a to bylo šílený, to bylo fakt šílený jako 

protoţe to si vydrţel víkend, den, dva a furt prostě ďů, 

ďů, ďů, jako, jo. To je prostě, to je prostě jako fakt 

šílený. No a já jsem pak samozřejmě jsem to začal 

směle brát naštěstí jenom šňupat. To jako mám 

v hlavě aspoň, tak trochu ţe … já jsem teda byl jakoby 

v okamţiku, kde uţ toho všeho bylo málo a 

samozřejmě jsem si říkal, tak jako (plácá se přes ruku 

v oblasti kam se nejčastěji aplikuje jehla) taky si to 

prostě jako dáme, ţe jo, tou buchnou to uţ se prostě 

musí všechno zkusit. Ale naštěstí tenkrát, srovnal mě 

kamarád, se kterým se uţ jako dneska nebavím nebo 

nevídám, tak ten mě tenkrát jakoby nějak proplesk, 

my jsme spolu hodně brali – svýho času – a nějak mě 

od toho zastavil, prostě já jsem byl úplně připraveném, 

zbalenej, někam jet, ţe se někde nastřelím a onehda 

úplně tenkrát na mě začal histericky prostě křičet, ţe 

jsem čůrák, s odpuštěním, a bla bla bla a ať to 

nedělám. A nějak se ve mně něco pohlo áá nevím, 

moţná to byl třeba jeden z mála takovejch okamţiků 

v mým ţivotě, kterej byl jako dost to, dost éé třeba 

bych dneska dopadl jinak, protoţe tam fakt jako…já 

teda naštěstí nemám tu historii, jak říkaj ty lidi takhle 

v tý televizi nebo jak říkal ten chlápek v tom filmu, ţe 

„bylo nás dvacet, zůstali jsme dva“, joo. Ale pravda je, 

pravda je,ţe prostě kdyţ jsi vzpomenu, kolik lidí jsem 

prostě potkal, poznal, tak to procento, nebo prostě 

kdyţ to vemeš nějakým … no takovejch jako jsem já, 

ţe tady prostě dneska sedí a relativně se tomu prostě 

směje nebo dá se říct, ţe jsem tak nějak nad věcí, nebo 

si z toho dělá legraci nebo prostě nevím, jako. 

Opravdu moc jich není, opravdu ten odpad je prostě 

velikej a je to, je to draze vykoupený tahle ta legrace, 

to jak jo, to jako bez prdele. 

Já: jasně, chápu 

Jarmil: no, ale zpátky do toho roku dvatísícejedna … 

začali poštolky, piko, peří, perník, pedro, lítavý bílý , 

nevím, prostě cokoliv. Uţ to jako začalo mít obrátky, 

ţe se to nestalo jenom o víkendu, ale i přes tejden, 

chodilo se pořád na párty. Pak teda do mýho ţivota 

vstoupila druhá senzační osoba, kterou mi fakt seslal 

pánbůh  úplně jakoby s růţovou mašličkou. To bylo 

děvče, který začalo u nás pracovat v kanceláři a ona 

byla fakt typickém příklad takovýho toho človíčka z tý 

super, prostě nějaký rodiny ve smyslu, ţe ona měla 

nějaký, ona byla prapůvodem narozená, nevím kde, 

ale jako hrozně taková ééé bydleli teda tenkrát 

s maminkou tady v Praze právě, ţe měli tady někde u 

starýho města měli, jakoby takovej pěknej byt, velkej 

a my jsme jim ho pronajímali. Noo a tím pádem kdyţ 

tam někdo od nás byl jakoby se podívat na ten jejich 
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nějakej luxusní byt někde tam, já nevím, u staromáku, 

tak prostě, ţe by bylo prostě super, ţe by to – 

fotografka se jmenovala! – ţe by to fotografka mohla 

dělat taky, ţe jo. Chodit a fotit byty, ţe jo. 

Já: hmm 

Jarmil: a jak říkám, oni byli prostě takový hrozně fajn, 

sympatický lidi, maminka byla nějaká umělkyně 

docela známá, malovala obrazy. Tatínek ten byl vůbec 

šílenej, jakoby její pravej otec, ten byl snad někde 

v nějaký, nějakej vrchní velitel  toho času, nebo seděl 

v nějaký rade, fakt jako opravdu prostě first-class 

úplně jako lidi. 

Já: hm, dobrý 

Jarmil: no a my jsme se hrozně seznámili. Ona byla 

taky taková prostě švihlá, ale v tý rodině se nesli 

nějaký takový prostě jako, ţe všechno nebylo prostě 

zase tak úplně super – samozřejmě na venek byli 

reprezentanti, ale holka byla docela prase, ţe jo. Ţe 

fakt kalila, ţe jo. Noo a tak jsme se hnedka jakoby 

zčuchli a to byla otázka asi dvou třech dní … si 

pamatuju, jsme dělali takový penáty za pozdní 

příchody, kdyţ si přišel do práce jako jo. Áá byla tam 

holka co tam dělala asi osm let v tý firmě a přišla, já 

nevím, jednou nebo dvakrát pozdě, prostě platila. 

Nastoupila Anastázie do  k nám a za první měsíc co 

tam byla, tak mi jsme spolu platili asi sedmnáctkrát tu 

pokutu, ţe jsme přišli pozdě, ţe jsme fakt začali 

hrozně kalit, protoţe ona totiţ, díky tomu, ţe byla 

taková z těch kruhů, ţe jo, dneska uţ je to vůbec, ţe to 

není taková senzace tady je těch lidí hodně, ale před 

těma deseti rokama přeci jenom to nebylo aţ tak 

úplně, jakoby viditelný. Tak měla přístup prostě 

k drogám á co bylo dobrý jako, tak měla, znala 

spoustu lidí co měli prostě hromadu kokainu áá byla 

jakoby u zdroje. Coţ jako by je a není senzace. Je 

v tom smyslu, ţe na to nemusíš tolik platit, ţe to máš 

prostě furt noo, ale zase je otázka, ţe se toho nemůţeš 

jakoby zbavit, ţe jo. Ale já bych jako tak nebo tak to 

někdy vyhledával, takţe ono to bylo asi jedno. 

Já: hm, to je jasný, no 

Jarmil: a z tou jsme začali fakt kalit. To uţ nebylo 

jenom prostě jenom o víkendu, to uţ bylo prostě přes 

tejden, furt áá to bylo jako prostě divoký a myslím, ţe 

to bylo asi v tom mým ţivotě od nějakýho toho 2000 

tak do toho 2005 … fakt divoká jízda a tam se teda 

schová úplně všechno co se dá, já nevím, vymyslet, 

všechny moţný jakoby typy těch drog co jakoby 

existujou. Já nevím, mě jakoby nenapadá nic co, co 

bych – jak říkám – jediný co mi jako v tom ţivotopise 

chybí, tak je to, ţe jsem to, ţe jsem to nikdy si jakoby 

nic nepích, teda jo. Já nevím, já jsem občas bral i 

takový … to bylo hrozný, ta Praha na to je taková fakt 

prostě taková senzační, ţe jsem občas ty lidi vozili 

různý jakoby – jak to říct … ne náhraţky, ale ééé třeba 

typickej příklad … si pamatuju, jednou jsem se 

předávkoval. Opravdu jako fakt surově 

Já: čím to bylo? 

Jarmil: MDMA se to jmenuje 

Já: jo,jo 

Jarmil: to sloţka prostě v extázi, ale tady právě jak ty 

lidi jak ty feťáci vymejšlej po čem se sjet jakoby ještě 

víc nebo jinak, tak jednou přivezl nějakej frajer – ten 

měl pořád takovýhle oči furt prostě a ještě ho občas 

dneska potkám, furt chodí s takovejma očima a ten 

přivezl právě tuhle MDMA jakoby, ale v tekutým 

stavu, ţe to bylo prostě jako tekutý, nebylo to prostě 

v těch tabletách. A byl to fakt nějakej hrozně silenej 

derivát a takhle to prostě poslal kolem stolu a já se 

z toho kokot prostě fakt úplně napil, jako by to bylo 

nějaká vodka nebo něco a okamţitě jsem šel úplně 

totálně prostě dokolen. Jsem se svalil někde na hajzlu 

pod umyvadlo, tam jsem celou noc prostě úplně takhle 

pod umyvadlem, vyklepanej, jsem se nemohl prostě 

hnout – to bylo hrozný. 

Ale právě o tom mluvím, protoţe bylo dost třeba 

takovejch já jsem třeba měl ketaminy, jestli jsi o tom 

někdy slyšel … 

Já: jo,jo, slyšel 

Jarmil: to je taky hrozně senzační věc, jo … to bylo, to 

jsou normálně takový kapsle, který se dávaj, bez 

prdele, dostihovejm koňům, coţ je samozřejmě 

zakázaný, ale kdyţ prostě běhaj kobyly tak jim daj 

půlku tý tablety … si představ kůň, ţe jo. 

Já: jasný 

Jarmil: a já jsem byl takhle jednou to byl ještě na ulici 

bejval club se to jmenovalo a to byli ty afterpárty, ţe 

jo. Hrozně úţasná věc … takhle jsme byli, já nevím, 

pátek, sobota, nedělě prostě tři dny v kuse akorát 

vodka, redbull, perník prostě pointy a takhle furt, ţe 

jo. Já jsem se tam potkal s nějakou holkou, která 

mimochodem zas jako … kdyţ potom ještě 

zabrousím. To by mohlo bejt taky zajímavý téma 

drogy, sex a vztahy s opačným pohlavím, taky docela 

šťavnatý, teda. Nebo si myslím, ţe by jsme se o tom, 

toho měli dotknout, protoţe to taky prostě jako 

promlouvá. No a tam právě na tý, na tý v tom elku 

jsem potkal nějakou holku. Si pamatuju, ţe měla úplně 

jooo…jako na slunci to potom vypadá všechno jinak, 

ale v ten okamţik prostě, ţe jo, kdyţ tři dny nespíš a 

jseš jakoby nadrnčenej nebo jsi na tom fetu ááá tak 

ona ten ketamin měla a to teda jako… sešup. Já jako, 

hnusný samozřejmě, ţe jo, protoţe uţ je to jako fakt 

moc, ale já o tom mluvím z toho titulu, ţe lidi 

vymejšlej různý věci prostě po čem se, po čem se 

prostě sjet a říkám co tenkrát jakoby tady bylo, tak asi, 

asi mi prošlo pod ručičkama, noo. 

Já: takţe všechno moţný, LSD, extáze 

Jarmil: jo 

Já: a co herák? Herák taky? 

Jarmil: taky, taky … samozřejmě jenom jako nosem, 

ale k heroinu jsem se dostal, taky  super jako super 

způsobem  - za to můţe láska. Já jsem byl, to byla 

nějaká zima , to si pamatuju a byl jsem v xklubu – to 

bylo taky tak nějak těch dvatisíceéé, prdlajs! To bylo 

ještě předtím neţ jsem odjel na Ibizu, tak to bylo ještě 

před tím. A šel jsem normálně jakoby, jsme říkali do 

xklubu, ţe jo. Nějakej pátek byl nebo něco, dal jsem si 

nějaký koule, se tomu říká, ţe jo, extáze. Da da da da, 

ţe jo. A pak jsem tam šel někam do nějakýho chilloutu 

ááá hrozně jsem tenkrát, nevím proč, to zas bylo 

nějaký, v makovici jsem to měl nějak setříděný, ţe 

musím chodit s nějakou umělkyní, nebo ţe chci chodit 

s nějakou umělkyní, jo… no a já jsem tam prostě šel a 

tam byla holka, taková docela sympatická, takový 
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kukadla měla, taková malinká – Darling se jmenovala. 

Já jsem se tam k ní nějak jako dopotácel a říkám, jestli 

náhodou není nějaká umělkyně a ţe kecy nějaký 

prostě. Byla taky sjetá a ona říkala „joo, jséém“ ţe jo, 

jako ţe něco maluje nebo tohle. Říkám „no to je 

bezváá!“ a říkám, ţe bych potřeboval doma něco 

namalovat na zeď. Ona říkala „já ti namaluju“ prostě.  

Áá začali jsme spolu chodit s tím, ţe to teda to - 

Ivanka právě frčela v heráku, jako ţe to. A to bylo 

teda jako taky dobrý. Tam se ti teda přiznám, ţe se 

stala zajímavá věc, ţe jsem si myslel jak je to všechno 

- kdyţ jsem to měl poprvý - jak je to všechno hrozně 

super, super, super, jak je to úplně boţí. Ono to valilo, 

ona měla vţdycky nějakej bílej, hnědej a tahala to po 

nějakejch kostkách, ţe to jakoby takhle strouhala. My 

jsme to, jak říkám, šňupali to jako ne – nepíchali. Já 

jsem to pak ještě kolikrát ten herák i kouřil nebo to, 

ale  ale fakt během takhle (lusknutí) prostě. Celá noc, 

celý všechno. Úplně jsem si říkal „a ty vole a teď to 

jde do píči“ ţe tohle to si pamatuju to si pamatuju, to 

bylo fakt takový kurvaá, oóó a úplně se začalo prostě 

takhle všechno bortit jako joo. Ta, ten super večer a to 

super všechno umění světa, ţe to bylo hrozně takhle 

(tři rychlá lousknutí za sebou) coţ jsem nezaţil. Ţe 

třeba na těch ostatních hlavně teda těch tanečních 

nebo takovejch těch budivejch, těch amfetaminech 

nebo efedrinech nebo tohle to. Mě to přišlo, ţe si valil, 

valil - dlouho, dlouho a pak jsi začal mít takoví prostě 

chvilku, ţe (mlasknutí) , ţe jo ty lidi jsou takový 

vyţvejkaný, ţe to přestávalo nějak jakoby uţ bejt tak 

dobrý, tak ţe by sis zase něco dal, jo… a ţe ses ještě 

v tu chvíli, byl takovej, ţe si sám  

 dokázal chvilku jakoby přesvědčovat, ţe je to ještě 

dobrý, ţe to ještě valí, ţe se ještě něco stane, ţe to 

ještě chvilku potrvá, ţe to chvilku poběţí, ţe ještě 

budeme v tom rauši,  

Já: jo,jo, jasný 

Jarmil: kdeţ to, tenkrát co si pamatuju, úplně teda 

poprvý, tak to bylo hned (lusknutí) to bylo prostě 

najednou všechno v prdeli prostě, všechno špatně noo. 

Noo, tak tohle je takovej prostě dovětek noo. 

Já: hm, jo 

Jarmil: éé, pak si teda ještě pamatuju, kdyţ se bavíme 

o těch holkách, tak mám teda ještě jedenu takovou 

blbou zkušenost. To byla kamarádka ze střední školy 

ááá to teda bylo zajímaví v tom, ţe to, ţe se mi splnil 

takovej sen, kterej jsem si vţdycky jakoby přál, nepřál 

i kdyţ věděl, ţe to není dobrý, tak tenkrát to bylo 

zrovna v kinech Pulp Fiction, to bylo ještě na střední 

škole, to byl nějakej 98. A tam byla taková ta 

legendární Mia Wallis, ţe jo. Uma Thurman ji hrála 

s tím černým mikádem jak se tam překopala nějakým 

takovým speedem nebo co to dovezli z toho 

Holandska, ţe jo ty dva. 

Já: no, no (ve skutečnosti se tem překopla herákem a 

dovezl ho jen jeden – Travolta ) 

Jarmil: já jsem prostě viděl tu scénu a já jsem se do tý 

ţenský zamiloval. Úplně hrozně moc. Já jsem viděl tu 

Umu jak měla prostě to černý mikádo, jak dělá ty 

pohyby prostě. Jeţiš marja to je ţenská z tou bych 

prostě chtěl chodit, to bych fakt jako nějak chtěl zaţít. 

Hele a normálně ti nekecám, během tejdne k nám na 

střední školu normálně, nevím od kaď – z nějakýho 

Jičína, přiťapala holka. Jmenovala se jménem. Říkalo 

se ji přezívkou. Ty vole já ji viděl a říkám „óóó“ a fakt 

vypadala úplně jak vona. Ţe seděla prostě v tý 

hospodě, měla taky takhle to mikádo, měla taky 

takovej ten prostě nepřítomném výraz … ty vole. Mě 

jenom stačilo, bohatě, ji vidět, ţe to byla fakt ona, jak 

ta Uma z toho Pulp Fiction.  

Hele, ale jako co se nestalo. My jsme spolu dokonce 

chodili. To bylo úplně prostě, to si nedokáţeš 

představit, já jsem z toho byl úplně prostě ..wow.. 

Já: jasný 

Jarmil: jenţe problém s přezdívkou byl, ţe přezdívka 

prostě uţ od nějakejch, já nevím od kolika-ti let, ona 

to měla doma úplně na hovno. Ta byla, fakt vypatlaná, 

opravdu jako byla. Withaout respekt, jako, ţe prostě 

fakt, to myslím nějak se vší jakoby to. Ona prostě 

dělala všechno pro to, cílevědomě, aby se prostě fakt 

jakoby vodělala. Ona to furt říkala, ţe se prostě chce 

zabít, ţe uţ to zkoušela víckrát, ţe to nevyšlo. Kaţdej 

den prostě se fakt strašně zamtlávala a ona jela, ona 

jela hodně prášky jako a to jé, éé to je, já nevím, to je 

prostě jako taky hrozný. Ţe ona kaţdej den prostě 

jakoby zlitá, prášky do sebe sypala, ţe jo a 

samozřejmě taky smaţila. Všechno brala a hrozně 

jakoby jela v těch – polykala nějaký diazepamy a já 

nevím co všechno,furt prostě zobala prášky.  

Já: jo, jo, jo 

Jarmil: na a samozřejmě já jsem se ji tenkrát nějak 

jakoţe zachránit jo, ţe prostě takovou tu raněnou laň 

prostě pozvedneš a budete mít hezkej ţivot – nesmysl 

samozřejmě, ţe jo. samozřejmě nějaký rádoby prostě 

legrační historky typu, ţe třeba, já nevím … ono jí 

hráblo, vlezla na skříň a seděla tři dny na skříni, prostě 

jo. představ si, ţe tvoje holka vyleze na skříň a je tři 

dny na skříni a nechce slízt jako. Zase komu se to 

stane, ţe jo, hehe.  

Já: hehe. No jo no. 

Jarmil: z tohohle titulu moţná legrace, ale tak 

samozřejmě nic moc, noo. Pak jsme někdy, já nevím, 

v prosinci šli normálně … jsme se koupali, ona 

bydlela na náměstí naproti takovýmu klubu. A 

v prosinci jsme normálně nějak leţeli ve vaně a pak 

nás napadlo, ţe půjdem naproti, ten klub se jmenoval 

U pytláka, a ţe tam půjdem prostě v plavkách jako na 

panáka. Tak jsme prostě normálně někdy, já nevím, 

desátého prosince v jednu ráno šli prostě normálně 

mokrý v plavkách takhle přes náměstí tam do toho 

baru. Jsme si dali tequillu.  

Takovýhle jakoby prostě úlety, něco bylo takový 

docela, relativně takový k pousmání, ţe to bylo dobrý, 

nebo tohle, ale spíš je to takovej šrám, ţe fakt 

v přímím přenosu vidíš člověka jak prostě jde úplně 

do prdele, ale jako totálně. 

Já: jasně, jasně 

Jarmil: je teda pravda, ţe ona to sama chtěla. Řekla to 

od samýho začátku, ţe prostě jí nebaví ţivot, nic jí 

nebaví, všechno jí prostě sere,nevidí to a ţe se chce 

prostě domrdat, voddělat a nic jinýho jí prostě 

nezajímá. A je pravda, ţe teda holka se fakt snaţila, ţe 

prostě jako co dokázala vychlastat, prostě seţrat nebo 
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tohle - to jako, klobouk dolu co ty ţenský někdy 

vydrţej. 

Já: hm, 

Jarmil: a u mě bylo blbý, ţe já jsem jí měl prostě fakt 

jakoby rád a ještě jsem pak jakoby snaţil nějak úplně 

zbytečně jí nějak ukázat, jako hezkej ţivot a podívej a 

slunce, láska a tohle. Nic, úplně, úplně na hovno - 

zbytečný. Noo, pamatuju si jednu takovou scénu, ţe 

ona dokonce chvíli měla nějakou čutorku, ţe teda jako 

jo, ţe budem spolu chodit někam za ruku a pak jsem 

stejně potom nějak přišel a zase prostě votevřenej 

šuplík a tam buch – leţela tam prostě zklednýkovaná – 

takţe to. Tak to jakoo ééé to je blbý no, to je blbý, no. 

Co teda jakoby zas k tomu tématu. Je jakoby zajímavý 

podtéma, tak mě to teď napadlo kdyţ jsme mluvili o 

těch ţenskejch, tak otázka samozřejmě, teda potom, 

kdyţ by jsme měli být jako střízlivý, jestli to má 

nějakej dopad třeba na tvojí nějakou budoucí dráhu 

jakoby sexuální nebo erotickou. Ale dost jako 

populární téma je sex a drogy. 

Já: hmm, jo 

Jarmil: coţ musím, taky potvrdit, ţe je moţná jedna 

z věcí proč mě ty drogy drţeli, nějakej čas áá protoţe 

… samozřejmě nejvíc se říká, nebo říká se, ţe nejhezčí 

jakoby milostnej akt, nebo milování je samozřejmě 

kdyţ je to z lásky. Kdyţ k tomu druhýmu něco prostě 

cejtíš áá je to nějaký nevím – vyústění prostě 

nějakejch citů, kdyţ se ty lidi maj rádi a tak dále.  

Já: jasně, chápu 

Jarmil: já se ti přiznám, ţe jako jo, ale zase kdyţ si 

pamatuju kdyţ jsem si poprvý na heráku zašukal jooo 

(smích) tak jako to má taky zajímavej rozměr (smích) 

a to samý jakoby na ostatních drogách jako joo. To 

jééé … nevim. 

Já: je to úplně o něčem jiném, co? 

Jarmil: je to prostě ta posraná chemie. Jako nenaděláš 

nic, noo. to jé … nevim… já jsem, na to konto je 

spousta takovejch historek, ţe jo, to je vţdycky 

v kaţdým tom filmu jak tam jsou ty mladý lidi a 

fetujou nebo tohle. Tak vţdycky tam jsou nějaký 

prostě eskapády viz.prostě ty trainspotingy a tohle. 

Aleé pravda, pravda samozřejmě je, ţe ti ty drogy 

dávaj nějakou, jak to říct, ţe to vnímání máš, já bych 

moţná ani neřekl rozšířený, ale prostě máš nějakým 

způsobem aktivizovaný do jinýho rozměru, jo. tak 

jsou věci jiný a samozřejmě ten sex je taky jinej.  

Já: jasně, jasně 

Jarmil: Můţe to mít teda jakoby podobu pozitivní i 

negativní teda samozřejmě, ale nevim. Mě to jako 

napadlo, kdyţ jsem tady teďka vyhrabal nějaký ty i 

jako partnerky nebo ţenský co mi během tý drogový 

minulosti vstoupili do ţivota, tak to, tak jsem tohle to 

taky zmínil. 

Já: dobře. Já se tě teda zkusím tak trošičku zeptat. 

Hrozně hezky vyprávíš, kdybych takhle měl všechny, 

ţe chtěj vyprávět tak by to bylo super. Ale zkus teďka 

trošičku třeba víc zabrousit čistě k tomu perníku. 

Nějak to vytahat, nějakou akci, párty, jak to probíhalo 

a tak nějak to by jsme to třeba stáhli jako do teď. 

Jarmil: joo, hele víš co mě ještě napadlo? Nemohli by 

jsme jít na to cígo? 

 

Po cigaretě… (cca 12 minut) 

Jarmil: no takţe vrátili jsme se z cigarety (smích) dali 

jsme si kafe áá teď teda k tomu pervitinu 

Já: k tomu pervitinu noo 

Jarmil: jak říkám asi to není moje nejoblíbenější 

droga. S tím, ţe ale jsem ji bral poměrně dlouho. 

Skoro pět let. Co je pro to specifický, ţe samozřejmě 

má to, jak je teda u většiny drog ééé specifickém 

takovej prostě moţná někdy raketovej nástup a kvůli 

tomu se to všechno prostě asi dá se říct dělá. Si 

pamatuju jako by to bylo včera nebo to se prostě 

nezapomíná. Kdyţ si člověk dá pořádnou lajnu. Si 

prostě šňupne, teď mu to vlítne do ty hlavy, do toho 

mozku. Začnou ho úplně totálně pálit nos a tady ta 

přepáţka, celý to nahoru, půlka ty hlavy ti úplně začne 

úplně brnět a mrazit. Nemáš nad sebou kontrolu, seš 

úplně prostě v … nebudu si tady asi radši dělat chutě, 

co? (smích) 

Já: ale tak jo. to musíš nějak zvládnout (smích) 

Jarmil: noo, musím to přeţít. Seš úplně jakoby, jak se 

říká nakopnutej, nastřelenej, takţe jako to jeé, to je 

prostě pocit kvůli kterýmu se to všechno asi jakoby 

dělá. Pravda samozřejmě člověk pochopí, ţe je to 

něčím vykoupený, ţe jsou potom ty dojezdy máš 

rozţvejkanou hubu, vypálenou prostě děravou, ale 

stejně tě to nějak nezastaví. Pak se naučíš trochu 

zvládat ty dojezdy. Já jsem teda většinou dělal to, 

kdyţ uţ jsem byl jakoby potom moc nebo uţ jsem jel 

dlouho tak zvaně párty skončila. Tak domů, ţe jo … 

opít se nějakým chlastem, zhulit se nějakou trávou, 

večer jsem nějak jako usnul, ţe jo. To bylo dycky 

nejhorší, kdyţ člověk prostě nemohl spát. Začal mu 

prostě v hlavě lítat hroznej sajrajt, strašný prostě 

schízy, deprese a totálně svět se prostě bortil áá ani 

pod peřinou prostě nebylo líp, nešlo se toho zbavit. 

Ale ţe se s tím člověk naučil nějak vyrovnávat, 

protoţe uţ věděl co příjde, ale vţdycky ten začátek, 

samozřejmě kvůli tomu to bylo. Logicky samozřejmě, 

protoţe to bylo dostupný, jak teda říkáš, tak je to 

dostupný ještě dneska. Bylo toho všude hodně a 

v porovnání s ostatníma drogami, třeba s tím 

kokainem to bylo samozřejmě o dost levnější.  

Já: hm, hm 

Jarmil: jsou dokonce i lidi, který vím, ţe na tom, 

k tomu pervitinu maj ééé, ţe jim to takzvaně i jakoby 

chutná. Jsem zaţil prostě večírky kdy měl … klučina 

co toho měl plnou tašku a skrze ještě tu Anastázii, tak 

hromady toho kokainu, hromady toho perníku. Byli i 

lidi, co jsem znal, ţe si radši dali ten perník, protoţe to 

bylo nějaký takový prostě surovější, takový víc. Ono 

to i páchlo prostě, ono to fakt smrdělo, byl tam takovej 

ten specifickém zápach, takovej ten ţluklej prostě. 

Dokonce jako i potom jakoby vyhledáváš, jako jo. ţe 

uţ to fakt zaleze, zaleze prostě pod kůţi, no. Geniální 

asi jako smíchaný, namíchaný. 

Samozřejmě asi moţná, nevím éé ty dopady toho 

potom na to tělo jsou si myslím asi nejhorší. Nevím to 

je otázka. 

Já teda co mě drogy vzali nebo dali, přemejšlím jak 

bych to nějak jako kulantně obešel. Já jsem měl to 

štěstí, ţe jsem byl, dneska uţ třikrát hospitalizovanej 
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na psychiatrii. Áá o tom taky nebudem mluvit … ten 

perník, ten tě zajímá, tak … 

Co k tomu teda dál jako… proč – to bylo jasný. Byl 

kamarád, kterej byl prostě blízko. Měl to. Takţe jsem 

to prostě zkusil. Proč i dál? Protoţe éé nevim táá … to 

mě moţná napadlo, to by mohl bejt dobrej pojem, ţe 

kaţdej člověk jako má nějak prostě postavenou 

osobnost neboo, no, asi osobnost. Nebo nějaký vzorce 

chování, čím se prostě vy to éé vymezuje nebo je 

nějak nějakým způsobem charakterizovaném. Tak 

konkrétně, tenhle perník ti dává pocit nějaký síly, 

nadřazenosti. Ego ti to hrozně prostě jako hodně 

zvedne. Á jsem trochu prostě takovej prostě jakoby 

egoman, ţe vopravdu prostě to takový to – pán 

tvorstva aá všudybyl prostě a všechno znal, všeználek 

takovej a machírek, tak jako přiznám se, ţe trochu 

jsem. Tím pádem tohle to se ti ještě, to ego, a ten pocit 

nějaký tý výjměčnosti soběstačnosti, cokoliv prostě 

dává, tak z toho titulu jsem třeba jakoby nevopustil. 

Keţto, kdyţ to porovnám, já nevím, standardním 

nějakým dá se říct s kategorií hulič, kterej má takový 

ty dredy, poslouchá Boba Marleyho, tak to jsou lidi, 

který spíš jako tvrděj, ţe jdou do hloubky. A jako 

láska a souvztaţnost a nějaká soudruţnost a enjoy, já 

nevím, sunshine. Něco, něco takovýho. Kdeţto 

pervitin byl tvrdě o tom, ţe prostě seš, neosobní, seš 

jako egoistickej áá tak. 

Já: jasný, jedeš sám na sebe 

Jarmil: tak. A i ty lidi jako si myslím, ţe jim to 

dodávalo jako nějakou takovou falešnou sílu. 

Nahradilo jim to … v tu chvíli prostě seš 

nepřekonatelnej, seš sám sebou. Všechno zvládáš, 

všechno stíháš. Všechno ti jde, seš hrozně důleţitej. 

Tvoje slova maj strašnou váhu. Všechno to prostě 

znamená a samozřejmě všechno pro tebe dává smysl. 

Všechno chápeš, prostě hodně easy. Á votáčej se za 

tebou ţenský. Kaţdá tě prostě chce. Libido máš prostě 

veliký. Takţe to si myslím, ţe je pro tyhle ty budivý 

drogy prostě asi charakteristický, no. 

Já: hm 

Jarmil: stejně jako třeba nějakej kokain, nebo ty 

extáze. Akorát s tím rozdílem, si myslím, ţe to, ţe ten 

perník je fakt prostě surovej a ţe tě dokáţe velice 

rychle dát na vedlejší kolej ve smyslu, ţe uţ prostě s 

tou realitou fakticky nemáš kontakt áá jedeš si prostě 

po tý koleji a nikdo ti, nikdo ti nenamluví, ţe prostě 

jedeš špatným směrem, nebo prostě jinam neţ si 

myslíš. Protoţe v tu chvíli seš úplně prostě to, úplně 

jakoby vedle. 

Já: jasně. 

Jarmil: noo, eee. Co dál? 

Ja: mě napadlo třeba. Zkus třeba tak nějak porovnat, 

kdyţ si bral, jako jestli jsi byl závislej? Nebo to spíš 

byla závislost na tom ţivotě, ten mejdan, ţe to jakoby 

jelo a ţe to k tomu patřilo. 

Jarmil: jasný ééé. 

Já: ty jsi říkal čtyři aţ pět let. Takţe do nějakejch 

pětadvaceti?šestadvaceti? a pak? Co se stalo, co se 

dělo? 

Jarmil: no, hele, já se ti přiznám. Jsou dvě takový 

oblasti, který já si myslím, ţe jako já nikdy třeba 

nebudu schopnej jako posoudit, nebo nějak 

klasifikovat a první je tohle to. To je ta závislost, jako 

jak se pozná, ţe člověk závislej. Ono se říká, ţe jsou 

nějaký fyzický a mentální nebo psychický prostě 

závislosti. A druhá věc, to je taky takový prostě letitý 

nějaký éé paradigma, nebo nějaká prostě, nějakej úzus 

o tom, zda-li ty drogy, kdyţ je v okamţiku, kdyţ jseš 

prostě konzument těch takzvanejch psychoaktivních 

látek. Jestli skutečně kdyţ ti otevřou nějaký, nevim, 

kdyţ ti ten mozek nastartujou na větší obrátky, jestli to 

v tobě zanechá tu trvalou stopu a dá se říct, ţe i 

dneska, kdyţ se spolu bavíme a ani jeden z nás dvou 

momentálně nejsme toxikomani, nejsme momentálně 

pod vlivem nějakejch drog. Jestli ta nějaká ta nějaká, 

řekněme, oblast, která se budí tou drogou, někde 

prostě v minulosti je natrvalo, pořád jakoby otevřená a 

nebo je to jenom prostě éé v okamţiku prostě tý … 

kdyţ seš prostě toxikovanej, jo. 

Já: jasně 

Jarmil: to druhý nás tolik nezajímá. Já jsem slyšel 

spoustu argumentů různejch profesionálů pro i proti, 

nebo jakoby prostě různorodejch. K tý závislosti. Se 

mnou to bylo asi tak, ţe určitě jsem měl uţ po 

nějakým čase, tak po roce nebo dvou, dost z toho 

staţenou prdel. Stali se mi různý věci, ţe jsem se 

vyboural v autě, dost jakoby šeredně, vopravdu hodně 

šeredně. Já jsem to málem nepřeţil, bylo to jako fakt 

hodně, hodně na těsno áá to bylo takový první 

probuzení, kdy jsem si říkal „hele kámo, asi fakt 

zpomal“. Jsem jel samozřejmě strašně rychle, někde 

jsem to prostě nakouřil úplně prostě čelně někam do 

baráku. Takţe to fakt jako nebylo dobrý. Aleé, abych 

teda řekl, ta závislost. Já ti popravdě éé … takhle – 

stoprocentně to patřilo prostě k nějakýmu bontónu 

nebo nějakýmu ţivotnímu stylu tý doby. Protoţe jsem 

byl prostě mladej. Ţil jsem hodně na plno, se vším 

všudy. A kolem mě byla prostě z devadesátipěti 

procent skupina lidí, který ty drogy prostě brali taky. 

Byl jsem, takzvaně,v tý partě. Takţe tohle tam 

stoprocentně bylo. 

Já: hm 

Jarmil: jestli byla ta fyzická závislost, tak určitě jsem 

se dostal mnohdy prostě do okamţiku, kdy jsem věděl, 

ţe uţ bych prostě neměl nebo, ţe prostě nechci. Leţel 

jsem třeba doma a říkal jsem si „nikam nepudu, nebo 

se budu koukat na televizi nebo…“ nevím budu si číst 

a nebo budu spát budu prostě uklízet. Ale to tělo se 

úplně samovolně zvedlo. Cejtil ses provinile. Bylo ti 

z toho prostě teskno. Chtělo se ti, já nevím, brečet – 

cokoliv. Ale prostě jsi šel. Nemohl sis prostě pomoc a 

šels někam prostě koupit ten fet, nebo prostě za někým 

a prostě sjel si se. A uţ jsi měl opravdu takový asi 

příznaky nějaký závislosti, ţe ses toho nemohl sám od 

sebe zbavit.  

Já měl štěstí v neštěstí, ţe mě tu dráhu jakoby 

narkomanskou, too vlastně dvakrát nejdřív pak po 

třetí,  protnula ta hospitalizace v tom blázinci. Coţ byl 

svým způsobem vopravdu takovej, tomu říkám, ţe 

jdeš jakoby do čističky nebo prostě fakt jako na velkej 

výplach. Kdy, já jsem teda v jednu chvíli. To jsem 

teda tenkrát ještě potom začal chodit do školy jakoby 

na vejšku a pak na druhou áá chvíli jsem jakoby 

nebral. Ţe jsem si našel ten … snad jsem tenkrát ani 



80 

 

nekouřil. Chodil jsem běhat a bla bla bla a fakt jako 

jsem měl to. A na chvilku jsem se z toho jakoby 

dostal, ţe jsem vedl takovej opravdu ukázkovej ţivot. 

Lidi ze mě měli radost. K tomu jenom podotýkám, 

taková odvěká pravda, ţe to bylo dost přes zuby, 

protoţe všechny, tenkrát dosavadní kamarády, prostě 

s tý party, vopravdu prostě, je to tak jak všichni říkaj 

ve všech víkendovejch časopisech, prostě – změníš 

telefoní číslo, změníš telefoní číslo a nezvedáš 

telefony ani kdyby volali prostě jen tak, prostě to 

nezvedneš. Je to hnusný, ale prostě jako to je 

opravdu…to můţu jen potvrdit, ţe prostě lidi se 

kterjma to táhneš určitou dobu a on něco potřebuje 

nebo tohle, prostě ten telefon nezvedneš, já nevim, 

přestěhuješ se někam a úplně prostě fakt za sebou 

zabouchneš dveře, protoţe to, to prostě nejde jinak. 

Já: to je jasný 

Jarmil: já jsem tohle to udělal teda taky. Přičemţ 

stejně mě to ale jakoby potom dostihlo. Já uţ jsem si 

myslel, ţe uţ jsem jakoby dá se říct venku, protoţe 

všechno bylo košér. No ale jednou ééé to bylo asi 

nějak dva-čtyři nebo tak něco. Byla někde nějaká 

oslava u jednoho kamaráda, někde v Havlíčkově 

Brodě a já jsem, jsem byl tenkrát normálně akorát 

opilej, moţná jsem kouřil nějakou trávu - nevim, ale 

spíš jenom opilej. Áá probudila se mi takzvaná 

schizoafektivní porucha … psychóza, kdy vlastně já 

jsem nad sebou totálně ztratil kontrolu ale jakoby 

totálně v tý hlavě se mi to fakt prostě jako rozbilo. 

Noo, zaţil jsem teda hroznej víkend. Jsem šel 

normálně odněkaď, totální prostě psychóza … nevím 

jestli berete i duševní nemoci, ale vopravdu jsem byl 

totálně mimo. Šel jsem někde tři dny prostě bez bot, 

odněkud z Moravy aţ do prahy prostě jo. hrozný. 

Nevěděl jsem vůbec co dělám. Šel jsem prostě přes 

půlku republiky prostě bosej jako do Prahy. V hlavě 

jsem měl totální bramboračku, ale totální 

bramboračku. Byli tam i nějaký legrační věci, ale to aţ 

tak asi jakoby ééé napříště. Ale co je jako podstatný, 

ţe ve finále já jsem udělal nějakej exces, ţe jsem lezl 

po nějakým baráku a vlez jsem do nějakýho bytu 

protoţe jsem myslel, ţe lezu k sobě nebo prostě. 

Skončilo to prostě tak, ţe přijeli policajti. Ty mě tam 

normálně prostě seřezali. Jsi mysleli, ţe jsem 

nafetovanej nebo co. Fakt jako úplně mimo. Mluvil 

jsem blbosti. Tak mě prostě ztřískali, dali od ţelez, 

odvezli někam do nějaký cely. Tam jsem byl prostě 

asi dva dny. Přijel se tam na mě podívat nějakej 

doktor. Ten úplně viděl, ţe jsem prostě totálně mimo. 

Tam mě dali do kazajky a odvezli mě prostě do 

blázince éé na Karlák. 

Já: hmm 

Jarmil: tam teda začalo fakt peklo. Protoţe mě 

odvezli, kdyţ jsem tam byl úplně poprvý, hlavně jsem 

nevěděl co se děje protoţe to byla jako nová 

zkušenost. Áá odvezli mě tam na takový, prostě tam 

maj oddělení, jmenuje se šestka, to je prostě úplně 

v rohu na konci prostě chodby. Takový to kdyţ prostě 

přivezou ty lidi z ulice, ţe jsou úplně ne to, ne to, 

jakoby neuchopitelný, ţe jsou na tom jako fakt totálně 

špatně. Tak je tam prostě přiváţou. Si pamatuju, 

prostě přivázali mě, asi fakt tři dny, takhle prostě 

k posteli, přikurtovanej, ţe jo a ty sračky šli ven, ţe jo 

a fakt jako hrozný, hrozný, hrozný, hrozný. Píchali 

tam do mě prostě nějaký injekce. Já jsem se tam takhle 

klepal, sral po sobě, všechno – fakt hrůza, jako jo. 

vedle toho ty lidi ostatní, ţe jo, co je někde sebrali – 

no to bylo hrozný, to bylo fakt hrozný.  

Já: hm 

Jarmil: no ale z toho blázince prostě nějak, jsem pak 

uţ byl na pokoji, ţe jsem mohl ven na chodbu. Do 

kuřárny, ţe jo. noo ááá a zjistil jsem teda, ţe mám fakt 

problém, protoţe přišel jsem na to, ţe jsem totálně 

mimo, ţe jsem prostě, ţe v tý palici to mám prostě 

jakoby v prdeli áá samozřejmě měl jsem tam potom 

nějaký pohovory s nějakejma doktorama. Těm jsem to 

normálně všechno prostě vyblil. Oni samozřejmě brali 

nějaký krve, moče takţe jako se potvrdilo, ţe v tu 

chvíli jsem nebyl nějakej najetej, nebo prostě pod 

vlivem nějakejch, jakémkoliv psychoaktivních látek, 

jako třeba i alkohol nebo tohle. Takţe naštěstí ty 

málery co jsem jakoby udělal, tak mě někde potom 

nedostihli. Byl jsem někde teda u nějakýho soudu 

nebo to, ale ten mě ve finále akorát nařídil nějakou 

ambulantní léčbu, ţe prostě jako docházet, ale nebyl 

jsem za nic odsouzenej, ţe jsem dělal nějakej bordel. 

Já: jo,jo 

Jarmil: a ještě teda, tenkrát éé jenom bych uklouzl 

k mojí rodině, tak ty s toho byly samozřejmě hrozně 

špatný, ale ve finále to dopadlo dobře v tom slova 

smyslu, ţe jako oni jim ti doktoři, řekli, ţe v podstatě 

jsem v sobě neměl ţádný drogy, takţe jsem asi jako 

vopravdu nemocnej. Takţe se to nějak jakoby 

kulantně ještě to, ale prostě v těch papírech, tam jsem 

to všechno řekl, jak to bylo popravdě. Ţe jsem pár let 

vopravdu jako fetoval a všechno, takţe … a oni řekli, 

ţe se to asi probudilo jakoby z tý minulosti nebo je 

tam nějaká dispozice prostě v tý, v tý mojí hlavě. Oni 

tam tenkrát přišli s nějakou diagnózou, ţe mám 

nějakou schizofrenii nebo schizofrenní poruchy, nebo 

něco takovýho. 

Já: hm, hm 

Jarmil: no, tam jsem potkal docela dost zajímavejch 

lidí. Tam byli lidi všeho moţnýho typu. Alkoholici, 

blázni, feťáci všechno, takţe to byla fakt jako plejáda 

takovejch figur, dá se říct. No áá, to teda jenom oslím 

můstkem vyprávím o ty mojí závislosti. S tím, ţe to, 

s tím, ţe tohle to mi udělalo fakt jakoby prostě dost 

hlubokej takovej opravdu silnej reset v tom mým 

ţivotě. Protoţe v tom jak to jakoby šlo, tak najednou 

jsem potkal to nemocniční prostředí. Tam byli fakt 

vopravdu ty odborníci, bílí pláště a ten opravdu fakt 

surovej blázinec. Ty mříţe a ty hajzly a tyhle ty prostě 

všechny kurty a injekce a prášky. Takţe tam jsem si 

říkal, hele tady jsem se fakt uţ dostal někam, kdeéé 

končí prdel. Nebo uţ je to prostě jako jiný. S tím, ţe 

samozřejmě, jsem dostal igelitku nějakejch prostě 

tablet, ţivot se ti úplně obrátí vzhůru nohama. Vyhodil 

mě z práce. Neměl jsem peníze. Začal jsem hrozně 

tloustnout – bla, bla, bla. Všechno prostě na hovno 

Já: hmm 

Jarmil: áá řek jsem si – tohle to, tohle to prostě fakt uţ 

nechci zaţít, ţe to prostě není prdel. Je to vo hubu. Uţ 

prostě i ty prášky a to všechno. Máš vyluxovanej 
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mozek. No ale samozřejmě vydrţelo mi to nějakej čas. 

Nevím jak dlouho…osm měsíců, něco takovýho. 

Trochu jsem se jako postavil zase na nohy. Ţe jsem si 

našel novou práci. Nějak jsem jakoby prostě potom, 

uţ i s těma práškama trochu jakoby tolik nebojoval, ţe 

jsem si na to nějak zvyknul. Našel jsem si nějaký 

alternativní bla, bla, bla. A uţ jsem to měl zas ten 

ţivot tak aby trochu, zas prostě v takový klidný 

hladince – no a znova! Zase samozřejmě, ţe jo. coţ 

nebylo, nebylo úplně, úplně ideální. A pamatuju si, ţe 

jsem docházel prostě na psychoterapii vedle toho, ţe 

jsem měl standardně farmakoterapii, ţe tě jakoby léčej 

nějakejma lékama. Tak jsem měl i psychoterapii. 

Takový to povídání, ţe jo. hrozně fajn doktorku, měl 

jsem i nějaký terapeuty vedle áá krom teda tý 

diagnózy – oni nejdříve přišli se schizofrenií, teďka 

bipolární afektivní porucha, to je taková ta 

manidpresivní psychóza. Tak mi ta doktorka řekla, ţe 

mám ještě další jakoby neduh, nebo prostě takovou 

věc a to je krásný slovo, ona mi říkala „pane Jarmile 

vy baţíte po psychoaktivních látkách“ jako, ţe baţím 

po něčem, jako. a ţe je to prostě takovej druh nějaký, 

nevim, mentální predispozice nebo něco takovýho. 

Prostě baţení po psychoaktivních látkách. 

Já: jo, jo 

Jarmil: to se mi hrozně líbilo, ale samozřejmě jsem se 

toho chtěl nějak zbavit noo … bohuţel, teďka jsem 

viděl jeden takovej film, kde prostě chlápek říkal 

„nemá cenu bojovat sám s sebou“ (smích) coţ je 

v podstatě blbý, ale tenkrát jsem byl takovej 

zabejčenej, ţe prostě, já nevim, chci takovej ten hezkej 

ţivot, prostě, já nevím ééé manţelku v květovanejch 

šatech a dům s laťkovým plotem, prostě, já nevím, 

něco takovýho. Noo a dělal jsem samozřejmě všechno 

pro to aby to nedopadlo, ţe jo a nějak jsem měl furt 

naučenej nějakej takovej úzus prostě o těch něţnejch, 

hezkejch věcech. Děti odvést na balet, do krouţků bla, 

bla, bla. Takţe jsem se furt prostě snaţil tohle to nějak 

udělat a tak jsem normálně, vlastně éééů kdyţ to, tak 

vemu, tak já jsem vlastně registovanej toxikoman áá 

podstupuju jakoby léčbu ještě do dneška. A šel jsem 

normálně natvrdo. Bavil jsem se o tom s nějakou 

doktorkou. Pamatuju si, tenkrát jak je u apolináře jak 

tam choděj ty lidi na ten subotex, ţe jo. tak tam byla 

hrozně sympatická doktorka a právě to áá právě ona 

mi říkála, jako ţe prostě … jak uţ jsem jednou v tom 

blázinci byl, uţ se jednou takzvaně pomyslný ucho od 

toho hrnku prostě jakoby utrhlo, tak mi dala, si dělala 

legraci, taková fakt hezká doktorka to byla, tyjo – 

mimochodem taky taková ţenská, asi čtyřicet jí bylo a 

říkala mi „no pane Jarmile já vám můţu říct statisticky 

prostě, já za tu dobu co tu práci dělám, tak jsem měla 

stotisíc lidí jako jste vy“ a jako těm co uţ prostě jako 

propukla ta toxická psychóza nebo nějaká ta 

schizofrenie nebo cokoliv áá oni se k těm drogám 

prostě vrátěj, tak jako stojedna procent prostě lidí je 

tady znova. To je naprosto jasný. 

Já: hm 

Jarmil: pak se na mě podívala a říkala, ale víte co? 

Kdyţ se koukám na vás já si myslím vy kdyţ jako 

budete zase ještě pořád fetovat, tak vám to normálně 

moţná projde (lusknutí) hehe.  

Já: hehe 

Jarmil: si ze mě dělala prostě takovou tu prdel, ţe jo, 

jak se říká. No, jako, já vím jako. To mi nemusíte 

prostě říkat. Já uţ teďka jsem si vědomej toho, ţe 

prostě asi uţ je to v prdeli, protoţe jak máš takovej ten 

pomyslnej kopec jako s tím chlastem, ţe jo, jak to 

kreslil tenkrát ten Nohavica, ţe prostě lezeš, lezeš ale 

problém je, ţe nikdy nevíš prostě kdy sletíš dolu. 

Kaţdej to má někde, ţe jo. To je na tom ten průser, ţe 

jo. Stejně jako s tím chlastem, jako s tím fetem, tak 

můţeme spolu prostě fetovat stejně, kaţdej den, ale 

prostě dřív nebo pozdějc jeden z nás dvou prostě 

doletí na drţku, ale nikdo neví kdy a kde to bude. To 

je prostě ten gembl, ţe jo. 

Já: hm 

Jarmil: no a na tohle to konto jsem si říkal noo, tak 

jako jo, ale prostě co mám dělat, ţe jo. prostě, ţe jo. 

tak jsem našel tenkrát dost jakoby i fakt zajímaví to, 

zajímaví alternativy v tom ţivotě, ţe mě se tenkrát 

relativně dost dařilo v práci. Byla taková ta 

konjunktura v tý ekonomice. Já jsem pracoval v jedný 

takový mezinárodní firmě – obrovský. Právě na ty 

komerční nemovitosti, ty sklady jsme stavěli, ţe jo. 

měl jsem hromadu peněz a byl jsem takovej prostě nic 

mě netrápilo. Akorát tady prostě to byla ta slabina, ţe 

jo (klepe do stolu – sekání lajny?). 

Noo a ona mi doporučila, to bylo docela jakoby príma 

ééé dělat prostě nějakou charitu. No, ţe kdyţ prostě se 

fakt podívaš na ten ţivot z druhý strany uvědomíš si, 

ţe jsou prostě lidi, který by dali bůh ví co za to kdyby 

mohli mít ţivot jako máš ty a ty vedle toho si ho ještě 

prostě kazíš tím, ţe si jakoby cpeš do hlavy nějakej 

sajrajt nebo něco takovýho. Tak tě to jakoby prostě 

buď, ne přeprogramuje, ale trochu jakoby prostě 

ovlivní. V takovým tom dobrým slova smyslu. 

Já: jasný, to je dobrý 

Jarmil: tak jsem začal … jednak teda dávat nějaký 

peníze, coţ není taková výhra. Spíš jako aktivně, 

vopravdu jsem se zapojil do nějakejch 

dobrovolnickejch organizací, ţe jsem prováděl někde 

nějaký slepce. Udělal jsem si na to kurzy. Pak jsem 

někde v nějaký postiţený lidi prostě učil na počítači a 

bylo to dobrý. Áále stejně to nevydrţelo, hehe. Stejně 

to nevydţelo. Zase jsem to prostě jakoby podělalo. 

Áá-a-a moment, moment. Teď jsi jenom vzpomenu 

jak mě tam odváţeli podruhý, jo! 

Měl jsem tenkrát dokonce i takovej dá se říct jakoby 

učebnicovej vztah. Jsem chodil s jednou takovou moc 

pěknou holkou a měli jsme se prostě nádherně. Byla 

prostě úţasná, úţasná doba. Mě se hrozně dařilo v tý 

práci. Furt jsme byli nědke na nějaký dovolený. Jsme 

si prostě uţívali. Super, super. No ale já a furt mi to 

jakoby nějak nestačilo nebo prostě to, to ego rostlo, 

rostlo. Potřebovalo bejt ţivený a furt si musel bejt 

větší mačo a nějak víc do toho šlapat a víc to ještě 

proţívat a nebyl si vůbec jakoby takovej ten nějak 

jakoby střízlivej nebo takovej to… a dopadlo to, tak, 

ţe prostě jsem někde fff no, zase lítal dokonce snad 

s nějakou kudlou a kámoše jsem nějakýho, za to se 

omlouvám, vyhazoval prostě z okna a někde takhle 

jako blbě. Á zase prostě uţ přijeli prostě vjum, vjum – 

majáky, ţe jo. 
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Já: a počkej to uţ jsi byl na drogách? 

Jarmil: to uţ jsem byl na drogách, to uţ jsem byl zase 

na drogách áááá to uţ byl průser, protoţe to uţ mě 

jako přivezli. Já uţ zase jako velkej hrdina, ţe jo. Zase 

mě vezli na ten Karlák s odstupem třech let. Přičemţ 

já jsem tam normálně jako docházel denně. Mě tam 

píchali nějaký injekce jako. Abych měl v hladině, 

nějakejch těch stabilizátorů a nějakejch anti-psychotik 

co mi píchali. Takţe jako jsem tam normálně 

docházel. 

Já: jo,jo 

Jarmil: a pak mě přivezli jednoho krásného dne 

v takovejch těch obrněnejch sanitkách, ţe jo. tak já uţ 

tam hrdina, ţe jo. „dobrý den, jsem tady zase zpátky“, 

ţe jo. prdelky, prdelky. No ale pak to bylo blbý, 

protoţe tam se samozřejmě přijeli éé přijeli naši, jako 

rodiče a to uţ nebylo tak veselý. Jednak uţ to bylo 

podruhý áá druhak, ten doktor si to prostě jako fakt 

vychutnal. Si pamatuju, ţe přišel za mým tátou á řekl 

mu hned to, ţe prostě jako, ţe jsem asi jakoby, nějak 

jakoby v pohodě člověk, zajímavej, nevím – kecy zase 

nějaký jako. No ale, ţe prostě jako bohuţel jediný co 

by mu doporučil jako aby mi řekl, ţe bych změnil, ţe 

jsem měl v krvi prostě hroznýho nějakýho chlastu, 

koksu a všeho takovídleho. A to samozřejmě jako fff 

to ţádnej rodič nechce slyšet, ţe jo. pak tě tam ještě 

vidí v tý svěrací kazajce jak seš úplně vylízanej, ţe jo 

a v postatě ti řekne, „tak to je váš synáček, v tom 

pěkně lítá“, ţe jo. 

Já: hmm 

Jarmil: no samozřejmě pak táta s toho dostal ještě 

nějakej infarkt. Protoţe tam byli nějaký další věci. On 

je, on se ţivý, to je fakt hrozný, on se ţivý jako účetní. 

A je fakt takovej opravdu akurátní člověk, prostě jak 

říkám – zdrţenlivejm, prostě jak ten můj brácha, ţe jo. 

Já: jo, jo 

Jarmil: já jsem tenkrát vydělal hrozný peníze. 

Opravdu fakt miliony nějaký ááá z toho on uţ byl 

takovej celej na větvi. Protoţe říkal to není moţný, ţe 

jo. on tomu skoro nevěřil. On mi dělal papíry, takţe 

viděl moje příjmy. Noo a co bylo nejhorší, ţe já jsem 

prostě fakt tu hromadu peněz co jsem jakoby tenkrát 

vydělal, tak já nejenom, ţe jsem to utratil všechno, 

prostě rozprcal, jako, já nevím – auta, ţenský, 

dovolený, fet, píčoviny, ale vedle toho jsem si byl 

prostě schopnej nadělat ještě hrozný dluhy. Jako, ţe 

fakt mega dluhy áá z toho ho fakt prostě klepla pepka. 

Jakoţe prostě ppf. Coţ je teda fakt blbý. Ááá hrozně, 

hrozně blbá doba áá samozřejmě potom, potom co to 

co mě pustili, tak to bylo zase jako kdyţ vyletí 

exponenciála prostě v tom prvním případě to bylo na 

entou horší, ţe jo. protoţe se to stalo prostě zase, uţ 

jakoby podruhý. Hlavně předtím to bylo takový jako, 

protoţe samozřejmě jak tě kaţdý rodiče milujou, tak 

maminka spíš prostě věřila tomu, ţe jsem opravdu 

nemocnej a ţe tam nic jinýho nebylo. Nějak to jako 

vytěsňovala, ţe já to určitě nedělám tyhle věci, ţe to 

muselo bejt nějakou tou nemocí, ţe jo. nějak se o tom 

jako nemluvilo. Hlavně hrozně si přáli, abych se 

z toho dostal. Já jsem byl úplně ve sračkách, ţe jo. bez 

práce, bez peněz, tlustj s práškama. A já jsem se 

z toho prostě jakoby nějak vyhrabal aţ do toho, ţe 

jsem zase byl mistr světa, hromadu peněz, ţivot jsem 

měl prostě v pořádku a sám jsem to úplně prostě zase 

pokundil, ale jako do takový míry, ţe prostě to uţ fakt 

jako je na přesdrţku – lidově řečeno. 

Já: hm 

Jarmil: ţe to bylo fakt těţký období. Takţe zase mě 

z tý práce taky vyhodili a teď ještě ty ohromný dluhy, 

průsery – jsem chodil k nějakejm soudům. Protoţe co 

jsem dělal, jsem byl nafetovanej, takţe s tím byli 

problémy. Noo a na to fakt jako nerad vzpomínám. To 

bylo, to bylo blbý. No, ale takhle oslím můstkem o 

tom mluvím z toho titulu – závislost, nezávislost. Éé, 

ty moje pobyty v tý, v tom blázinci byli fakt jakoby 

ne-zá-viď- jak se to řekne? No prostě nikomu bych to 

nepřál, ale je to fakt jako trpká zkušenost i kdyţ tam 

samozřejmě byli nějaký legrační věci jako prostě u 

všeho, ţe jo. Aléé myslím, ţe tohle to mi svým 

způsobem, to byla taková dycky ta záchranná brzda, 

ţe jsem to jakoby valil, valil a pak jsem se dostal do 

bodu, ţe se to prostě urvalo, posralo a já jsem byl 

nucenej, protoţe jsem tam byl prostě přivázanej. 

Vymejvali mi ten mozek, tak tam mě vţdycky 

zpomalily, joo. Ţe vopravdu prostě mě, vyresetovali. 

To byla hrozná jakoby taková depresivní a vyčítavá 

nálada ode všeho kolem. Od těch doktorů, hlavně 

z tvojí rodiny – tam ses cejtil jako největší, největší 

prostě fakt zmrd. Kdyţ to takhle řeknu. Tam si fakt 

všem ublíţil, všechny si zklamal. Samozřejmě ta moje 

přítelkyně, tenkrát, se na mě vysrala odletěla někam 

do Ameriky a tak dále. Protoţe jsme si slíbili, ţe tohle 

to bylo a vţádným prostě případě nebude protoţe se 

máme dobře, ţe jo. to je taky, kdyţ se svojí holkou, 

někde na dovolený, vypadne z tebe teda co máš za 

sebou. Ona úplně prostě valí oči. Zrovna ona byla ten 

typ která prostě tyhle věci vůbec jako. To je někde 

v televizi nebo ty lidi snad ani neexistujou, nebo to 

nechápu, neznám. Vůbec nezájem a pak zjiští, ţe 

prostě jako frajer se kterým je uţ nějakou dobu, tak 

v postatě jako je, je ten o kom ona si myslím, ţe ty lidi 

ani neexistujou. Takţe to byla úplně natěšená. Říkala 

„dobrý, dobrý, ţe si mi to řekl, tak jako je snad jasný, 

ţe dneska to nemáš zapotřebí, protoţe se máme, 

protoţe se máme rádi, máme se dobře, máme všeho 

dost, takţe proč bys to dělal?“ říkám „jasný, jasný“ a 

slíbil jsem jí samozřejmě, ţe uţ se to nebude 

opakovat. Kdyţ ona to jakoby nezaţila a já jsem to 

jakoby vytáhl, jako nějakou takovou, nějakýho 

kostlivce, ţe jo. 

Já: jasně, jasně 

Jarmil: no, takţe ta mě taky poslala do prdele. 

Všechno prostě všechno na hovno. No a to teda jako 

jestli jsem byl závislej nebo nebyl závislej -  jak 

říkám, já si myslím, ţe určitě jsem nějakou tu hranici 

určitý fyzický závislosti dost jakoby úspěšně se k ní 

asi i zřejmě blíţil, nebo tam nějak na pokraji byl. 

Naštěstí jenom, kdyţ přemejšlím o těch lidech, který 

uţ, to vidíš na ulici, někde u toho Muzea nebo na tom 

Pavláku, ţe jo, kdy ty lidi uţ asi nemaj ani moc cesty 

zpátky, tak je to štěstí v neštěstí prostě. Ten osud to 

uvařil tak, ţe prostě, ţe jsem skončil v tom blázinci. 

Noo já jsem tam byl pak ještě jednou, potřetí, k tomu 

se dostanu. Ale to byla taková nucená, nucená prostě 
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pauza, která tě prostě aspoň, nevim, na půl roku 

opravdu z tohohle světa prostě vyřadila. Protoţe 

tam…jednak v tom blázinci tě vymyjou, to tě prostě 

fakt ty, ty tablety, který zase fungujou jakoby na 

protichůdným, nebo ty látky co do tebe prostě dávaj, 

tak éé to funguje naproti chůdným jakoby směru. Tak 

tě jakoby vyresetujou do jakoby jiný podoby a na mě 

to působilo docela jako dobře i terapeuticky, ţe jsem 

si vţdycky prostě říkal, ţe se chci změnit, ţe bla, bla, 

bla. Viděl jsi hlavně ty lidi kolem tebe, který jsou 

totálně v prdeli. Takţe to mělo nějaký účinek, ale 

vţdycky jenom prostě na nějakou omezenou dobu. 

Jako, ţe to nevyléčilo, nevyléčilo úplně jakoby 

navţdycky, no. Tak éé asi tak bych to popsal, no. 

Já: jo, jo. dobře a to ti bylo kolik kdyţ jsi byl podruhý 

v tý léčebně. 

Jarmil: kdyţ jsem tam byl podruhý, tak to mi bylooo, 

to mi bylo osmadvacet. To bylo dvatisíceosm. 

Já: jo,jo. dobře, hehe. Tak teď nějak pomalu 

dospějeme do teď? 

Jarmil: jasně, no, do teď. Je to teda tak, ţe, ţe mmm já 

nevím jestli z toho mám mít radost nebo z toho bejt 

zklamanej, ale eeeu … trávu jsem kouřil naposledy 

včera večer hehe. Áá asi člověče takhle, jo. já mám 

problém, já teda stoprocentně asi budu typ člověka, uţ 

jakoby povahou, nebo nějakou genetickou výbavou 

takovej, kterej vopravdu prostě vymetá ty extrémy… 

Já: hm, jasně 

Jarmil: áá to je prostě pravda, ţe to fakt těţko změníš, 

nebo prostě s tím se akorát musíš naučit ţít. Neumím 

si představit, ţe by ses jakoby, tak od základu prostě 

překopal nebo přeprogramoval, ţe bys byl jako jinej 

člověk, jo. svým způsobem víš, ţe uţ se prostě narodíš 

s nějakým takovým softwarem nebo s nějakou prostě 

aspoň nějakou bazální prostě informací někde v sobě, 

která tě trochu směruje a to samozřejmě těm drogám 

nahrává, jo. 

Já: hmm 

Jarmil: pravda je, ţe já jsem vedle těch extrémů toho, 

ţe prostě éé ţe děláš ty vyhraněný věci, kde prostě 

patřej ty drogy a tyhle ty, nevim, druhy éé poznání na 

okraji prostě společnosti nebo vůbec prostě nějakýho 

zavedenýho řádu, tak v druhý rovině třeba zase já 

jsem byl dokonale třeba já nevím někdy vzornej ve 

smyslu, ţe třeba, já nevím - ráno, kaţdý ráno jsem 

vstal šel jsem běhat, plavat pak jsem byl úspěšném 

v tý práci. Jedl jsem dělenou stravu. Víš, prostě, jako 

tyhle ty, aţ úplně, ţe ty lidi aţ ţasli co všechno seš 

schopnej udělat. Vedle toho mít nějaký aktivity typu, 

nevím, učit se další cizí jazyky prostě áá dělat třeba i 

tu charitu a mít doma prostě uklizeno a tak dále, jo. ale 

cejtím, ţe je to prostě jakoby nezdravý, ţe ty extrémy. 

Ţe jako kdybych si mohl vybrat, tak bych byl někde 

v tom prostředku, ale mě to dělá problém, jo. 

Já: jasný 

Jarmil: noo, dneska to je teda tak, ţe jak říkám jako, 

kdybych si mohl asi vybrat, ééé no takhle kdybych si 

mohl jako úplně vybrat, tak bych si prostě tady někde 

jednou přál nebo jednou nějak vymyslel aby to 

dopadlo prostě dobře. Abych zase neskončil 

v nějakým průseru. To je jedna alternativa, která je 

taková přízemnější. Protoţe já uţ jsem se, uţ bych ani 

nespočítal kolikrát jsem si někde někam napsal, 

pověsil, někam zaznamenal – jsem měl období, ţe 

jsem si po sobě psal lihovejma fixama nebo, já nevim, 

noţem jsem si do těla ryl, ryl nějaký znamení-

píčoviny, abych si jako pamatoval nějakej okamţik, 

nějakýho prostě ééé stavu tý mysli, kdy seš prostě 

naprogramovanej, ţe se změníš a budeš prostě 

takovejhle a mnohdy tam patřilo i to, ţe drogy nikdy 

víc, protoţe ti příjde do hlavy scénář, ţe bez těch drog 

budeš lepší, spokojenější člověk. 

Já: hm,hm 

Jarmil: průser, ale je, ţe prostě jak takhle ten příboj 

prostě vţdycky ten písek takhle omeje a spláhne to 

zpátky do toho jak to bylo, tak to takhle funguje prostě 

s těma přecevzetíma, s těma nějakejma jako 

zařeknuvšíse něčemu. Znám lidi, třeba já nevím, 

někde snad je v Bohnicích je taková legendární 

ţenská, která byla člověče snad asi dvacet let na jehle, 

opravdu jako prostě všechno moţný a uţ je snad 

patnáct let úplně čistá, úplně jako, ţe prostě bez 

ničeho, dělá tam někde nějakou terapeutku. Coţ mi 

přijde totálně jakoby fakt jako heroickej výkon jednak 

a druhak teda bohuţel hrozně vzácnej, protoţe myslím 

si jako s tím, s těma drogama je to úplně stejný prostě 

jako s kouřením a s chlastem, jako , ţe se toho prostě 

nikdy nezbavíš. Jednou jsi to hold jako si sklouznul, 

tak ses sklouznuls, ale nebudeš nikdy jakoby čistej ve 

smyslu – budeš vţdycky akorát uţ jen abstinent, jo. 

Já: jasně 

Jarmil: ţe uţ si budeš akorát odříkávat, ale ţe by ses 

úplně zbavil toho, ţe se ti někdy jako nevyhrabe 

z nějaký jedný tý buněčky, nějaký, nebo prostě toho 

neuronu nějakýho, prostě tam zase někde ssift 

proběhne prostě, tak ţe by tam nevyběhla nějaká tak 

co si dát jen tak jako čáru, jo?z legrace… 

To uţ nejsem naivní, ţe by tohle to úplně jako 

zmizelo. Jednak prostě to uvidíš někde v televizi, nebo 

se někdo zmíní i kdyţ nechtěl – to nejde. Přitom se 

nejde ani odstěhovat, protoţe to máš tady v tý palici a 

to s tebou ţije jako. 

Já: jasně, je to tak 

Jarmil: dneska to je teda tak, ţe snad si myslím, uţ je 

to kolik, uţ je to asi … no prdlajs, jsem chtěl říct, ţe to 

je tak …dneska máme dva dvanáct. Jsem si myslel, ţe 

uţ to budou, tak jako třeba ééé tři roky. Já jsem byl 

ještě oklikou v tom blázinci po třetí ééé dvatisíce-,to 

bylo v loni v létě, dvatisíce jedenáct. Tam jsem byl 

poprvý dobrovolně, ţe mě tam poprvý jakoby 

nepřivezli spoutanýho a šel jsem tam sám ááá chtěl 

jsem říct, ţe uţ je to jakoby tři roky co jsem relativně 

abstinující. Pravda je teda, ţe za ty tři roky zpátky, tak 

jsem mohl mít, je nevím, tak čtyři, pět extází … max. 

a to bylo za jeden večer, ale za to můţe kamarádka, 

protoţe byl nějakej silvestr ááá měli jsme jet někam 

spolu na Silvestra, ţe se někde skočkujem a vona čůza 

se někde zasekla. Já byl doma, uklízel, ţe jo. furt jsem 

čekal. Dal jsem si jakoby půlku, ţe počkám na ní. Pak 

si říkám „kde je?“. Tak jsem si dal druhou. No a to byl 

Silvestr, to jsem byl celou noc doma na Silvestra, 

čekal aţ příjde, seţral všechny ty extáze. Pak jsem jel 

někdy v pět ráno někam hledat do xklubu. Ona byla 

úplně prostě na mraky áá nic. 
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Takţe suma sumárum, nějaký ty extáze. Pak jsem 

někde teda asi dvakrát nebo třikrát měl ééé nějakej 

kokain, ale taky všeho všudy, suma sumárum tři 

gramy. No, ale teda co mi nedělá úplně radost, i kdyţ 

člověk si furt říká, ţe uţ jako má něco za sebou a ţe to 

pozná, ţe to má pod kontrolou, táák docela dost hulím 

jako, ţe fakt a z toho mám občas fakt výčitky 

svědomí, ţe éé né teda ve smyslu, ţe, chraň mě ruka 

páně, ţe bych to úplně zase měl, ţe mě to toliko 

vytrestalo, ţe mě to fakt zas úplně vyhodilo z toho 

sedla, ţe by to končilo jako hospitalizací, ale, ţe éééé 

dost bojuju prostě jakoby s tou leností, jo. jsem 

v maximálně produktivním věku. Mám poměrně fajn 

ţivot ááá, ţe jo, kolikrát se prostě stane, tak ţe – ono 

to má teda něco do sebe jo, kdyţ se ráno probudíš a 

místo toho abys šel do práce, tak vylezeš na balkon a 

ještě nahatej nebo v ţupanu co vylezeš ze sprchy, tak 

si prostě dáš takhle prostě (dělá, ţe tahá z cigarety) 

jako čouda a seš doma, ţe jo. nebo přijedeš v poledne 

prostě do kanclu, ţe jo. nahulenej, ţe jo – takţe jako, 

taková jakoby prostě legrace, ţe jo. 

Ale problém je, ţe nic neděláš, na všechno sereš áá 

nevim, já tak jako furt si jako namlouvám ééé jsou i 

kamarádi, který se mi za to jakoby smějou, ţe se furt 

jako snaţím bejt lepším člověkem a ţe si jakoby 

nalhávám, ţe si prostě obelhávám sám sebe, protoţe 

éé jsou to dobrý kamarádi a co mě znaj dlouho, tak si 

dělaj legraci protoţe mi říkaj, ţe jsem stejně v postatě 

línej zmrd a ţe prostě jako takový ty ideály, ţe budu 

slušnej taťka a ţe budu chodit ráno v osm do práce, 

aáá před tím chodit běhat prostě ať to zapomenu, ţe to 

nejsem já, ţe si jakoby nalhávám něco prostě co 

nejsem. Protoţe já jsem ten typ prostě fakt to flákám a 

tohle je pro mě momentálně jako největší téma ááá jak 

říkám – ty drogy tam maj taky to místo, ţe prostě je to 

takovej ten další černej puntík, krom toho, ţe já třeba, 

nevím, ééé namísto toho abych v tý svojí firmě se 

prostě nějak jakoby snaţil, přitom tam máme fakt 

velký moţnosti. Dá se tam někam jít, jenom kdyby 

člověk trochu něco dělal, tak místo toho to mrdám, 

kašlu na to a ještě ke všemu třeba prostě někde jsem 

zhulenej nebo prostě do rána v baru, jako jo.  

Já: hm, hm 

Jarmil: tak éé to je teda jakoby výzva. Tohle to nějak 

se s tím poprat, ale jak říkám – pravda je zase v tom, 

já nevim no, já si myslím, ţe ůůů nezměníš svět to asi 

ne, ale sebe do jistý míry prostě změnit můţeš, jako. 

Áá já to mám jakoby nevim, problém je, ţe ty, ty 

racionální faktory jsou hrozně jednoduchý, ţe jo. je ti 

prostě jasný, ţe kdyţ ráno vstaneš, půjdeš do práce, 

tak se budeš mít dobře. To prostě tak je.  

Já: hmm, jo 

Jarmil: pudeš, naučíš se na zkoušku, tak to uděláš. 

Nejhůř za tři.  

Já: hehe, jako jo 

Jarmil: nejhůř za tři … ALE! (smích) 

Já: jasně 

Jarmil: takţe jako buď tak, joo pfff, ééé … nevim, 

nevim nevim, no. Ale zase teda je problém, ţe to, ţe já 

teda dost, teďka uţ ne, se toho snaţím zbavit. Ale dost 

přemejšlím o ţivotě, dost přemejšlím sám sobě a o 

věcech který nás utvářej. Dřív jsem ti byl aţ hodně 

posedlej, uţ jakoby od nějakýho útlýho věku – od 

dětství nebo od puberty, ţe jsem dost i jako jel 

v takovejch těch kníţkách prostě o tom smyslu ţivota. 

To bylo moje nosný téma kolik let prostě. Smysl 

ţivota a všechny prostě přístupy k tomu moderní, 

tradiční … všechno co tě prostě utváří. 

Já: jasně … smysl je oříšek 

Jarmil: jsem se tomu snaţil přijít na kloub. Furt si ten 

ţivot jako vychutnávat v největší moţný míře. Dneska 

uţ na to seru, s odpuštěním, ţe prostě to beru tak, ţe to 

co se mě dotýká je takhle úplně v krouţku kolem mě 

áá snaţím se prostě jakoby makat, momentálně – teda 

se přiznám, docela bez zubě, teda na tom abych měl 

nějakej řád a reţim úplně obyčejnýho, podělanýho 

prostě, průmernýho člověka. Kterej prostě ráno vstane. 

Vstane a ne proto, ţe musí, ale ţe je to normální a ne 

ţe nemusí protoţe mu to projde. Hehe. Vyčistí si 

zuby, nasnídá se a jde prostě do práce, normálně v tý 

práci prostě funguje a pak se vrátí, nevim. Doma si 

s manţelkou kouká na televizi, jo. 

Je to takový hrozně jakoby moţná pitomý, ale kdyţ si 

vezmeš tu, většinu feťáckejch filmů, třeba jako 

Trainspotting nebo něco takovýho. Tak většinou v tom 

lepším případě, to si všimni, to končí tak, ţe ten hlavní 

hrdina, nebo ta nějaká hlavní postava sní o tom kdyţ 

to samozřejmě přeţije ten mejdan velkej, ţe budou mít 

ten zastanek, vopravdovej, Čapkovskej prostě ţivot. 

Já: hmm, jasně 

Jarmil: a budou mít radost z těch vobyčejnejch 

primitivních věcí. Coţ je samozřejmě obrovskej 

problém, obrovský téma, jo. jak to tam cpou … běţí a 

ţe prostě si koupí myčku na nádobí a budu mít 

hypotéku. Víš takový ty přízemní věci, no. Ale vono 

jako umět se z toho radovat – (lusknutí) to jako, to 

není jen tak, ţe jo, protoţe máme v hlavě tu 

kosmickou nějakou rejhu jak je všechno prostě totálně 

někde, někde tady a za zdí a vevede, ţe jo. ale pak 

prostě si vychutnat to, ţe se můţeš ráno probudit. Dát 

si prostě snídani nebo si jít zaplavat a jít do práce a jít 

dělat něco smysluplného, tak to je hrozně přízemní 

prostě, to je málo, ţe jo… 

Já: dobrý … přesně 

Jarmil: to je jakoby můj momentální boj no …nevím. 

Já: hmm, hezký, hezký. 

Jarmil: otázky ještě, dej mi nějakou otázku 

Já: chceš ještě nějakou otázku? 

Jarmil: noo. Třeba mě překvapíš úplně. Zeptáš se mě 

na něco na co se mě ještě nikdo nikdy nezeptal nebo 

co mě nenapadlo… 

Já: hehe, tak já se tě zeptám třeba na tu minulost 

Jarmil: joo, jak jsme se bavili u toho vejtahu. To je 

problém no.To je co by kdyby. 

Já: jestli by jsi to měnil, neměnil … 

Jarmil: hele já jsem dost jakoby nespokojenej, 

nafrfňenej člověk jako obecně. Si furt myslím, ţe 

můţe bejt něco lepšího, ale na to je nějaký přísloví, ţe 

kde sedíš na prdeli a sotva dohlídneš na druhej konec 

nějakýho kopce ale zdá se ti ta tráva na tom kopci 

mnohem zelenější neţ ta kterou máš momentálně pod 

prdelí jo. coţ je u mě problém – ţe bych furt něco 

jinýho, lepšího a šťavnatějšího. A s tou minulostí to je 

u mě asi tak, ţe kdyby teda jako byl tady nějakej 
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pánbůh a dal mi tady takhle prostě vybrat třeba z pěti 

minulostí, ţe bych si mohl tuhle minulost vyměnit 

třeba za tuhle tu minulost, tak jako nevím, tak jako 

třeba by mě zajímalo co by mohlo bejt jinýho, určitě. 

Aléé pffff asi jako, samozřejmě, ţe jsem o tom 

přemejšlel milionkrát a spíš se to v sobě snaţím 

potlačit protoţe to vopravdu asi nemá cenu i kdyţ se 

říká, ţe se moţná člověk jako má poučit z nějakejch 

chyb co udělal v minulosti. Co bych jako asi jako 

první zmínil, ţe kdyţ jsem byl podruhý v tom blázinci, 

tak too, tak vím, ţe jsou to teda blbý prachy, ale vím, 

ţe třeba kdybych fakt nebyl úplně takovej kokot, ţe 

jsem udělal ty hrozný numera, tak ţe jsem si mohl, já 

nevím, příklad. Prostě já jsem jak idiot dal prostě 

nějakýmu kreténovi, kterýho jsem znal prostě jen 

chvíli. Byl to takovej realitně jakoby kámoš (ironicky) 

tak jsem někde na nějaký peníze prostě za nějakej 

barák, ţe tam budu jednou bydlet nebo něco takovýho 

a samozřejmě dneska nic, prostě. On je v prdeli akorát 

se mi směje. Tak tyhle ty věci třeba, jako ţe jsem 

mohl mít dneska jakoby o dost easy ţivot. Jenţe je 

zase pravda, ţe díky tomu, ţe jsem padnul úplně 

takhle jakoby na tu hubu áá vyhodili me z tý práce, tak 

zase jsem byl donucenej dělat něco jinýho áá nikdy 

bych dneska třeba moţná ani nepodnikal coţ je hrozně 

zajímavá zkušenost ve smyslu, jako ţe … já třeba 

nemám děti, aleé dost si pamatuju, ţe jsem jakoby 

tohle to proţíval, ţe kdyţ jsme jakoby se dali 

s nějakým tím mým společníkem dohromady a já jsem 

ještě pro ten nápad ještě jako zblbnul další lidi, tak mi 

to dost zasáhlo v tom, ve slova smyslu, ţe jsem 

najednou zjistil, ţe jsou za mnou nějaký lidi, který 

tomu třeba jakoby prostě věřej. Investovali do toho 

svoje nějaký talenty, časy, prostředky, riskujou tím 

svoje hypotéky – jestli to vyjde nebo nevyjde. A je to 

na tom začátku dost jakoby, ne ţe bych kvůli tomu 

nespal, i kdyţ moţná trochu taky jo, ale je to 

minimálně taková zajímavá zkušenost…něco bych to 

přirovnal k tomu, kdyţ se z tebe prostě stane taťka. To 

jsem třeba pozoroval na bráchovi. Ten uţ má teďka 

druhý dítě. Najednou prostě zjistíš – nejsi sám – a ţe 

máš za sebou prostě někoho a v tom ţivotě to je zase 

prostě takovej jakoby svým způsobem další nějaká 

meta, nebo přirozenej vývoj ááá  tohle mě třeba taky 

docela svým způsobem trochu proměnilo nebo prostě 

změnilo a kdyţ o tom tak uvaţuju tak kdyţ by se tohle 

nestalo, ţe bych nedělal, ten bordel a nedofetoval do 

takový prostě míry, tak bych třeba moţná dneska byl 

furt v těch KLRs coţ třeba by nemuselo bejt špatný, 

nevim, i kdyţ jdou dneska docela do prdele, jsem 

slyšel. Ale bylo by to o tom, ţe bych prostě chodil 

tady do tý králíkárny, nějakýho toho prostě 

skleněnýho kanclu. Tam bych přišel, byl bych jeden 

z dvaceti tisíc na světě, nevim. Takhle bych si sednul 

prostě k tomu místu. Měl bych svýho šéfa, ten by měl 

dalšího šéfa, ten by měl dalšího šéfa a musel bych furt 

jako někoho poslouchat, coţ mi jsme tam měli volnost 

všechno, ale byl bych jakoby členem něčeho co jsem 

nevytvořil já. Neneslo by to tu mojí stopu. Dneska 

v podstatě dá se říct, ţe vytváříme něco co vopravdu 

jakoby nese ten můj podpis ááá je to jiný, je to jiný 

noo. 

Já: jasně, jasně 

Jarmil: ale ono to je asi jako se vším v ţivotě. Ţe 

všechno má rub a líc a má to prostě … mince má taky 

dvě strany … to asi nevymyslíš nooo … takţe néé, 

neměnil bych (smích) 

Já: neměnil bys (smích) dobře, dobře 

Jarmil: přemejšlím jestli by to asi nějak dopadlo. Já 

jsem si chvilku, chvilku hrozně vyčítal, ţe jsem to 

tenkrát posral prostě s tou – eholkou se jmenovala a 

měla tam teda dvě e. byla chorvatka. A ţe jsem si taky 

říkal by dneska v podstatě, ţe jo by měla, já nevím, 

dvě děti áá všechno tam do toho bodu směřovalo. Ale 

zase otázka – bůh ví jak by to bylo, ţe jo, třeba by 

jsme dneska byli pohádaný a tahali by jsme se o děti a 

nevíš jako. Nevim, nevim, nevim 

Já: jasně, jasně … no a ještě moţná takovou poslední 

otázečku – jak vidíš svoji budoucnost? Já jsem se na 

to lidí ptal, i kdyţ si mi na to trošku zodpověděl, ţe 

nevíš, ale teďko seš teda .. 

Jarmil: hele tyjo, fakticky nevim – nevim, nevim, 

nevim. Já právě, přemejšlím éé co bych si zaslouţil 

nebo jak by to mělo vypadat … chmm … já uţ jako 

vedle, vedle toho jak třeba jsem byl hrozně šťastný 

dítě, nebo prostě vzácný v tom, ţe kdyţ jsem byl 

v tom věku, ţe, kdyţ se hlásíš na střední školu, tak 

nikdo nikdy tenkrát nevěděl, nějakejch, kolik mi bylo 

kdyţ jsem vyšel ze základky? Čtrnáct. Tak nikdo 

tenkrát nevěděl, co bude dělat a já jsem v tom měl uţ 

paradoxně prostě jasno a rodiče z toho měli strašnou 

radost, ţe jsem tak jako přímočaře věděl … ale, teďka 

tyjo – je ti nějak kolem těch třiceti a nemáš to úplně 

jakoby prostě nalajnovaný, ţe nemáš domek za Prahou 

a ještě jakoby od toho ţivota něco čekáš, tak já 

fakticky nevím. Já jsem prostě jako první věc co se 

můţe stát, ţe, jako třeba ten „fér část“ toho baru, ţe 

budu takovej ten, kdo do toho bude ještě deset let 

nějak jakoby mydlit v uvozovkách, ţe budeš takovej 

ten chlápek (uchcehctne se) na voko moţná solidní, 

kterej ééééouu nemá rodinu áááoouů v ideálním 

případě ještě jakoby tak nějak stylem nějaký rockový 

hvězdy nebo nějakýho já nevím, avantgardního 

umělce prostě v pětačtyřiceti zbouchneš nějakou 

dvacítku nebo něco takovýho. Coţe teda jako 

popravdě má svým způsobem taky nějaký kouzlo a 

trochu mě tyhlety lidi v uvozovkách voněj. 

Já: hm,hm 

Jarmil: kdyţ vidíš někde v baru nějakýho toho chlapa, 

co má, co má nějaký kříţky na sobě ale je vidět, ţe je 

vyřáděnej, ţe uţ jako je hodnej, ţe prostě uţ jako 

v pohodě, prostě a má vedle sebe nějakou oduševnělou 

já nevím co – prodavačku květin a neboó coţ by měli 

asi teda obrovskou radost si myslím rodiče a já bych 

se tomu nebránil – normálně třeba, nevím, za dva, za 

tři roky prostě ten laťkovej plot, no, já nevím 

v Jizerkách, v Hostivici, nevím. 

Já: jasně, jasně, rozumím 

Jarmil: jako je pravda, ţe to kdyţ to vemu papírově 

nebo prostě v globálu, tak je to hrozná škoda, protoţe 

svým způsobem mě se v ţivotě splnili věci o kterejch 

jsem si ani nesnil plus teda se mi splnili i ty o kterejch 

jsem si bohuţel snil a nevěděl jsem, ţe se stanou a ţe 

budou takovýhle, aleéé vidím na sobě, ţe prostě mám 
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moţnost nebo šanci prostě, ten ţivot si nějak utvářet, 

vopravdu to měnit, tu moţnost máš á paradoxně těch 

lidí jakoby, kór v dnešní době není tolik, jo a to mě 

třeba jako upřímně prostě mrzí ale furt jako pořád 

ţvatlám, ţvatlám, ţe z toho mám špatnej pocit, ale uţ 

delší dobu proto jakoby nic nedělám … víš jako, ţe 

prostě, někdo kdo třeba já nevím nemůţe si vybrat 

úplně kaţdou práci kterou chce nebo má nějaký 

závazky nebo má nějaký jiný bariéry, ať to jsou 

bariéry jakéhokoliv typu, tak já v podstatě jsem úplně 

maximálně svobodnej člověk éééou do jistý míry 

relativně nezávislej áá můţu si tak nějak prostě dělat 

co chci teďka. Mám takovou prostě startovací čáru 

jako ideální pro cokoliv, pro cokoliv. Nejsem zas tak 

úplně jakoby starej a ţe bych někde byl někomu 

k smíchu, v produktivním věku, relativně zdravej – 

jako samozřejmě jím ňáký prášky, ale jím nejím a je to 

spíš taková legrace, aleéé tak jako teďka se jako 

povaluju noo a nevím k čemu to povede. 

Já: hm, hm 

Jarmil: buď to povede k tomu, ţe se zase nějak naseru 

a začnu něco dělat – se sebou a s tím ţivotem a 

k ničemu to někde vyústí a nebo se naučím nějak 

radovat prostě z toho ţivota, spokojit se s tím. Ţenský 

taky dokáţou ten ţivot prostě dost, dost změnit, dát 

mu úplně jinej směr áá nebo to třeba taky skončí ještě 

blbě, špatně coţ to jako na to nechci pomejšlet, ale 

pravda je, ţe to, ţe uţ mi těch průserů jakoby hodně 

prošlo jako, ţe hodně dost, co si vzpomínám á nevím 

no, byl jsem, byl jsem připravenej i v ţivotě, nebo byl 

jsem, byl jsem i před takovým jakoby dá se říct 

rozhodnutím, právě, ţe stanovisko, mi fakt doktoři 

říkali, ţe budu rád kdyţ si utřu prdel, jako sám, ţe 

jsem byl fakt úplně, ale jako fakt totálně takhle 

(ukazuje grimasu) mi tekla slina, měl si tady ten 

metrix úplně popadanej a totálně v hovnech jako. A 

oni mi říkali, jako ţe to je normálně na plnej invalidní 

a ţe konec, ţe sem prostě dohrál jako, jo. Takţe nevím 

jako (pochechtne se) můţe se stát, ţe něco takovýho 

někde zas prostě poseru a budu fakt jakoby odstavenej 

no … 

Já: noo, hodně štěstí 

Jarmil: (smích) děkuju 

 

12.4. Rozhovor s Kamilou 
Kamila: joo, tak asi od začátku úplně no. Takţe, 

vlastně já jsem se poprvé k drogám dostala to mi bylo 

třináct let v osmé třídě. Já jsem začala chodit – líbil se 

mi jeden kluk, tak to většinou bejvá a začla jsem s ním 

chodit. On bydlel ve vedlejší vesnici. Noo a oni to, oni 

tam kouřili trávu. Tak jsem samozřejmě začala na 

trávě, jako asi většina lidí. Coţ asi jako by nebylo zas 

tak špatný. No to bylo takovej ten, taková ta základka 

ta byla jen s trávou, tak to bylo pohodový. To asi není 

nic zajímavího, to bych mohla přeskočit. Noo jenom 

fakt tráva, čistě.  

Já: čistě tráva? 

Kamila: čistě tráva – bez drog 

Já: takţe to byla taková pohoda 

Kamila: taková pohoda, no. Hehe, chlastali jsme, 

kouřili trávu a bylo nám fajn.  

Já: jo 

Kamila: no, pak jsem vlastně přešla na střední školu, 

takţe to je v kolika? V patnácti, šestnácti zhruba. 

Já: no, patnáct, šestnáct 

Kamila: to jsem začala chodit s jedním klukem, ten 

byl taky z vedlejší vesnice á … začla jsem nebo 

poprvé jsem měla čáru perníku … vlastně, ţe on mě 

přitáh na jeden byt a tam se to vařilo a já jsem to 

jakoby neznala. Nebo neznala, nějak fakt moc 

nevěděla. Nebylo tolik informací dřív jako je ted, ţe to 

máš na kaţdým billboardu na kaţdý zastávce a „fotbal 

ano, drogy ne“ (smích) nebo jak je to heslo, víš co? 

Já: (přikyvuji) 

Kamila: a tam třeba jako bylo, ţe drogy jsou špatný se 

říkalo ale nikdo ti nic nevysvětlil. Co je perník, jak to 

vypadá. Co je herák. A takový ty věci. 

Já: hm,hm 

Kamila: no a tam se právě vařil pervitin. No a oni mi 

to nabídli. Dali to prostě přede mně – dej si. A já jsem 

nevěděla, protoţe jsem to jako neznala a zas 

sem…nevěděla no. A říkám ţe to neznám a ţe nechci 

něco brát co neznám. A oni – ten kluk co vařil se 

zeptal, to jestli jako hulim trávu. A já jako, ţe jo. A 

on, ţe je to takový dost podobný. 

Já: hmm, co? 

Kamila: né, takhle. To bylo v tom smyslu, ţe se bojím 

aby to na mě doma nepoznali a on řek, ţe jestli hulim 

trávu a nepoznaj to na mě, tak tady to na mě taky 

nepoznaj. Tak to bylo v tom smyslu takhle. 

Já: jo,jo 

Kamila: to bylo v tomhle smyslu, ne ţe to má podobný 

účinky. No a já jsem řekla jako, ţe jo, ţe trávu kouřím 

a ţe nevím jestli to vědí. Kaţdopádně mi doma nic 

naříkali, ţe jo. Tak jsem předpokládala, ţe to nevědí, 

tak jsem si to dala no. 

Já: a to bylo teda na začátku střední, v prváku? 

Kamila: bylo mi patnáct, šestnáct let – spíš šestnáct. 

Začátek střední, moţná začátek druháku, ale spíš 

prvák. 

Já: jo,jo. A ten kluk to nebyl ten co se ti líbil v osmý 

třídě? To byl jinej? 

Kamila: no to byl to…já jsem…no to byl někdo jinej 

(smích) 

Já: to byl někdo jinej, dobře. A na ten byt ses dostala 

jak? 

Kamila: no on mě prostě, my jsme se spolu sešli, ţe jo 

– jsme spolu začli chodit, tak jsme se spolu sešli a on, 

ţe půjdem za kamarádama jeho. Tak říkám „tak 

poznám tví kamarády, fajn“. No, najednou jsem se 

ocitla na bytě, kde se prostě vaří pervitin. 

Já: aha a ty jsi to o tom klukovi nevěděla? 

Kamila: Ne. 

Já: nevěděla. dobře, dobře. 

Kamila: jsem se to dozvěděla aţ tam, tak jsem si to 

dala. No tak nevím. Poprvé mi to nic moc neudělalo – 

si myslím. Tak jako nespala jsem, ale…já jsem si toho 

dala fakt málo. Jsem to…něco novýho, tak jsem 

nevěděla co mi to udělá, tak jako jsem to nějak 

nepřehnala, ţe jo. Abych lítala dva dny, to ne. (smích) 

Já: jasný 

Kamila: v noci jsem nespala samozřejmě. Pak jsem 

měla jít druhej den do školy. Z toho jsem byla úplně 

vy to, vyplesklá. Jako úplně unavená, tak jsem nešla, 
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ţe jo. No a začlo to tím, ţe jsem pak dva týdny nic 

neměla. Nebo tejden? Tejden a pak zase byl víkend. 

Zase jsem se s tím klukem sešla, s tím se kterým jsem 

chodila a zase jsme někam šli a to a sehnali jsme si ten 

pervitin. 

Já: sháněl to on? 

Kamila: on. No s tím, ţe já jsem samozřejmě chtěla. 

Kdybych nechtěla tak si to nedám.  

Já: jasný 

Kamila: No takhle to pokračovalo. Já nevím, nějakej 

ten měsíc moţná, ţe fakt víkendovka. Jsem si říkala, 

takový hezký uvolnění, tak paráda, ţe jo. Dobrej stav 

to byl, tak proč ne. No a pak nevim. To je takový to 

období, ţe si uţ moc nevybavuju. Ale prostě – on mě 

seznámil s těma lidma. S tím klukem jsem se rozešli a 

já jsem za těma lidma chodila furt. Takţe pak jsem to 

začla brát kaţdém den…i bez něj. 

Já: jo. A to si s ním nebyla a on se s nima nevídal 

s těma svejma kamarádama, s těma lidma? 

Kamila: no, on si začal střílet, jako do ţíly si to dával 

a to prostě uţ šel o level dál, takţe se taky začal bavit 

s těma střelcem, ţe jo. Tady to, tam si taky stříleli lidi 

nějaký, ale ne všichni a byli ještě takový jako ţe 

docela v pohodě. Nebylo to fakt úplně takový 

to…takový, ten člověk co si střílí denně, několik let, 

tak uţ je docela vymletej. No a on se s nima přestal 

bavit, oni byli ještě takový normální a šel za těma 

vymletejma co jsou prostě úplně…za těma troskama. 

Já: jo, jasný. 

Kamila: takţe on si začal střílet a jel strašný, strašný 

bomby. Uţ od začátku. Takţe on prostě jak rychle 

začal, tak jako hodně rychle to dolu šel, ke dnu. 

Já: hm, hm 

Kamila: no, tak to bylo, dlouho no. Našla jsem si tam 

kamarádky Ladu s Veronikou. No to byly moje 

kamarádky, tak s těma jsem fetovala. Vţdycky jsme se 

scházeli u tý jedný na bytě, u Lady. Protoţe jejich 

máma měla dvě zaměstnání aby to utáhla, aby utáhla 

byt a jí jako dceru a syna. Aby jim mohla zaplatit 

školu a takový ty věci, ţe jo. Tak měla dvě práce, ţe 

chodila z práce do práce a doma se ocitávala hrozně 

málo, tak z toho Lada udělala takovej feťáckej byt, no. 

Já: jo 

Kamila: jsme se tam scházeli všichni. Fetovali jsme 

tam – nějakej ten rok. 

Já: takhle celej rok jo? Na jednom bytě? 

Kamila: no, no no. No tak jako ne úplně v kuse ţe jo. 

Vţdycky jsme museli odejít kdyţ přišla máma, pak 

jsme zase přišli. 

Já: jo, jasný 

Kamila: noo nebo já nevím půl roku. Vím, ţe to bylo 

docela dlouhý období co jsme tam chodili na ten byt. 

A ţe si toho všímali i sousedi, jako ţe tam na nás 

vţdycky hlásili kdyţ jsme tam na ní zvonili. Třeba 

bylo deset lidí v bytě dva jedna, malinkým. 

Já: jo, a to ta máma neměla nějaký podezření? 

Kamila: asi jo. podle mě ona to docela vzdala no. 

Jakoby věděla ţe je to takový to…prostě ona to o ní 

věděla nebo tušila a prostě radši řekla „nechám to 

bejt“ neţ si přidělávat starosti s tím, ţe budu řešit mojí 

dceru jak bere drogy a zasírá mi byt feťákama. Tak 

prostě radši byla v tý práci, no. To asi taky bylo 

nějakej ten důvod, ţe zůstávala v práci, měla dvě 

práce neţ chodit domu. 

Já: jasně. 

Kamila: no tak to je těch šestnáct. To je ten začátek. 

No začátek sedmnáct. 

Já: jo, dobře. 

Kamila: hmmm (přemýšlí několik vteřin) … pak jsem 

se dala do hromady s někým jiným. Jak tady to 

začlo… změnila jsem kamarádky… začala se bavit 

s Lídou… Začala jsem chodit s jejím kamarádem…a 

teď přemýšlím, jak jsme se dali dohromady jako s tou 

Lídou… já jsem se jako bavila s Radkem, ale s tím 

jsem se jen bavila, s tím jsem byla jako kamarádka, 

tak moţná přes něj jsem se začala bavit s tou Lídou – 

to uţ fakt nevim jak byly tady ty vztahy…no to je 

jedno. Kaţdopádně jsme byli taková banda – Lída, 

Radek, Jarda aa to je všechno, jenom my čtyři. No a 

fetovali jsme spolu. 

Já: jo 

Kamila: jsem začala chodit s tím J. To mi bylo těch 

sedmnáct. No, s tou uţ jsme rozjíţděli teda hodně. 

Tam jsem vlastně chodili to na jeden ten vystěhovanej 

byt a tam jsme brali drogy. Pak jsme tam natahali 

nějaký vařiče, takţe nám tam vařili…ten byt byl od 

jednoho jejího kamaráda po rodičích, oni se 

přestěhovali a vlastně to tam nechali, opustili to 

protoţe to bylo jejich. Ani nevím, ţe to třeba jako 

neprodali, oni to pak prodali ale aţ časem. Ale 

nějakou dobu jsme tam prostě vegetili.  

Já: hm, jo  

Kamila: no fakt prostě úplně totálka vystěhovanej byt- 

taková (smích) takový dobrý, no. No tak tam, tam se 

to hodně – to jsem v tady to období brala nejvíc no. 

Tak jsme byli na tom bytě a začali jsem se bavit 

s těma se staršíma pánama (zvláštní 

úsměv/povzdechnutí). Který uţ třeba-jsem se s tím 

jedním bavila, tak ten si střílí od patnácti let a bylo mu 

…no moţná uţ pětačtyřicet, no. A ještě s jeho 

kamarádem, tak mi dvě jsem se s nima bavili. Nebo 

bavili – fetovali jsme s nima. 

Já: aha. Jo,jo. 

Kamila: no, ten jeden byl vařič, takţe jsme byli úplně 

u zdroje. No a tam, tam to šlo z kopce no. Tam jsem – 

to uţ byl začátek čtvrťáku a já jsem nebyla asi měsíc 

nebo dva měsíce ve škole. Z toho jsem měla strašnej 

průser. 

Já: ve čtvrťáku, jo. A dva měsíce jsi nebyla ve škole? 

Kamila: no, jsem přišla prvního zaří do školy a pak 

jsem přišla aţ na konci října. A to jenom proto ţe 

moje třídní volala mámě, co se semnou děje a tak, ţe 

nechodím do školy… no takţe to jsem měla průšvih 

doma. To uţ tam začli nějaký pochybnosti u mejch 

rodičů, jako ţe to „ty bereš drogy“ a začli otázky, ţe 

jo. A tady to nebylo jako první, to uţ bylo víc těch 

impulsů co asi to – je k tomu přivedli. Tady jim to asi 

nějak hodně, hodně to… tak jsem začala mít právě 

problémy doma velký, no. Jsem utíkala furt z baráku a 

furt jsem se vracela, protoţe jsem neměla kam jít…no. 

Já: takţe si měla takový období, kdy si byla s tou h a s 

tou  to jste byli na tom bytě. Pak si chvilku byla s tím 

Jardou. Pak začlo to s k. a h. a to byl celej třeťák jo? 
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Kamila: no, no. Pak na začátku čtvrťáku nebo v létě to 

bylo, jsme se začali bavit, fetovat s těma staršíma. 

Já: to jste byli takhle vy dvě a ti dva, jo? 

Kamila: no, no. Ale on ten jeden měl manţelku, tak 

s náma nemohl moc chodit a nebo prostě vařil. Tak 

jsme třeba prostě byli jen s tím jedním. Vţdycky jsme 

jeli někam na vejlet, vţdycky jsme se vyjeli a 

cestovali jsem prostě, jezdili jsme tady všude moţně 

po republice (smích). 

Já: aha, to jste jen tak jezdili? 

Kamila: no, autem. Prostě jsme si sedli do auta a jeli 

jsme. 

Já: a kde jste brali třeba peníze? 

Kamila: no, tak všichni jsem dali dohromady co jsme 

měli a bylo na benzín, na cigára a to nám stačilo. 

Občas jsme něco prodali, teda já ne to tam ten … 

Martin se jmenoval. 

Já: aha. Jak si říkala o těch rodičích, ty jako před tím 

třeba někdo kolem toho prváku/druháku to neřešili 

s tebou? Nemluvili s tebou? Nevšímali si něčeho? 

Kamila: mě to vţdycky přišlo, ţe jsem přišla domu a 

ţe si mě tak hrozně prohlíţeli. Jim říkám „co na mě 

čumíte“ víš co (smích) podle mě, prostě jenom měli 

nějaký tušení, ale nevěděli nebo spíš asi nechtěli. 

Říkali si „to já ne, přece by nebrala drogy“. To si 

přece říká spousta rodičů tady to.  

Já: bývá to tak 

Kamila: No a, byli takový chvíle, kdy za mnou přišel 

táta a řekl mi, ţe o mě slyšel v práci, ţe mu jedna 

ţenská říkala v prácí, ţe, ţe beru drogy a ţe to jsem 

prostě tím známá, ţe to prodávám a takový ty věci. On 

za mnou přišel a zeptal se mě na to, jak to teda je. A já 

říkám „tati, prosím tě podívej se na mě, já přece nikdy 

v ţivotě nemůţu brát“ a takový ty vejmysli co dělaj ty 

lidi aby to…samozřejmě jsem jeho dcera tak věřil spíš 

mě neţ ţenský v nějaký práci i kdyţ měla pravdu 

s tím, ţe beru, ale neprodávala jsem to ne. Na to jsem 

neměla povahu, ale brala jsem-jenom. 

Já: hmm 

Kamila: a furt, furt zkoušeli to jo – „kde si byla, s kým 

si byla“, výslechy, ţe jo. Ty vypadáš nějak divně 

(smích). to se ale prostě dá okecat. 

Já: no jo, no jo  a jak se to teda řešilo dál? Jak to 

probíhalo, kdyţ si nebyla ta dva měsíce v tý škole, 

byla si s těma pánama…dospělejma  

Kamila: …pánama  s kamarádama (smích) 

Já: teda s kamarádama. Jak to tam probíhalo? Jaká 

byla komunikace mezi osmnáctiletou holkou a 

pětačtyřicetiletým chlapem, vařičem … 

Kamila:  hehe, no…prostě jsme se bavili o všem 

moţným. On mi třeba vyprávěl o letech ve kterejch 

sem byla já, co dělal a tak. Vyprávěl mi o svých 

dcerách (smích) mimochodem ta starší byla stejně 

stará jako já, je teda. No a tak jsem se bavili, tak 

různě. O všem moţným. Hlavně o drogách, ţe jo – to 

bylo nejčastější téma, pak muzika a takový ty věci o 

čem se baví lidi i kdyţ jim je padesát i kdyţ jim je 

dvacet. 

Já: víš já pořád…on to je hrozně zajímavej kontrast. 

Těţko si představit, ţe pětačtyřicetiletej chlap bere 

drogy, stejně jako mladá holčina. Teď to tam mezi 

nima nějak funguje…to jste byli celé dva měsíce 

někde u nich nebo na tom bytě? 

Kamila: ne, ne to ne. To prostě … já jsem prostě 

předstírala doma, ţe chodím do školy – takţe já jsem 

dopoledne vypadla, někam jsme odjeli pak jsem třeba 

odpoledne přišla domu, jako ţe ze školy a ták. Ne, ţe 

by jsme na dva měsíce odjeli, to ne, to ne, to ne. 

Normálně jsem fungovala, jako všechno…tak nějak. 

Já: jo, jasný … tak nějak 

Kamila: pak jsem třeba šla na noc, jsem nepřijela, 

jsme někde lítali přes noc a naši mě moc 

nepohřešovali, nebo nenahlásili na policajty. Jsem se 

vţdycky vrátila domu, protoţe to my bylo jasný, ţe 

jak se nevrátím, tak bude zle. 

Já: hm, jo. Zajímavé… a jak to teda pokračovalo? 

Rodiče uţ získali hodně podezření, co bylo dál? 

Kamila: no, jako ono, jako vlastně ani nijak. Nechali 

mě bejt, oni mě nechali ať se v tom vykoupu. Protoţe 

sice měli podezření, ale furt jsem si dělala co jsem 

chtěla. Akorát byli ty výslechy – kde jsem byla, s kým 

jsem byla, ale jako nějak ne to, ţe by mě vzali, dali mi 

papírek ať načůrám – jako testy – to vůbec. 

Já: aha – vůbec. Takţe oni se vţdy zeptali … 

Kamila: a oni mi prostě, jako svým způsobem hodně 

věřili, kdyţ jsem teda řekla, ţe nic neberu…no… asi 

mi věřili. Jako nikdy fakt nepřišli s tím tady máš testy 

a mi to chcem vědět. Nebo třeba spíš se báli, ţe by to 

vyšlo pozitivní, tak to radši nechali bejt. Noo, ale jako 

furt byli výslechy – kde jsem byla, s kým jsem byla, 

nevim … ty máš nějaký divný oči (smích) to byla 

častá věta (smích), říkám „jsem zhulená ne?“ to jako 

věděli, ţe kouřím trávu, tak jsem to vţdycky sváděla 

na to, ţe jsem si prostě dala trávu, nebo, ţe jsem si 

dala pivo a tak mám prostě takový divný oči (smích) 

Já: joo, dobrý. Noo a začala si teda chodit do školy? 

Kamila: no, to jak zavolala, to jsem měla šílenej 

průser. To jsem snad měli i zaracha týden, to jsem, ale 

stejně utekla … no, takţe jsem začala chodit do školy, 

ale jako fetovala jsem dál. To mi nějak nevadilo. Jsem 

chodila do školy vyjetá. Máma vţdycky kontrolovala, 

máma volala učitelce jestli jsem ve škole a kdyţ řekla 

jo, tak to bylo v pořádku. Tak jsem prostě vţdycky 

třeba odešla v 6 ráno z baráku, šla jsem si dát nebo šla 

jsem někam sehnat perník abych si mohla dát a šla 

jsem do školy, no. 

Já: co znamenalo „šla jsem si dát?“ (ukazovala pěstí 

k předloktí) 

Kamila: éé, jak do nosu (sahá si na nos) 

Já: jo? Dobře, já jen, ţe jsi tak ukazovala na ruku. A 

brala jsi vţdycky jenom do nosu? Nebo i jinak? 

Kamila: … zkusila jsem no i to, nitroţilní… 

Já: jednou? 

Kamila: párkrát 

Já: párkrát … a to bylo kdy? 

Kamila: to bylo tady to období, ve čtvrťáku no,no. To 

bylo hodně, no. To byl vlastně ten vařič, to byl prostě 

ten týpek, co to bere třicet let, třicet let si střílí tak, ţe 

si stříli úplný hory, ţe jo a on to asi úplně nechápal, 

ţe…nebo nechápal, nějak mu to nedošlo, ţe já tak 

dlouho nefetuju a ţe mi stačí mnohem míň neţ jemu. 

No, ţe jsme to prostě to no, jeli jako svině. 
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Já: jo, jasný 

Kamila: ale já jsem teda fakt do toho nosu, to já jsem 

nechtěla ulítnout na jehly – to ne. Jsem řekla fakt ne. 

Já: takţe si pořád drţela takovej odstup, jako 

rozumnej, v uvozovkách, odstup. 

Kamila: to jo no, ale ne co se týče pak mnoţství. 

Vţdycky kdyţ jsem, vţdycky kdyţ jsem byla s nima, 

tak jsem se vţdycky přepálila, protoţe toho bylo moc. 

Já: jak jako přepálila? 

Kamila: přefetovala.. 

Já: no, jak si to mám vyloţit 

Kamila: prostě si toho vemeš víc neţ uneseš (smích) 

Já: a co to s člověkem udělá? 

Kamila: no různý věci. Třeba jsem chodila po čtyřech, 

takovej trošku máš blázinec v hlavě no. Párkrát jsem 

se po tom poblila protoţe to taky není nic moc 

dobrýho. Noo vlastně, není to nic moc dobrýho. Prostě 

si toho vezmeš víc neţ to… jako kdyţ tady to uděláš 

s heroinem, tak seš mrtvej, ţe jo…nebo, tomu se říká, 

ţe kdyţ se přefetuješ heroinem, tak to máš dost velkou 

moţnost, ţe prostě umřeš nebo upadneš do komatu, ţe 

jo, pak se třeba probudíš. A s perníkem jako, tam máš 

taky hustý rizika, ale není to tak jako s tím heroinem, 

to je nejhorší. 

Já: a máš nějakou zkušenost s heroinem? 

Kamila: mám – jednu. To uţ jsem, to bylo nějaký to 

období, ale to jsem byla mladší, to bylo dřív, tak to 

jsem si od nějakých týpků koupila, tyo nevim … za 

pětiset asi. S tím, ţe jsem je vůbec neznala. Jenom 

jsem prostě měla tu vidinu, ţe si dám. Ţe to…tak jsem 

to prostě neřešila, zalítla jsem do prvního chodu, ani 

jsem nerozsvěcela nic. Rovnou jsem si dala do nosu a 

to, byl semnou kamarád, kterej akorát přišel z léčebny 

a on řekl, ţe ne, ţe nemůţe teďkon brát, ţe ještě doma 

čůrá na papírek. Takţe jsem si to dala jenom já. No a 

jsem se, do půl hodiny jsem se totálně zeblila a on na 

mě „ty seš dobře překopaná“. Říkám no nejsem … 

jsem takové úplně, taková … éééé (smích) já nevím 

jak to popsat ten stav. Takové jako bych byla po 

nějakým strašným sportu, prostě unavená, taková 

úplně free, taková pohodička víš co … jako kdyby sis 

dal špeka, ale prostě ještě něco jiného, jako... 

Já: hm, hm 

Kamila: no a to. Já jsem si nejdříve myslela, ţe toho 

bylo moc, ale pak jsem zjistila, ţe to byl herák, no. 

Takhle nevědomky jsem získala zkušenost s herákem. 

Já: tyo, to zní docela nebezpečně 

Kamila: no to jo no. To byli ale svině. Protoţe já jsem 

jim řekla, ţe chci, ţe chci piko. A oni mi prodali … asi 

to byli pěkný zmrdi. 

Já: a kde se v tobě vzal tenhle chtíč, vzít si do 

neznámejch lidí? 

Kamila: prostě jsem si potřebovala dát, no. To je 

závislost. Ten chtíč, ta chuť. 

Já: no dobře, a jak jsi teda pokračovala dál? Rodičům 

si ještě pořád lhala, oni se tě pořád ptali, ty jsi jim 

pořád nějak odpovídala, do školy si chodila, to bylo 

někdy kolem vánoc?  

Kamila: jo 

Já: a jak to teda pokračovalo? 

Kamila: no pořád to bylo, pořád stejný. Furt, furt jsme 

jeli, furt jsem byla vyjetá ve škole. Jsem si třeba 

kreslila a vlastně pak, uţ mi nějak začlo docházet, ţe 

to není dobrý. Protoţe jsem tam poznala nový lidi v tý 

škole a nový lidi, který pro mě byli hrozně fajn. 

Jenomţe oni to na mě prostě viděli, asi věděli to a já 

jsem si řekla, protoţe i před nima mi to bylo blbý za 

těma holkama jít, který mi byli fakt strašně 

sympatický a chtěla jsem se s nima bavit a jít za nima 

v takovým stavu ve kterým jsem byla a něco jim mlít - 

takový, takový blbý mi to bylo 

Já: hmm, jasný 

Kamila: nooo, a já vím, ţe to uţ bylo dřív, ţe jsem se 

s nima v tý třídě bavila a tak. No a teď nějak jsem si 

začla říkat, jaké by to bylo kdybych byla prostě 

normální – bez drog. A tak jsem uţ nějak začla 

přemejšlet a vlastně blíţila se mi maturita. To jsem 

taky měla stres to jsem ještě brala víc. Já jsem vlastně 

přemejšlela nad tím ţe skončím, ale brala jsem ještě 

víc (smích) jak jsem byla vystresovaná z tý maturity, 

jsem si říkala, ţe musím prostě přestat abych tu 

maturitu udělala. 

Já: kolik jsi tak brala, denně? 

Kamila: za kolik? Nebo kolik? 

Já: tak ono to vyjde skoro na stejno, ne? 

Kamila: noo, tak kolik jsem brala, tak okolo půl gramu 

denně. 

Já: půl gramu denně, jo. 

Kamila: prostě jak, co jsem měla. Kdyţ mi někdo 

postavil čáru za půl gramu, tak jsem si jí dala …nebo 

to ne hned, ţe jo, ale jedná-druhá (ukazuje na 

jednotlivé nosní dírky) nebo si řekneš „nechám si něco 

na ráno abych mohl fungovat“. Noo, prostě kolik jsem 

toho dostala, je fakt, ţe já jsem si nikdy moc 

nekupovala. Mě stačilo se hezky usmát, zamrkat 

očima a měla jsem co jsem chtěla, noo. 

Já: jasný, chápu. No tohle mě jen zajímalo… co teda 

ta maturita? 

Kamila: no, a vlastně ta maturita. To bylo…hodně 

jsem se začala s těma holkama bavit s holkama. Já uţ 

nevim … my jsme se potkali někde na nějakým 

mejdanu nebo v hospodě, no a začla jsem se s nima 

bavit. I kdyţ jsem to, ţe jo, byla vyjetá. No a prostě 

jsem začla poznávat, ţe člověk jakoby, nebo ţe můţeš 

bejt šťastnej i bez drog, ţe jo. Protoţe jsem viděla je, 

ţe to, ţe prostě jak se dokáţou bavit bez toho. Já jsem 

si nedokázala přestavit jako nedát si a někam jít, to ne. 

Jako kdyţ jsem to viděla na nich, tak jsem si řikala, ţe 

na tom něco bude, ţe třeba to není zas tak špatný bejt 

střízlivej – jako bez drog, ne bez chlastu, bez drog 

(smích). No a to, tam jsem se s nima začla bavit a 

vlastně jsem se, uţ přestávala bavit – jooo! Vlastně, 

taky co bylo důleţitý. Oni zavřeli toho vařiče, toho 

mýho kamaráda, noo. Toho zavřeli, dostal čtyři roky. 

Já: čtyři roky, hm. 

Kamila: tak to uţ bylo první jako „co teď?“ protoţe 

jsem znala, nebo bavila jsem se převáţně jen s nima, 

s tou L. – jenţe s tou jsme se pak taky vídali čím dál 

tím míň. 

Já: ona v tom pořád pokračovala? 

Kamila: no, ona pořád pokračovala á já jsem si furt 

jako to chtěla, furt jsem si říkala, ţe teda by to šlo – 

přestat. Ale jako věděla jsem, ţe to nezvládnu sama 

jen tak. No a  já si ted moc nepamatuju jak to bylo 
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s těma holkama, my jsme se prostě fakt začli horzně 

bavit. Á tím, ţe já jsem za nima fakt chodila, chodila 

jsem s nima ven, do hospody a vlastně uţ jsem ty 

drogy nepotřebovala. Takţe jsem si to dala, kdyţ jsem 

někoho potkala a on mi to nabíd, tak jsem si prostě 

dala. Ale jako abych s nima někde byla a hledala je 

proto, tak to uţ ne. Jsem nějak postupně si jako 

myslim, postupně vypadla. Hlavně jsem vypadala do 

těch lidí, ţe jo. Toho jednoho zavřeli, toho druhýho 

pak časem zavřeli taky s těma chlapama, s těma 

klukama co jsem se bavila a vlastně s tou Lídou jsme 

se taky přestali úplně kamarádit. Nebo nepřestali, ale 

prostě,uţ jsme se nevídali. 

Já: jo… 

Kamila: no a pak vlastně byla maturita a to pro mě 

bylo takový jako, ţe jsem si řekla, ţe teda jsem ji 

zvládla, tak, ţe teda ještě asi něco mám dokázat, jako 

ţe ještě mám na něco…neskončit támhle někde pod 

mostem. Noo, to jsem se vlastně, uţ předtím přihlásila 

na školu, ale to jsem se přihlásila jen, protoţe mě 

buzerovali naši, ţe jo, abych šla dál. No a já jsem pak 

vlastně dělala ty příjmačky, do Prahy na tu vejšku  a 

tam prostě jsem se nevím jak, prostě jsem se tam 

dostala, přes ty všechny drogy a průsery, tak jsem si 

řekla, ţe tohle je prostě šance jak se toho zbavit. Kdyţ 

odjedu tam a ţe to, ţe to je prostě šance a ţe si 

myslím, ţe to jako je…nebyla to úplně první šance jak 

přestat, ale byla to taková ta důleţitá, ta záchytná, ţe 

úplně změníš město, lidi a to je podle mě 

nejdůleţitější, kdyţ chceš přestat s drogama.  

Já: hm, hm 

Kamila: No, tak jsem šla do Prahy, studovat. S tím ţe 

to bylo tak, ţe domu jsem přijela na víkend, tady jsem 

se ještě zfetovala, ţe jo a zase jsem jela tam. Ale uţ 

jsem to nebrala tak často, ne tolik, nevyhledávala jsem 

to. Fakt jenom kdyţ to…zezačátku. No, pak vlastně to 

vymizelo úplně, tak, ţe jsem se bavila jenom s těma 

holkama s tý střední. Vţdcky jsem s nima šla do 

hospody nebo ven a ty feťáky – těm jsem se prostě 

vyhýbala, těm lidem co jsem s nima brala. No tak to 

šlo dál a dál aţ jsem byla čistá, dlouho, myslím, ţe 

jsem byla dlouho čistá. Do konce druháku, myslím, ţe 

tak rok a půl 

Já: rok a půl… 

Kamila: no to by odpovídalo, konec druháku. 

Já: jo,jo 

Kamila: no, tak jsem se jednou vrátila sem a zjistila 

jsem, ţe propustili toho kamaráda, toho vařiče 

z vězení, na půlku trestu. No, he, on se mi nějak ozval 

přes telefon, sehnal si moje číslo á… prostě mi napsal 

jenom zprávu –  prostě on mi vţdy psal zprávu a já 

jsem vţdycky poznala ţe je to on, nemusel se ani 

podepisovat. A najednou po dvou letech ti přijde 

taková zpráva. To jsem jenom zůstala čumět, si řikám 

„tak buď si ze mě někdo dělá srandu“ neboo, víš co. 

No a tak jsem tam odepsala, to asi byla píčovina, ale 

to no, no byla to blbost. Tak jsem tam odepsala a on 

jako, ţe se chce sejít. Tak jsem mu napsala, ţe jo. To 

uţ jsem byla fakt čistá, to jsem si ani nedávala. Noo a, 

tak jsme se sešli a hrozně dlouho jsem si povídali. Jeli 

jsme autem někam na vyhlídku nebo já uţ nevím kam. 

No a strašně dlouho jsem si povídali, celou noc a fakt 

já jsem měla v sobě dvě pivka, on byl teda vyjetej, 

protoţe on prostě, on to bral i ve vězení, uţ ty 

kontakty měl, protoţe uţ byl trestanej jednou, před tím 

neţ jsme se znali. 

Já: jo, jo 

Kamila: no, takţe, strašně dlouho jsem si povídali a 

jako fakt dobře a já jsem ho hrozně přesvědčovala o 

tom, ţe jsem s tím skončila a ţe uţ to prostě nechci, 

ale ţe třeba zrovna jeho mám fakt ráda a ţe si s ním 

ráda popovídám, ţe jo a ţe to, ţe prostě proto jsem se 

s ním sešla a ne proto, ţe bych po něm chtěla nějaký 

drogy nebo ten perník, ţe jo. No a on mi řek, ţe, ţe to 

nezvládnu a ţe na to nemám a to mě hrozně nasralo, 

ţe jo. Protoţe po tom roce a půl, říkám, ţe si myslím, 

ţe na to mám a on jako, ţe ne, ţe to zná, ţe uţ tím 

taky prošel a ţe feťák zůstane feťákem.  

Já: hmm 

Kamila: no, tak to mě tak trošku naštvalo, ţe jsem mu 

řekla ať mě odveze zpátky a ţe se s ním teda nebudu 

bavit no a on se pak omlouval, ţe to tak nemyslel, ale 

ţe to, ţe má svý zkušenosti a ţe se z toho jentak 

nedostane člověk. No tak jsme, ale stejně celej večer si 

povidali, celou noc. Pak mě odvezl domu já jsem šla 

spát, jako nedala jsem si nic. No pak za pár dní zase 

smska, jestli zase nechci to se sejít, ţe jo, ţe by jsme 

pokecali. Tak jsem napsala jako, ţe jo. Coţ mi asi 

podvědomě bylo jasný k tomu dojde, ţe prostě, ţe si 

tu drogu dám. Ted nevím jestli to bylo podruhý nebo 

po třetí co jsme se jako sešli…tak jsem si to dala no… 

Já: takţe zase jste se sešli, někam jste jeli… 

Kamila: hm,hm, já jsem totiţ byla to, já jsem byla 

opilá a já si právě moc nepamatuju, protoţe jsem byl 

hodně opilá a nevim – asi jsem to chtěla já nebo jestli 

to přede mě dal …to fakt nevim, ale asi jsem to chtěla, 

kdybych nechtěla, tak hlavně uţ počátek je ten, ţe 

neodepíšu na tu smsku, ţe jo.takţe to směřovalo stejně 

všechno k tomu. 

Já: jasný, jasný 

Kamila: no takhle to fungovalo chvíli, zase, ţe to … 

ţe kdyţ jsem tady byla tak jsem se bavila s nim, bavila 

jsem se vlastně i s těma kamarádama s těma 

kamarádkama ze střední. Chodila jsem mezi ně vyjetá, 

ale to já nevim, asi to nepoznali, nevim. Nebo jestli to 

poznali, tak nic neřekli. S tím, ţe pak oni věděli o mojí 

minulosti protoţe všechno za ten rok a půl co jsem se 

s nima bavila, ţe jo, tak jsem jim to všechno řekla o 

sobě, jak to se mnou bylo a oni říkali, ţe to na mě i 

viděli v tý třídě, ţe to, ţe to semnou není úplně 

v pořádku. Noo, takhle to šlo, jak dlouho … třeba půl 

roku, hm. 

Já: půl roku … 

Kamila: to jsem byla ve třeťáku na vošce. Jenţe to 

jsem vţdycky přijela na víkend, a tady uţ – joo, 

vlastně on mi dával i s sebou, teď mi to došlo. No, 

takţe já jsem vlastně zas brala, tak trošku, ale jako 

nebrala jsem tolik, tolik. Jako ţe jsem si třeba dala tu 

čáru, ale ne tolik jako dřív, kdyţ ho zavřeli poprvý, 

v tom čtvrťáku v těch osmnácti, ţe jo. To jako jsem si 

říkala, ţe nechci aby to dopadlo, tak jak to dopadlo 

předtím. No takţe jsem si vţdycky dala abych 

vydrţela a mohla jít támhle ještě se bavit a pak jít ráno 

do školy a zvládnout to všechno. Ale prostě kdyţ jsem 
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nechtěla a měla sem u sebe, tak jsem si prostě nedala. 

Protoţe fakt mi dal toho strašně moc, abych měla na 

celej tejden . 

Já: takţe si jako neměla to nutkání si dát. 

Kamila: no, no. Spíš já jsem teda měla to nutkání si 

dát, kdyţ jsem přijela na ten víkend a sešli jsme se 

zase a ţe teda pokecáme, tak tam jsem to nutkání měla 

no. Kdyţ seš s tím člověkem tak to jo, ale pak jsem 

zas byla v tý škole a tam byli ty lidi který mě berou a 

chtěla jsem fakt tu školu dodělat. Takţe to, fakt jsem 

si to dala jenom, jak se říká, pro ty studijní účely no. 

Abych mohla jít na pivo s těma spoluţákama, pak 

třeba ráno vstát do školy, něco se naučit, udělat 

nějakou seminárku a tak. Takţe uţ to nebylo fakt čistě 

jenom o tom dát si a je mi všechno jedno.  

Já: jo, jasný 

Kamila: to uţ ne no, to uţ jsem nějak za ten rok a půl 

vlastně nějak zvládla, ale vrátila jsem se k tomu coţ 

není moc dobrý 

Já: jo,jo 

Kamila: no takhle to trvalo, já nevim jestli půl roku, 

třičtvrtě 

Já: hmm.. 

Kamila: nějak tak zhruba. No a oni ho zase zavřeli. 

Tentokrát na deset let. No a tím vlastně jsem skončila 

úplně 

Já: hmm, jo. Takţe to jsem někde uprostřed třeťáku na 

vošce, zavřeli ho a uţ si to od tý doby neměla. 

Kamila: hm, no, tak jsem přestala 

Já: jak ses dozvěděla, ţe ho zavřeli? 

Kamila: od známejch, od feťáků a on měl, kdyţ jsem 

mu volala na mobil, tak to zvedla jeho ţena a to se 

nikdy nestávalo – ta mě neměla ráda (smích) no, takţe 

jsem to hned típla a říkám to je jasný – jak mu zvedne 

mobil, tak je to pryč … 

Já: jasný 

Kamila: tam bylo hlavně, uţ na tý střední prostě mi 

došlo, a to uţ pak nebylo o tom jako, ţe jsem si dávala 

pak dál v tý Praze co jsem byla, tak uţ to fakt nebyla, 

podle mě, úplně závislost jako na tý droze. Jako svým 

způsobem jo, vţdycky to je, ţe jo, ale pak… Uţ to 

prostě nabylo takový jako dřív jako kdyţ jsem byla 

mladá, blbá a prostě fakt to nebylo takový. Ţe jsem 

teda půl, třičtvrtě roku jsem si dávala, ale měla jsem 

fakt, svým způsobem, pod kontrolou – měla i neměla. 

Jako kdyţ jsem nechtěla a měla jsem u sebe takovou 

lahvičku plnou pika, tak jsem si prostě nedala, řekla 

jsem si jdu spát, zavřela jsem to a šla jsem spát. A 

třeba jsem si dala aţ za dva dny. Asi jsem se s tím spíš 

naučila líp nakládat, no, neţ kdyţ jsem byla fakt 

mladá a prostě bych si asi dala cokoliv, hehe. 

Já: uţ si teda věděla jak s tím pracovat… 

Kamila: no,no a hlavně, uţ to pro mě nebylo to 

prioritní jako teď prostě si chci dát a víš co. To já jsem 

vţdycky šla a sháněla jsem první tu drogu a pak jsem 

sháněla nějaký ty kamarády a tak - abych se nějak 

bavila. Teď uţ mi šlo o to fakt dodělat jenom tu školu 

a ta droga jako nebyla úplně na prvním místě. 

Já: mě tak napadá -  myslíš si, ţe kdybys nestudovala 

a byla jsi tady a on se vrátil, tak jako, ţe do toho znova 

spadneš? Kdyţ si říkala, ţe si to nutkání měla jenom 

kdyţ si ho viděla. 

Kamila: to asi jo, no,no, no. Já uţ jsem tady nad tím 

kolikrát přemýšlela jaký by to bylo, ale myslím si ţe 

kdybych na tu školu nedostala a neodjela bych tady 

z toho města, třeba i na těch – od pondělí do pátku 

nebo někdy jsem tam bývala dva tejdny v kuse, to je 

jedno – ale prostě nevypadla bych tady z toho 

prostředí, tak bych skončila asi špatně no, si myslím. 

Prostě pro mě to fakt, protoţe ty lidi tady jsou, do 

dneška je vlastně potkávám na ulici, se s nima 

zdravím s feťákama, hehe. Ale tak já proti nim nic 

nemám, to je jako kaţdého věc co kdo dělá, ale asi 

nevim jestli bych to zvládla. Vím, ţe mi hodně 

pomohli ty holky, ty kamarádky ze střední, vlastně 

který, mě mezi sebe pustili i kdyţ přesto věděli jak na 

tom já jsem, co jsem za člověka, ţe jsem feťák a 

vlastně, no tím mi strašně moc pomohli, no. Protoţe to 

je nejdůleţitější – člověk kdyţ přestává s drogama, tak 

potřebuje mít někoho u sebe, někoho za kým pude 

kdyţ mu bude špatně, no a … najednou ty zjistíš, ţe i 

kdyţ chceš přestat sám , tak prostě nemáš za kým jít. 

Znáš jenom feťáky, bavíš se jenom s feťákama, ja tady 

u toho měla právě štěstí, ţe jsem vlastně poznala na tý 

střední tady ty holky a ţe, ţe mi neřekli „hele ty si 

hnusná feťačka“ my se s tebou bavit nebudem, oni 

prostě řekli, hele kdykoliv zavolej pujdem na pivo, 

nebo napiš pudem ven a tak. 

Já: hm, to je hezký … 

Kamila: no, to se hodně cení, na to se nezapomíná, 

nikdy. No jako kdybych je asi nepoznala a nedostala 

se na tu školu, tak jsem s drogama asi nepřestala. To 

pak fakt takový, ţe i kdyţ ty chceš, tak ale prostě proč, 

proč, protoţe ty znáš jen feťáky, bavíš se jen 

s feťákama a teď proč přestávat nebo čeho se chytit, to 

prostě nemáš, nemáš se čeho chytit, kdyţ se bavíš 

jenom s narkomanama, no. 

Já: hezky, přesně 

Kamila: to je na tom nejhorší si myslím. Pak musíš 

mít vůli a musíš fakt chtít. Někdo říká jen tak, ţe 

přestane. Musíš bejt prostě fakt rozhodlej. 

Já: hm, to je pravda, hezky. A jak si to teda dotáhla 

s tou školou? 

Kamila: vlastně, jeho zavřeli a tím pro mě skončilo 

veškerý drogy, přístup k drogám, takţe jsem vlastně 

přestala. Dodělala jsem školu, úspěšně. Vrátila jsem se 

do svého rodnýho města, kde to všechno začlo a ted, 

uţ je to taky nějakejch šest let, co jsem jakoby 

odešla…v osmnácti jsem odešla, no, tak je to pomalu 

šest let … nebo v devatenácti, tak je to pět let. No po 

tý škole jsem se vrátila, je to uţ, uţ máš prostě – seš 

starší a uţ vidíš to zase jinak a tak já říkám, nikdy 

neříkej nikdy, nebudu říkat, ţe si to nikdy nedám, ale 

doufám, ţe ne. 

Já: hezký, hezkej příběh, hezky zakončeném 

Kamila: zatím, hehe 

Já: mám teda ještě jednu otázku – co teď vlastně 

děláš? 

Kamila: teď pracuju, to co jsem vystudovala, to bylo 

sociální práce. Pracuju s dětma, pomáhám dětem. 

Já: baví tě to? 

 

Kamila: baví mě to 

Já: a jak si představuješ svoji budoucnost? 
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Kamila: mám přítele. No chtěla bych jednou aţ, teď 

ne, teď teda jako ne, ale jednou bych prostě chtěla 

pomáhat lidem v takový situaci taka nějak v jaký jsem 

se octila já, takţe asi v nějaký terapeutický komunitě a 

pomáhat závislejm. 

Já: jo. Dobře, to je hezký, mám z tebe radost (smích) 

Kamila: to je fajn (smích) 

Já: ještě tak přemýšlím … já jsem se na to lidí párkrát 

ptal, zeptám se i tebe. Máš třeba nějaký sdělení pro 

lidi, co to jednou budou číst, něco jako poselství nebo 

prostě chceš říct něco čistě a jen sama za sebe? 

Kamila: … nevím no, nic mě zrovna nenapadá 

Já: nenapadá? 

Kamila: kaţdopádně kdyţ chce přestat, tak člověk to 

nezvládne sám no, to určitě no. 

Já: jo? 

Kamila: myslím si ţe ne no … pţe vţdycky potřebuješ 

někoho o koho se můţeš opřít, za kým můţeš jít kdyţ 

je ti špatně, kdyţ máš nějakej absťák v uvozovkách, 

jakoţe po perníku nemáš, ale jako, víš jak to myslím, 

kdyţ seš psychicky prostě na dně, tak to je důleţitý 

prostě mít někoho za kým můţeš jít, no. 

Já: počkej po perníku nemáš absťák? 

Kamila: nemáš fyzickej 

Já: no to jako ne 

Kamila: tak jako psychickej samozřejmě (smích) já 

myslela takovej ten fyzickej 

Já: jo, jo …. No vyprávěla jsi hrozně hezky, vopravdu, 

ani to nebolelo, ne? 

Kamila: hehe 

Já: já nevím, já mám tak trošičku pocit, tady z toho 

rozhovoru a z toho jak to proběhlo, jestli ty tam v sobě 

ještě něco nemáš, co jsi třeba jako neřekla? 

Kamila: (směje se)  

Já: Moţná, ţe bys to třeba i chtěla říct, ale ţe si jako 

spíš snaţíš schovat jako čistě pro sebe, něco takovýho 

tam je moţná, viď? 

Kamila: (smích) já nevim, tak jako mě ted nic úplně 

nenapadá. Něco konkrétního co bych chtěla ještě to, 

nebo co bych to … nevím, fakt nevím 

Já: nevíš … dobře … co kdybys měla třeba stroj času, 

mohla by ses vrátit nazpátek, dejme tomu do těch, do 

tý osmý třídy třeba i – šla bys do toho znova? Udělala 

bys to stejně? I kdybys věděla jak by to končilo, nebo 

co všechno a jakej by to mělo průběh? 

Kamila: já jsem si vţdycky řikala, ţe to, ţe kdybych 

věděla jak dopadnu, tak to udělám všechno úplně 

jinak, ale, ale ne. Teď jsem rozhlodá, ţe ne. Jsem ráda, 

ţe jsem si prošla tím čím jsem si prošla. Jsem proto 

takovej člověk jak jsem á asi bych neměnila, no. Jako 

jsem ráda, ţe jsem si prošla něčím takovým špatným a 

zvládla jsem to o to líp, ţe jo. Asi kdybych dopadla 

hůř, tak bych to chtěla samozřejmě vrátit, ale tím, ţe 

vlastně takhle, teď jsem se jakoby z toho dostala, tak 

podle mě to byla svým způsobem dobrá zkušenost, 

poznala sem nový lidi, nový věci. No jako, to není furt 

jenom zlý, ţe jo. Kdyţ seš na těch drogách, tak je ti 

úplně úţasně to je úplně krásnej pocit, no. Lepší pocit 

neznám, hehe. Ale, jako jo no, určitě mě to strašně 

změnilo – to je jasný a sem za to ráda, za tu zkušenost 

– asi, asi určitě. Akorát mě mrzí, ţe jsem třeba určitě 

ublíţila nějakejm lidem. Rodičům jsem ublíţila, si 

myslím, protoţe ty se mnou museli mít asi hrozný 

peklo, protoţe mi to do teďka vyčítaj – mojí pubertu, 

coţ bylo to období, kdy jsem brala ty drogy. 

Já: a vědí, ţe si teda brala? 

Kamila: nevědí. Já to prostě svádím na to, ţe jsem 

prostě byla v pubertě, teďkons. No, ale nevědí, nikdy 

jsem jim to nepřiznala. No a určitě jsem ještě někomu 

ublíţila, teď si třeba fakt nevzpomenu konkrétně 

komu, ale kdyţ seš feťák tak to se stává, ţe prostě 

ubliţuješ lidem  

Já: hm, hm, je to tak, no. Dobře, tak to bude asi 

všechno … já ti moc děkuju. 

 


